
Κυπριακή Πολιτική και Oικονομική Eφημερίδα www.kathimerini.com.cy   |  €2,90

ΤΗΣ ΚΥ ΡΙΑΚΗΣ

ΛΕΥΚΩΣΙΑ, Κυριακή 26 Νοεμβρίου 2023 • Eτος 16ο • Aρ. φύλλου 795

ΚΥΠΡΙΑΚΟ

Ατυπες
συμμαχίες 

αναγνώρισης
H Αγκυρα προσβλέπει σε «λειτουρ-
γική αναγνώριση ντε φάκτο κρα-
τών» για την «ολοκλήρωση της υλο-
ποίησης αναβάθμισης του κατοχι-
κού ψευδοκράτους». Σελ. 4

Ο ΕΡΝΤΟΓΑΝ ΣΤΗΝ ΑΘΗΝΑ

Χωρίς
προσδοκίες
η επίσκεψη

Εξι χρόνια μετά την επίσκεψή του,
η Αθήνα ετοιμάζεται να υποδεχθεί
στις 7 Δεκεμβρίου έναν ακόμη πιο
απρόβλεπτο Ερντογάν, χωρίς υπερ-
βολικές προσδοκίες. Σελ. 18

ΔΗΜΟΤΙΚΕΣ

Το μεγάλο
παζάρι των

περιφερειών 
Oργιώδες παρασκήνιο εκτυλίχθηκε
για το ποιοι θα είναι οι υποψήφιοι
περιφερειάρχες, αλλά κυρίως για
το ποια κόμματα θα προχωρήσουν
σε μεγάλες συμμαχίες. Σελ. 10 

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Στοπ στις 
παρεμβάσεις

Το όνομα της Δημοκρατίας
της Κύπρου θα πρέπει με κάθε
τρόπο να καθαρίσει και η Πο-
λιτεία οφείλει να λάβει τα
απαραίτητα μέτρα ώστε να
μη βρεθεί ξανά στο επίκεντρο
αρνητικών και εξευτελιστικών
σχολίων από κανέναν διεθνή
θεσμό. Οποιες προσπάθειες
γίνονται θα πρέπει να επιτα-
χυνθούν από την κυβέρνηση
και άπαντες να αντιληφθούν
ποιο είναι το συλλογικό συμ-
φέρον. Είναι εκ των ων ουκ
άνευ να πούμε ότι ο πρόεδρος
της Δημοκρατίας είναι υπο-
χρεωμένος να κλείσει τα
αφτιά του σε κάθε είδους πιέ-
σεις ή και παρεμβάσεις που
θέτουν σε κίνδυνο την αξιο-
πιστία της χώρας. 

O πρόεδρος της Δημοκρατίας δέχεται πιέσεις για την
έρευνα «Cyprus Confidential», δηλώνει στην «Κ» ο ανα-
πληρωτής κυβερνητικός εκπρόσωπος Γιάννης Αντωνίου.
Eπισημαίνει ότι η πίεση ασκείται από όσους θεωρούν
ότι όλα αυτά  είναι υπερβολές και ότι διακυβεύεται ένα
μοντέλο που φέρνει χρήμα στη χώρα. «Μάλλον ανη-
συχούν για τα δικά τους οικονομικά συμφέροντα», προ-

σθέτει ο κ. Αντωνίου. Επισημαίνει ότι για την κυβέρνηση
τα καλώς νοούμενα συμφέροντα της Κύπρου υπηρε-
τούνται μέσα από τη διαφύλαξη της φήμης της χώρας
και γι’ αυτό θέλει να διαλύσει τις όποιες σκιές. Αναφέρει
ακόμα ότι στη δεκαετία Αναστασιάδη υπήρξαν πολλά
σκάνδαλα και κρούσματα διαφθοράς και ότι διαχρονικά
στην Κύπρο υπάρχει ζήτημα ατιμωρησίας. Σελ. 8

Ο ΓΙΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ ΓΙΑ CYPRUS CONFIDENTIAL

Πιέζουν τον Πρόεδρο
οικονομικά συμφέροντα

Ισχυρίζονται ότι διακυβεύεται ένα μοντέλο που φέρνει χρήμα στη χώρα

ΑΠΕΛΕΥΘΕΡΩΣΗ ΟΜΗΡΩΝ

Εύθραυστος συμβιβασμός
Προσωρινό διάλειμμα των εχθροπραξιών,
που θα δώσει τη θέση του στην επόμενη,
ακόμη πιο άγρια φάση του πολέμου ή πρώτο
βήμα προς την ειρήνευση; Το ερώτημα κυ-
ριαρχεί στη διεθνή σκηνή από το πρωί της

Παρασκευής, οπότε άρχισε να εφαρμόζεται
η εύθραυστη τετραήμερη εκεχειρία μεταξύ
Ισραήλ και Χαμάς με στόχο την ανταλλαγή
αιχμαλώτων (50 εκ των 237 ομήρων της
ισλαμικής οργάνωσης και 150 εκ των 7.200

Παλαιστινίων κρατουμένων στις ισραηλινές
φυλακές). Ανοιχτό παραμένει το ενδεχόμενο
να παραταθεί η κατάπαυση του πυρός μέχρι
και για δέκα ημέρες, ώστε να απελευθε-
ρωθούν περισσότεροι αιχμάλωτοι. Σελ. 20

ΔΙΑΦΘΟΡΑ

Με χαμηλές
ταχύτητες

κινείται
η ΜΟΚΑΣ

Προβληματισμό και επικρίσεις προ-
καλεί η αποτελεσματικότητα της
ΜΟΚΑΣ στην πρόληψη φαινομένων
διαφθοράς, οικονομικής φύσεως.
Στην περίπτωση του «Cyprus Con-
fidential» το ερώτημα είναι εάν το
θεσμικό πλαίσιο λειτούργησε. Εκ
του αποτελέσματος η απάντηση
δεν μπορεί να είναι θετική. Σελ. 7

ΔΗΣΥ

Το δύσκολο
μονοπάτι

της Αννίτας 
Ο χειρισμός που κάνει η Πινδάρου
γύρω από τις διπλές εκλογές έβγαλε
στο προσκήνιο όλα τα μεγάλα προ-
βλήματα του κόμματος. Την απουσία
πολιτικών θέσεων, την ευθυνοφοβία
αλλά και τις σοβαρές προσωπικές
ατζέντες στελεχών. Σελ. 9

ΕΥΡΩΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟ

Να σφίξουν για
όλους τα λουριά

για ξέπλυμα
Εντονες επικρίσεις για τα ευρήματα
του «Cyprus Confidential» δέχθηκε
η Κύπρος από ευρωβουλευτές. Ωστό-
σο, αναγνώρισαν ότι το πρόβλημα
είναι συστημικό και τόνισαν την
ανάγκη για λήψη μέτρων από τα
κράτη-μέλη. Δηλώσεις του ευρω-
βουλευτή Ερο Χεϊναλουόμα. Σελ. 6

Χαμηλότερες των προσδοκιών αποδεικνύονται
οι επιδόσεις του καζίνο - θερέτρου στη Λεμεσό.
Το φιλόδοξο πρότζεκτ των 600 εκατ. ευρώ

στηρίχθηκε κυρίως σε Ισραηλινούς και Ρώσους.
Οι πόλεμοι σε Ουκρανία και Ισραήλ, έφεραν
τα πάνω κάτω. Οικονομική, σελ. 4

ΠΕΡΦΟΡΜΑΝΣ

Αριάννα Οικονόμου:
το «αν-αρχείο» της 

Ο Παύλος Κουντουριώτης, καθηγητής στο
Πανεπιστήμιο ArtEZ της Ολλανδίας και δι-
ευθυντής του μεταπτυχιακού προγράμματος
MA Performance Practices, σε συνέντευξη
στην «Κ» μιλάει για την παράσταση revisiting
tools/ tending, που παρουσιάστηκε στη
Στέγη Χορού Λευκωσίας. Τέχνες, σελ. 4

ΕΘΝΙΚΗ ΠΙΝΑΚΟΘΗΚΗ

«Ενδιάμεσος χώρος»,
ένας νέος θεσμός

«Ο “Ενδιάμεσος χώρος” είναι ένα δυναμικό,
ευέλικτο πρόγραμμα δράσεων. Δεν θα πε-
ριοριστεί μόνο σε εκθεσιακά εγχειρήματα»,
λέει η διευθύντρια της Εθνικής Πινακοθήκης
Συραγώ Τσιάρα για τον νέο θεσμό που γεν-
νιέται στην Εθνική Πινακοθήκη - Μουσείο
Αλεξάνδρου Σούτσου. Τέχνες, σελ. 1

Η ΕΠΕΝΔΥΣΗ ΤΩΝ 600 ΕΚΑΤ. ΕΥΡΩ

Τα αίτια των χαμηλών πτήσεων του καζίνο

Ομάδες γιατρών σε ετοιμότητα προκειμένου να παράσχουν, αν χρειαστεί, βοήθεια σε παιδιά ομήρους που απελευθερώθηκαν από τη Χαμάς,
αφότου προσγειώθηκαν με ελικόπτερο του ισραηλινού στρατού στο ελικοδρόμιο του ιατρικού κέντρου Schneider-Children στο Petah Tikva.
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΣΩΤΑΝ: Ο κ. Λεμπρέν εκάλεσε μετά την λήξιν των συνεννοήσεών
του τον κ. Ερριό εις ον ανέθεσε την εντολήν του σχηματισμού κυ-
βερνήσεως. Ο ηγέτης όμως των Ριζοσπαστικοσοσιαλιστών ηρνήθη
να δεχθή την ανατεθείσαν εις αυτόν εντολήν, προβαλών λόγους

υγείας. [...] Αμέσως μετά
τον κ. Ερριό ο Πρόεδρος κ.
Λεμπρέν εκάλεσε τον κ.
Σωτάν προς τον οποίον
ανέθεσε την εντολήν του
σχηματισμού της κυβερνή-
σεως. Ομιλών προς τους
δημοσιογράφους κατά την
έξοδόν του εκ των Ηλυ-
σίων, ο πρώην πρωθυ-
πουργός εξέφρασε την

στερράν θέλησιν να καταλήξη το ταχύτερον εις αποτέλεσμα, δεδο-
μένου ότι τα γεγονότα δεν επιτρέπουν αναβολάς. Ο κ. Σωτάν εκ των
Ηλυσίων μετέβη εις την οικίαν του κ. Σαρρώ, μεθ’ ου συνωμίλησεν
επί μακρόν, είτα δε επεσκέφθη τους κ.κ. Ζανενί και Μπουισόν, προ-
έδρους της Γερουσίας και της Βουλής, τον κ. Ρενιέ, Γενικόν Εισηγη-
τήν της επί των οικονομικών επιτροπής της Γερουσίας, τους κ.κ.
Μαλβί και Ζακέ, πρόεδρον και εισηγητήν της επί των οικονομικών
κοινοβουλευτικής επιτροπής, και τέλος τον κ. Ερριό.

ΠΡΟΟΔΟΣ: Η εγκαινιασθείσα χθες υπό του υπουργού των Εξωτερι-
κών τηλεφωνική σύνδεσις της Ελλάδος με τα διάφορα ευρωπαϊκά
κράτη είνε γεγονός άξιον πολλής σημασίας, διότι εισάγει αμέσως την
χώραν μας εις τον κύκλον των πλέον προωδευμένων χωρών της Ευ-
ρώπης και ευκολύνει τα μέγιστα τας μεταξύ της ιδικής μας και εκεί-
νων συναλλαγάς. Ας ελπίσωμεν ότι ταχύτατα αι Αθήναι θα συνδεθούν
μεθ’ όλων των ξένων πρωτευουσών και ότι η σημειουμένη ήδη πρό-
οδος θα συνεχισθή αναπτυσσομένη ίνα η τηλεφωνική αυτή σύνδεσις
εξυπηρετήση πράγματι την εθνικήν μας ζωήν και οικονομίαν.

ΚΡΟΥΣΜΑΤΑ: Τα τελευταία κρούσματα της Θεσσαλονίκης εις βάρος
Ισραηλιτών πρέπει να επισύρουν την εξαιρετικήν προσοχήν του
Κράτους και την άμεσον λήψιν μέτρων ώστε να μην επαναληφθούν.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
26.11.1933
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Μία συνέντευξη – εκ βαθέων εξο-
μολόγηση, αυτό ζήτησα από την
κυρία Ιουλία Παλαιολόγου Ουίλσον.
Κι εκείνη, έπειτα από τρία χρόνια
αναμονής, μου έκανε επιτέλους το
χατίρι, παραβιάζοντας την πάγια
αρχή της να μη μιλάει ποτέ δημόσια.
Με υποδέχτηκε στο ηλιόλουστο
διαμέρισμά της το πρωινό της πε-
ρασμένης Τρίτης, σε μία από τις
εμβληματικές πολυκατοικίες του
κέντρου της Λευκωσίας, στην οδό
Κωστή Παλαμά. Η Ρωσίδα οικιακή
βοηθός («Dame de compagnie» με
διόρθωσε η κυρία της) μας σέρβιρε
καφέ με βουτήματα κι ύστερα απο-
σύρθηκε στα ενδότερα. Απομείναμε
μόνοι, σε ένα τυπικό αστικό σαλόνι
της δεκαετίας του ’60, με έργα Κυ-
πρίων δημιουργών στους τοίχους.
Χριστόφορος Σάββα, Γκλυν Χιουζ
κι ένα πορτρέτο της οικοδέσποινας
σε νεαρή ηλικία με την υπογραφή
του Αδαμάντιου Διαμαντή.

–Νοσταλγείτε το παρελθόν κυρία
Ουίλσον;

–Δεν θα το έλεγα νοσταλγία. Κα-
μιά φορά διψώ για την ανεμελιά
που είχαμε εκείνα τα χρόνια. Το χι-
ούμορ του Δημητράκη του Πιερίδη,
η ευγένεια του Τίτη, τα βερνισάζ
και τα σουαρέ στα σπίτια φίλων…
Α, και τα καρέ του ποκεριζέ φυσικά,
των 8 και 9 ατόμων. Τώρα που έφυ-
γαν οι περισσότεροι, με βία πλέον
στήνουμε ένα καρέ μπιρίμπας.
–Έχετε ακόμα τις φίλες σας βε-
βαίως.

–Ευτυχώς οι γυναίκες αποδει-
χτήκαμε πιο ανθεκτικές. Θάψαμε
τους συζύγους μετά τιμών και μοι-
ραζόμαστε τη μοναξιά μας. Ναι, η
Ευγενία η Καλαμαρού και η αρι-
στερή (με την καλή έννοια) Κουλ-
λίτσα Κυριακού είναι ολόκληρη η
ζωή μου πια.
–Με την... καλή έννοια;

–Στον κύκλο μας δεν κατατρυ-
χόμαστε από ιδεοληψίες. Εξ ου και
συγχρωτιζόμαστε με κυρίες αρι-
στερών φρονημάτων, πλην όμως
με ένα μέτρο. 

–Τουτέστιν;
–Τουτέστιν να μη θέλουν να κα-

ταλάβουν και τα ανάκτορα!
–Εσείς αλήθεια πώς αυτοπροσ-
διορίζεστε πολιτικά;

–Ανήκω φυσικά στη μεγάλη δε-
ξιά παράταξη αλλά χωρίς κομμα-
τικές εξαρτήσεις. Σκεφτείτε ότι κά-
ποτε ψήφισα και υποψήφιο του
ΑΚΕΛ. Μα προς τι η τόση έκπληξη
και γουρλώνετε τα μάτια σας, αγα-
πητέ; Την ψήφο μου την είχα δώσει
σε ένα άνθρωπο του κύκλου μας.
–Με το βλέμμα στραμμένο στο
μέλλον;

–Με το βλέμμα στραμμένο στη
Γλάδστωνος όπου ζούσε ο τότε υπο-
ψήφιος Κύπρος Χρυσοστομίδης.

Για εμένα άλλωστε δεν υπήρξε ποτέ
δίλημμα: Κόμμα μου είναι η αστική
Λευκωσία. 
–Ανάβουν ακόμα τα μεγάλα τζάκια
της αστικής Λευκωσίας; 

–Σιγοκαίνε, αλλά έστω κι έτσι
παραμένει ζωντανή η ελπίδα. Βλέ-
πετε τι γίνεται στον Δημοκρατικό
Συναγερμό… Από τους Τρούλλους
της Αννίτας στη Λεμεσό του Δίπλα-
ρου είναι μακρύς και δύσβατος ο
δρόμος για εμάς τους Λευκωσιάτες. 
–Μιλώντας για παλαιά τζάκια, μά-
θατε ότι ετοιμάζει καινούργιο βι-
βλίο ο Χριστόφορος Τορναρίτης;

–Και να ήθελα να το αγνοήσω
δεν μου το επέτρεψε το παρ’ ολίγον
εγκεφαλικό της Ευγενίας της Κα-

λαμαρούς, η οποία είδε το βίντεο
με τον ζωηρό Τόρνο να χαρτοπαίζει
σε λέσχη και από κάτω να αναγρά-
φεται το απόσταγμα σοφίας του:
«Στο κουμάρι, κάθε χαμένη μάχη
είναι και μια μάθηση κ.λπ. …». Μα-
θήματα ζωής σε ένα πόνημα με τίτ-
λο: «Στα χαρτιά της ζωής». Τι ζούμε
και δεν το μαρτυρούμε! 
–Είναι κι αυτός ένας τρόπος πάν-
τως για να σπάει η πληκτική πο-
λιτική επικαιρότητα, κυρία Ουίλ-
σον.

–Υπ’ αυτήν την έννοια χαλάλι ο
Χαράρι που μας έλαχε στην έρμη
τη βραχονησίδα. Γιατί ναι, πόσα
ανελέητα κτυπήματα ν’ αντέξουμε
κι εμείς από την κυπριακή πολιτική

σκηνή; Εδώ σου λέει κάνει comeback
ο Περδίκης! Ένα κόμμα Πρασίνων
είχαμε και μας βγήκε προσωποπα-
γές. Παγκόσμια πρωτοτυπία.
–Αλλού πάντως συμβαίνουν χει-
ρότερα…

–Και λοιπόν; Κάποτε αυτός ο τό-
πος κυβερνήθηκε από τον τιτανο-
τεράστιο Σπύρο και είχαμε πέσει
όλοι στα χάπια. Δεν είναι παρηγοριά
το χειρότερο, αγαπητέ, πιστέψτε
με. Ούτε ότι ο κόσμος χάνει τα λο-
γικά του και καταφεύγει σε απονε-
νοημένες επιλογές. Το γεγονός ότι
στην Αργεντινή επί παραδείγματι
εξέλεξαν τον «el Loco» με το αλυ-
σοπρίονο δείχνει απλώς ότι τα βά-
σανά μας είναι πίσω. Ένας «τρελός»

που θέλει να απαγορεύσει τις αμ-
βλώσεις και θεωρεί την κλιματική
αλλαγή ένα «σοσιαλιστικό ψέμα»!
–Το σοσιαλιστικό ψέμα με βάζει
σε πειρασμό να ρωτήσω για τον
χαμό με τον Κασσελάκη.

–Αν εγώ έβαζα τίτλο σε αυτή τη
θλιβερή υπόθεση θα ήταν: Τα όμορ-
φα χωριά όμορφα καίγονται.
–Είστε σκληρή, κυρία Ουίλσον.

–Είμαι γριά με εξαντλημένη την
υπομονή μου προ αμνημονεύτων
χρόνων, αγαπητέ. Όταν γύρω μας
κάνει πάρτι το παράλογο δεν έχω
πια τις αντοχές για άλλες χαριτω-
μενιές. Δείτε την έρευνα του «Cy-
prus Confidential». Κάτι ψέλλισε
ο πρόεδρος, κάτι είπε και η αρι-
στερή αντιπολίτευση, λες οκ, ας
βάλουμε μια άνω τελεία να πάμε
παρακάτω. Και τότε βγαίνει ο Αβέ-
ρωφ με τη βαρύγδουπη δήλωση:
«Η αποκατάσταση του ονόματος
της Κύπρου δεν μπορεί να επιτευχ-
θεί όσο παραμένουν σκιές και ατι-
μωρησία». Καλά, σε ποια χώρα ζού-
σε ο Αβέρωφ τα τελευταία δέκα
χρόνια; Βάλθηκαν να μας τρελά-
νουν εντελώς;
–Πέρασε η ώρα και θα ήθελα να
τελειώσουμε με κάτι αισιόδοξο.

–Αν θέλατε κάτι αισιόδοξο ας
παίρνατε συνέντευξη από την Ελ-
πίδα Ιακωβίδου. Ναι μεν καμιά δου-
λειά δεν είναι ντροπή, αλλά μαζευ-
τείτε, αγαπητέ.
–Πείτε μου τότε τι απεχθάνεστε.
Ας κάνουμε ένα φινάλε αντάξιο
της φήμης σας.

–Απεχθάνομαι την ξετσίπωτη
επίδειξη πλούτου και τις μειωμένες
ηθικές αντιστάσεις. Κατεβάζω δε
το επίπεδο για να σας το πω λαϊκά:
αυτό που κατέληξε το είδος μας
απεχθάνομαι, μια κοινωνία που
υποκλίνεται στην εξουσία και το
χρήμα. 
–Σας ευχαριστώ θερμά που με δε-
χτήκατε στο σπίτι σας.

–Αυτό σας έλειπε να μη με ευ-
χαριστείτε. 

De Profundis

stavros.christodoulou@gmail.com

«Μου θυμίζετε τόσο πολύ τη Νεοϋορκέζα μούσα της φωτογράφου Βίβιαν Μάιερ» της είπα, κι εκείνη κατένευσε σιωπηλά, εμφανώς ικανοποιημένη. 

Police Academy και άλλες ιστορίες τρέλας
Ο πρόεδρος του κλάδου Αστυνομι-
κού Σώματος Ισότητα, κύριος Λοϊζί-
δης, καταγγέλλει πως ο αρχηγός της
αστυνομίας δεν γουστάρει την εμ-
φάνιση της υπηρεσιακής στολής και
έτσι επιβάλλει αποκλειστικά και μό-
νο την επίσημη στολή στους αστυνο-
μικούς σταθμούς. Γι’ αυτόν τον λόγο,
αστυνομικοί τυγχάνει να πρέπει να
συλλάβουν παράνομους ή να κατα-
διώξουν εγκληματίες φορώντας
γραβάτες και σκαρπίνια! Ελπίζουμε
τουλάχιστον οι γυναίκες αστυνομι-
κοί να μην καταδιώκουν κακοποιούς
με τα ψηλοτάκουνα. 

Η όλη κατάσταση θα ήταν κωμική αν
δεν εμπεριείχε τόση τραγικότητα.
Γίνονται αναφορές για παράνομους
που άρπαξαν αστυνομικούς από τη
γραβάτα για να τους πνίξουν και για
αστυνομικούς που σε καταδίωξη
γλιστρούσαν και έκαναν πατινάζ. Η
Ισότητα ζητάει μεταξύ άλλων να δι-
καιούνται οι αστυνομικοί να έχουν
μακριά μαλλιά και μούσια. Γιατί όχι
τατουάζ και σκουλαρίκια, ρωτώ εγώ
με την αφέλεια που με χαρακτηρί-
ζει. Και αν τώρα οι κακοποιοί αρπά-
ζουν τους αστυνομικούς μας από τη
γραβάτα δεν θα μπορούν αύριο να
αρπάζουν τους γενειοφόρους αστυ-
νομικούς από τα γένια; 

Ευθύνη για τα ευτράπελα διαδραμα-
τιζόμενα φέρει και ο πρόεδρος, για
τον τρόπο με τον οποίο –μετά τα γεγο-
νότα Χλώρακας– υποβάθμισε τον αρ-
χηγό του Σώματος. Σώμα μου φτιαγ-
μένο από πηλό, που λέει και το άσμα.

Έντεκα χιλιάδες δέντρα και θάμνοι
θα φυτευτούν σταδιακά μέχρι το
2026 ανακοίνωσε η επίτροπος Περι-
βάλλοντος Μαρία Παναγιώτου. Γα-
τάκια, τόσα λίγα ο Αβέρωφ δεν θα
καταδεχόταν να τα βάλει ούτε καν
στον κήπο του. Αν θυμάστε η αλε-
πού της Αργάκας είχε σκοπό να φυ-
τέψει ένα εκατομμύριο δέντρα,
ίσως και σε μια μέρα. Τι απέγιναν
άραγε εκείνα τα ορφανά δεντράκια;
Πάντως, ο Φούλης της καρδιάς μας
είχε παραστεί σε μια εκδήλωση τό-
τε, όπου φυτεύτηκαν μερικά δεν-
τράκια (ελπίζουμε κάποιος να τα πο-
τίζει και να μην έχουν μαραθεί) στα
πλαίσια πρωτοβουλίας με τίτλο «Φυ-

τεύω για το κλίμα». Και θυμήθηκα
μια λαϊκή ρήση που ταιριάζει γάντι
στην περίπτωσή μας: ήταν στραβό
το κλήμα το ’φαγε και ο γάιδαρος. 

Αγαπητέ μου πρόεδρε, απλή αγνή –
ίσως και λίγο αφελής– απορία: μή-
πως έχουμε προσδώσει τεράστια ση-
μασία στον διορισμό απεσταλμένου
αλλά ελάχιστη ως καθόλου στη δημι-
ουργία συγκλίσεων με την πλευρά με
την οποία θα παρακαθίσουμε σε δια-
βουλεύσεις; Τι ρόλο θα μπορεί να
παίξει οποιοσδήποτε απεσταλμένος
αν τα όσα μας χωρίζουν από την απέ-
ναντι ηγεσία έχουν αφεθεί να γίνουν
ένα απροσπέλαστο βουνό εμποδίων;

Διαβάζω πως κλάπηκε μεγάλη πο-
σότητα μπανανών από φυτεία στα
Κούκλια και –συνδυάζοντάς το με
την είδηση περί φαρμακοποιών μαϊ-
μού– αναπόφευκτα έρχεται στο
μυαλό μου ο επικός χαρακτηρισμός
του μακαρίτη Γλαύκου περί Μπανα-
νίας. Επίκαιρος όσο ποτέ για πολ-
λούς και διάφορους λόγους.

Ο πρίγκιπας Γουίλιαμς ανακηρύχθη-
κε σε σχετική ψηφοφορία ο πιο σέξι
φαλακρός για το 2023. Κι όμως
έχουμε Κύπριο πολιτικό που θα μπο-
ρούσε να κλέψει άνετα αυτόν τον
τίτλο, αλλά δυστυχώς επέλεξε το
περουκίνι.

Αφού έβγαλε τη γραβάτα ο πρόεδρος, ας τη βγάλουν και οι αστυνομικοί.
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Πωλείται «τρέλα»: Ταραξίες ηγέτες στη μεταπολιτική

Μ προστά του ο Ντόναλντ
Τραμπ μάλλον μοιάζει με
απόφοιτο κολεγίου Ιησουι-

τών. Το λιγότερο που μπορείς να
προσάψεις στον Χαβιέρ Μιλέι, νε-
οεκλεγέντα πρόεδρο της Αργεντι-
νής, είναι ότι η γλώσσα του είναι
ακραία. Η ακρότητά του δεν είναι
μόνο ιδεολογική, υπερβαίνει τα
όρια της κοινώς νοούμενης ευπρέ-
πειας. Ο Πάπας Φραγκίσκος είναι
«ηλίθιος» και «βρωμοαριστερός».
Ο χαρακτηρισμός «απόβρασμα»,
για διαφωνούντες, του είναι προ-
σφιλής. Για κάποιον, ψυχαναλυτι-
κώς ενδιαφέροντα, λόγο, τα κό-
πρανα έχουν περίοπτη θέση στο
λεξιλόγιό του. Συχνά αποκαλεί τους
αντιπάλους του «σκατοαριστερούς».
Επέκρινε μια κυρία, η οποία είχε
το θράσος να τον ρωτήσει αν ασχο-
λείται με την οικονομική θεωρία
του Κέυνς, ως «σκατοκομμουνί-
στρια». 

Ο Μιλέι είναι η πλέον πρόσφατη
εκδοχή τού ταραξία ηγέτη (rogue
leader). Πρόκειται για εκείνο το εί-
δος πολιτικών ηγετών που ταράζουν
τα στάσιμα (και συχνά βρώμικα)
νερά της κατεστημένης πολιτικής,
όχι με την πρωτοτυπία της σκέψης,
την πρότυπη ηθική συγκρότηση
ή, τα αξιοζήλευτα προσωπικά χα-
ρίσματα (π.χ. ευστροφία, χιούμορ,
ενσυναίσθησθηση), αλλά με την
αντισυμβατική, χυδαιοπρεπή, και
απρόβλεπτη παρουσία τους. Πώς

τα καταφέρνουν; Συχνά δεν είναι
επαγγελματίες πολιτικοί, γι’ αυτό
ο πρωτόγονα αντιπολιτικός λόγος
τους, απευθυνόμενος σε ένα βαθιά
δυσαρεστημένο ακροατήριο, έχει,
εκ πρώτης απόψεως, αξιοπιστία.
Σε ρόλο Ηρακλή, υπόσχονται να
καθαρίσουν τον στάβλο του Αυγεία
που δημιούργησαν οι παραδοσιακοί
πολιτικοί. Συνδυάζουν την επιτη-
δευμένη εκκεντρικότητα (ακραία
γλώσσα και/ή εμφάνιση), τον ηγε-
τικό ναρκισσισμό («προσέξετέ με,
είμαι σπουδαίος»), τη μανιχαϊκή
σκέψη (καλοί, κακοί), και τον πο-
λιτικό μεσσιανισμό («είμαι ο σω-
τήρας σας»). 

Και τα τέσσερα αυτά στοιχεία
μορφοποιούνται, ενισχύονται, και
αλληλοσυνδέονται στην εποχή της
μιντιακά μεσολαβημένης επικοι-
νωνίας, ιδιαίτερα όταν αυτή επι-
τρέπει την εκτεταμένη αυτοσκη-
νοθεσία στα μέσα κοινωνικής δι-
κτύωσης. Ο ταραξίας ηγέτης σκη-
νοθετεί τη «ριζοσπαστική» παρου-
σία του, αναμένοντας την ενθου-
σιώδη ανταπόκριση από το κοινό
του, πουλάει τρέλα σε έναν «δήμο»
που λαχταρά υπερβάσεις. Το προ-
σωνύμιο του Μιλέι είναι «el loco»
(«ο τρελός»).

Στη νέα πολιτική (για την ακρί-
βεια, μεταπολιτική) που έχει ανα-
δειχθεί στη μιντιόσφαιρα, ευνο-
ούνται οι προκλητικές ατάκες, η
διασημοποίηση των πολιτικών προ-

σωπικοτήτων, και η κατανάλωση
της πολιτικής ως θέαμα. Όπως το
τηλεοπτικό τραγούδι επισκιάζεται,
συχνά, από την παράσταση, η πο-
λιτική προσλαμβάνεται, κυρίως,
ως θέαμα. Ο πολίτης-καταναλωτής
μεταφέρει στην πολιτική πρόσληψή
του οικείες εμπειρίες από άλλα
πεδία της ζωής του. 

Οι ταραξίες ηγέτες είναι υβριδικά
προϊόντα της μεταμοντέρνας επο-
χής: οι δημόσιες εμφανίσεις τους
συμφύρουν στοιχεία θεατρικής πα-
ράστασης, ποπ συναυλίας, και πο-
λιτικής ομιλίας. Επανορίζουν την
έννοια της δημαγωγίας. 

Ο Μιλέι, πρώην τηλεοπτικός πα-

ρουσιαστής, εμφανίστηκε στην
πολιτική σκηνή μόλις πριν από δύο
χρόνια. Όπως ο Τραμπ, γνωρίζει
τι πουλάει τηλεοπτικά: προκλητικό
θέαμα. Συχνά εμφανίζεται σαν ροκ
σταρ: τραγουδάει, χοροπηδάει, τρέ-
χει πάνω-κάτω στη σκηνή με μου-
σική υπόκρουση. Κραυγάζει, υπε-
ραπλουστεύει, δαιμονοποιεί και ει-
κονοποιεί τον εχθροπαθή λόγο του
με αξιομνημόνευτες εικόνες –το
αλυσοπρίονο που θα περικόψει τις
κρατικές δαπάνες, τα κουτάκια-
υπουργεία που θα καταργήσει, τη
στολή Μπάτμαν-του-ελευθερωτή.

Ο Μιλέι θέλει να βρίσκεται στο
επίκεντρο της δημοσιότητας. Δεν

ανέχεται να τον διακόπτουν, ενο-
χλείται, όταν διαφωνούν μαζί του.
Ως συνήθως, η επιθετικότητα συ-
νυπάρχει με την αυταρχική προ-
σωπικότητα. Σε ραδιοφωνική εκ-
πομπή του εγκατέλειψε το στούντιο,
όταν καλεσμένος του εξέφρασε
ενοχλητικές γι’ αυτόν απόψεις! 

Στα παιδικά του χρόνια βίωσε
σωματική και λεκτική βία από τον
πατέρα του. «Ολο το ξύλο που έφαγα
παιδί σημαίνει ότι δεν φοβάμαι τί-
ποτε σήμερα», έχει πει σε συνέν-
τευξή του. «Ο πατέρας μου μού έλε-
γε ότι είμαι σκουπίδι […] κι ότι θα
είμαι άχρηστος σε όλη μου τη ζωή». 

Άχρηστος δεν ήταν. Όπως στην
περίπτωση της ψυχολογικής κα-
κοποίησης του Τραμπ από τον πα-
τέρα του, η έλλειψη γονικής εκτί-
μησης που εισέπραξε στα παιδικά
του χρόνια, τον ώθησε στον «αν-
τιδραστικό ναρκισσισμό» στην ενή-
λικη ζωή –τη διαρκή προσπάθεια
να αποδεικνύει την υπεροχή του
με επιδειξιμανία, ακραία ρητορική
και φαντασιώσεις απεριόριστης
επιτυχίας. Το συνεσταλμένο παιδί
της σχολικής ηλικίας έκρυβε μια
ανασφαλή προσωπικότητα, η οποία
επιζητούσε την επιβεβαίωση. Στη
μεταπολιτική, αν είσαι επιδέξιος
influencer, προσφέρεται σχετικώς
εύκολα.Γιατί έλκεται ο ψηφοφόρος
από ταραξίες ηγέτες; Πρώτον, του
προσφέρουν την υπόσχεση απλών
και οριστικών λύσεων, δηλαδή ελ-

πίδα, σε βιωμένα προβλήματα. Οι
λύσεις, συνήθως, είναι αρνητικής
φύσεως, αντανακλώντας το θυμό
των εκλογέων –δραστική συρρί-
κνωση του κράτους, κατάργηση
πολιτικών προνομίων, περιορισμό
του κράτους δικαίου, κ.λπ. 

Δεύτερον, σε συνθήκες χρόνιας
κρίσης, φτωχοποίησης και ανα-
σφάλειας του πληθυσμού (ο πλη-
θωρισμός βρίσκεται στο 143% στην
Αργεντινή) οι ψηφοφόροι λίγα
έχουν να χάσουν. Ο Μιλέι, προ-
εκλογικά, έλεγε: «Για τι ρίσκο μιλάτε;
Πηγαίνουμε [ήδη] στην κόλαση».
Το γνωρίζουμε από την ψυχολογική
έρευνα: όταν ένα πρόβλημα πλαι-
σιώνεται ως «απώλεια», τα άτομα
παίρνουν μεγαλύτερα ρίσκα για να
τη μειώσουν. Όταν, με άλλα λόγια,
δεν έχεις πολλά να χάσεις, φαντα-
σιώνεσαι ριζοσπαστικές υπερβά-
σεις, τις οποίες ο ταραξίας ηγέτης
σού επιστρέφει ως «τρέλα». Ο Μιλέι
υπόσχεται, ουσιαστικά, την κατάρ-
γηση του κράτους. Η ειρωνεία, φυ-
σικά, είναι ότι τον αντιπολιτικό,
αντικρατικό λόγο εκφέρει ένας
εκλεγμένος πρόεδρος κράτους! Η
λογική συνοχή, όμως, είναι πλη-
κτική. Οι αντιφάσεις ερεθίζουν και
τροφοδοτούν το θέαμα. 

Ο κ. Χαρίδημος Τσούκας είναι καθηγητής
στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και ερευνητής
καθηγητής στο Πανεπιστήμιο Warwick.
www.htsoukas.com

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ 

«Λειτουργική αναγνώριση ντε φά-
κτο κρατών» προτάσσει σύμφωνα
με πληροφορίες της «Κ» η Άγκυρα,
προσβλέποντας στην «ολοκλήρωση
της υλοποίησης αναβάθμισης του
κατοχικού ψευδοκράτους, μέσω και
μιας «άτυπης συμμαχίας» με άλλες
αποσχιστικές οντότητες που έχουν
θέσει ανάλογους στόχους. Οι ίδιες
πληροφορίες της «Κ» αναφέρουν
ότι το ΥΠΕΞ της Τουρκίας παρακο-
λουθεί πολύ στενά το «ειδικό καθε-
στώς» που επιφυλάσσει με κάθε επι-
σημότητα η Κομισιόν για την απο-
σχισθείσα οντότητα της Υπερδνει-
στερίας, στη Μολδαβία, η οποία
αναμένεται σύντομα να αρχίσει εν-
ταξιακές διαπραγματεύσεις για έν-
ταξη στην Ε.Ε. Όπως μάλιστα είμα-
στε σε θέση να γνωρίζουμε, η θέση
της Ε.Ε. για την Υπερδνειστερία
έχει ήδη καταστεί «εργαλείο προς
αξιοποίηση», για την Άγκυρα, η
οποία στοχεύει σε ένα παρόμοιο
«ειδικό καθεστώς» και για το ψευ-
δοκράτος στην κατεχόμενη Κύπρο,
το οποίο όπως αφέθηκε να διαρρεύ-
σει «θα μπορούσε να ήταν το απευ-
θείας εμπόριο», δηλαδή η έγκριση
της πρότασης Κανονισμού της Κο-
μισιόν που οδηγεί σε ταϊβανοποίηση
του κατεχόμενου τμήματος της Κύ-
πρου και βρίσκεται παγωμένη ενώ-
πιον του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.
«Ή κάτι ανάλογο με την ταϊβανο-
ποίηση», όπως λέγεται, το οποίο
δεν προσδιορίζεται, αλλά περιγρά-
φεται ευκρινώς από τουρκικά επί-
σημα χείλη με τον εξής τρόπο: «Ένα
μοντέλο το οποίο σε πρώτη φάση
θα αναγνώριζε το λειτουργικό δι-
καίωμα της ΤΔΒΚ  να εμπορεύεται
και να συνάπτει συμφωνίες για ενί-
σχυση του τουριστικού προϊόντος
που προσφέρει». 

Στο πλαίσιο αυτής της προσέγ-
γισης, η Άγκυρα έχει εξασφαλίσει
την ανοχή –αν μη τι άλλο– της Ρω-
σίας, καθώς η ενδεχόμενη εξασφά-
λιση από την «ΤΔΒΚ» ενός «λειτουρ-
γικού καθεστώτος αναγνώρισης»

εξυπηρετεί και τα συμφέροντα της
Μόσχας, ενός από τα ελάχιστα κράτη
που αναγνωρίζουν τις αποσχισθείσες
οντότητες της Υπερδνειστερίας στη
Μολδαβία, αλλά και της Αμπχαζίας
στη Γεωργία. Άλλωστε, όπως είμαστε
σε θέση να γνωρίζουμε, ο επικεφα-
λής της ρωσικής διπλωματίας Σεργ-
κέι Λαβρόφ είχε ζητήσει από την
Ε.Ε., από τον Μάιο του 2006, να δια-
σφαλίσει ένα καθεστώς ανάλογο με
αυτό του κατεχόμενου βορείου τμή-

ματος της Κύπρου και για την Υπερδ-
νειστερία. Ο κ. Λαβρόφ μιλούσε σε
κεκλεισμένων θυρών συνεδρία της
Επιτροπής Εξωτερικών της Ευρω-
βουλής και είχε υποδείξει ότι η Ε.Ε.
δεν μπορεί να εφαρμόζει δύο μέτρα
και δύο σταθμά, καλώντας τις Βρυ-
ξέλλες να υποβάλουν συγκεκριμένες
προτάσεις για απευθείας εμπόριο
από την Υπερδνειστερία, όπως ακρι-
βώς είχαν πράξει και στην περίπτω-
ση του ψευδοκράτους στην Κύπρο.

Όπως γίνεται κατανοητό, κατα-
βάλλεται μια ουσιαστική προσπάθεια
εξασφάλισης ενός καθεστώτος νο-
μιμοποίησης της λειτουργίας όλων
των ντε φάκτο οντοτήτων, ως ένας
προθάλαμος προς την κατεύθυνση
διεθνούς αναγνώρισης, στο απώτερο
μέλλον. Και στο πλαίσιο αυτό η Άγ-
κυρα αξιοποιεί τα μοντέλα πρωτί-
στως της Υπερδνειστερίας και δευ-
τερευόντως της Αμπχαζίας. Και αν-
τίστοιχα, η Μόσχα αξιοποιεί το μον-
τέλο του κατεχόμενου ψευδοκρά-
τους στην Κύπρο, για να προωθήσει
τα δικά της συμφέροντα στην Υπερδ-
νειστερία, η οποία ως γνωστόν, επι-

θυμεί την ένωσή της με τη Ρωσία.
Αυτό πάντως που ξενίζει και προ-

καλεί όχι μόνο εύλογα ερωτηματικά
αλλά και έντονο προβληματισμό,
είναι η στάση της Γερμανίας και
της Σουηδίας. Οι δύο χώρες που τυ-
πικά εμφανίζονται «ολόσωστες»,
αναγνωρίζοντας αποκλειστικά και
μόνο την Κυπριακή Δημοκρατία,
είχαν υποπέσει σε πολιτικό φάουλ,
το οποίο δεν μπορεί να αποδοθεί
σε λάθος και συνεπώς δεν μπορεί
να περνά απαρατήρητο. Το 2019,
το υπουργείο Εξωτερικών της Σουη-
δίας και το γερμανικό ίδρυμα Robert
Bosch Stiftung, χρηματοδότησαν
έκδοση του «Carnegie Europe», με
συγγραφέα τον Thomas De Waal,
που εισηγείται την απευθείας συ-

νεργασία της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και των «ντε φάκτο αρχών» του ψευ-
δοκράτους, ζητώντας την εναρμό-
νιση της «νομοθεσίας» της «βόρειας
Κύπρου» με το κοινοτικό κεκτημένο. 

Ουδόλως συμπτωματικώς, η έκ-
δοση του «Carnegie Europe» ασχο-
λείται με τρεις «ντε φάκτο» οντό-
τητες, το κατεχόμενο τμήμα της
Κύπρου, την Υπερδνειστερία και
την Αμπχαζία. Ειδικότερα, για το
ψευδοκράτος στην Κύπρο, η έκ-
δοση που χρηματοδοτήθηκε με
χρήματα της Σουηδίας και της Γερ-
μανίας υποδεικνύει ότι «η επίσημη
υιοθέτηση του κεκτημένου θα απο-
τελέσει το τελευταίο λιθαράκι στο
οικοδόμημα (last brick in the wall)»
του ψευδοκράτους και καλεί την

Ε.Ε. να κινηθεί για «εξευρωπαϊσμό
της νομοθεσίας και των προτύπων
της βόρειας Κύπρου, για συνεργα-
σία (με τις υφιστάμενες αρχές (σ.σ.
της παράνομης οντότητας)), όσο
το δυνατόν περισσότερο για την
οικοδόμηση της πραγματικότητας
της Ε.Ε. σε ένα μη αναγνωρισμένο
κράτος». 

Σημειώνεται ότι η Λευκωσία, με
εντολές του τότε ΥΠΕΞ και σημε-
ρινού προέδρου, Νίκου Χριστοδου-
λίδη, προέβη σε παραστάσεις προς
τη Στοκχόλμη και το Βερολίνο.
Αυτό δεν εμπόδισε πάντως την
πραγματοποίηση εκδηλώσεων πα-
ρουσίασης της έκδοσης του «Car-
negie Europe» για ντε φάκτο ανα-
γνώριση των αποσχισθεισών ον-
τοτήτων, η οποία, όπως πληροφο-
ρούμαστε, «έχει επανέλθει στην
επικαιρότητα, υπό το φως και της
πρόσφατης έκθεσης της Κομισιόν,
στις 8 Νοεμβρίου» για τη Μολδαβία. 

Στην εν λόγω έκθεση της Κομι-
σιόν, επισημαίνεται ότι «η Ε.Ε. πα-
ραμένει πλήρως δεσμευμένη να
στηρίξει μια συνολική, ειρηνική
και διαρκή διευθέτηση στην υπερδ-
νειστεριακή διαμάχη. Αυτή (σ.σ. η
διευθέτηση) πρέπει να βασίζεται
στην κυριαρχία και την εδαφική
ακεραιότητα της Μολδαβίας, εντός
των διεθνώς αναγνωρισμένων της
συνόρων, με ένα ειδικό καθεστώς
(special status) για την υπερδνει-
στεριακή περιοχή», υποστηρίζει η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, θέση που
όχι μόνο δεν πέρασε απαρατήρητη
από την Άγκυρα, αλλά όπως προ-
κύπτει, έχει ανοίξει την όρεξή της
για διεκδίκηση ανάλογου «ειδικού
καθεστώτος» και στην κατεχόμενη
Κύπρο.

Ο ταραξίας ηγέτης σκηνοθετεί τη «ριζοσπαστική» παρουσία του, αναμένο-
ντας την ενθουσιώδη ανταπόκριση από το κοινό του, πουλάει τρέλα σε έναν
«δήμο» που λαχταρά υπερβάσεις.

«Λειτουργική
αναγνώριση»

ντε φάκτο κρατών
Πιέσεις Αγκυρας για ψευδοκράτος – Ανοχή Μόσχας

και περίεργος ρόλος Γερμανίας - Σουηδίας 

Oλες οι ενέργειες της Τουρκίας το τελευταίο
διάστημα, καταδεικνύουν ότι επικεντρώνεται
αποκλειστικά στην εξασφάλιση «κυριαρχικής
ισότητας» για το ψευδοκράτος, παράλληλα
με το αφήγημα «λειτουργικής αναγνώρισης»
της ντε φάκτο υπόστασής του, θεωρώντας
προφανώς ότι τα δύο ζητήματα αποτελούν
συγκοινωνούντα δοχεία του ίδιου στόχου.
Σύμφωνα με πληροφορίες της «Κ», σε όλα
τα διεθνή φόρα αλλά και σε διμερές επίπεδο,
σε επαφές με μεμονωμένα κράτη, η Άγκυρα
υιοθετεί μια ιδιαιτέρως σκληρή στάση, στο
Κυπριακό, υπογραμμίζοντας το «ίσο κυριαρ-
χικό καθεστώς» του ψευδοκράτους και κα-
θιστώντας σαφές ότι η επιδίωξη λειτουργικής
αναγνώρισης δεν είναι διαπραγματευτικό
παιχνίδι, αλλά διαπραγματευτικός στόχος. 

Άλλωστε, οι εξελίξεις των τελευταίων
εβδομάδων δεν αφήνουν περιθώρια παρερ-

μηνείας. Η Άγκυρα φρέναρε τον διορισμό
απεσταλμένου του ΟΗΕ και μαζί και την
προσπάθεια διερεύνησης των προοπτικών
επανέναρξης των διαπραγματεύσεων στο
Κυπριακό, υπαναχώρησε από τη συμφωνία
της Πύλας για τη διάνοιξη δρόμου στη νεκρή
ζώνη, εποφθαλμιά στην υφαρπαγή και άλλων
τμημάτων της νεκρής ζώνης (που αποτελεί
έδαφος της Κυπριακής Δημοκρατίας), ενώ
έκλεισε την πόρτα και γραπτώς, με κάθε επι-
σημότητα, στο αίτημα της Λευκωσίας για
«ενεργότερη εμπλοκή» της Ευρωπαϊκής
Ένωσης στην επίλυση του κυπριακού προ-
βλήματος. Μέσα σε αυτό το κλίμα, η Κομισιόν
και ο ύπατος Εκπρόσωπος της Ε.Ε. Γιοσέπ
Μπορέλ, προσανατολίζονται, όπως πληρο-
φορούμαστε, να υποβάλουν την έκθεσή τους
αναφορικά με το μέλλον των ευρωτουρκικών
σχέσεων, πιθανότατα στις 29 Νοεμβρίου. Η

εικόνα που επικρατούσε μέχρι την περασμένη
Παρασκευή, ενώ γράφονταν αυτές οι γραμμές,
είναι ότι η Κομισιόν «δυσκολευόταν» να δια-
χειριστεί το ζήτημα, καθώς η Άγκυρα προσ-
δοκά ότι μέσα από την έκθεση θα ανοίξει ο
δρόμος για την αναβάθμιση της Τελωνειακής
της Ένωσης, χωρίς να κλείνει η πόρτα στις
ενταξιακές διαπραγματεύσεις και στην ευ-
ρωπαϊκή της προοπτική. Ενώ η Λευκωσία,
προσδοκά ότι η έκθεση της Ε.Ε. θα ανοίγει
τον δρόμο για διασύνδεση των ευρωτουρ-
κικών ντοσιέ και δη της αναβάθμισης της
Τελωνειακής Ένωσης, με την επίλυση του
Κυπριακού, κάτι που θεωρείται εξαιρετικά
δύσκολο. Έγκυρη πηγή έλεγε στην «Κ» ότι
«αν και θεωρείται σχεδόν βέβαιη η υποβολή
της έκθεσης στις 29 Νοεμβρίου, κανείς δεν
μπορεί να αποκλείσει το ενδεχόμενο να
γίνουν άλλες σκέψεις την τελευταία στιγμή». 

«Μόνο με κυριαρχική ισότητα»

<<<<<<

Ο επικεφαλής της ρωσι-
κής διπλωματίας Σερ-
γκέι Λαβρόφ είχε ζητή-
σει από την Ε.Ε., από τον
Μάιο του 2006, να δια-
σφαλίσει ένα καθεστώς
ανάλογο με αυτό του κα-
τεχόμενου βορείου τμή-
ματος της Κύπρου και
για την Υπερδνειστερία.

Η θέση της Ε.Ε. για την Υπερδνειστερία έχει ήδη καταστεί «εργαλείο προς αξιοποίηση», για την Άγκυρα, η οποία στο-
χεύει σε ένα παρόμοιο «ειδικό καθεστώς» και για το ψευδοκράτος στην κατεχόμενη Κύπρο, το οποίο, όπως αφέθηκε
να διαρρεύσει, «θα μπορούσε να ήταν το απευθείας εμπόριο».
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Παραμένει σε αδιέξοδο, όχι οριστικό
αλλά σε σχέση με τον χρονικό ορί-
ζοντα, η διαπραγμάτευση μεταξύ
Κυπριακής Δημοκρατίας και Chevron
(εκ μέρους της κοινοπραξίας της
«Αφροδίτης» στο τεμάχιο «12» επί
της κυπριακής ΑΟΖ). Η διαπραγμά-
τευση που ξεκίνησε ουσιαστικά τον
περασμένο Αύγουστο με εγγενείς
διαφορές ως προς το FDP (Feasibility
Development Plan/FDP) του τεμα-
χίου και την οποία περιέγραψε και
ανέλυσε διεξοδικά η «Κ» αναζητεί
μια win-win φόρμουλα με τις δύο
πλευρές, όπως συγκλίνουν οι πλη-
ροφορίες, να αναζητούν πίστωση
χρόνου αλλά και μια χρυσή τομή
για το βασικό αντικείμενο της δια-
φωνίας που εδράζεται στην πλωτή
μονάδα παραγωγής (Floating Pro-
duction Unit/FPU) επί του τεμαχίου,
που υπήρχε στην πρόταση της κοι-
νοπραξίαςτου 2019, την οποίατρο-
ποποίησε η Chevron τον περασμένο
Μάιο και που αποδέχεται η Λευκω-
σία ως «κόκκινη γραμμή». Την πε-
ρασμένη εβδομάδα και μετά την
ανταλλαγή επιστολών μεταξύ υπουρ-
γείου Εμπορίου και Chevron, μια
νέα παράταση δόθηκε προς τη Ch-
evron για τις τεχνικές λεπτομέρειες
και την έναρξη του FEED. Εκτός
απροόπτου, το αδιέξοδο τείνει να
αρθεί αλλά με, επιμέρους, «εξαγορά
χρόνου». Την ίδια στιγμή, η μεγάλη
εικόνα της ενέργειας στην περιοχή
υπό το βάρος και των εξελίξεων στη
Γάζα επαναφέρει δυναμικές από τις
οποίες η Λευκωσία μπορεί να αντ-
λήσει πολλαπλά διδάγματα. 

Παράταση τώρα,
αδιέξοδο μετά;

Η Chevron αναμένεται μέχρι
την 1η Δεκεμβρίου να απαντήσει

στη Λευκωσία σε σχέση με τις δύο
επιστολές της, αγοράζοντας χρόνο
λόγω και των εορτασμών της Ημέ-
ρας των Ευχαριστιών στις ΗΠΑ.
Εκτός απροόπτου τα κυρίαρχα σε-
νάρια είναι να βρεθεί μια συμβι-
βαστική φόρμουλα για το FPU ώστε
να αποφευχθεί το αδιέξοδο και η
Λευκωσία να παρατείνει τη διορία,
σύμφωνα με πληροφορίες ώς τις
αρχές Φεβρουαρίου, προκειμένου
ο αμερικανικός κολοσσός να επα-
νέλθει με την προκαταρκτική ανά-
πτυξη (FEED). Από εκεί και πέρα
όλα τα σενάρια παραμένουν ανοι-
κτά προκειμένου:

• Nα προχωρήσει η ανάπτυξη
του «Αφροδίτη» δεδομένου ότι εκ-
κρεμεί και η συμφωνία Κ.Δ. - Ισραήλ
για το συνορεύον κοίτασμα «Ισάι»
που χρονίζει. 

• Να επανέλθουν διαφωνίες
στους χρόνους έναρξης του FEED
ή σε τεχνοοικονομικές διαφορές
μεταξύ των δύο πλευρών και να
επανέλθει έτσι η διαπραγμάτευση
ή να οριστικοποιηθεί κάποιο αδιέ-
ξοδο, το οποίο αφήνει όλα τα εν-
δεχόμενα ανοικτά, με το κυρίαρχο
σε ένα τέτοιο μια δικαστική διαμάχη
Κ.Δ. - Chevron.

Την επόμενη εβδομάδα (28-30
Νοεμβρίου) σε συνέδριο για τα
ενεργειακά στη Λεμεσό αναμένεται
να ξεκαθαρίσει η εικόνα με την κυ-

ρίαρχη αίσθηση που επικρατεί με-
ταξύ κύκλων της βιομηχανίας που
παρακολουθούν τις εξελίξεις να εί-
ναι πως οι δύο πλευρές θέλουν να
αποφύγουν το αδιέξοδο, αλλά δεν
συναινούν απαραίτητα και σε όλες
τις τεχνικές πτυχές της ανάπτυξης
του κοιτάσματος, που τελούν, με
πίστωση χρόνου, ακόμη υπό δια-
πραγμάτευση. 

Ρευστό το πεδίο
Η δύσκολη διαπραγμάτευση με-

ταξύ Κ.Δ. και Chevron γίνεται σε
μια κρίσιμη συγκυρία στην Ανα-
τολική Μεσόγειο όπου ο πόλεμος
Ισραήλ - Χαμάς δοκιμάζει τόσο τις
αντοχές της βιομηχανίας φυσικού
αερίου και πετρελαίου στηνπεριοχή
από σκοπιάς ασφάλειας όσο και το
συνολικό (positioning) των εμπλε-
κομένων δρώντων –κρατικών και

εταιρειών– στην ευρύτερη περιοχή.
Για το Ισραήλ, που είδε το κοίτασμά
του σε παραγωγή, το «Ταμάρ», το
οποίο διαχειρίζεται η Chevron, να
διακόπτει τις εργασίες τους για ένα
σύντομο χρονικό διάστημα λόγω
του πολέμου μετά την 7η Οκτω-
βρίου, οι τρεις βασικές δυναμικές
που διαμορφώνονται, εδράζονται
σε συγκεκριμένους άξονες: α. στο
ότι περιορίζουν την εξαγωγική του
δυνατότητα σε φυσικό αέριο για
λόγους ασφάλειας, παρά το γεγονός
πως έχει αυξήσει την παραγωγή
του έναντι της εσωτερικής κατα-
νάλωσης και επιδιώκει να αναζη-
τήσει αγορές, β. στην πρόθεσή του
για αύξηση, στον χρονικό ορίζοντα
του 2030, της παραγωγής φυσικού
αερίου σε 25 με 30 bcm (δισεκα-
τομμύρια κυβικά πόδια) και γ. στους
τρέχοντες περιορισμούς εξαγωγών

(τρεις ουσιαστικά επιλογές αγωγών
σε δύο κατευθύνσεις, την Αίγυπτο
και την Ιορδανία). Για τη Chevron
η παρουσία της στα δύο μεγάλα
κοιτάσματα του Ισραήλ (σ.σ. το
«Ταμάρ» με ποσότητες 282 bcm
και το «Λεβιάθαν» με αντίστοιχες
605 bcm) αποτελεί, σε κάθε περί-
πτωση, βασική προτεραιότητα
στην περιοχή έναντι του «Αφρο-
δίτη» (με εκτιμήσεις για ποσότητες
μεταξύ 102 και 170 bcm) που δεν
έχει αναπτυχθεί και θα μπορούσε
να διαδραματίσει τον ρόλο της
εναλλακτικής πηγής έναντι των
μεγάλων κοιτασμάτων επί της ισ-
ραηλινής ΑΟΖ. Αυτό ωστόσο δεν
εξαιρεί, ιδίως υπό το βάρος των
εξελίξεων στην περιοχή, πως η Κύ-
προς θα μπορούσε να αποτελέσει
εξαγωγικό σημείο για το φυσικό
αέριο του Ισραήλ, μιας και η επι-
λογή της Τουρκίας απομακρύνεται
μέχρι την ομαλοποίηση των πραγ-
μάτων στη Λωρίδα της Γάζας και
του ξεκαθαρίσματος στο εσωτερικό
του Ισραήλ, με τους Ερντογάν και
Νετανιάχου να κόβουν κάθε δίαυλο
επικοινωνίας μετά τη δράση της
Χαμάς και παρά την πρόσφατη
αναθέρμανση των διμερών σχέ-
σεων των δύο χωρών. 

Η διαπραγμάτευση Κ.Δ. - Che-
vron, παρά τις αντικειμενικές της
δυσκολίες, ανέδειξε πως η Κύπρος
(με τους στόχους, «Αφροδίτη», «Κα-
λυψώ», «Γλαύκο», «Κρόνο» και
«Δία», στην πιο αισιόδοξη εκτίμηση
να διαθέτουν συνολικά 496 bcm)
δεν αποτελεί βασική προτεραιότητα
για αναπτύξεις στην περιοχή χωρίς
ωστόσο αυτό να αναιρεί το γεγονός
πως η έλευση του φυσικού αερίου
στην Κύπρο από το «Αφροδίτη»
και η διασφάλιση της ανάπτυξης
του τεμαχίου αποτελούν προτεραι-
ότητα για τη Λευκωσία. 

Η γεωπολιτική πτυχή
Η δημόσια συζήτηση για την

«ψήφο εμπιστοσύνης» των εται-
ρειών-κολοσσών δεν είναι καινούρ-
για στην Κύπρο και εισήλθε στη
δημόσια σφαίρα τόσο μετά την
ανακάλυψη ποσοτήτων φυσικού
αερίου στο τεμάχιο «12», το 2011,
όσο και μετά την αδειοδότηση τε-
μαχίων επί της κυπριακής ΑΟΖ σε
μεγάλες εταιρείες όπως η Exxon,
η Total και η ΕΝΙ (αμερικανικών,
γαλλικών και ιταλικών συμφερόν-
των αντίστοιχα). Στη διαπραγμά-
τευση Chevron - Κ.Δ. διαφάνηκε
σε κάθε περίπτωση ωστόσο πως,
παρά τις εύλογες ενστάσεις από
την πλευρά της Λευκωσίας, το αμε-
ρικανικό υπουργείο Εξωτερικών
στήριξε, επί της αρχής, την εταιρεία
επίσης αμερικανικών συμφερόν-
των. Αυτό αποτελεί διαρκή υπεν-
θύμιση πως η προβολή της γεωπο-
λιτικής στην τεχνική και εμπορική
διάσταση των υδρογονανθράκων
δεν δουλεύει αποκλειστικά όπως
την αντιλαμβανόμαστε, διαχρονικά,
ή τη συζητούμε αναλύοντάς την
στη δημόσια σφαίρα δεδομένου
ότι στην περιοχή υπάρχουν πολ-
λαπλοί δρώντες και, επιπλέον, συγ-
κεκριμένες δυναμικές που φέρουν
μαζί τουςσε ζητήματα που αφορούν
το φυσικό αέριο (υποδομές, μορφή
του αερίου προς εξαγωγή, οδεύσεις
αγωγών με απτή ή εμπορική όδευ-
ση, επιδιώξεις κρατικών ή μη κρα-
τικών δρώντων κ.λπ.). Εκτός απρο-
όπτου, το «Αφροδίτη» θα περιμένει
λίγο ακόμη ως προς το αέριο που
πρόκειται να εξαχθεί από αυτό με
ό,τι αυτό συνεπάγεται για τον ρόλο
που διεκδικεί η Κύπρος στην πε-
ριοχή αλλά και για τα πολλαπλά
οφέλη (οικονομικά και ενεργειακά)
της όδευσης του φυσικού αερίου
στη χώρα μας. 

Παιχνίδι με τον χρόνο στα ενεργειακά
Σε αδιέξοδο παραμένει η διαπραγμάτευση μεταξύ Κυπριακής Δημοκρατίας και Chevron για το τεμάχιο «Αφροδίτη»

Μια συμβιβαστική φόρμουλα αναζητείται μεταξύ Λευκωσίας και κοινοπρα-
ξίας του «12», που παρατείνει, επιπλέον, τον χρόνο ανάπτυξης του κοιτάσματος.

<<<<<<<

Οι δύο πλευρές, Κ.Δ. και
Chevron, θέλουν να απο-
φύγουν το αδιέξοδο, αλ-
λά δεν συναινούν απα-
ραίτητα και σε όλες τις τε-
χνικές πτυχές της ανά-
πτυξης του κοιτάσματος.
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Οι ελλείψεις στην επί-
βλεψη από μια αρμόδια
εθνική αρχή μπορούν
να δημιουργήσουν κιν-
δύνους για την ενιαία
αγορά στο σύνολό της.

Βρυξέλλες, του ανταποκριτή μας
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Τα ευρήματα της έρευνας «Cyprus
Confidential» ήλθαν καθώς η πα-
νευρωπαϊκή προεκλογική περίοδος
βρισκόταν στα πρώτα της στάδια,
και αναπόφευκτα έγινε νερό στον
μύλο αυτής της προεκλογικής.
Όμως παράλληλα έγινε η αφορμή
για αναζωπύρωση της ουσιαστικής
συζήτησης για το ξέπλυμα βρώμι-
κου χρήματος τόσο όσον αφορά

την ανάγκη να σφίξουν τα λουριά
για όσους βοηθούν τον κύκλο του
Πούτιν να ξεφύγει από κυρώσεις
για τον πόλεμο στην Ουκρανία,
όσο και ευρύτερα για την καταπο-
λέμηση της διαφθοράς στην Ε.Ε.

Το θέμα δεν ξέφυγε από τη μι-
κροπολιτική –ενδεικτικό είναι ότι
με τη δημοσίευση της έρευνας την
περασμένη εβδομάδα τοποθετή-

θηκαν αμέσως οι Σοσιαλιστές, οι
Φιλελεύθεροι και οι Πράσινοι, ενώ
το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα απέ-
φυγε επιμελώς να προχωρήσει σε
επίσημες δηλώσεις.

Αντ’ αυτού, επέλεξε να εγγράψει
θέμα για το κράτος δικαίου στην
Ισπανία, το οποίο εξυπηρετεί τη
δική του ευρωπροεκλογική λόγω
των επικρίσεων που δέχεται ο σο-

σιαλιστής Ισπανός πρωθυπουργός
για την αμνηστία σε Καταλανούς
αυτονομιστές. «Εγκληματίες, ολι-
γάρχες και οι υπερπλούσιοι» συ-
νεχίζουν να λαμβάνουν βοήθεια
να ξεπλύνουν χρήματα στην Ευ-
ρώπη και «αυτό δεν είναι θέμα που
αφορά μόνο την Κύπρο αλλά όλο
το χρηματοοικονομικό σύστημα»
ανέφερε από το βήμα ο ευρωβου-

λευτής Έρο Χεϊναλουόμα (S&D,
Φινλανδία). Παράλληλα με τις επι-
κρίσεις κατά της Κύπρου, οι ευ-
ρωβουλευτές τόνισαν την ανάγκη
να ολοκληρωθεί η νέα νομοθεσία
κατά του ξεπλύματος (όπως η 6η
οδηγία για το ξέπλυμα και η σύ-
σταση της νέας αρχής), αλλά και
την ευθύνη της ίδιας της Κομισιόν
να πάει ένα βήμα παρακάτω από

τη διασφάλιση πως τα κράτη-μέλη
εντάσσουν τις οδηγίες στη νομο-
θεσία τους, όπως είπε η ευρωβου-
λεύτρια Σοφία ιν ‘τ Βελντ (Renew,
Κάτω Χώρες). Και ενδεικτική ήταν
η παρέμβαση της Σάσκια Μπρικ-
μοντ (Πράσινοι, Βέλγιο), η οποία
διασύνδεσε τις πρακτικές που κα-
ταγράφηκαν στο «Cyprus Confi-
dential» ως συνενοχή στην παρά-

καμψη κυρώσεων κατά του καθε-
στώτος Πούτιν.

Το πλαίσιο και η Κομισιόν
Οι παρεμβάσεις κατά της Κύ-

πρου, ως χώρου σκανδάλων όπως
αυτά της Deutsche Bank, ως χώρας
της οποίας οι αρχές κατηγορούνται
για συνενοχή σε παρανομίες, εν-
τάσσονται σε ένα ευρύτερο πλαίσιο,
τη στιγμή που όπως ανέφερε την
προηγούμενη Κυριακή στην «Κ»
εκπρόσωπος της Κομισιόν, η Επι-
τροπή ενισχύει τα όπλα της κατά
του ξεπλύματος και της φοροδια-
φυγής, με την προώθηση της δη-
μιουργίας μιας πανευρωπαϊκής αρ-
χής κατά του ξεπλύματος (Anti Mo-
ney- Laundering Authority - AMLA)
και νέας οδηγίας κατά της κατά-
χρησης των εταιρειών-κέλυφος,
(Unshell Directive). Η Κομισιόν
φαίνεται να υποβάθμισε τη συζή-
τηση κατά την Ολομέλεια της Τε-
τάρτης στέλνοντας την παρεμφε-
ρώς αρμόδια Επίτροπο Δημογρα-
φίας και Δημοκρατίας Ντουμπράβκα
Σούιτσα να συζητήσει με τους ευ-
ρωβουλευτές. Η κ. Σούιτσα επανέ-
λαβε ποια βήματα αναλαμβάνει η
Κομισιόν, και πρόσθεσε πως το σώ-
μα έχει κινήσει διαδικασία επί πα-
ραβάσει κατά της Κύπρου για μη
σωστή εφαρμογή της 5ης οδηγίας
κατά του ξεπλύματος. Παράλληλα
όμως, επέλεξε να αναφερθεί στη
συνεργασία με τις κυπριακές αρχές,
με παράδειγμα την εφαρμογή του
ηλεκτρονικού συστήματος για το
μητρώο τελικών δικαιούχων.

Συνέντευξη στον  ΓΙΩΡΓΟ ΚΑΚΟΥΡΗ

Τα διάσπαρτα εθνικά συστήματα
και αρμοδιότητες για εφαρμογή
των ρυθμίσεων κατά του ξεπλύμα-
τος βρώμικου χρήματος έχουν οδη-
γήσει την Ε.Ε. στη σημερινή κα-
τάσταση, τόνισε απαντώντας σε
ερωτήσεις της «Κ» ο ευρωβουλευτής
ΈροΧεϊναλουόμα(S&D, Φινλανδία),
ο οποίος μίλησε ενώπιον της Ολο-
μέλειας την Τετάρτη εκ μέρους των
Σοσιαλδημοκρατών για την ανάγκη
να αντιμετωπιστεί το φαινόμενο
της καταστρατήγησης κυρώσεων
εντός της Ε.Ε. Ο κ. Χεϊναλουόμα,
ο οποίος εμπλέκεται ενεργά στις
διαπραγματεύσεις της επιτροπής
οικονομικών υποθέσεων (ECON)
του Κοινοβουλίου για την ανάπτυξη
των νομοθεσιών για το ξέπλυμα,
τόνισε πως πρέπει να κλείσουν νο-
μικά κενά που αφορούν μεταξύ άλ-
λων τον ορισμό των πραγματικών
δικαιούχων, και να ευθυγραμμι-
στούν οι κανόνες που σήμερα εφαρ-
μόζονται με διαφορετικούς τρόπους
σε κάθε κράτος-μέλος. Καίριο ρόλο
για να αντιμετωπιστεί το πρόβλημα
αυτό σε όλα τα κράτη-μέλη, θα είναι

η δημιουργία της Ευρωπαϊκής Αρ-
χής για την Καταπολέμηση του Ξε-
πλύματος (AMLA)

–Ποια βήματα θα μπορούσε να
πάρει η Ε.Ε. κατά του ξεπλύματος
βρώμικου χρήματος και ποιες
τρύπες πρέπει να κλείσουν οι νέες
νομοθεσίες;

–Η Ε.Ε. έχει αυτή τη στιγμή ένα
ρυθμιστικό πλαίσιο κατά του ξε-
πλύματος βρώμικου χρήματος
(AML) που αποτελείται από πέντε
οδηγίες. Ωστόσο, δεδομένων των
διαφορετικών τρόπων εφαρμογής
στα 27 κράτη-μέλη, αυτό έχει οδη-
γήσει σε μια «συρραφή» κανόνων
με παραθυράκια τα οποία τυγχά-
νουν κατάχρησης από εγκληματίες.
Πρέπει να αναγνωρίσουμε πως το
σύστημα είναι μόνο τόσο δυνατό
όσο ο πιο αδύναμος κρίκος του. Το
πακέτο κατά του ξεπλύματος βρώ-
μικου χρήματος που πρότεινε η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή τον Ιούλιο
του 2021 είναι ως εκ τούτου ένα
σημαντικό βήμα προς την κατεύ-
θυνση ενός πιο εναρμονισμένου
πλαισίου για όλη την Ε.Ε. Η ύπαρξη
των ίδιων κανόνων για όλους θα

φέρει διαφάνεια και ασφάλεια. Για
τώρα, η προτεραιότητα είναι να
βρεθεί πολιτική συμφωνία για το
πακέτο αυτό τους επόμενους μήνες.
Όσον αφορά το κλείσιμο των νο-
μικών κενών, θα πρέπει να υπάρξει
σαφήνεια αναφορικά με το τι ακρι-
βώς θα θεωρείται υπόχρεη οντό-
τητα, η οποία υπόκειται σε υπο-
χρεώσεις για την καταπολέμηση
του ξεπλύματος, ποιος ακριβώς θα
θεωρείται ο πραγματικός δικαιούχος
μιας συναλλαγής ή ποιο είναι το
άτομο που βρίσκεται πίσω από
αδιαφανείς εταιρικές δομές. Την
ίδια στιγμή, τα μέτρα πρέπει να
διέπονται από μια προσέγγιση με
βάση τους κινδύνους, και να είναι
αναλογικά. Επιπλέον, από θεσμικής
άποψης, χρειάζεται περισσότερη
και ταχύτερη συνεργασία μεταξύ
των εθνικών εποπτικών αρχών και
των μονάδων χρηματοοικονομικών
πληροφοριών (Financial Intelligence
Units - FIUs).
–Τι πιστεύετε εμπόδισε την ανά-
πτυξη μιας ευρωπαϊκής νομοθε-
σίας ή μιας ευρωπαϊκής αρχής;

–Σίγουρα οι διαφορετικοί τρόποι
εφαρμογής των προνοιών της Οδη-

γίας σε κάθε κράτος-μέλος δεν
έχουν βοηθήσει. Επίσης, η εποπτεία
ανατίθεται σε αρμόδιες εθνικές αρ-
χές τις οποίες ορίζουν τα κράτη-
μέλη όταν μεταφέρουν τις οδηγίες
AML. Όμως, οι διαφορετικές εντο-
λές και τα διαφορετικά χαρακτη-
ριστικά των εθνικών εποπτικών
αρχών έχουν ως αποτέλεσμα την
άνιση ποιότητα και αποτελεσμα-
τικότητα της εποπτείας για θέματα
καταπολέμησης του ξεπλύματος
βρώμικους χρήματος και της χρη-
ματοδότησης της τρομοκρατίας
(AML/CFT) σε ολόκληρη την Ε.Ε.
Ακόμα, δεν υπάρχουν αυτή τη στιγ-
μή αποτελεσματικές διευθετήσεις

για διαχείριση περιστατικών
AML/CFT που περιλαμβάνουν δια-
συνοριακές πτυχές εντός της Ε.Ε.
Ως αποτέλεσμα, οι ελλείψεις στην
επίβλεψη από μια αρμόδια εθνική
αρχή μπορούν να δημιουργήσουν
κινδύνους για την ενιαία αγορά
στο σύνολό της.
–Πώς μπορεί να αντιμετωπιστεί
το ζήτημα σε άλλα κράτη-μέλη
πέραν της Κύπρου, όπως η Ιρλαν-
δία, η Μάλτα και το Λουξεμβούρ-
γο, όπου το πρόβλημα υπάρχει
αλλά δεν έχει απασχολήσει τα
ΜΜΕ με τον ίδιο τρόπο τα τελευ-
ταία χρόνια;

–Οι κανόνες θα πρέπει να εφαρ-

μόζονται με τον ίδιο τρόπο όπως
σε όλα τα άλλα κράτη-μέλη. Από
αυτή την άποψη, η δημιουργία ενός
οργανισμού της Ε.Ε. για την κατα-
πολέμηση της νομιμοποίησης εσό-
δων από παράνομες δραστηριότη-
τες, της AMLA, θα μπορούσε να
έχει έναν σημαντικό ρόλο. Η σύ-
σταση της AMLA αποτελεί πράγματι
ένα σημαντικό βήμα προς τη δια-
σφάλιση μιας πιο αποτελεσματικής
στρατηγικής κατά της νομιμοποί-
ησης εσόδων από παράνομες δρα-
στηριότητες και κατά της χρημα-
τοδότησης της τρομοκρατίας. Μπο-
ρεί πιθανώς να συμβάλει και στο
να ξεπεραστεί το βασικό πρόβλημα,
δηλαδή τη συνύπαρξη μιας ολο-
κληρωμένης, εφαρμόσιμης ενιαίας
πολιτικής για τις χρηματοπιστω-
τικές αγορές, με εθνικές δομές επο-
πτείας κατά της νομιμοποίησης
παράνομων εσόδων. Μια κεντρική
αρχή που θα εποπτεύει επιλεγμένες
υπόχρεες οντότητες θα μειώσει
τον κατακερματισμό της εποπτείας
και τις διαφορές μεταξύ των εθνικών
αρμόδιων αρχών, δίνοντας στήριξη
στην ανάπτυξη μιας κοινής επο-
πτικής κουλτούρας.

Ερο Χεϊναλουόμα, ευρωβουλευτής της ομάδας των Σοσιαλδημοκρατών 

Το σύστημα είναι
όσο δυνατό είναι

ο πιο αδύναμος κρίκος
H ανάπτυξη των νομοθεσιών για το ξέπλυμα

Ευρωπαϊκό «χαστούκι» για την Κύπρο 
Αυστηροί με τη χώρα οι ευρωβουλευτές, αναγνώρισαν ωστόσο πως το πρόβλημα είναι συστημικό

<<<<<<<

Η Κομισιόν φαίνεται να
υποβάθμισε τη συζήτη-
ση κατά την Ολομέλεια,
στέλνοντας την παρεμ-
φερώς αρμόδια Επίτρο-
πο Δημογραφίας και Δη-
μοκρατίας Ντουμπράβ-
κα Σούιτσα να συζητήσει
με τους ευρωβουλευτές.

Το ΕΛΚ επέλεξε να εγγράψει θέμα για το κράτος δικαίου στην Ισπανία, το οποίο εξυπηρετεί τη δική του ευρωπροεκλογική λόγω των επικρί-
σεων που δέχεται ο σοσιαλιστής Ισπανός πρωθυπουργός για την αμνηστία σε Καταλανούς αυτονομιστές.

Ο Ερο Χεϊναλουόμα, της επιτροπής οικονομικών υποθέσεων (ECON) του
Κοινοβουλίου για την ανάπτυξη των νομοθεσιών για το ξέπλυμα, τόνισε πως
πρέπει να κλείσουν νομικά κενά που αφορούν μεταξύ άλλων στον ορισμό
των πραγματικών δικαιούχων.
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1.901
Αναφορές από Υπόχρεες

Οντότητες (2022)

803
από ξένες Υπόχρεες

Οντότητες

476
από Τραπεζικά Ιδρύματα

251
από Εταιρείες Παροχής

Επενδυτικών Υπηρεσιών

ΠΗΓΕΣ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

ΣΕ ΣΧΕΣΗ
ΜΕ 2021

Ξένες Υπόχρεες Οντότητες* 803 54%

Τραπεζικά Ιδρύματα 476 -26%

Εταιρείες Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών 251 -11%

Ιδρύματα Ηλεκτρονικού Χρήματος 115 39%

Εταιρείες Μεταφοράς Χρημάτων 112 -78%

Πάροχοι Υπηρεσιών Τυχερών Παιγνιδιών 44 389%

Εταιρείες Παροχής Διοικητικών Υπηρεσιών 37 -49%

Λογιστές / Ελεγκτές 21 -73%

Δικηγόροι 18 -42%

Λοιπές Υπόχρεες Οντότητες 24 -23%

* Στην πλειονότητα εταιρείες χρηματοοικονομικής τεχνολογίας

2

ΑΝΑΦΟΡEΣ AΠΟ
ΤΟ 2014 EΩΣ ΤΟ 2022

ΑΝΑΦΟΡEΣ ΚΑΤA ΚΛAΔΟ (2022)

2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 2021 2022

671
938

1.623
1.480

1.836
1.763

1.626

2.499

1.901

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η τελευταία δημοσιογραφική έρευνα
υπό τον τίτλο «Cyprus Confidential»
εκτός του ότι διαιώνισε την κακή
φήμη της Κυπριακής Δημοκρατίας
σε ζητήματα διαφάνειας, προκάλεσε
πληθώρα ερωτηματικών ως προς
την αποτελεσματικότητα των θε-
σμικών εργαλείων αποτροπής και
πάταξης φαινομένων διαφθοράς.
Παρά τον διεθνή αρνητικό αντί-
κτυπο από τα κατά καιρούς δημο-
σιεύματα στον διεθνή τύπο, παρά
τα μέτρα που ακολούθησαν των
αποκαλύψεων τα τελευταία χρόνια,
η εικόνα που βγάζει προς τα έξω η
Κύπρο δεν διαφοροποιείται προς
το καλύτερο. Η αίσθηση που συ-
νεχίζει να υπάρχει, εντός και εκτός
της Κύπρου, για τα επίπεδα δια-
φθοράς, γίνεται περισσότερο ανη-
συχητική αν ληφθούν υπόψη οι
φήμες που συνόδευσαν τις τελευ-
ταίες αποκαλύψεις πως το επόμενο
διάστημα θα ακολουθήσουν και
άλλες. Οι επαναλαμβανόμενες ει-
κόνες κάθε φορά που στην επιφά-
νεια έρχονται νέα στοιχεία, έχουν
εδραιώσει την άποψη στην αντί-
ληψη του μέσου πολίτη, σε ποσοστό
94%, ότι η διαφθορά στην Κύπρο
είναι δεδομένη, όπως αναφέρεται
στον 5ο Γύρο Αξιολόγησης της Gre-
co. Ποσοστό πολύ πάνω από τον
μέσο όρο της Ε.Ε. που υπολογίζεται
στο 68%. Εκ των πραγμάτων αυτό
το οποίο παραμένει αναπάντητο
και εν πολλοίς τροφοδοτεί το αί-
σθημα δυσπιστίας των πολιτών εί-
ναι το τι φταίει και τα μέτρα που
έχουν ληφθεί τα τελευταία χρόνια

δεν χτυπούν στη ρίζα τους φαινό-
μενα που πλήττουν την αξιοπιστία
και τη δημόσια εικόνα της Κύπρου
διεθνώς. Για τους συντάκτες της
τελευταίας αξιολόγησης της Greco,
το πρόβλημα εντοπίζεται στην απο-
τελεσματικότητα των μέτρων που
έχουν ληφθεί. «Ενώ η νομοθεσία,
ως έχει καταγραφεί, έχει κάποια
δυνατά χαρακτηριστικά, η αποτε-
λεσματικότητά της τίθεται σε κίν-
δυνο από θεσμικά ελαττώματα,
συμπεριλαμβανομένου της πληθώ-
ρας των επιτροπών με λίγο συντο-
νισμό, της έλλειψης επαρκών πό-
ρων, τεχνογνωσίας και εξουσίας,
της έλλειψης ανεξαρτησίας, καθώς
επίσης και της έλλειψης αποτελε-
σματικής συνεργασίας και μηχα-
νισμών ελέγχου και αντίβαρου»,
αναφέρεται χαρακτηριστικά.

Η ΜΟΚΑΣ
Όπως και σε προηγούμενα φαι-

νόμενα διαφθοράς τα οποία έκαναν
τον γύρο του κόσμου μέσω διεθνών
μέσων ενημέρωσης, έτσι και στην
περίπτωση του «Cyprus Confiden-
tial» το βασικό ζητούμενο είναι εάν
το θεσμικό πλαίσιο πάταξης λει-
τούργησε. Λαμβάνοντας υπόψη το
αποτέλεσμα, η απάντηση δεν μπο-
ρεί να είναι θετική. Η Μονάδα Χρη-
ματοοικονομικών Πληροφοριών
Κύπρου (ΜΟ.Κ.Α.Σ.) είναι ένας ισχυ-
ρός κρίκος της αλυσίδας προστασίας
της Κύπρου από περιπτώσεις ξε-
πλύματος βρώμικου χρήματος ή
ύποπτων οικονομικών συναλλαγών.
Η συγκεκριμένη υπηρεσία λειτουρ-
γεί από το 1997 και ως αποστολή
έχει «να παραλαμβάνει και να ανα-

λύει αναφορές ύποπτων συναλλα-
γών και ύποπτων δραστηριοτήτων
που υποβάλλονται από Υπόχρεες
Οντότητες». Τα τελευταία δέκα χρό-
νια η ΜΟΚΑΣ επικρίθηκε έντονα
για τον ρόλο και το έργο της με
αποκορύφωμα όσα ακολούθησαν
των αποκαλύψεων για το Κυπριακό
Επενδυτικό Πρόγραμμα (ΚΕΠ) γνω-
στό ως και «χρυσά διαβατήρια». 

Οι αρμοδιότητες
Όσο και αν ακούγεται παράδοξο,

μετά από 26 χρόνια λειτουργίας της
υπηρεσίας υπάρχουν διαφορετικές
απόψεις για το πλαίσιο δράσης της
ΜΟΚΑΣ. Δηλαδή αν η υπηρεσία εί-
ναι υποχρεωμένη να λειτουργεί
προληπτικά ή να παρεμβαίνει μόνο
μετά από αίτημα πολιτειακών ή άλ-
λων οντοτήτων, όπως περιγράφον-
ται στον πίνακα. Χαρακτηριστική
περίπτωση της διαφωνίας αρμοδιο-

τήτων αποτελούν τα συμπεράσματα
της Επιτροπής Νικολάτου που συ-
στάθηκε για να ερευνήσει το σκάν-
δαλο με τα «χρυσά διαβατήρια». Η
Επιτροπή διαχώρισε τη ΜΟΚΑΣ
από απόψεως αρμοδιοτήτων από
τις πολιτογραφήσεις, ωστόσο δεν
αποδέχθηκε τον ρόλο του απλού
θεατή που παρεμβαίνει μόνο μετά
από υποβολή αιτήματος. «Αυτό όμως
που αποτελούσε αρμοδιότητα της
ΜΟΚΑΣ, ήταν να διασφαλίσει ή του-
λάχιστον να προειδοποιήσει ότι τα
έσοδα του Προγράμματος δεν προ-
έρχονταν ή δεν έπρεπε να προέρ-
χονταν από παράνομες δραστηριό-
τητες. Όφειλε ως Financial Intelli-
gence Unit να αναγνωρίσει τους
κινδύνους που ελλόχευαν από τη
λειτουργία του εν λόγω Προγράμ-
ματος και ακολούθως –έγκαιρα– να
προειδοποιήσει τους αρμόδιους ού-
τως ώστε να ληφθούν μέτρα μείωσης
του κινδύνου, αλλά και να παρέμβει,
εάν χρειαζόταν. Αποστολή της ΜΟ-
ΚΑΣ δεν είναι μόνο να διαβιβάζει
πληροφορίες, αλλά επίσης και να
εντοπίζει τάσεις και πρακτικές, να
αναλύει ύποπτες συναλλαγές και
να αποτρέπει τη διακίνηση του πα-
ράνομου χρήματος».

Το άρθρο 32 οδηγίας Ε.Ε.
Όσα πεισματικά υποστηρίζονται

από τη ΜΟΚΑΣ για τον ρόλο της,
καταρρίπτονται και από τις διαπι-
στώσεις για τα επίπεδα εναρμόνισης

της Κυπριακής Δημοκρατίας με ευ-
ρωπαϊκές οδηγίες για νομιμοποίηση
εσόδων από παράνομες δραστη-
ριότητες. Επί του προκειμένου, στο
πόρισμα Νικολάτου υπάρχουν δύο
ενδιαφέρουσες αναφορές. Η πρώτη
αφορά τηδιαπίστωση τηςΕπιτροπής
«ότι η πρόνοια του προληπτικού
ρόλου της ΜΟΚΑΣ, ενδεχομένως
λανθασμένα, απουσιάζει από τον
Ν.188(Ι)/2007». Η δεύτερη αναφορά
αφορά το Άρθρο 32 της Οδηγίας
(Ε.Ε.) 2015/849 με βάση την οποία
το κάθε κράτος-μέλος συστήνει Μο-
νάδα Χρηματοοικονομικών Πλη-
ροφοριών (ΜΧΠ) για την πρόληψη,
ανίχνευση και αποτελεσματική κα-
ταπολέμηση της νομιμοποίησης
εσόδων από εγκληματικές δραστη-
ριότητες και της χρηματοδότησης
της τρομοκρατίας.

Και στην περίπτωση των τελευ-
ταίων δημοσιογραφικών αποκαλύ-
ψεων η άποψη της ΜΟΚΑΣ ως προς
τον ρόλο της παραμένει η ίδια με
αυτή του ΚΕΠ. Δηλαδή δεν ήταν
υποχρεωμένη να κινηθεί προλη-
πτικά, υποστηρίζοντας πως τα ζη-
τήματα παραβιάσεων κυρώσεων
δεν εμπίπτουν στις αρμοδιότητές
της. Σύμφωνα με όσα έχουν γίνει
γνωστά, οι καταγγελίες στην αστυ-
νομία για παραβίαση των κυρώσεων,
και από τη ΜΟΚΑΣ, υποβλήθηκαν
εκ των υστέρων, δηλαδή εφόσον
τα χρήματα έφυγαν από την Κύπρο
και πριν επιβληθούν οι κυρώσεις.

Το έργο 
της ΜΟΚΑΣ
σε αριθμούς

Η διάσταση απόψεων για
το εύρος αρμοδιοτήτων της
ΜΟΚΑΣ αποκαλύφθηκε
πρώτα στην Ερευνητική
Επιτροπή για το ΚΕΠ. Με
βάση επίσημες αναφορές
ενώπιον της Επιτροπής, η
ΜΟΚΑΣ ασχολήθηκε με πε-
ρίπου 246 περιπτώσεις
ύποπτων περιπτώσεων –
αριθμός μικρός σε σχέση
με το μέγεθος του προ-
γράμματος. Επίσης, έγινε
παραδεκτό πως η ΜΟΚΑΣ
ενήργησε αυτεπάγγελτα σε
κάποιες περιπτώσεις που
είδαν τότε το φως της δη-
μοσιότητας, παρά τη γενική
αντίληψη για εμπλοκή της
μόνο μετά από αίτημα υπό-
χρεων οντοτήτων. Με βάση
επίσημα στοιχεία που περι-
λαμβάνονται στην τελευ-
ταία έκθεση του 2022, τα
πρώτα χρόνια του ΚΕΠ,
όπου το νομοθετικό πλαί-
σιο δεν είχε αυστηροποι-
ηθεί, ο αριθμός των αναφο-
ρών προς τη ΜΟΚΑΣ κινή-
θηκε σε χαμηλά επίπεδα. Ο
αριθμός εκτινάσσεται μετά
το πέρας των ερευνών για
το ΚΕΠ, όπως φαίνεται και
στον πίνακα, και ενδεχομέ-
νως μετά την υποβολή σχε-
τικών αναφορών από υπό-
χρεες οντότητες. Επίσης,
όπως αναφέρεται στην έκ-
θεση της ΜΟΚΑΣ για την
προηγούμενη χρονιά, οι μι-
σές αναφορές (803) προ-
ήλθαν από οντότητες εκτός
Κύπρου, δηλαδή από αντί-
στοιχες υπηρεσίες ξένων
χωρών. Στην αναλυτική κα-
ταγραφή των αναφορών
από οντότητες εντός Κύ-
πρου δεν περιλαμβάνονται
στοιχεία που να αφορούν
αυτεπάγγελτη παρέμβαση
της ΜΟΚΑΣ. Στο δε αποτέ-
λεσμα των ερευνών που
πραγματοποίησε η υπηρε-
σία, δεσμεύθηκαν ή δημεύ-
τηκαν περιουσιακά στοι-
χεία που δεν ξεπερνούν τα
€8 εκατομμύρια.

Σε χαμηλά
επίπεδα 

οι επιδόσεις
της ΜΟΚΑΣ 
Το «Cyprus Confidential» δημιουργεί 
νέα ερωτηματικά για τον μηχανισμό 
πάταξης των φαινομένων διαφθοράς

<<<<<<<

Eπικρίσεις προκαλεί 
η αποτελεσματικότητα
της ΜΟΚΑΣ στο κομμάτι
πρόληψης. Η Μονάδα
επιμένει πως ο ρόλος της
δεν είναι προληπτικός 
και ενεργεί μόνο μετά 
από υποβολή αναφοράς.

H πλειοψηφία των αναφορών προς τη ΜΟΚΑΣ προήλθαν από το εξωτερικό ενώ τα ποσά τα οποία δεσμεύθηκαν ή δη-
μεύθηκαν δεν ξεπερνούν τα €8 εκατομμύρια. 

ΑΡΘΡΟ /  Του ΔΗΜΗΤΡΗ Μ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Ο κύκλος του εθνικισμού

H Ολλανδία και η Αργεντινή εί-
ναι ακόμη δύο νίκες της στρο-
φής στο κύμα του λαϊκισμού

και του εθνικισμού που αντιμετω-
πίζει ο πλανήτης την τελευταία δε-
καετία. Αν οριοθετήσουμε την έναρ-
ξη του κύματος αυτού στην εκλογή
του Τραμπ το 2016 και του Brexit
λίγους μήνες μετά, σήμερα είμαστε
απέναντι σε ένα τσουνάμι ακραίων
που ανεβαίνουν στην εξέδρα της
εξουσίας. Στην Αυστρία, την Ιταλία,
τη Γαλλία και τη Γερμανία που είναι
πλέον δεύτερα κόμματα, προχθές
στην Ολλανδία, και οι αναλυτές μι-
λούν για το Βέλγιο που ακολουθεί
και κανείς δεν μπορεί να αποκλείσει
την επάνοδο του Τραμπ.

Το βασικό διακύβευμα του Ολ-
λανδού Χερτ Βίνλτερς, του ακρο-
δεξιού ηγέτη του κόμματος που επι-
κράτησε στις εκλογές, είχε να κάνει
με το μεταναστευτικό. Αντιστοίχως

και στην Ιταλία όταν επικράτησε η
Μελόνι. Η αντιμετώπιση του ζητή-
ματος, ή μάλλον η μη αντιμετώπιση,
η έλλειψη αντανακλαστικών για να
εκτιμήσουν την αλλαγή των δεδο-
μένων από τα μέσα της προηγού-
μενης δεκαετίας, στοίχησαν και συ-
νεχίζουν να στοιχίζουν στην Ένωση.
Και σίγουρα αν δεν το αντιληφθούν
έστω και τώρα, και τολμήσουν να
προχωρήσουν σε μια τολμηρή επα-
ναξιολόγηση και ουσιαστικά μέτρα,
δυστυχώς η άνοδος του λαϊκισμού,
του εθνικισμού και της Ακροδεξιάς
θα συνεχίσει. 

Η δεύτερη βασική παράμετρος
της ανόδου των λαϊκιστών στην Ολ-
λανδία είχε να κάνει με το κόστος
ζωής. Με την ακρίβεια που -δυστυ-
χώς- ο κάθε Ευρωπαίος πολίτης της
μεσαίας και της χαμηλής τάξης τη
νιώθει κάθε μέρα στο πετσί του.
Ήταν επόμενο, ένας άκρατος λαϊ-

κίστικος λόγος να βρει απήχηση. Η
Ε.E. χρειάζεται και εδώ να βρει έναν
βηματισμό, μακριά από ανάποδο
λαϊκισμό, που να ενισχύσει και να
δώσει ανάσες στους πολίτες. Με πο-
λιτικές αντίστοιχες αυτών που εφαρ-
μόστηκαν στην πανδημία. 

Σε πολιτικό επίπεδο, η κανονι-
κοποίηση της Ακροδέξιας πέρασε
δυστυχώς μέσα από τα κεντροδεξιά
κόμματα. Σε μια αγωνία να καταφέ-
ρουν να κυβερνήσουν ή να κερδί-
σουν πλειοψηφία σε επίπεδο κοι-
νοβουλίων, σύρθηκαν σε ανίερες
συνεργασίες με αυτά τα κόμματα.
Αυτό το είδαμε να συμβαίνει σε πολ-
λές χώρες, το είδαμε και στη χώρα
μας. Και είναι δυστυχώς ένα λάθος
που το βρίσκουμε μπροστά μας. Δεν
λέω πως η άνοδος της Ακροδεξιάς
οφείλεται στη συνεργασία με τα
κεντροδεξιά κόμματα, αλλά σίγουρα
η κανονικοποίησή τους μέσα από

αυτές τις συνεργασίες, μέσα από
δημοκρατικές διαδικασίες που τους
δίνουν έναν πρωταγωνιστικό ρόλο
στην πολιτική δραστηριότητα, ενι-
σχύει περαιτέρω την ανοδική τους
πορεία. Σήμερα, έχουμε ένα μεγάλο
στοίχημα να κερδίσουμε. Και στην
Κύπρο, αλλά και στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Σε επτά μήνες έχουμε ευ-
ρωεκλογές. Οι ενδείξεις και εντός
και εκτός δεν είναι ευνοϊκές. Δεν
είμαι αισιόδοξος για το κατά πόσο
μπορεί να αποκοπεί αυτή η ανοδική
πορεία των ακραίων, ρατσιστικών
κομμάτων. Για το μόνο που είμαι σί-
γουρος είναι πως πρέπει να το πα-
λέψουμε. Και στη δική μου αντίληψη,
ο τρόπος είναι πολύ συγκεκριμένος.
Χρειάζεται να μιλάμε με ειλικρίνεια
για το ποιοι είναι οι ακραίοι, να τους
δείχνουμε και να τους ξεγυμνώνουμε.
Η όποια προσπάθεια να τους χαϊ-
δέψουμε τα αφτιά, και αυτών αλλά

και των πολιτών, προσβλέποντας
ουτοπικά σε τυχόν εκλογικά οφέλη
από αυτή μας τη στάση, θα είναι τα-
κτική αυτοκτονίας. Πρέπει να μιλή-
σουμε με ευθύτητα για τους κινδύ-
νους της Ακροδεξιάς, για το τι ση-
μαίνει και το τι θα σημαίνει να πολ-
λαπλασιαστούν τα αβγά του φιδιού. 

Εδώ στην Κύπρο, πάει καιρός
που έπρεπε συγκροτημένα, ως Δη-
μοκρατικός Συναγερμός να αντιμε-
τωπίσουμε αυτόν τον κίνδυνο. Να
μιλούσαμε για τις διαφορές του εθνι-
κισμού από την εθνικοφροσύνη.
Δεν το κάναμε, αφήνοντας την κοινή
γνώμη μπερδεμένη να συμπεραίνει
πως τα δύο είναι έννοιες ταυτόσημες.
Έπρεπε να βάζαμε στο περιθώριο
τους εκφραστές του λαϊκισμού και
του ρατσισμού. Δυστυχώς, όχι μόνο
δεν το αντιμετωπίσαμε μετωπικά,
αλλά ενίοτε αποπειραθήκαμε να συ-
νεργαστούμε μαζί του και ενίοτε

προσπαθήσαμε να το αντιγράψουμε.
Προφανώς με αποτυχία, ως ένα κα-
κέκτυπο που όχι μόνο δεν μπορούσε
να ανταγωνιστεί το πρωτότυπο αλλά
ήταν και σε παραφωνία και σε κά-
θετη αντίθεση με τις βασικές μας
αρχές. Ας το κάνουμε σήμερα. Κα-
λύτερα με καθυστέρηση παρά κα-
θόλου. Για να το κάνουμε όμως, θα
πρέπει να το πιστέψουμε, και να το
κάνουμε και με διάρκεια. Κατά την
άποψή μου, η μάχη με το τέρας του
εθνικισμού και του λαϊκισμού είναι
μονόδρομος για την παράταξή μας.
Και είναι αξίωμα πως, όταν υπηρετείς
μια βασική αρχή με συνέπεια και
συνέχεια, στο τέλος θα είσαι ο κερ-
δισμένος. 

Ο κ. Δημήτρης Δημητρίου είναι Βουλευ-
τής Λευκωσίας ΔΗΣΥ, πρόεδρος Κοινο-
βουλευτικής Επιτροπής Θεσμών.
twitter: @dmdemetriou
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Συνέντευξη στον
ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

«Μπορώ να σας πω με ειλικρίνεια
ότι ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης δέχ-
θηκε και δέχεται πιέσεις για την
έρευνα “Cyprus Confidential”», δη-
λώνει σε συνέντευξή του στην «Κ»
ο αναπληρωτής κυβερνητικός εκ-
πρόσωπος Γιάννης Αντωνίου. Επι-
σημαίνει ότι η πίεση ασκείται από
όσους θεωρούν ότι όλα αυτά σε με-
γάλο βαθμό είναι υπερβολές και ότι
διακυβεύεται ένα μοντέλο που φέρ-
νει χρήμα στη χώρα. Απαντώντας
σε ερωτήματα για πιθανό ανασχη-
ματισμό εντός του 2024, αν κάτι τέ-
τοιο μπορεί να συνδεθεί με τις επερ-
χόμενες εκλογέςκι αν επίκειται νέο
άνοιγμα στον ΔΗΣΥ, τονίζει ότι η
ατζέντα του προέδρου είναι θεσμική
και όχι κομματική. Ο κ. Αντωνίου
δηλώνει ότι ιδεολογικά ανήκειστην
Αριστερά, αυτός είναι ο χώρος που
τον εκφράζει και ότι εκεί έκανε τα
πρώτα του βήματα, όταν ήταν μα-
θητής και φοιτητής.

–Σχετικά με την έρευνα «Cyprus
Confidential», θέση του προέδρου
της Δημοκρατίας είναι ότι πρέπει
να καθαρίσει το όνομα της Κύπρου.
Πώς μπορεί να γίνει αυτό;

–Ο πρόεδρος θεωρεί ότι είναι ευ-
καιρία να πάρουμε αποφάσεις και
να προβούμε σε ενέργειες, που επι-
τέλους θα στέλνουν το μήνυμα ότι
κανένας δεν είναι υπεράνω του νό-
μου και ότι πάνω από όλα είναι η
φήμη της χώρας, της οποίας το όνο-
μα διασύρθηκε τα τελευταία χρόνια. 

–Τι αποφάσεις; 
–Καλέσαμε ξένους εμπειρογνώ-

μονες για να ενισχύσουμε τις έρευνες
και θα προχωρήσουμε με τη δημι-
ουργία ενιαίας εποπτικής αρχής.
Θέλουμε αποτελέσματα το συντο-
μότερο.
–Τι διαφορετικό θα γίνει αυτή τη
φορά; 

–Εκείνο που είναι σαφές αυτή
τη φορά είναι η διακηρυγμένη βού-
ληση στο ανώτατο πολιτικό επίπεδο
για διαφάνεια, για πλήρη διερεύνηση
και για προσαγωγή στη δικαιοσύνη
όσων αποδειχθεί ότι ενέχονται.
Όποιοι κι αν είναι.
–Δέχθηκε πιέσεις ο πρόεδρος είτε
πριν ή μετά τη δημοσιοποίηση
της έρευνας «Cyprus Confidential»; 

–Μπορώ να σας πω με ειλικρίνεια
ότι δέχθηκε και δέχεται πιέσεις γι’
αυτό το θέμα. 
–Μπορείτε να γίνετε πιο συγκε-
κριμένος;

–Ασκούνται πιέσεις από όσους
θεωρούν ότι όλα αυτά σε μεγάλο
βαθμό είναι υπερβολές και ότι δια-
κυβεύεται ένα μοντέλο που φέρνει
χρήμα στη χώρα μας. Και μένω ώς
εδώ.
–Ποια είναι δηλαδή η ανησυχία; 

–Μάλλον ανησυχούν για τα δικά
τους οικονομικά συμφέροντα. Για
την κυβέρνηση τα καλώς νοούμενα
συμφέροντα της χώρας υπηρε-
τούνται μέσα από τη διαφύλαξη

της φήμης της χώρας και αυτός εί-
ναι ο λόγος για τον οποίο θέλουμε
να αποσείσουμε την κατηγορία
ότι είμαστε χώρα που ξεπλένει βρό-
μικο χρήμα. Μόνον έτσι θα προ-
σελκύσουμε ποιοτικές επενδύσεις
που θα δημιουργήσουν θέσεις ερ-
γασίας.  Αυτός είναι και ο λόγος
για τον οποίο θέλουμε να διαλύ-
σουμε τις σκιές.
–Η κυβέρνηση «βλέπει» σκοπιμό-
τητες πίσω από την έρευνα; 

–Τα περισσότερα στοιχεία της
έρευνας εδράζονται σε δεδομένα
που γνωρίζουμε από έρευνες που
έγιναν από κυπριακές Αρχές, όπως
είναι το πόρισμα Νικολάτου και το
πόρισμα Καλογήρου. Συνεπώς, υπό
αυτή την έννοια θα ήταν παράλογο
να πούμε ότι υπάρχει σκοπιμότητα
ως προς τα στοιχεία. Ωστόσο, δεν
υπάρχει αμφιβολία ότι υπάρχουν
κάποιοι στο εξωτερικό που θα έχουν
λόγους να εκμεταλλευτούν την έρευ-
να για να εκθέσουν την Κύπρο.
–Δηλώσατε πρόσφαταότι όσο δεν
υπάρχουν απτά αποτελέσματα
στις έρευνες, ώστε να οδηγηθούν
κάποιοι ενώπιον δικαιοσύνης, θα
αυξάνεται η καχυποψία. Θεωρείτε
ότι υπάρχει θέμα δικαιοσύνης
στον τόπο;

–Η δικαιοσύνη στην Κύπρο είναι
ένας από τους θεσμούς που παρα-
μένουν ψηλά στην εκτίμηση της
κοινωνίας. Ωστόσο, διαχρονικά

υπάρχει σοβαρό ζήτημα ατιμωρη-
σίας, ίσως από καταβολής Κυπριακής
Δημοκρατίας. Όποιος δεν το παρα-
δεχθεί δεν θέλει να δει την πραγ-
ματικότητα.
–Το ΑΚΕΛ διερωτήθηκε πώς θα
καθαρίσει το όνομα της Κύπρου,
αφού ο κ. Χριστοδουλίδης δεν πα-
ραδέχεται καν τη διαφθορά της
δεκαετίας Αναστασιάδη – ΔΗΣΥ.
Ο πρόεδρος απάντησε ότι αν το
ΑΚΕΛ θέλει να γίνονται έρευνες
σε μια μέρα, αυτό δεν θα γίνει.
Όμως το ΑΚΕΛ δεν είπε αυτό το
πράγμα. Η κυβέρνηση Χριστοδου-
λίδη αναγνωρίζειή όχιότι υπήρξε
διαφθορά στη δεκαετία Αναστα-
σιάδη – ΔΗΣΥ; 

–Το ζήτημα που εγείρει το ΑΚΕΛ
απαντήθηκε στις προεδρικές εκλο-
γές. Πλέον, ο Νίκος Χριστοδουλίδης
κρίνεται ως πρόεδρος της Δημο-
κρατίας και όχι ως πρώην υπουργός.
Στη δεκαετία Αναστασιάδη υπήρξαν
πολλά σκάνδαλα και πολλά κρού-
σματα διαφθοράς. Το γεγονός και
μόνο ότι ο δεύτερος τη τάξει στη
Νομική Υπηρεσία καταδικάστηκε
σε φυλάκιση δεν επιτρέπει σε κανένα
να απορεί εάν υπήρξε διαφθορά.
Θέλω, ωστόσο, να σημειώσω ότι
υπήρξαν και άλλα φαινόμενα δια-
φθοράς, στα οποία πρωταγωνίστη-
σαν στελέχη από διάφορα κόμματα,
περιλαμβανομένων και αξιωματού-
χων του ΑΚΕΛ, που καταδικάστηκαν

σε φυλάκιση με δικαστικές αποφά-
σεις. 
–Είπατε και στην αρχική σας το-
ποθέτηση ότι το όνομα της Κύπρου
διασύρθηκε τα τελευταία χρόνια.

–Ασφαλώς και υπήρξε σπίλωση
του ονόματος της Κύπρου, εξού και
η προηγούμενη κυβέρνηση υπο-
χρεώθηκε να τερματίσει το Επεν-
δυτικό Πρόγραμμα.
–Για τον ανθρωπιστικό διάδρομο
προς τη Γάζα εκφράστηκαν ανη-
συχίες για το γεγονός ότι δεν υπάρ-
χει λιμάνι στη Γάζα να υποδεχθεί
τα πλοία με την ανθρωπιστική
βοήθεια. Τελικά είναι εφικτή ή
όχι αυτή η πρόταση;

–Βεβαίως και είναι εφικτή. Τόσο
σε πολιτικό επίπεδο όσο και σε επι-
χειρησιακό. Αρκεί να δοθεί τέρμα
στις στρατιωτικές επιχειρήσεις για
να διασφαλιστεί το θέμα της ασφά-
λειας.
–Συνεπώς είναι μια πρόταση για
μετά τον πόλεμο;

–Είναι απαραίτητες συνθήκες
κατάπαυσης του πυρός διαρκείας. 
–Οι ανάγκες όμως στη Γάζα είναι
για σήμερα. 

–Τώρα υπάρχει δίκτυο μεταφοράς
βοήθειας οδικώς και εμείς θέλουμε
να το ενισχύσουμε. Αυτό φυσικά
εξαρτάται μόνον από την ισραηλινή
κυβέρνηση. Με την ευκαιρία να ση-
μειώσω ότι η πρωτοβουλία μας για
τη μεταφορά ανθρωπιστικής βοή-

θειας στη Γάζα δείχνει το έμπρακτο
ενδιαφέρον μας για τον παλαιστι-
νιακό λαό, ειδικά τον άμαχο πλη-
θυσμό.
–Άλλες χώρες όπως Ελλάδα, Τουρ-
κία, Ιταλία έχουν στείλει ήδη αν-
θρωπιστική βοήθεια στη Γάζα μέ-
σω Αιγύπτου. Εμείς στείλαμε;

–Η Κυπριακή Δημοκρατία στη-
ρίζει ποικιλοτρόπως τον παλαιστι-
νιακό λαό εδώ και χρόνια, και θέλω
να σημειώσω ότι η πρωτοβουλία
μας για τον θαλάσσιο διάδρομο γί-
νεται σε συνεργασία με την Παλαι-
στινιακή Αρχή.
–Μπορούν να κατασκευαστούν
τώρα εγκαταστάσεις ελλιμενισμού
και εκφόρτωσης; 

–Η πρότασή μας προβλέπει τρία
επίπεδα. Άμεση μεταφορά βοήθειας
με πλοία μικρού εκτοπίσματος, δη-
μιουργία προσωρινής πλατφόρμας
και –μακροπρόθεσμα– δημιουργία
μόνιμης λιμενικής εγκατάστασης.

Μας δεσμεύει συναντίληψη
–Μετά τη διακοπή εργασιών στην
Πύλα, η κυβέρνηση έλεγε ότι θα
επαναρχίσουναμέσως και ότι ήταν
ζήτημα ελάχιστων ημερών. Πέ-
ρασαν τρεις βδομάδες και ακόμη
τίποτα. Λέγατε ότι μετατρέψαμε
την κρίση σε ευκαιρία. Πώς απο-
τυπώνεται αυτό στην πράξη;

–Όλες μας οι δηλώσεις είχαν ως
πηγή την πληροφόρηση από την

Ειρηνευτική Δύναμη των Ηνωμένων
Εθνών. Η αναφορά σε μετατροπή
της κρίσης σε ευκαιρία είχε να κάνει
με το γεγονός ότι μέσω της συναν-
τίληψης με τα Ηνωμένα Έθνη, η
Κυπριακή Δημοκρατία επαναβε-
βαίωσε το καθεστώς της Νεκρής
Ζώνης το οποίο αμφισβητούσε η
άλλη πλευρά.
–Έχετε κάποια ενημέρωση για το
πότε θα αρχίσουν ξανά οι εργα-
σίες;

–Η ενημέρωση που έχουμε είναι
ότι η συναντίληψη θα υλοποιηθεί
και ότι οι εργασίες θα επαναρχίσουν.
Δεν μπορούμε να αναφερθούμε σε
χρονοδιάγραμμα, διότι είναι κάτι
που δεν εξαρτάται μόνο από την
πλευρά μας.
–Ο κ. Κόμπος δήλωσε στη Βουλή
ότι δεν γνωρίζουμε τι συμφώνησε
η άλλη πλευρά με τα Ηνωμένα
Έθνη. Μάθαμε τελικά τι περιλαμ-
βάνει εκείνη η συμφωνία;

–Εμάς μας ενδιαφέρει και μας
δεσμεύει η συναντίληψηστην οποία
καταλήξαμε με την Ειρηνευτική Δύ-
ναμη. Και αυτό το κείμενο θέλουμε
να υλοποιηθεί.
–Ανησυχεί η κυβέρνηση που υπάρ-
χει ξεχωριστή συμφωνία της άλλης
πλευράς με τα Ηνωμένα Έθνη;

–Όχι, διότι το περιεχόμενό της
δεν μπορεί να συγκρούεται με το
περιεχόμενο της δικής μας συμφω-
νίας με τα Η.Ε.

–Έχει ευθύνη ο κ. Στιούαρτ γι’
αυτό που συμβαίνει σήμερα;

–Δεν καταλογίζουμε κακή πρό-
θεση στον κ. Στιούαρτ, ο οποίος
κατέβαλε μεγάλη προσπάθεια για
να υπάρξει η συναντίληψη. Δυ-
στυχώς, όμως, για μία ακόμη φορά
η άλλη πλευρά δεν υλοποιεί αυτά
που συμφωνεί. Και θέλω να σας
πω ότι ακριβώς επειδή είχαμε επι-
φυλάξεις ως προς τις προθέσεις
της άλλης πλευράς, είχαμε επισυ-
νάψει χάρτη της περιοχής στο έγ-
γραφο της συναντίληψης, ώστε
να μην αφήσουμε χώρο για παρερ-
μηνείες.
–Υπάρχουν νεότερα σχετικά με
τον διορισμό απεσταλμένου από
τον γ.γ. ΟΗΕ; 

–Η πληροφόρηση που έχουμε
από τα Ηνωμένα Έθνη είναι ότι
πολύ σύντομα θα πληροφορηθούμε
το όνομα της προσωπικότητας που
θα επιλέξει να προτείνει ο γενικός
γραμματέας.
–Αναφορικά με τον διορισμό Ευ-
ρωπαίου απεσταλμένου, υπάρχει
κάποια εξέλιξη; Δεν εντοπίζουμε
αυτό το θέμα πλέον στις δηλώσεις
του προέδρου της Δημοκρατίας.

–Η θέση μας για ενεργότερη συν-
δρομή της Ε.Ε. στο Κυπριακό πα-
ραμένει, όμως, ποτέ δεν ήταν προ-
ϋπόθεση για επανέναρξη μιας νέας
προσπάθειαςη οποία ούτως ή άλλως
είναι υπό την αιγίδα του ΟΗΕ.

Γιάννης Αντωνίου, αναπληρωτής κυβερνητικός εκπρόσωπος

Δέχθηκε πιέσεις 
ο Πρόεδρος για 

τα «Cyprus Confidential»
Από όσους θεωρούν ότι όλα αυτά είναι υπερβολές και ότι διακυβεύεται

ένα μοντέλο που φέρνει χρήμα στη χώρα μας 

–Ο πρόεδρος μίλησε για την πρό-
θεσή του για αύξηση του ποσο-
στού συμμετοχής γυναικών στο
κυβερνητικό σχήμα εντός του
2024. Έρχεται ανασχηματισμός; 

–Όχι κατ’ ανάγκη, διότι μπορεί
να διοριστούν γυναίκες σε θέσεις
που είναι κενές και έτσι να αυξηθεί
το ποσοστό συμμετοχής τους στην
κυβέρνηση. Για να πει ο πρόεδρος
ότι ο αριθμός αυτός θα αυξηθεί,
κάτι θα έχει υπόψη.
–Είναι, όμως, ωσάν να εξαγγέλλει
το ίδιο πράγμα για δεύτερη φορά.
Το είπε μια φορά και δεν το εφάρ-
μοσε και τώρα το ξαναλέει.

–Για πρώτη φορά έχουμε εκπρο-
σώπηση γυναικών σε τέτοιο αριθμό
σε κυβερνητικό σχήμα. 
–Αυτή η κίνηση θα γίνει πριν ή
μετά τις εκλογές;

–Η ατζέντα του προέδρου είναι
θεσμική, δεν είναι κομματική, συ-
νεπώς, δεν έχει τέτοιες στρατηγικές. 
–Θα κάνει ξανά άνοιγμα στον ΔΗ-
ΣΥ ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης
για συμμετοχή στην κυβέρνηση,
ενδεχομένως μετά τις εκλογές; 

–Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας
δεν πολιτεύεται κατά τρόπο που
να υπηρετεί κομματικούς ή προ-
σωπικούς σχεδιασμούς οποιουδή-
ποτε, αλλά κινείται στη βάση των
προγραμματικών του θέσεων. Όποι-
ος θέλει να υπηρετήσει μια κυβέρ-
νηση είναι ευπρόσδεκτος, υπό την
προϋπόθεση ότι ασπάζεται τις πο-
λιτικές της και σέβεται το πρόγραμ-
μα διακυβέρνησης του προέδρου
της Δημοκρατίας, το οποίο τον δε-
σμεύει έναντι του λαού. Ο Νίκος
Χριστοδουλίδης λογοδοτεί στους
πολίτες και σε κανέναν άλλο. 
–Έρχονται συχνά στελέχη του
ΔΗΣΥ να δουν τον πρόεδρο;

–Δεν έχω πληροφόρηση για τις
επαφές του προέδρου. Αυτό που
μπορώ να πω είναι ότι οι πόρτες
του Προεδρικού είναι ανοικτές για
όποιον επιθυμεί, είμαστε υπέρ της
διαφάνειας, δεν έχουμε ιδεολογικά
ή προσωπικά κωλύματα. 
–Βελτιώθηκε η συνεργασία με τα
κόμματα που στηρίζουν την κυ-
βέρνηση;

–Η συνεργασία εξελίσσεται κα-

νονικά, στηρίζεται σε ειλικρινείς
βάσεις και πιστέψτε με, οι όποιες
διαφορετικές προσεγγίσεις, σε αρ-
κετές περιπτώσεις δημιουργούν
ένα πιο υγιές περιβάλλον, έστω κι
αν ορισμένες φορές γεννούν και
προβλήματα.

–Ενόψει εκλογών, ο πρόεδρος ζή-
τησε από τα κόμματα που στη-
ρίζουν την κυβέρνηση να στηρί-
ξουν συγκεκριμένους υποψηφί-
ους; Ενδεχομένως και σε συνερ-
γασία με τον ΔΗΣΥ; Προωθεί άτο-
μα που τον στήριξαν προεκλογικά; 

–Η απάντηση είναι κατηγορη-
ματικά αρνητική. 
–Πώς προέκυψε η σχέση σας με
τον πρόεδρο Χριστοδουλίδη; 

–Γνωριστήκαμε πριν από δέκα
χρόνια όταν ήταν εκπρόσωπος Τύ-
που στην Κυπριακή Προεδρία της
Ε.Ε. στις Βρυξέλλες. Εκ των πραγ-
μάτων γνωριστήκαμε καλύτερα
όταν ήταν κυβερνητικός εκπρό-
σωπος και στη συνέχεια υπουργός
Εξωτερικών. Στην πορεία του χρό-
νου αναπτύχθηκε μια ειλικρινής
σχέση σε ανθρώπινο επίπεδο.
–Είχε ακουστεί ότι θα ήσασταν
και στο επιτελείο του προεκλογικά. 

–Η αλήθεια είναι ότι μου είχε
προταθεί να εργαστώ επαγγελμα-
τικά στο επιτελείο, αλλά αρνήθηκα,
διότι ήθελα να διατηρήσω το δι-
καίωμα να γράφω ελεύθερα υπέρ
του ή εναντίον του, όπως και έναντι
όλων των πολιτικών, γιατί είναι η
άποψήμου και όχι γιατί πληρώνομαι
για να το κάνω.
–Ιδεολογικά και πολιτικά πού το-
ποθετείτε τον εαυτό σας; 

–Ιδεολογικά ανήκω στην Αρι-

στερά, αυτός είναι ο χώρος που με
εκφράζει, εκεί έκανα τα αρχικά μου
βήματα όταν ήμουν μαθητής και
φοιτητής. Τα πρώτα μου κείμενα
ήταν στη «Νεολαία» της ΕΔΟΝ και
στη «Χαραυγή». Όταν αποφάσισα
να ασχοληθώ επαγγελματικά με τη
δημοσιογραφία και προσλήφθηκα
στον «Φιλελεύθερο», θεώρησα ότι
δεν έπρεπε να έχω οργανική σχέση
με οποιοδήποτε κόμμα ή οργάνωση.
Ήθελα να είμαι ελεύθερος, ή έστω,
όσο πιο ελεύθερος γίνεται.
–Πώς βλέπετε τα πράγματα από
την σκοπιά της πολιτικής μετά
από τόσα χρόνια στη δημοσιο-
γραφία;

–Η πολιτική και η δημοσιογρα-
φία συναντώνται στην καρδιά της
δημοκρατίας. Το ότι ήμουν για σχε-
δόν τριάντα χρόνια στην πλευρά
της λεγόμενης τέταρτης εξουσίας
με βοηθά να τη γνωρίζω εκ των
έσω, ξέρω πώς λειτουργεί, πώς αν-
τιδρά, πώς συμπεριφέρεται, οι πλεί-
στοι δημοσιογράφοι είναι φίλοι
μου, συνεπώς, είναι για εμένα ένας
οικείος χώρος.

Η ατζέντα του προέδρου είναι θεσμική, όχι κομματική 

Ιδεολογικά ανήκω στην Αριστερά, αυτός είναι ο χώρος που με εκφράζει,
εκεί έκανα τα αρχικά μου βήματα όταν ήμουν μαθητής και φοιτητής, λέει
στην «Κ» ο αναπληρωτής κυβερνητικός εκπρόσωπος. 

«Διαχρονικά υπάρχει σοβαρό ζήτημα ατιμωρησίας. Όποιος δεν το παραδεχθεί, δεν θέλει να δει την πραγματικότητα» λέει στην «Κ» ο Γιάν-
νης Αντωνίου, αναπληρωτής κυβερνητικός εκπρόσωπος. 

Φ
ΙΛ

ΙΠ
Π

Ο
Σ 

ΧΡ
Η

ΣΤ
ΟΥ

Φ
ΙΛ

ΙΠ
Π

Ο
Σ 

ΧΡ
Η

ΣΤ
ΟΥ

<<<<<<<

Στη δεκαετία Αναστασιά-
δη υπήρξαν πολλά
σκάνδαλα και πολλά
κρούσματα διαφθοράς.

<<<<<<<

Βεβαίως και είναι εφικτή
η πρόταση για ανθρωπι-
στικό διάδρομο προς τη
Γάζα, τόσο σε πολιτικό
επίπεδο όσο και σε επι-
χειρησιακό. Αρκεί να δο-
θεί τέρμα στις στρατιωτι-
κές επιχειρήσεις. 
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΜΕΛΙΣΣΑ

Η αρμονική συνύπαρξη των αναπτύξεων σε παράκτιες-προστατευόμενες περιοχές

Ω ς γνωστό, το Σύνταγμα της
Κύπρου κατοχυρώνει το δι-
καίωμα της ιδιοκτησίας (άρ-

θρο 23), την εκπόνηση και θέσπιση
των σχεδίων πόλεων στους δήμους
(άρθρο 176), καθώς και αναθέτει
την αποκλειστική ευθύνη για τα
υπόγεια ύδατα, μεταλλεία και ορυ-
χεία στην κυπριακή πολιτεία (άρθρο
23 παρ. 2), διασφαλίζοντας με αυτόν
τον τρόπο την επιταγή με πρωτό-
λεια ψήγματα για τη διαμόρφωση
του χώρου. Η αναφορά αυτή του
Συντάγματος της Κύπρου του 1960
στην οργάνωση των τότε σημαν-
τικών παραγωγικών πηγών και της
πολιτιστικής κληρονομιάς, αναδει-
κνύει την αναγκαιότητα σήμερα
για προγραμματισμό των θεμελιω-

δών προτεραιοτήτων της σύγχρο-
νης κυπριακής Πολιτείας. Ως τέτοιες
νοούνται κατ’ αρχάς η οργάνωση
της ανάπτυξης, δηλαδή πρωτίστως
της βαριάς βιομηχανίας της χώρας
–που είναι ο τουρισμός και η ανοι-
κοδόμηση στον παράκτιο χώρο–
με σεβασμό στο περιβάλλον και
ιδιαίτερα εκείνων των περιοχών
που βρίσκονται μέσα ή κοντά σε
τοπία φυσικού κάλλους. Διότι η
ανάπτυξη από μόνη της δεν είναι
αυτοσκοπός, παρά το μέσο για τη
διασφάλιση ικανών όρων διαβίωσης
των πολιτών.

Σεβασμός σημαίνει πρώτα απ’
όλα αναζήτηση του αιτίου της εξέ-
λιξης μιας δραστηριότητας και στη
συνέχεια η διαμόρφωση των στρα-

τηγικών κατευθυντήριων ρυθμί-
σεων για την υλοποίησή της με βά-
ση ορισμένες αρχές. 

Ακρογωνιαίος λίθος στην πυρα-
μίδα των αρχών, αποτελεί ο σχε-
διασμός (Planmäßigkeitsprinzip)
που συνίσταται στην υποχρέωση
προηγούμενου σχεδιασμού σε
όλους τους τομείς του περιβάλλον-
τος και της χωροταξίας (ενδεικτικά
οριοθέτηση προστατευόμενων και
παράκτιων περιοχών με επίκαιρα
σχέδια χρήσεων γης, λατομικών
περιοχών, σχέδια διαχείρισης υδά-
των-αποβλήτων, βιοτόπων). Ο σχε-
διασμός του περιβαλλοντολογικού
και χωροταξικού-πολεοδομικού
σχεδιασμού, όπως και η έννομη
τάξη, διότι είναι τάξη, σηματοδο-

τείται από το αίτημα για συνοχή,
ενότητα, ανεύρεση των ορίων και
των επιτρεπτών νοημάτων των γε-
νικών αυτών ρυθμίσεων και κα-
τευθύνσεων. Παρέκκλιση από τον
περιβαλλοντικό και χωροταξικό-
πολεοδομικό σχεδιασμό πρέπει να
ερμηνεύεται στενά και μόνο με ει-
δική τεχνική θεμελίωση.

Μια πρώτη ενότητα αρχών απο-
τελούν η διαφάνεια, η πληροφόρηση
και –κυρίως– η αρμονική συμβίωση
του οικονομικού προγραμματισμού
και ανάπτυξης και του χωροταξικού
περιβαλλοντικού σχεδιασμού. Μια
δεύτερη ενότητα αρχών αναδεικνύει
την ιδιαίτερη προστασία των ευ-
παθών οικοσυστημάτων, την ήπια
παρέμβαση και η συμβατότητα της

επέμβασης, στις ακτές την πληρό-
τητα της χωροθέτησης-παρέμβασης
και την αρχή της φέρουσας ικανό-
τητας. Η οργάνωση των δραστη-
ριοτήτων στον χώρο και μάλιστα
σε ολόκληρο το νησί, ως ένα ευπα-
θές οικοσύστημα –δηλαδή ένας
εθνικός χωροταξικός σχεδιασμός
δεν είναι μόνο μια έννομη τάξη
αλλά μια πολιτισμική τάξη. Αυτό
δεν αναιρεί τους δύο πολιτισμούς,
τις δύο θρησκείες που ιστορικά ή
αναγκαστικά μετά την εισβολή, συ-
νυπάρχουν στην κυπριακή Πολιτεία.
Αντίθετα ο πνευματικός και ιδεο-
λογικός πλουραλισμός είναι στοιχείο
της λαϊκής κυριαρχίας, της δημο-
κρατικής αρχής και τελικά το στοί-
χημα υλοποίησης κάθε χωροταξικού

σχεδιασμού που τον διαπερνά η
πολιτική από την εκπόνησή του
του ώς την ολοκλήρωσή του. Το
στοίχημα τελικά της Δημοκρατίας
και του χωροταξικού σχεδιασμού
είναι η μόνιμη δοκιμασία του στην
πράξη και στη διανόησή του. Εξάλ-
λου, η θέσπιση ενός χωροταξικού
σχεδιασμού για όλο το νησί συμ-
περιλαμβανομένων και των κατε-
χόμενων, θα συμβάλει καθοριστικά
με πραγματολογικά στοιχεία και
στην ορατότητα και άμβλυνση των
πολιτειολογικών προϋποθέσεων
της ιδιότυπης, άλλωστε, κυπριακής
έννομης τάξης.

Ο κ. Δημήτρης Μέλισσας είναι καθηγη-
τής Ε.Μ.Π. – Δικηγόρος.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Oταν στην τελευταία συνεδρία του
Πολιτικού Γραφείου του ΔΗΣΥ άνοι-
ξε η συζήτηση για το πώς θα κινηθεί
στις δημοτικές εκλογές το κόμμα,
η πρόεδρος του ΔΗΣΥ όχι μόνο δεν
περίμενε να ανεβούν απότομα οι
τόνοι, κυρίως δεν υπολόγισε ότι
στελέχη θα καταλόγιζαν στην ίδια
ευθύνες για την κακή διαχείριση
των διπλών εκλογών. Η Αννίτα Δη-
μητρίου είχε από νωρίς αποφασίσει
να μείνει εκτός της διαδικασίας
των εκλογών για δύο πολύ συγκε-
κριμένους λόγους. Πρώτα γιατί το
βαρυφορτωμένο πρόγραμμα που
έχει να ακολουθήσει λόγω των δύο
ρόλων της, της προέδρου της Βου-
λής και της προέδρου του κόμματος,
δεν της επιτρέπει να διαχειριστεί
μία τέτοια επίπονη και χρονοβόρα
διαδικασία. Στην ουσία όμως, γιατί
δεν ήθελε να έχει την ευθύνη των
τελικών επιλογών της και τις προ-
εκτάσεις που αυτές θα προκαλού-
σαν. Τη δυσαρέσκεια της κατάρ-
τισης του ψηφοδελτίου είδε άλλω-
στε να απορροφά από πρώτο χέρι
το 2016 ο Αβέρωφ Νεοφύτου, όταν
επιχείρησε να την αφαιρέσει από
το ψηφοδέλτιο των βουλευτικών
εκλογών. Μία κίνηση που μπορεί
να την εξέλεξε αυτόματα στο Κοι-
νοβούλιο αλλά που προκάλεσε πα-
ράλληλα σοβαρή φθορά στον τέως
συναγερμικό πρόεδρο. Αυτή ακρι-

βώς τη φθορά ήθελε να αποφύγει
χρήζοντας τους Ευθύμιο Δίπλαρο
και Νίκο Τορναρίτη υπεύθυνους
της καμπάνιας και τις δημοσκο-
πήσεις ως το κύριο εργαλείο που
θα κρίνει ποιοι θα είναι υποψήφιοι
και ποιοι θα μείνουν εκτός. Ο χει-
ρισμός των διπλών εκλογών και η
ευθυνοφοβία που διαπιστώνεται
οριζοντίως στο κόμμα, δεν αποτε-
λούν το κύριο πρόβλημα αλλά την
αντανάκλαση της βαθύτερης πο-
λιτικής και ιδεολογικής σύγχυσης
που υπάρχει στο κόμμα μετά και
την ήττα των προεδρικών εκλογών. 

Πρόεδρος, αλλά της Βουλής 
Η Αννίτα Δημητρίου έχει στείλει

από νωρίς το μήνυμα πως δεν νιώ-
θει ιδιαίτερα άνετα στον ρόλο της
αρχηγού του κόμματος και πως τα
πράγματα δεν εξελίχθηκαν όπως
εκείνη ανέμενε. Το έχει άλλωστε
επαναλάβει πολλές φορές, όταν
πιέστηκε, σε στελέχη ότι άφησε
τη θαλπωρή που της προσφέρει η
προεδρία της Βουλής –λάμβανε
μέχρι τώρα πολιτικούς πόντους
χωρίς κανένα πολιτικό κόστος–
για να αναλάβει την προεδρία ενός
κόμματος με βαθιά προβλήματα.
Κάποιοι θεώρησαν πως η κα Δη-
μητρίου είχε άγνοια κινδύνου,
όταν αναλάμβανε, άλλοι ότι αναγ-
κάστηκε καθώς θα έχανε το δικό
της πολιτικό μομέντουμ από τον
συνομήλικό της Δημήτρη Δημη-
τρίου και άλλοι δυσφόρησαν με
το ότι η διεκδίκηση της προεδρίας
του κόμματος παρουσιάζεται από
την ίδια είτε ως αλτρουιστική πρά-
ξη, είτε ως χάρη. Δεν είναι λίγα τα
κομματικά στελέχη που συζητούν

ότι η ίδια αισθάνεται πολύ πιο άνε-
τα σε κοινωνικές εκδηλώσεις, όταν
συναντά τη βάση και τους ψηφο-
φόρους, παρά όταν βρίσκεται στην
Πινδάρου.

Αυτός είναι και ο λόγος που το
πρόγραμμά της είναι βαρυφορτω-
μένο με τέτοιες συναθροίσεις, οι
οποίες προβάλλονται στα μέσα
κοινωνικής δικτύωσης. Στελέχη
σημειώνουν πως στις λίγες ώρες
που βρίσκεται καθημερινά στο
κόμμα δεν επιχειρείται να γίνει
παραγωγή πολιτικής ή να διορθω-
θούν οι στρεβλώσεις που υπάρχουν
εντός του κόμματος. Ζήτημα βε-
βαίως υπάρχει και με πρόσωπα
που ήρθαν κοντά στο κόμμα κατά
τη διάρκεια του προεκλογικού,
όταν στήθηκαν οι ομάδες παρα-
γωγής πολιτικής.

Αυτά τα πρόσωπα φέρεται να
έχουν απομακρυνθεί με την αλλαγή
της σκυτάλης, ενώ πολλοί από αυ-
τούς αναρωτιούνται ποιες τελικά
είναι οι θέσεις της νέας ηγεσίας
σε σοβαρά θέματα πολιτικής, είτε

αυτό αφορά την οικονομία, τη φο-
ρολογία, τη μετανάστευση ή το
Κυπριακό. Σύμφωνα με πολιτικούς
κύκλους, κύριος στόχος πλέον της
Αννίτας Δημητρίου είναι να επα-
νεκλεγεί στην προεδρία της Βουλής
το 2026 και αυτός είναι ο λόγος
που προσπαθεί να διατηρεί σχέσεις
και με τους αρχηγούς των υπόλοι-
πων κομμάτων –κατέβαλε προ-
σπάθεια για συνεργασίες στις δη-
μοτικές, αυτός είναι και ο λόγος
που αποφεύγει με κάθε τρόπο την
όποια αντιπαράθεση με τα υπό-
λοιπα κόμματα. Κάτι τέτοιο μπορεί
να της δώσει ένα καλό χαρτί συν-
διαλλαγής για το 2028. 

Aλαλούμ δημοσκοπήσεων
Για τις βουλευτικές του 2026

μεσολαβούν οι διπλές εκλογές του
προσεχή Ιούνη. Το ποσοστό που
θα λάβει το κόμμα –κυρίως στις
ευρωεκλογές– και οι δήμοι που θα
κερδίσει, θα κρίνουν κατά κάποιο
τρόπο τις ισορροπίες εντός του
ΔΗΣΥ αλλά και το πολιτικό μέλλον

της ίδιας. Ήδη στο κόμμα επικρατεί
έντονος αναβρασμός αλλά και εν-
τάσεις για την απουσία παραγωγής
πολιτικής αλλά και συνέπειας σε
θέσεις αρχών. Η σημασία που δί-
δεται πλέον στην εκλεξιμότητα
ανάγοντας τις δημοσκοπήσεις ως
το εργαλείο που θα κρίνει ποιοι
θα είναι τελικά στο ψηφοδέλτιο,
έχει επαναφέρει το ερώτημα του
πόσο ο ΔΗΣΥ επί νέας ηγεσίας έχει
αντικαταστήσει τον πολιτικό διά-
λογο με το ποιος είναι ο πιο δημο-
φιλής. Ενώ στις προεδρικές εκλο-
γές, για παράδειγμα, αμφισβητείτο
πλήρως η εγκυρότητα των δημο-
σκοπήσεων, σήμερα οι δημοσκο-
πήσεις έχουν τον πρώτο ρόλο στη
διαμόρφωση όχι μόνο των ψηφο-
δελτίων αλλά και των πολιτικών
αποφάσεων. 

Ο δημοσκόπος του ΔΗΣΥ Πα-
ναγιώτης Παναγιώτου, της Pulse,
είναι εκείνος που αναλαμβάνει να
μιλήσει στα στελέχη για το ποιος
είναι εκλέξιμος ή όχι και στην
ουσία να βγάλει το φίδι από την

τρύπα. Μία κίνηση που στέλνει
το μήνυμα πως η ηγεσία θέλει να
αποτινάξει από πάνω της την όποια
ευθύνη για το αποτέλεσμα. Η επι-
λογή των δημοσκοπήσεων ωστόσο,
έχει ήδη δημιουργήσει εσωκομ-
ματικά ζητήματα και τριβές. Ο Αν-
δρέας Κωνσταντίνου, για παρά-
δειγμα, είναι –σύμφωνα με τις δη-
μοσκοπήσεις– το φαβορί και σί-
γουρα ο εκλεκτός των Ευθύμιου
Δίπλαρου και Νίκου Τορναρίτη,
ωστόσο ζήτημα προκύπτει από
τον Χαράλαμπο Πετρίδη που διεκ-
δικεί το χρίσμα. Η πιο σοβαρή έν-
ταση προκλήθηκε στη Λεμεσό,
όταν ο δημοτικός σύμβουλος του
κόμματος Χάρης Τρίκκης παραι-
τήθηκε, μιλώντας για «καλοστη-
μένη εικόνα πολιτικού μάρκετινγκ»
καθώς δεν ρωτήθηκε αν θέλει να
συμμετέχει στη δημοσκόπηση του
κόμματος. Βεβαίως οι δημοσκο-
πήσεις δεν ισχύουν παντού, καθώς
στη Λάρνακα πρώτος μπορεί να
είναι ο Ευάγγελος Ευαγγελίδης
ωστόσο η ηγεσία προωθεί άλλον
υποψήφιο για τη θέση του περι-
φερειάρχη.

Ένα αλαλούμ επικρατεί στην
Αμμόχωστο μεταξύ Καρούσου-Νι-
κολέττου αλλά και στην Πάφο λόγω
της διαχρονικής κόντρας Κωστάκη
Κωνσταντίνου και Φαίδωνα Φαί-
δωνος και των παρελκόμενων που
δημιουργούνται. Ήδη η Αννίτα Δη-
μητρίου δέχεται επικρίσεις πως δεν
αναλαμβάνει την ευθύνη και την
όποια απόφαση για να μη γίνει δυ-
σάρεστη ούτε να πλήξει το πολιτικό
της κεφάλαιο, ενώ οι Δίπλαρος και
Τορναρίτης δέχονται πυρά ότι εξυ-
πηρετούν τα δικά τους πρόσωπα
και τα δικά τους συμφέροντα.

Απολιτίκ αντιπολίτευση
Όσο όμως κι αν το κόμμα έχει

δώσει ιδιαίτερη έμφαση στις δη-
μοτικές εκλογές, φέρεται να πα-
ραμελεί επί του παρόντος τις ευ-
ρωεκλογές, που αυτές θα κρίνουν
και τη δύναμη του κόμματος στην
κομματική σκακιέρα. Ήταν ανέ-
καθεν η εκλογική αναμέτρηση που
ευνοούσε τον ΔΗΣΥ, και η διατή-
ρηση ποσοστών ή τουλάχιστον
της πρωτιάς, θεωρείται πολύ ση-
μαντική. Κομματικά στελέχη εκτι-
μούν πως η υποχώρηση ποσοστών
θα είναι αναπόφευκτη λόγω της
βαθιάς κρίσης στην οποία βρίσκε-
ται το κόμμα. Ωστόσο, το ποσοστό
που θα λάβει το κόμμα αναμένεται
να επαναφέρει τη συζήτηση, αν
ο ΔΗΣΥ πρέπει να είναι ή όχι στην
αντιπολίτευση.

Η Αννίτα Δημητρίου ήδη αντι-
στέκεται σε μία τέτοια κίνηση κα-
θώς αυτό υποθηκεύει το δικό της
μέλλον για το 2028. Άλλωστε και
οι αστοχίες που κάνει η κυβέρνηση
ενισχύουν την αίσθηση πως το
κόμμα δεν θα βοηθηθεί με κάτι
τέτοιο αλλά θα φθαρεί. Επί του πα-
ρόντος, πάντως, έχει βρεθεί μία
νέα φόρμουλα που βολεύει όλους.
Το κόμμα βρίσκεται επίσημα στην
αντιπολίτευση, αλλά δεν έχει επί
της ουσίας καμία πολιτική διαφω-
νία με την κυβέρνηση. Ακόμα και
σε σοβαρά ολισθήματα του Νίκου
Χριστοδουλίδη, ο ΔΗΣΥ έχει απο-
φύγει να τοποθετηθεί και να ασκή-
σει κριτική. Την ίδια στιγμή, στε-
λέχη που ευνοούν την σύμπλευση
με την κυβέρνηση, όπως είναι ο
Ευθύμιος Δίπλαρος και το κύριο
στήριγμα της Αννίτας Δημητρίου
εντός κόμματος, ο Νίκος Τορνα-
ρίτης, εξακολουθούν να έχουν
ανοικτές πόρτες στο Προεδρικό
και να επωφελούνται από μικρο-
εξυπηρετήσεις. 

Η επιστροφή
του Αβέρωφ

Το μεγάλο ερώτημα είναι πόσο μα-
κριά μπορεί να πάρει τη νέα ηγεσία
του ΔΗΣΥ αυτή η τακτική της απου-
σίας πολιτικών θέσεων, τοποθετή-
σεων και ανάληψης ευθυνών. Δεν
είναι λίγοι εκείνοι που εντοπίζουν
πως οι ανακοινώσεις του κόμματος
θυμίζουν περισσότερο ειδησεογρα-
φικά ρεπορτάζ, παρά τοποθέτηση
κόμματος, ανάλυση και πρόβλεψη.
Σε αυτό ακριβώς το σκηνικό η πα-
ρέμβαση του τέως προέδρου του
ΔΗΣΥ Αβέρωφ Νεοφύτου για το Κυ-
πριακό, έχει τη δική του σημασία
και αναμένεται να έχει προεκτάσεις
και για τα όσα καταθέτει αλλά και
για τις αιχμές που αφήνει. Ο τέως
πρόεδρος του ΔΗΣΥ, σε παρέμβαση
που έκανε το περασμένο Σάββατο
για το Κυπριακό, προέβλεψε πως ο
απεσταλμένος που θα διοριστεί θα
έχει χρονικό περιθώριο έξι μηνών
και για να μη χαθεί η ευκαιρία θα
πρέπει να αποσαφηνιστεί έγκαιρα
το πλαίσιο στο οποίο θα λειτουργήσει
και «να πείσουμε την άλλη πλευρά
για την πολιτική ισότητα όπως πε-
ριγράφεται στα ψηφίσματα των Η.Ε.,
έναντι της διχοτομικής κυριαρχικής
ισότητας». Την ίδια στιγμή, απευ-
θυνόμενος στον Νίκο Χριστοδουλίδη
τού διαμήνυσε πως θα τον βρει δίπλα
του, «αν επιδείξει ηγετικότητα και
πολιτικό θάρρος με πραγματικά δείγ-
ματα γραφής για τη σωτηρία του
τόπου». Η μεγάλη ωστόσο συζήτηση
θα επικεντρωθεί γύρω από τις αιχμές
που αφήνει, χωρίς βεβαίως να κα-
τονομάζει τον τέως πρόεδρο της
Δημοκρατίας και τη φημολογία που
επικρατούσε το 2018 ότι βολιδο-
σκοπούσε για λύση δύο κρατών.
Στο εξωτερικό, όπως ανέφερε, «επι-
κρατεί η εντύπωση ότι τα δυο κρά-
τη , έστω και άτυπα, μπήκαν στις
συζητήσεις, θεωρώντας δεδομένη
και τη βούληση και της δικής μας
πλευράς. Επικαλούνται, μάλιστα και
κάποιες άστοχες κινήσεις και τα-
κτικές από το εσωτερικό μας –τις
αποκαλώ άστοχες στο πλαίσιο μιας
ψύχραιμης ανάλυσης, για να μη χρη-
σιμοποιήσω βαρύτερη έκφραση.
Και εύχομαι να μην αναγκαστώ να
το πράξω» ανέφερε χαρακτηριστικά.
Αναμένεται με ενδιαφέρον πάντως
να διαφανεί το ποια θα είναι η αν-
τίδραση και του Νίκου Αναστασιάδη
«στις άστοχες κινήσεις» αλλά και
της Πινδάρου, με την οποία οι σχέ-
σεις έχουν πλέον επιδεινωθεί τρα-
γικά. Ενδιαφέρον είναι να διαφανεί
αν οι παρεμβάσεις του τέως συνα-
γερμικού προέδρου θα συγκεντρώ-
σουν γύρω του εκείνο το ακροατήριο
του ΔΗΣΥ που δυσφορεί με την απο-
λιτίκ τακτική της νέας ηγεσίας και
επιμένει πως το κόμμα θα πρέπει
να βρίσκεται στην υπεύθυνη αντι-
πολίτευση. 

Ο διπλός ρόλος
της Αννίτας 

Το δύσκολο εγχείρημα των εκλογών, η απουσία πολιτικής
και ισορροπίες δυνάμεων που χάνονται μέρα με τη μέρα

Η Αννίτα Δημητρίου δεν έχει κρύψει πως θα προτιμούσε να διατηρήσει τον ρόλο της ως προέδρου
της Βουλής. Ενας ρόλος που προσδίδει μόνο πολιτικούς πόντους και καθόλου φθορά.

<<<<<<<

Οι λίγες ώρες
στην Πινδάρου, η αντι-
κατάσταση των πολιτι-
κών θέσεων με τις δημο-
σκοπήσεις και το εσω-
κομματικό αλαλούμ
ενόψει εκλογών.

Ο Αβέρωφ Νεοφύτου κάνει τις δι-
κές του παρεμβάσεις για ζητήματα
οικονομίας και Κυπριακού και διατη-
ρεί ακόμα πολύ ψυχρές σχέσεις με
την Αννίτα Δημητρίου, η οποία διαρ-
ρέει σε κύκλους ότι την υποσκάπτει.

Φ
ΙΛ

ΙΠ
Π

Ο
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ΧΡ
Η

ΣΤ
ΟΥ
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Της ΟΡΙΑΝΑΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Σε γρίφο για δυνατούς λύτες φαί-
νεται να εξελίσσεται ο καταρτισμός
ψηφοδελτίων ενόψει δημοτικών
εκλογών. Συνέχεια στη συζήτησή
τους όπου καταγράφηκαν και τα
αγκάθια στην ευρύτερη συνεργασία
του ΔΗΣΥ με το ΔΗΚΟ αλλά και τη
ΔΗΠΑ έδωσαν τα κόμματα την πε-
ρασμένη Παρασκευή με την Πιν-
δάρου να διαμηνύει πως στόχος
είναι να επιλυθούν με τον πιο ανώ-
δυνο τρόπο οι όποιες διαφορές και
να προχωρήσουν με νικηφόρες συ-
νεργασίες. Άλλωστε το γεγονός ότι
η ηγεσία του ΔΗΣΥ προχωρά πλέον
με γοργούς ρυθμούς, με στόχο το
πρώτο δεκαήμερο του Δεκέμβρη
να ολοκληρώσει τη διαδικασία, κα-
ταδεικνύει πως θέλει να ξεκαθαρίσει
το σκηνικό και να δώσει τέλος σε
εσωτερικές αντιπαραθέσεις και σε
προσπάθειες που γίνονται για ακύ-
ρωση συνεργασιών, κυρίως με το
ΔΗΚΟ. Στο στόχαστρο των κομμά-
των βρίσκονται πλέον και οι πέντε
νέοι επαρχιακοί οργανισμοί που
ετοιμάζονται να λειτουργήσουν
από 1η Ιουλίου 2024 στο πλαίσιο
της μεταρρύθμισης της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης.

• Λευκωσία
Στην επαρχία Λευκωσίας τα

πράγματα φέρεται να έχουν ξεκα-
θαρίσει από νωρίς. Ο νυν δήμαρχος
Κωνσταντίνος Γιωρκάτζης θα είναι
ο εκλεκτός για την θέση του περι-
φερειάρχη που θα στηριχτεί τόσο
από πλευράς ΔΗΣΥ όσο και από το
ΔΗΚΟ, ενώ πιθανή είναι η στήριξή
του και από τη ΔΗΠΑ. Από πλευράς
ΑΚΕΛ, υποψήφιος, όπως όλα δεί-
χνουν, θα είναι ο πρώην γενικός
διευθυντής των υπουργείων Εσω-
τερικών, Εργασίας και Δικαιοσύνης
Ανδρέας Ασσιώτης, με το σκεπτικό
ότι πρόκειται για έναν έμπειρο τε-
χνοκράτη που μπορεί να αντιμε-
τωπίσει επάξια τις προκλήσεις του
νέου εγχειρήματος που ονομάζεται
επαρχιακός οργανισμός Λευκωσίας.

• Λεμεσός
Στη Λεμεσό, βάσει και των δη-

μοσκοπήσεων τις οποίες προτάσσει
ο ΔΗΣΥ, προηγείται ο τέως υφυ-
πουργός Ναυτιλίας Βασίλης Δημη-
τριάδης, τον οποίο και σκοπεύει να
στηρίξει. Κάτι που δεν αποκλείεται
να πράξει και το ΔΗΚΟ, ασχέτως αν
σε ό,τι αφορά τη δημαρχία πιθανό-
τατα τα δύο κόμματα να τραβήξουν
διαφορετικούς δρόμους, χωρίς ωστό-
σο αυτό το σενάριο να είναι οριστικό.
Αν το ΔΗΚΟ στηρίξει για υποψήφιο
δήμαρχο τον Δώρο Αντωνίου, πιθα-

νότατα ο ΔΗΣΥ να ακολουθήσει,
ασχέτως αν ο Ανδρέας Μιχαηλίδης
κατέβει ως ανεξάρτητος. Στην πε-
ρίπτωση όμως που το ΔΗΚΟ επιλέξει
να στηρίξει Γιάννη Αρμεύτη, τότε
ο Συναγερμός είναι πιο πιθανό να
προχωρήσει με Ανδρέα Μιχαηλίδη
και όχι με Νίκο Νικολαΐδη όπως αρ-
χικά συζητείτο. Τον Γιάννη Αρμεύτη
φέρεται ότι στηρίζει και το ΑΚΕΛ,
ενώ για την Περιφέρεια επιλέγει,
όπως σημειώνεται, και σε αυτή την
περίπτωση ένα γνώστη των θεμάτων

του επαρχιακού οργανισμού, τον
διευθυντή του ΣΑΛΑ Γιάννη Τσου-
λόφτα που ήδη έχει εξασφαλίσει τη
στήριξη των Οικολόγων.

• Πάφος
Στην Πάφο επίσης δεν φέρεται

να υπάρχει συνεργασία ΔΗΣΥ - ΔΗ-
ΚΟ σε ό,τι αφορά τη δημαρχία, μιας
και ο Νικόλας Παπαδόπουλος δη-
λώνει διστακτικός να στηρίξει Φαί-
δωνα Φαίδωνος, κάτι το οποίο θα
πράξει ο ΔΗΣΥ. Μάλιστα, όπως δια-
φαίνεται στην Πάφο, τα πλείστα
κόμματα στηρίζουν την υποψη-
φιότητα της νυν επάρχου Μαίρης
Λάμπρου, που βρέθηκε στο πλευρό
του Νίκου Χριστοδουλίδη προεκλο-
γικά με τα προγνωστικά να την ευ-
νοούν. Αναφορικά με τον περιφε-
ρειάρχη, ο ΔΗΣΥ προκρίνει την
υποψηφιότητα του πρώην βουλευτή
Κωστάκη Κωνσταντίνου, ωστόσο
η εκδήλωση ενδιαφέροντος για την
προεδρία του Επαρχιακού Συμβου-
λίου Πάφου από τον Χρήστο Πα-
τσαλίδη, μετά και από παρότρυνση

όπως σημειώνεται πρωτοκλασάτων
στελεχών της τοπικής του ΔΗΚΟ,
φαίνεται να αλλάζει τα δεδομένα.
Αν συνυπολογίσει κανείς και το γε-
γονός πως Φαίδωνας Φαίδωνος και
Κωστάκης Κωνσταντίνου δεν έχουν
και τις καλύτερες σχέσεις, παρά
τις προσπάθειες συμφιλίωσης των
δύο που κατέβαλε μέχρι και ο Νίκος
Αναστασιάδης, τα πράγματα για
τον ΔΗΣΥ δυσχεραίνουν ακόμα πε-
ρισσότερο. Για τη θέση του περι-
φερειάρχη Πάφου εξήγγειλε και ο
πρώην αντιδήμαρχος, προερχόμε-
νος από την ΕΔΕΚ, Μάκης Ρουσής.

• Αμμόχωστος
Στην Αμμόχωστο, όπως όλα δεί-

χνουν, ο ΔΗΣΥ θα δώσει τη μάχη
των τοπικών εκλογών με το δίδυμο
Νικολέττου-Καρούσου. Παρά το
γεγονός ότι το μέλος του Πολιτικού
Γραφείου του κόμματος, Γιώργος
Νικολέττος, ανακοίνωσε και επί-
σημα το ενδιαφέρον του για να
είναι υποψήφιος του ΔΗΣΥ για τη
θέση του προέδρου του Επαρχιακού
Συμβουλίου Αμμοχώστου, φέρεται
μετά από διαβουλεύσεις με την
ηγεσία του κόμματος να κάνει δεύ-
τερες σκέψεις και πιθανότατα να
διεκδικήσει τη δημαρχία Παραλι-
μνίου-Δερύνειας. Με αυτόν τον
τρόπο ανοίγει ο δρόμος για τον
τέως υπουργό Μεταφορών Γιάννη
Καρούσο, που τον προηγούμενο
μήνα εξήγγειλε και την πρόθεσή
του να διεκδικήσει την υποψηφιό-
τητα για τη θέση του περιφερειάρχη
της Επαρχίας Αμμοχώστου μέσα
από τις διαδικασίες του Δημοκρα-
τικού Συναγερμού. Μία υποψηφιό-
τητα που δεν έχει ακόμη ξεκαθα-
ρίσει αν θα έχει τη στήριξη του
ΔΗΚΟ, μιας και στο τραπέζι έχει
κατατεθεί και το όνομα του δημο-
τικού συμβούλου του ΔΗΚΟ Λοΐζου
Λοΐζου, που θα μπορούσε να επι-
φέρει συνεργασία με το ΑΚΕΛ.

• Λάρνακα
Στη Λάρνακα, το ΑΚΕΛ συζητάει

τη στήριξη της υποψηφιότητας
του διευθυντή του Συμβουλίου Απο-
χετεύσεων και διαχειριστή του
Επαρχιακού Συντονιστικού Συμ-
βουλίου, Άγγελου Χατζηχαραλάμ-
πους, και κατ’ επέκταση συνεργασία
με το ΔΗΚΟ. Μία υποψηφιότητα
όμως που ενδιαφέρει και τον ΔΗΣΥ,
αν και έχει να ξεπεράσει τον σκό-
πελο που ακούει στο όνομα του
νυν δημάρχου Αραδίππου Ευάγ-
γελου Ευαγγελίδη, που η υποψη-
φιότητά του φαίνεται να κερδίζει
έδαφος και να μειώνει τις αντιδρά-
σεις από το στρατόπεδο Χάρη Μίλ-
λα και Θεολόγου Μανώλη. 

Του ΠΑΥΛΟΥ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Σε μία εποχή, που λόγω της κλιμα-
τικής αλλαγής οι πυρκαγιές είναι
συχνό φαινόμενο, η τεχνολογία
των μη επανδρωμένων αεροσκα-
φών (drones) αξιοποιείται για σκο-
πούς πυρόσβεσης σε πολλές χώρες
του κόσμου. Την προσεχή αντιπυ-
ρική περίοδο αναμένεται να είναι
αυξημένη η παρουσία τους στους
κυπριακούς αιθέρες, μετά από την
πρόσφατη απόκτηση του Τμήματος
Δασών των έξι drones «Forest In-
spector» και την ένταξη ακόμη
τριών «Forest Surveyor» με τον νέο
χρόνο. Και οι δύο τύποι drones κα-
τασκευάζονται από το Ινστιτούτο
Κύπρου και κυρίως έχουν επιλεγεί
από το Τμήμα Δασών για τον λόγο
ότι είναι κατασκευασμένα για να
ανταποκρίνονται στην ορεινή το-
πογραφία των δασών της Κύπρου.
Από τα έξι drones που αποκτήθη-
καν, τα δύο είναι δωρεά από την
εταιρεία EXNESS Global Limited
και τα υπόλοιπα τέσσερα είναι προ-
ϊόν σύμβασης με το Ινστιτούτο Κύ-
πρου. Την ίδια ώρα η «Κ» πληρο-
φορείται ότι και η Πυροσβεστική
Υπηρεσία, που εδώ και δύο χρόνια
αξιοποιεί τα δύο drones «Matrice
300 RTK (DJI)» με έδρα τη Λεμεσό,
σκοπεύει τους επόμενους μήνες
να εξασφαλίσει και ένα τρίτο drone,
για να έχει έδρα τη Λευκωσία.

Για το Τμήμα Δασών η προσεχής
αντιπυρική περίοδος θα είναι η πρώ-
τη που θα χρησιμοποιεί και τα δικά
του μη επανδρωμένα αεροσκάφη,
διότι μέχρι σήμερα υποστηριζόταν

μέσω του Σχεδίου Ανάκαμψης από
τις υπηρεσίες των drones του Ιν-
στιτούτου Κύπρου, κάτι που θα συ-
νεχιστεί παράλληλα με τη δράση
των νέων drones του Τμήματος.
Μάλιστα, δημιουργήθηκε μία πεν-
ταμελής –προς το παρόν– ομάδα
χειριστών, οι οποίοι είναι λειτουργοί
του Τμήματος Δασών και εκπαιδεύ-
τηκαν από το Ινστιτούτο Κύπρου
για τον χειρισμό των τεσσάρων νε-
οαποκτηθέντων drones. Όσον αφο-
ρά τα άλλα δύο, και συγκεκριμένα
αυτά που δώρισε η EXNESS, η ίδια
η εταιρεία θα καλύψει για δύο χρόνια
το κόστος για τους χειριστές τους,
που θα είναι λειτουργοί του Ινστι-
τούτου Κύπρου. Η έδρα των νέων
drones θα είναι ο Τομέας Πυροπρο-
στασίας και Δασικής Μηχανικής
στο Δάσος της Αθαλάσσας.

Τεχνικά χαρακτηριστικά
Ο κύριος λόγος για τον οποίο το

Τμήμα Δασών κατέληξε στην επι-
λογή του drone του Ινστιτούτου
Κύπρου «Forest Inspector», είναι
διότι είναι κατασκευασμένο για να
μπορεί να ανταποκριθεί στις ιδι-
αίτερες συνθήκες της ορεινής το-
πογραφίας των δασών της Κύπρου,
αναφέρθηκε στην «Κ» από τον Το-
μέα Πυροπροστασίας και Δασικής
Μηχανικής του Τμήματος. Όσον
αφορά τα κύρια τεχνικά του χαρα-
κτηριστικά, έχει αυτονομία λει-
τουργίας μιας ώρας, μέγιστη ταχύ-
τητα μέχρι 180 χλμ./ώρα και ακτίνα
πτήσης 10 χλμ. Ο σκοπός του είναι
ο εντοπισμός καπνού ή φωτιάς, αλ-
λά και τυχόν εμπρηστών. Επίσης,

η μεταφορά εικόνας σε πραγματικό
χρόνο στα κέντρα επιχειρήσεων
του Τμήματος Δασών, όπως και οι
περιπολίες κατά τη διάρκεια της
νύχτας, για να κάνει χαρτογράφηση
της καμένης περιοχής και να εν-
τοπίζει ενεργές εστίες φωτιάς.

Με τη νέα χρονιά αναμένεται ο
«στόλος» από drones του Τμήματος
Δασών να ενισχυθεί με ακόμα τρία
«Forest Surveyor», που κατασκευά-
ζει επίσης το Ινστιτούτο Κύπρου.
Το ένα θα είναι πάλι δωρεά από
την εταιρεία EXNESS και τα άλλα
δύο με σύμβαση με το Ινστιτούτο
Κύπρου. Το «Forest Surveyor» είναι
διαφορετικού τύπου drone. Σύμ-
φωνα με τον Τομέα Πυροπροστα-
σίας, θα ανεβαίνει σε μεγαλύτερο

ύψος και θα καλύπτει πιο μεγάλες
εκτάσεις, «σαρώνοντας» μία πε-
ριοχή. Στην ουσία τα «Forest Sur-
veyor» και τα «Forest Inspector»
θα λειτουργούν ανά ζεύγη. Το πρώ-
το θα καλύπτει μία μεγάλη περιοχή
και αν εντοπίσει φωτιά ή καπνό,
θα απογειώνεται το δεύτερο, το
οποίο έχει πολύ μεγάλη ταχύτητα,
με αποτέλεσμα να φτάνει γρήγορα
στο σημείο, για να στέλνει εικόνα
στα κέντρα επιχειρήσεων του Τμή-
ματος Δασών. 

Πυροσβεστική
Την ίδια ώρα και η Πυροσβεστι-

κή Υπηρεσία, που εδώ και δύο χρό-
νια αξιοποιεί τα δύο drones «Matrice
300 RTK (DJI)» με έδρα τη Λεμεσό,

σκοπεύει τους επόμενους μήνες
να εξασφαλίσει και ένα τρίτο drone,
για να έχει έδρα τη Λευκωσία. Τα
«Matrice 300 RTK (DJI)» χρησιμο-
ποιούνται από εκπαιδευμένο προ-
σωπικό της Πυροσβεστικής για ανί-
χνευση πυρκαγιάς και μεταφορά
εικόνας σε πραγματικό χρόνο στα
κέντρα επιχειρήσεων της Πυρο-
σβεστικής Υπηρεσίας, όπως και
για περιπολίες της καμένης περιο-
χής για εντοπισμό ενεργών εστιών
φωτιάς. Το περασμένο καλοκαίρι
χρησιμοποιήθηκαν σε αρκετές πε-
ριπτώσεις. Το «Matrice 300 RTK
(DJI)» είναι επίσης ιδανικό για έρευ-
να και διάσωση, αστυνόμευση, δί-
κτυα διανομής ενέργειας και κεν-
τρικούς αγωγούς φυσικού αερίου.

Διαθέτει σύστημα RTK για ακριβή
πλοήγηση, αντοχή στις δύσκολες
συνθήκες και προηγμένες δυνα-
τότητες όπως ανίχνευση εμποδίων.
Η ακτίνα πτήσης είναι τα 15 χλμ.,
ο μέγιστος χρόνος πτήσης τα 55
λεπτά και η μέγιστη ταχύτητα τα
23 μέτρα/δευτερόλεπτο.

Εκπαίδευση, οχήματα
Σε σχέση με τα πτητικά μέσα,

υπενθυμίζεται ότι διϋπουργική επι-
τροπή που συνήλθε στο Προεδρικό
Μέγαρο τον περασμένο Οκτώβριο,
αποφάσισε την ενίσχυση του Τμή-
ματος Δασών με την αγορά ακόμη
τριών πυροσβεστικών αεροσκαφών.
Οι διαδικασίες έχουν προχωρήσει
και οι προσφορές έχουν προκη-
ρυχθεί. Στόχος είναι το επόμενο
καλοκαίρι να υπάρχουν διαθέσιμα
οκτώ πυροσβεστικά αεροπλάνα
και δύοελικόπτερα. Αποφασίστηκε,
επίσης, η επαναλειτουργία του Δα-
σικού Κολεγίου με τρόπο ώστε να
παρέχει βασική εκπαίδευση στους
δασικούς λειτουργούς και επιπρό-
σθετα να εκπαιδεύει πολίτες, εθε-
λοντές και στελέχη της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης, για να μπορούν να
συνδράμουν στην αντιμετώπιση
πυρκαγιών. Όπως αναφέρθηκε από
τον Τομέα Πυροπροστασίας του
Τμήματος Δασών, πρόσφατα ενι-
σχύθηκαν και με εννέα γεωργικούς
ελκυστήρες και οκτώ προωθητές
γαιών, όλα τελευταίας τεχνολογίας.
Αξίζει να σημειωθεί ότι μέχρι τη
νέα αντιπυρική περίοδο προβλέ-
πεται η απόκτηση 25 νέων πυρο-
σβεστικών οχημάτων. 

Περισσότερα drones στη μάχη των πυρκαγιών 
Οι εξοπλισμοί του Τμήματος Δασών και της Πυροσβεστικής μέχρι την επόμενη αντιπυρική περίοδο

Forest Inspector  Κατασκευαστής: Ινστιτούτο Κύπρου

Τεχνικά 
χαρακτηριστικά

Μέγιστος χρόνος πτήσης:

1 ώρα

Μέγιστη ταχύτητα:

180 χλμ./ώρα

Ακτίνα πτήσης:

10 χλμ.
 

Κατασκευασμένο
για να ανταποκρίνεται
στην ορεινή τοπογραφία
των δασών της Κύπρου

Σκοπός 

Ο εντοπισμός καπνού,
φωτιάς, εμπρηστών.

Η μεταφορά εικόνας
σε πραγματικό χρόνο
στα κέντρα 
επιχειρήσεων. 

Η νυχτερινή
χαρτογράφηση
της καμένης περιοχής
και ο εντοπισμός
ενεργών εστιών φωτιάς.

Κομματικό πάρε-δώσε
(και) για περιφερειάρχες

Τα ονόματα ανά επαρχία και οι αρμοδιότητες των οργανισμών

Οι επαρχιακοί οργανισμοί συστάθηκαν στο
πλαίσιο της μεταρρύθμισης της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης με στόχο την καλύτερη εξυ-
πηρέτηση του πολίτη. Μέσα από ένα ευέ-
λικτο και οικονομικά βιώσιμο σχήμα οι
επαρχιακοί οργανισμοί αυτοδιοίκησης θα
ηγηθούν τεσσάρων βασικών υπηρεσιών.
Πρώτη υπηρεσία το Συμβούλιο Υδατοπρο-
μήθειας με την πρόνοια ότι η διαχείριση
του νερού στις περιοχές που παραμένουν
κοινότητες μετά τις συνενώσεις των δήμων,
θα μεταφερθεί στον οργανισμό σε μία πεν-
ταετία σε αντίθεση με τους δήμους, όπου
η μετάβαση θα γίνει αυτόματα. Στον ορ-
γανισμό κάθε επαρχίας θα μεταφερθούν
και τα αντίστοιχα Συμβούλια Αποχετεύσεων
καθώς και τα Συμβούλια Εκμετάλλευσης
Χώρων Διάθεσης ή Αξιοποίησης Οικιακών
Αποβλήτων. Σε αυτό το πλαίσιο και βάσει
της σχετικής νομοθεσίας η ΟΕΔΑ Πεντα-

κώμου αλλά και Κόσιη, θα περάσουν στη
δικαιοδοσία των Επαρχιακών Οργανισμών
Αυτοδιοίκησης τρία χρόνια μετά τη λει-
τουργία τους, δηλαδή το 2027, και αφού
προηγουμένως το αρμόδιο υπουργείο επι-
λύσει όλα τα σοβαρά προβλήματα που υπάρ-
χουν. Άμεση ωστόσο θα είναι η μετάβαση
στους οργανισμούς των Πράσινων σημείων
όλων των δήμων και κοινοτήτων.

Σε ό,τι αφορά την τέταρτη υπηρεσία
που θα μεταφερθεί στους πέντε οργανισμούς
από τα επαρχιακά γραφεία πολεοδομίας,
τους δήμους και τις επαρχιακές διοικήσεις,
αντίστοιχα, είναι οι πολεοδομικές άδειες
και άδειες οικοδομής. Αυτή η μεταφορά
υπηρεσιών ίσως και να είναι η πιο δύσκολη
για τους νεοσύστατους οργανισμούς, μιας
και θα αναλάβουν εξ ολοκλήρου τις εκδόσεις
πολεοδομιών και οικοδομικών αδειών –
περιλαμβανομένων και των αιτήσεων που

θα έχουν παραληφθεί ή θα εκκρεμεί η εξέ-
τασή τους την 30ή Ιουνίου 2024. Πέρα από
το προσωπικό που θα βρεθεί στη συγκε-
κριμένη υπηρεσία με αποσπάσεις από τους
δήμους όπως και με την αγορά παροχής
υπηρεσιών από Τμήμα Πολεοδομίας, θα
προσληφθούν και 105 εργαζόμενοι αορίστου
χρόνου. Σε ό,τι αφορά τη σχέση Επαρχιακών
Οργανισμών Αυτοδιοίκησης και Δήμων θα
είναι μία παράλληλη πορεία, αν και σε κά-
ποιες περιπτώσεις –κυρίως σε ό,τι αφορά
τις άδειες οικοδομής– θα πρέπει να υπάρξει
συνεργασία, αλλά σε καμία περίπτωση
όπως προνοείται και στη νομοθεσία δεν
τίθενται ζητήματα επιβολής εξουσίας παρά
μόνο καλή συνεργασίας. Αυτό το δεδομένο
δίνει την ευχέρεια στα κόμματα εκεί και
όπου δεν είναι εφικτό να προχωρούν σε
συνεργασίες είτε για Επαρχιακό Συμβούλιο
είτε για δημαρχίες και αντιδημαρχίες.

Τι είναι οι νέοι οργανισμοί

<<<<<<

Η μεταφορά των πολεο-
δομικών αδειών και
αδειών οικοδομής ίσως
και να είναι η πιο δύσκο-
λη για τους νεοσύστα-
τους οργανισμούς, γι’
αυτό και προχωρούν σε
επιπλέον προσλήψεις.

Τον νυν δήμαρχο Κωνσταντίνο Γιωρκάτζη στηρίζουν για τη θέση του περι-
φερειάρχη Λευκωσίας ΔΗΣΥ και ΔΗΚΟ. Ο πρώην γενικός διευθυντής του
υπουργείου Εσωτερικών, Ανδρέας Ασσιώτης, θα είναι ο εκλεκτός τού ΑΚΕΛ.
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Ο αλληλοσπαραγμός 
Την εβδομάδα που πέρασε ο τέως διευ-
θυντής του γραφείου του προέδρου και
υφυπουργός παρά τω προέδρω Πέτρος
Δημητρίου καλούσε την Αννίτα Δημητρίου
και την ηγεσία του ΔΗΣΥ να ασκήσουν αντι-
πολίτευση. «Σοβαρή ή χαρωπή, ξανθιά ή
μελαχρινή, μπλε ή κόκκινη» έλεγε χαρα-
κτηριστικά, και η αλήθεια είναι πως η έντα-
ση με την οποία ασκεί κριτική στη νέα ηγε-
σία είναι κάτι που δεν περνά απαρατήρητο.
Αυτό που δεν ανέμενε κανείς είναι τη σύγ-
κρουση που θα ακολουθούσε με τα κυβερ-
νητικά τρολ. Μία σύγκρουση που έβγαλε
ειδήσεις. Ο τέως υφυπουργός παρά τω
προέδρω κατέδειξε πίσω από τα τρολ που
επιτίθενται, τον διευθυντή του γραφείου
Τύπου του προέδρου Βίκτωρα Παπαδόπου-
λο σημειώνοντας χαρακτηριστικά: «ποτέ
δεν συμφωνήσαμε σε τίποτα εξάλλου Βί-
κτωρα, άρα ας μην το αναλύσουμε και
εδώ», καλώντας τον μάλιστα να γράφει
από έναν λογαριασμό και όχι από πέντε!
Εδώ και καιρό άλλωστε ψιθυρίζεται πως
πίσω από κάτι λογαριασμούς στο X (James
Riley, Απελεύθερος και Α), είναι πρόσωπα
που εκτελούν διαταγές της κυβέρνησης
Χριστοδουλίδη, με μόνο στόχο να αποδο-
μούν όποιον επικρίνει το κυβερνητικό έρ-
γο. Ο ένας μάλιστα ανώνυμος λογαρια-
σμός, ο οποίος αρνήθηκε τη σχέση με το
Προεδρικό ρώτησε με νόημα τον Πέτρο
Δημητρίου αν είχε οποιαδήποτε σχέση με
τρολ. Με αυτόν τον τρόπο προφανώς και
επιβεβαίωσε ότι πρόκειται για άνθρωπο
που εργάζεται στο Προεδρικό, καθώς ένα
απλό ανώνυμο account δεν θα μπορούσε
να έχει αυτή την πολύ ιδιαίτερη πληροφο-
ρία. Ότι δηλαδή ο Πέτρος Δημητρίου είχε
σχέση με troll επί διακυβέρνησης Αναστα-
σιάδη και τους έκανε μάλιστα grooming κα-
τά τη διάρκεια του προεκλογικού. Για
όσους δεν αντιλήφθηκαν από τη σύγκρου-
ση των τέως και νυν, οι φορολογούμενοι
πολίτες πληρώνουν κόσμο στο Προεδρικό
για να τους βρίζει, αν επικρίνουν την κυ-
βέρνηση και τους εκλεκτούς τους.

••••
Μία μεταφερόμενη γιορτή
Την απόφασή του να μην περιμένει το
αποτέλεσμα των ευρωεκλογών για τον
ανασχηματισμό φαίνεται να έλαβε ο Νίκος
Χριστοδουλίδης. Όσο περνά ο χρόνος αντι-
λαμβάνεται πως ο ΔΗΣΥ δεν πρόκειται να
προσδεθεί στο άρμα της κυβέρνησης και
γι’ αυτόν τον λόγο αναμένεται να κινηθεί
λίγο ανεξάρτητα από το κόμμα της Δεξιάς.
Έχει ήδη αναφέρει πως εντός του 2024 θα
αυξηθούν οι γυναίκες σε κέντρα λήψης
αποφάσεων ενώ την ίδια στιγμή έχει ανα-
φερθεί πως εντός δύο μηνών θα διοριστεί
νέος επίτροπος Ορεινών Κοινοτήτων. Ποι-
ος νυν υπουργός, άραγε, θα αναλάβει αυ-
τόν τον ρόλο του επιτρόπου;

••••

Τα ταξίδια και το Βυζάντιο
Ο πρόεδρος βεβαίως, δεν έχει μόνο να
διαχειριστεί τα παράπονα που θα προκύ-
ψουν από τον ανασχηματισμό, αλλά και τις
ζήλιες που επικρατούν στο Προεδρικό.
Όπως μαθαίνει η στήλη, επικρατεί ένας
μεγάλος θόρυβος, ενισχύονται οι ανασφά-
λειες και εντείνεται ο ανταγωνισμός, κάθε
φορά που θα προκύψει ένα ταξίδι. Κάποιοι
εντός του Προεδρικού θέλουν πάση θυσία
να βρίσκονται στο πλευρό του προέδρου
καθώς αυτό θεωρούν πως στέλνει το μή-
νυμα πως έχουν ρόλο. Εμείς θα λέγαμε
πως είναι καιρός να δουλέψουν και να
αφήσουν τους βυζαντινισμούς. Δεν τους
βγήκαν άλλωστε στο παρελθόν. 

••••
Μία αρχή, βιτρίνα
Καλά φαίνεται πως θα πάει και το έργο
της Αρχής κατά της Διαφθοράς. Την αίσθη-
ση πως πρόκειται για ακόμη μία βιτρίνα,
ενίσχυσαν οι καταγγελίες του βουλευτή
του ΑΚΕΛ Χρίστου Χριστοφίδη. Αιχμές οι
οποίες ήδη προκαλούν ανησυχίες για τον

τρόπο με τον οποίο λειτουργεί η εν λόγω
αρχή και για το ποιες είναι οι προθέσεις
της να καταπολεμήσει τη διαφθορά. Η
πρώτη καταγγελία του βουλευτή αφορού-
σε εισφορές σημαντικών χρηματικών πο-
σών στον ΔΗΣΥ από πολιτογραφηθέντες,
«πράξεις που αφήνουν υπόνοιες για χρη-
ματισμό, εκβιασμό ή ρουσφέτι, με στόχο
τη χορήγηση υπηκοότητας». Η δεύτερη
καταγγελία σχετίζεται με την «παράτυπη
χορήγηση διαβατηρίων σε Ρώσους ιδιο-
κτήτες τράπεζας, οι οποίοι κατηγορήθηκαν
από τη ρωσική κυβέρνηση για διαφθορά
και οι οποίοι αγόρασαν κτίριο μερικών
εκατομμύριων από στενό συγγενικό πρό-
σωπο του τέως πρόεδρου της Δημοκρα-
τίας». Οι καταγγελίες του κ. Χριστοφίδη
σύμφωνα με τον πρόεδρο της Αρχής δεν
περιλήφθηκαν στους όρους εντολής των
λειτουργών επιθεώρησης καθώς το Κυ-
πριακό Επενδυτικό Πρόγραμμα τυγχάνει
χειρισμού από τη Νομική Υπηρεσία. Ο κ.
Πογιατζής εξήγησε ότι από τη στιγμή που
εκκρεμούν υποθέσεις για το Κυπριακό
Επενδυτικό Πρόγραμμα ενώπιον του γενι-
κού εισαγγελέα και για 100άδες υποθέ-

σεις υπάρχουν αστυνομικές έρευνες, η
Αρχή αποστασιοποιήθηκε. Το ερώτημα εί-
ναι, αν τα χρυσά διαβατήρια τυγχάνουν
χειρισμού από την νομική υπηρεσία, τότε
για ποιο λόγο τον είχαν διαβεβαιώσει εδώ
και μήνες πως μελετούν την υπόθεση; 

••••
Κουιζ 1 
Ποιος υπουργός που απολάμβανε την
εκτίμηση και την εμπιστοσύνη του προ-
έδρου πλέον φαίνεται πως τον έχει απο-
γοητεύσει; 

••••
Κουιζ 2 
Ποιος υποψήφιος για τις δημοτικές εκλο-
γές νιώθει τόσο σίγουρος για την εκλεξι-
μότητά του ώστε να βάζει τους βοηθούς
του να θυμώνουν στους δημοσιογράφους
για τις ερωτήσεις που στέλνουν, απαιτών-
τας αναδιαμόρφωση;

Αυτοί που μας κυβερνούν κι αυτοί που μας προσέχουν 

Σφαγή αλλήλων επικρατεί στο Προεδρικό για το ποιος θα ακολουθεί τον πρόεδρο στα ταξίδια του.

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ

Ο τέως πρόεδρος του ΔΗΣΥ Αβέρωφ
Νεοφύτου, ο οποίος επανήλθε δριμύ-
τερος με συγκεκριμένη πρόβλεψη
για το Κυπριακό, έτεινε χέρι βοηθείας
στον Νίκο Χριστοδουλίδη δεδομένου
ότι θα σταθεί στο ύψος των περιστά-
σεων και άνοιξε το μεγάλο κεφάλαιο
των βολιδοσκοπήσεων που γίνονταν
το 2018 για άλλες μορφές λύσης. 

Αβέρωφ Νεοφύτου

ΑΡΘΡΟ /  Του ΝΙΚΟΥ Κ. ΑΛΙΒΙΖΑΤΟΥ

Είναι η Ελλάδα νησίδα ηρεμίας στη σημερινή Ευρώπη;
Σε μια τρικυμισμένη Ευρώπη,

όπου ακόμη και στις σκανδιναβικές
χώρες διακυβεύονται οι μεγάλες
κατακτήσεις της σοσιαλδημοκρα-
τίας και του κράτους δικαίου, η Ελ-
λάδα, λίγα μόλις χρόνια μετά την
έξοδο από τα μνημόνια, μοιάζει με
νησίδα ηρεμίας. Δεν είναι μόνον
οι επιδόσεις της οικονομίας της
και οι έπαινοι που διατυπώνονται
κάθε τόσο από έγκυρα διεθνή χείλη
που συνθέτουν αυτή την εικόνα.
Είναι και η αίσθηση πολιτικής στα-
θερότητας που εκ πρώτης όψεως
αναδίδει η άσκηση της εξουσίας,
ουσιαστικά χωρίς αντίπαλο, από
μια κυβέρνηση με πειθαρχημένη
κοινοβουλευτική πλειοψηφία.
Εχουν έτσι τα πράγματα;

Ή μήπως, κάτω από τη σχεδόν
ειδυλλιακή αυτή  εικόνα, κοχλάζει
και σε εμάς ένα κύμα προς το παρόν
μόνον απογοήτευσης, έτοιμο ωστό-
σο να παρασυρθεί από το ρεύμα
της αγανάκτησης που, εδώ και με-
ρικά χρόνια, απειλεί τα βάθρα και
των πιο ώριμων δημοκρατιών της
Ευρώπης; 

Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι, ακό-
μη και για τους πιο αυστηρούς κρι-
τές, τελικά τα πήγαμε καλά με τη
θύελλα των μνημονίων. Με δυσβά-
στακτες ασφαλώς θυσίες και χάρη
στην αλληλεγγύη των εταίρων μας,
βγήκαμε αλώβητοι από την κρίση.
Οπως μου έλεγε προ καιρού Γάλλος

συνάδελφος, στη χώρα του, μια πε-
ρικοπή της τάξης του 25% των μι-
σθών και του 30% των συντάξεων
θα προκαλούσε ασύγκριτα οξύτερες
αντιδράσεις· προπάντων θα οδη-
γούσε σε μια χωρίς προηγούμενο
εκτίναξη των άκρων. 

Σε εμάς, αυτό δεν συνέβη. Υπό
ιδανικές συνθήκες για τους «αντι-
συστημικούς», η μεν Χρυσή Αυγή
δεν ξεπέρασε ποτέ το 7%, στο δε
άλλο άκρο του πολιτικού φάσματος,
ούτε το ΚΚΕ, οι κ. Βαρουφάκης και
Λαφαζάνης επωφελήθηκαν. Σε αυτό
–και θα το πω αν και ξέρω ότι πολλοί
αναγνώστες της «Κ» θα σουφρώ-
σουν το φρύδι– συνέβαλε και ο Αλέ-
ξης Τσίπρας. Γιατί, αν και το 62%
του δημοψηφίσματος και πολλά
επιφανή στελέχη του τον ωθούσαν
στη ρήξη, αυτός δεν ενέδωσε στον
οπορτουνισμό. Τουναντίον, το κα-
λοκαίρι του 2015 πραγματοποίησε
την ευρωπαϊκή στροφή του, όχι μό-
νον στο όνομα του ρεαλισμού, αλλά,
όπως νομίζω, και επειδή την πίστευε.  

Από εκεί και πέρα, οι άνετες
εκλογικές νίκες της Νέας Δημο-
κρατίας το 2019 και προ πενταμή-
νου έδειξαν ότι, μετά τον κουρνια-
χτό των μνημονίων, ο κόσμος θέλει
καταλλαγή. Να πρόκειται για έναν
ακόμη «θρίαμβο» μετά τις άλλες
«καταστροφές» της νεότερης ιστο-
ρίας μας, που έχει περιγράψει στο
γνωστό βιβλίο του ο Στάθης Καλύ-

βας; Σε ποιαν Ευρώπη όμως συμ-
βαίνουν όλα αυτά; Οπως μου έλεγε
ο ίδιος Γάλλος φίλος, η χώρα του
βρίσκεται σήμερα εκεί όπου βρι-
σκόταν η Ελλάδα το 2010. Δεν ανα-
φερόταν τόσο στην οικονομία, όσο
στην τεράστια σύγχυση που προ-
καλεί η κρίση αξιών που βιώνουν
σήμερα και οι πιο ανεπτυγμένες
δυτικές δημοκρατίες.

Κρίση αξιών, αλλά και κρίση αν-
τιπροσώπευσης. Ενώ η κ. Μελόνι
συμπληρώνει ένα χρόνο στην κυ-
βέρνηση, οι Γάλλοι διερωτώνται
αν υπάρχει τρόπος να ανακοπεί η
επέλαση της κ. Λεπέν προς την
εξουσία. (Ασφαλώς όχι με τον αρι-
στερό λαϊκισμό του κ. Μελανσόν,

θα έλεγα.) Ο Βίκτορ Ορμπαν βρήκε
σύμμαχο στον νέο πρωθυπουργό
της Σλοβακίας, ενώ ακροδεξιά κόμ-
ματα συγκυβερνούν σε χώρες όπως
η Αυστρία, η Σουηδία και η Φιν-
λανδία. Στις προχθεσινές εκλογές
της Ολλανδίας, εξάλλου, ο ακρο-
δεξιός Βίλντερς βγήκε πρώτος. Οσο
για τη Γερμανία, μόνον ανατριχίλα
προκαλεί η άνοδος των ακροδεξιών
«Εναλλακτικών». Εξαίρεση στην
καταθλιπτική αυτή γεωγραφία απο-
τελεί η Πολωνία: εξέπεμψε ένα αι-
σιόδοξο μήνυμα, με τον Ντόναλντ
Τουσκ να αναδεικνύεται σε φυσιο-
γνωμία ευρωπαϊκού βεληνεκούς.
Η στρατηγική του θα άξιζε να με-
λετηθεί ως μοντέλο προς μίμηση
από τους Ευρωπαίους δημοκράτες.  

Αν στα ανωτέρω προσθέσει κα-
νείς τους δύο πολέμους που διεξά-
γονται στην ευρύτερη γειτονιά μας
και τον αστάθμητο παράγοντα που
λέγεται Ταγίπ Ερντογάν, θα αντι-
ληφθεί ότι ο κόσμος στον οποίο
πορευόμαστε δεν είναι σπαρμένος
με ροδοπέταλα. Πολύ περισσότερο
που δεν θα πρέπει να αποκλείεται
του χρόνου ούτε μια νίκη του Ντό-
ναλντ Τραμπ στις Ηνωμένες Πο-
λιτείες.

Το ανησυχητικό ποσοστό της
αποχής στις τελευταίες εκλογές –
ξεπέρασε το 50% τον περασμένο
Ιούνιο– είναι για εμένα η μεγαλύ-
τερη πηγή ανησυχίας. Δείχνει ότι
ένας μεγάλος αριθμός συμπολιτών
μας αδιαφορεί για την πολιτική. Σε
αυτούς, κατά πρώτο λόγο, θα βρει
γόνιμο έδαφος ο απλοϊκός λόγος
των πάσης φύσεως δημαγωγών
που, ακολουθώντας τον δρόμο των
Ευρωπαίων ομολόγων τους, θα προ-
σπαθήσουν να ψαρέψουν ψήφους
στην ανασφάλεια και την οικονο-
μική ανέχεια που πλήττει ένα με-
γάλο τμήμα των συμπολιτών μας,
ποντάροντας και στις διαρκώς δι-
ευρυνόμενες ανισότητες. Ο κίνδυ-
νος είναι η κρίση αντιπροσώπευσης,
που σήμερα διαφαίνεται, να μετε-
ξελιχθεί σε κρίση της δημοκρατίας
και σε εμάς.

Η ευθύνη για να αποτραπεί αυτό
το ενδεχόμενο ανήκει πρωτίστως

στην κυβέρνηση. Θέλω να πιστεύω
ότι, από φόβο του πολιτικού κό-
στους, δεν θα εγκαταλείψει τις με-
ταρρυθμίσεις που έχει εξαγγείλει.
Και ότι, χωρίς αυτάρεσκη προπέ-
τεια, αλλά αναζητώντας τις ευρύ-
τερες δυνατές συναινέσεις, θα προ-
χωρήσει με συνέπεια, σεβόμενη
το Σύνταγμα.

Η δημοσκοπική άνοδος του ΠΑ-
ΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ, από την άλλη, αν και
προς το παρόν παραμένει περιο-
ρισμένη, δίνει μια καινούργια προ-
οπτική. Γιατί ο ιστορικός κύκλος
του ΣΥΡΙΖΑ έχει κλείσει. Οχι τώρα
με την εκλογή ενός ανεκδιήγητου
ηγέτη, αλλά από το 2019, όταν δεν
μπόρεσε να προσαρμόσει τον λόγο
του στα νέα δεδομένα.

Αρκεί, ως δεύτερο πλέον κόμμα,
το ΠΑΣΟΚ να συνειδητοποιήσει
τις δικές του αδυναμίες και να προ-
βάλει συγκεκριμένες θέσεις για τις
μεγάλες εκκρεμότητες της χώρας.
Θέλω να πιστεύω ότι, για να το πε-
τύχει, η νέα γενιά στελεχών του
δεν θα εγκλωβιστεί στα στερεότυπα
μιας αντιδεξιάς ρητορείας όπως η
παλαιότερη, αλλά θα πορευτεί ανοι-
χτή στα ρεύματα των καιρών και
πιστή στις διαχρονικές παρακατα-
θήκες της ευρωπαϊκής σοσιαλδη-
μοκρατίας.

Ο κ. Νίκος Κ. Αλιβιζάτος είναι ομότιμος
καθηγητής του Πανεπιστημίου Αθηνών.
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Η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι
κυριολεκτικά ανύπαρκτη στο
Μεσανατολικό. Δεν κατόρ-
θωσε να εκφράσει μεστό πο-
λιτικό λόγο, δεν είναι μέρος
των διαβουλεύσεων Ισραη-

λινών-Χαμάς και δικαίως χαρακτηρίζεται
«βαβέλ», καθώς ο κάθε Ευρωπαίος επίσημος
κάνει ό,τι του καπνίσει και λέει ό,τι θέλει,
καταδεικνύοντας ότι η ευρωπαϊκή εξωτερική
πολιτική κινείται στο όριο της ουτοπίας.
Όλα αυτά τα έχουμε καταγράψει επανει-
λημμένα: Τα φάουλ του Επιτρόπου Διεύ-
ρυνσης που αποφάσισε μόνος του περικοπές
κονδυλίων των Παλαιστινίων ως να ευθύ-
νονται όλοι για την τρομοκρατική επίθεση
της Χαμάς, που δικαίως θεωρείται η μεγα-
λύτερη σφαγή κατά των Εβραίων μετά τον
Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο. Ως επίσης και την
επίσκεψη της Ούρσουλας φον ντερ Λάιεν
στο Ισραήλ, η οποία στήριξε το δικαίωμα
αυτοάμυνας του Ισραήλ, «ξεχνώντας» όμως
να αναφερθεί στο «όριο» του διεθνούς αν-

θρωπιστικού δικαίου, το οποίο έχει υπερβεί
το Τελ Αβίβ, κτυπώντας νοσοκομεία και
αμάχους στη Λωρίδα της Γάζας.

Η Ε.Ε. έχει αποδειχθεί, για άλλη μια φορά,
κατώτερη των περιστάσεων, στη μεγαλύτερη
ανάφλεξη που καταγράφηκε εδώ και πολλά
χρόνια στη Μέση Ανατολή. Κι αυτό πλέον,
δεν το λέμε μόνο εμείς, αλλά αντανακλάται
και στην ομολογία του Γιοσέπ Μπορέλ, του
υπάτου εκπροσώπου της Ε.Ε. Είπε λοιπόν
ο κ. Μπορέλ ενώπιον του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου, ότι δυσκολεύεται να εκφράσει
τη θέση της Ε.Ε.: «Δεν είναι εύκολο», είπε,
εξηγώντας ότι τα κράτη-μέλη δεν έχουν μι-
λήσει με μια φωνή. Παρέπεμψε στη στάση
των «27» στο πρόσφατο ψήφισμα του ΟΗΕ
(8 υπέρ, 4 εναντίον και 15 κράτη τήρησαν
αποχή), σημειώνοντας με νόημα ότι όταν
δεν υπάρχει κοινή θέση, ο ύπατος εκπρό-
σωπος δεν μπορεί να εκφράσει αυτήν την
κοινή θέση… επειδή απλούστατα δεν υπάρ-
χει. Βαβέλ λοιπόν, και κατ’ ομολογία, η Ε.Ε.
στο Μεσανατολικό. Και οι ηγέτες της «πο-

λιτικά ανισόρροποι», είτε επιλέγουν να
εστιάσουν μονόπλευρα στην τρομοκρατική
επίθεση της Χαμάς, είτε την παρακάμπτουν
και επικεντρώνονται εξίσου αποκλειστικά
στις ισοπεδωτικές επιθέσεις του Ισραήλ
στη Γάζα. Αυτοί που έχουν την πολιτική
ευθύτητα και τοποθετούνται χωρίς ατζέντα
και με ειλικρίνεια, είναι τόσο υπαρκτοί όσο
και η ανύπαρκτη εξωτερική πολιτική της
Ε.Ε. Και η Κύπρος, μικρογραφία των όσων
συμβαίνουν στην Ε.Ε., δεν θα μπορούσε
να αποτελεί εξαίρεση. Το ΑΚΕΛ είπε ότι η
κυπριακή κυβέρνηση «είναι η μοναδική
στον πλανήτη», η οποία δεν άσκησε κριτική
«για τα εγκλήματα που διαπράττει το Ισ-
ραήλ». Όντως η κυβέρνηση και ο πρόεδρος
Χριστοδουλίδης που εκτελεί χρέη εκπρο-
σώπου, μίλησαν πολύ, αλλά επί της ουσίας
δεν άρθρωσαν λέξη. Όπως βεβαίως δεν άρ-
θρωσε λέξη το ΑΚΕΛ για τον ρόλο του Ιράν
στη χρηματοδότηση της Χαμάς, κάνοντας
μάλιστα συνάντηση και με τον πρέσβη της
χώρας που φιλάει τα χέρια αυτών που έκαναν

την πλέον φρικαλέα τρομοκρατική επίθεση
κατά των Εβραίων. Και πιθανότατα, το
ΑΚΕΛ, να είναι το μοναδικό κόμμα στον
πλανήτη που έσφιξε το χέρι αυτών που φι-
λούν τα χέρια των τρομοκρατών, χωρίς να
ασκήσει την παραμικρή κριτική.

Την ίδια ώρα, η κυβέρνησή μας και το
ΑΚΕΛ, που υιοθετούν μονόπλευρες προ-
σεγγίσεις στο Μεσανατολικό, αναμένουν
από τη διεθνή κοινότητα και κυρίως από
την Ε.Ε. να λειτουργήσουν ακριβοδίκαια
στο Κυπριακό, ενόψει και της έκθεσης Μπο-
ρέλ/Κομισιόν για τα ευρωτουρκικά, η οποία
ενδέχεται να υποβληθεί στις 29 Νοεμβρίου. 

Δυστυχώς, όμως, οι προσδοκίες αυτές
κινδυνεύουν να μην επαληθευθούν. Για
τους ίδιους ακριβώς λόγους για τους οποίους
η κυβέρνησή μας και το ΑΚΕΛ υιοθετούν
μονόπλευρες προσεγγίσεις στο Μεσανα-
τολικό, τα κράτη-μέλη της Ε.Ε. θα σταθμίσουν
τα δικά τους συμφέροντα (περιλαμβανομέ-
νων των εξαρτήσεών τους από την Τουρκία)
και θα τοποθετηθούν ανάλογα. Και κάποιοι

Ευρωπαίοι ηγέτες, θα εστιάζουν στο γεγονός
ότι η Τουρκία κατέχει 37% του κυπριακού
εδάφους και κάποιοι άλλοι θα το παρακάμ-
ψουν και θα επιστρατεύουν το «όχι» των
Ελληνοκυπρίων στο Σχέδιο Ανάν, για τους
δικούς τους λόγους. Όπως λοιπόν «ακριβο-
δίκαια» ενήργησε η Ε.Ε. στο ζήτημα των
κυρώσεων κατά της Τουρκίας για την κυ-
πριακή ΑΟΖ και στον «πιλοτικό εποικισμό»
της περίκλειστης Αμμοχώστου, έτσι ανα-
μένεται να πράξει και με το αίτημα της Λευ-
κωσίας για ενεργότερη εμπλοκή και δια-
σύνδεση των ευρωτουρκικών ντοσιέ με
την επίλυση του Κυπριακού. Διότι η Ε.Ε.
ούτε ισχυρή άποψη έχει αλλά ούτε και κοινή
θέση στο Κυπριακό, πέραν από νερόβραστες
φραστικές υποδείξεις. Κι όπως είπε ο Μπορέλ,
όταν δεν υπάρχει κοινή θέση, δεν μπορεί
να την εκφράσει. Επειδή απλούστατα δεν
υπάρχει. Τουλάχιστον, όχι όπως την επιθυμεί
και την επιδιώκει η Κυπριακή Δημοκρατία.

Μια ομολογία στο Μεσανατολικό με προεκτάσεις στο Κυπριακό
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Τα ξέρουμε, λένε πολλοί. Δεν τα ξέρουμε,
λέω εγώ. Γιατί αν τα ξέραμε θα κάναμε
κάτι γι’ αυτό. Γι’ αυτούς. Για τα αδικαίωτα
θύματα της τραγωδίας. Με αυτή τη σκέ-
ψη βγήκα από τη θεατρική παράσταση
«Η μάνα του». Ένα έργο για μια από τις

ανείπωτες ιστορίες του τόπου μας. Αυτές που κι αν
ακόμη παραδεχτούμε ότι τις ξέρουμε, δεν μας συγ-
κλόνισαν φαίνεται αρκετά ώστε ν’ αντιδράσουμε.
Σάμπως και αν αντιδρούσαμε τι θα συνέβαινε; Επιμένει
ο συνήγορος της συνείδησής μας. Δικαιοσύνη. Αυτό
θα συνέβαινε. Ώστε 50 χρόνια μετά να μη ζούμε στη
σκιά της ανείπωτης Ιστορίας.

Δεν έχω πρόθεση να γράψω για το θεατρικό δρώμενο.
Αυτό είναι αρμοδιότητα άλλων. Εκείνο που θέλω όμως
να καταγράψω ως θεατής είναι ότι το έργο «Η μάνα
του» είναι μια ιστορία που έπρεπε να ειπωθεί. Και για
το σθένος της Αλεξίας Παπαλαζάρου θέλω να πω, να
σταθεί σε μια σκηνή για να βρεθεί αντιμέτωπη με
τους οικογενειακούς εφιάλτες. Αυτός ίσως ήταν ο
μόνος τρόπος να γίνει το δράμα που βίωσαν ορατό.
Ανιχνεύσιμο από όποιους σε τούτη την ανάπηρη χώρα
δεν παραδόθηκαν αμαχητί στη λήθη.

Όταν πέθανε η Αγαθονίκη (Η Μάνα Τους) ακούμ-
πησαν στην αγκαλιά της δύο μαξιλαροθήκες με
κόκκαλα. Στη μία τα οστά του Κυριάκου. Στην άλλη
του Σωτήρη. Για να είναι οι τρεις τους μαζί κάτω από
το χώμα. Μια τελευταία οφειλή στη γυναίκα που στέ-
γνωσε η ψυχή της από τον θυμό και τον πόνο. 1η
Ιουλίου 1973 δολοφονήθηκε ο Κυριάκος Παπαλαζάρου.
Έφηβος ήταν. Άγουρος και ανυποψίαστος για το μίσος
που κόχλαζε γύρω του. Τον έφαγε ένα γνωστό μέλος
της ΕΟΚΑ Β, μέσα στη Μητρόπολη Πάφου που το
παιδί ήταν οικότροφος. Τίποτε δεν φοβήθηκαν οι φο-
νιάδες. Γιατί ήξεραν μάλλον πως το σκότος της δια-
φθοράς θα τους προστάτευε. Πέντε αστυνομικοί ήταν
μάρτυρες αλλά κανείς τους δεν κατέθεσε. Σε μια δίκη
που δεν έγινε ποτέ. Οι διαμαρτυρίες του πατέρα του
και της παπαδιάς πνίγηκαν «μες στην πολλή συνάφεια
του κόσμου, μες στες πολλές κινήσεις κι ομιλίες». Επέ-
μεναν όμως οι χαροκαμένοι γονείς. Κι όταν, έπειτα
από χρόνια, έφτασαν επιτέλους στον γενικό εισαγγελέα
για ν’ απαιτήσουν να ανοίξει η υπόθεση, εκείνος τους
είπε ότι αδυνατούσε να ανταποκριθεί στο αίτημά τους
επειδή η αστυνομία έχασε τον φάκελο. Πώς χάνεται
ο φάκελος για τη στυγνή δολοφονία ενός παιδιού;
Καμία πειστική απάντηση. Αλλά μπορείτε αν θέλετε
να αποζημιωθείτε, τους εξήγησε ο εισαγγελέας. «Να
χαίρεστε τα λεφτά σας» ήταν η απάντηση του παπά
από τη Χολέτρια. 

Έτσι επέστρεψε άπρακτος στο χωριό του ο Παπα-
λάζαρος. Στην οικογένεια και στον Θεό του. Εννιά
παιδιά. Τα δύο θυσία στον βωμό της πατρίδας. Γιατί
ένα χρόνο μετά τη δολοφονία του Κυριάκου, την
πρώτη μέρα της εισβολής, σκοτώθηκε από τους Τούρ-
κους ο μεγάλος γιος. Σωτήρης Παπαλαζάρου, 21 ετών.
Ήρωας. Όπως λέει όμως «Η Μάνα Του»: Εγώ δεν γέν-
νησα ήρωες, γιους γέννησα. Την άκουσε κανείς; Κανείς.
Πάντως όχι η Πολιτεία. Μονάχα ο Παπαλάζαρος με
το στωικό καθαρό του βλέμμα και τα παιδιά της. Αυτά
τα παιδιά που ενδύθηκαν το πένθος από νωρίς δίχως
δικαίωμα στη χαρά. Γιατί ήταν Τα Αδέλφια Τους. Εν
τω μεταξύ, όσο αυτά τα παιδιά προσπαθούσαν να
βρουν τα πατήματά τους στη ζωή, λίγο πιο πέρα ο
φονιάς ζούσε ανενόχλητος. Γιατί μια δρασκελιά είναι
η Κύπρος και γνωριζόμαστε. Σε μια συνοικία της Λευ-
κωσίας, καλυμμένος πίσω από το πέπλο της ατιμω-
ρησίας, ο δολοφόνος γύρισε σελίδα. Έκανε οικογένεια,
πήρε προαγωγή, ξεπλύθηκε στην κοινωνική κολυμ-
βήθρα όπως τόσοι και τόσοι. Επειδή τάχαμου δώσαμε
κλάδον ελαίας. Ποιοι ακριβώς τον δώσαμε; Με ποιο
δικαίωμα; Ρωτήσαμε άραγε Τη Μάνα Του;

Ο σκοπός δεν είναι η εκδίκηση. Αλλά η δικαιοσύνη.
Το είχε πει και ο Παπαλάζαρος, αυτός ο σεβάσμιος
παπάς που το μόνο που ζητούσε ήταν να αποδοθεί
το δίκαιο. Ξέρουμε πια πως αυτό δεν πρόκειται να
συμβεί ποτέ. Οπότε ας ειπωθεί τουλάχιστον η ιστορία
τους, ως ελάχιστος φόρος τιμής στη μνήμη των αθώων
νεκρών.  

Η ανείπωτη
Ιστορία

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Ευτυχώς που υπάρχουν και οι περιβαλ-
λοντικές οργανώσεις. Αλλιώς τα έργα στον
Ακάμα θα προχωρούσαν ακάθεκτα και η
καταστροφή της τελευταίας ανέπαφης
φυσικής ομορφιάς του τόπου θα ήταν
αμετάκλητη. Ο κίνδυνος βέβαια δεν έχει

οριστικά αποφευχθεί, αλλά τουλάχιστον το θέμα βγήκε
δυναμικά στο φως και άρα δεν είναι τόσο απλό να κάνει
ο καθένας του κεφαλιού του. Το εξωφρενικό βέβαια
είναι πως για να ληφθούν σοβαρά υπόψη οι επίμονες
καταγγελίες των περιβαλλοντικών οργανώσεων, χρει-
άστηκε η παρέμβαση του ίδιου του προέδρου της Δη-
μοκρατίας. Προτού παρέμβει ο κ. Χριστοδουλίδης και
ζητήσει «πάγωμα» των εργασιών, οι λοιποί εμπλεκόμενοι
έβγαζαν τους περιβαλλοντιστές περίπου τρελούς. Κανένας
από τους αρμόδιους δεν έβλεπε –ή δεν ήθελε να δει–
τις αλλεπάλληλες παραβιάσεις που οι οργανώσεις κα-
τάγγελλαν, όπως τη διαπλατύνση των δρόμων, τη
διάνοιξη νέου δρόμου που δεν προβλεπόταν, την ανε-
ξέλεγκτη απόθεση μπαζών σε περιβαλλοντικά ευαίσθητες
περιοχές, τις εκσκαφές και επιχωματώσεις σε προστα-
τευόμενα τοπία και άλλες πολλές που έβγαζαν μάτι.

Θα μου πείτε πώς να τα δουν, αφού η οικολογική
μελέτη καταχωνιάστηκε σε ένα συρτάρι και οι όροι
της, που ήταν νομικά δεσμευτικοί, δεν συμπεριλήφθηκαν
καν στο κείμενο των προσφορών με αποτέλεσμα ο ερ-
γολάβος να τηρεί ένα συμβόλαιο το οποίο επί της ουσίας
επέτρεπε όλα εκείνα που η περιβαλλοντική μελέτη απα-
γόρευε. Εδώ μέχρι και ο ίδιος ο υπουργός Γεωργίας την
πάτησε αρχικά, δηλώνοντας πως δεν βλέπει καμία πα-
ρέκκλιση. Κι αυτό γιατί οι δεσμευτικοί όροι της περι-
βαλλοντικής μελέτης όχι μόνο δεν συμπεριλήφθηκαν
στο συμβόλαιο, αλλά, όπως διαφάνηκε από τη συζήτηση
στη Βουλή, τα τελικά κατασκευαστικά σχέδια του έργου
προηγήθηκαν της οικολογικής μελέτης. Με πιο απλά
λόγια, κάποιος εκεί στο αρμόδιο τμήμα (βλέπε Τμήμα
Δασών) έγραψε στα παλιά του τα παπούτσια την περι-
βαλλοντική μελέτη και αποφάσισε πως δεν χρειάζεται
τους δεσμευτικούς της όρους για τα τελικά σχέδια όπως
ούτε και για το κείμενο προσφορών. Σκοπιμότητες;
Συμφέροντα; Ποιος είναι ακριβώς ο λόγος αυτής της
εξωφρενικής «παράλειψης»; Θα δείξει η διοικητική
έρευνα που διέταξε ο υπουργός Γεωργίας θα μου πείτε
και θα σας απαντήσω πως μακάρι να συμβεί κάτι τέτοιο,
παρότι κι εδώ υπάρχει πρόβλημα. Όπως υπέδειξε ο γε-
νικός ελεγκτής, ο λειτουργός που ανέλαβε την έρευνα
είναι αποσπασμένος στο υπουργείο Γεωργίας από το
Τμήμα Δασών, πράγμα που σημαίνει ότι καλείται βασικά
να διερευνήσει τους πρώην συναδέλφους του. Πόσο
αμερόληπτος μπορεί να είναι;

Και γιατί επιλέχθηκε αυτός ο λειτουργός και όχι κά-
ποιος άλλος; Ένα άλλο ερώτημα που επίσης εγείρεται
είναι, γιατί το Τμήμα Περιβάλλοντος δεν διόρισε κάποιον
να επιβλέπει την εφαρμογή των περιβαλλοντικών όρων
που προέβλεπε η μελέτη; Αν υπήρχε επίβλεψη τότε θα
αντιλαμβανόταν νωρίς ότι η μελέτη αγνοήθηκε και θα
απαιτούσαν να παύσουν οι εργασίες με αποτέλεσμα η
ζημιά να ήταν σαφώς λιγότερη από ό,τι τώρα. Πώς είναι
δυνατόν να μην υπήρχε αυτή η επίβλεψη; Πώς είναι
δυνατόν να μην ήταν προτεραιότητα η πιστή τήρηση
των όρων της οικολογικής μελέτης σε μια τόσο ευαίσθητη
περιοχή; Πώς είναι δυνατόν να προηγήθηκαν τα τελικά
κατασκευαστικά σχέδια της οικολογικής μελέτης; Και
πώς γίνεται ακόμα και τώρα, που ο υπουργός διέταξε
διοικητική έρευνα και πλήρη επαναξιολόγηση των
έργων, ο γενικός ελεγκτής αποδόμησε κάθε παράμετρο
της σύμβασης και τα έξι από τα εφτά μέλη της επιτροπής
συμφώνησαν πως υπάρχει σοβαρή παράβαση των δε-
σμευτικών όρων, το Τμήμα Δασών να συνεχίζει το βιολί
του επιμένοντας πως όλα ορθώς έγιναν;

Πού οφείλεται αυτό το παράδοξο; Λίγα δράμια νου
να διαθέτει κανείς αναγνωρίζει πως εδώ δεν πρόκειται
για λάθος ή προχειρότητα και πως μυρίζει σκοπιμότητες
και συμφέροντα. Γι’ αυτό και πρέπει να αποδοθούν ευ-
θύνες. Αφού δεν καταφέραμε να σώσουμε κάτι άλλο
σ’ αυτόν τον τόπο, ας απαιτήσουμε να σωθεί τουλάχιστον
ο Ακάμας και να πληρώσουν τα «λάθη» τους οι κάθε
λογής υπεύθυνοι-ανεύθυνοι που μάχονται ελαφρά τη
καρδία να τον καταστρέψουν.

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Να αποδοθούν
επειγόντως ευθύνες

elenixenou11@gmail.com
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Η Ely Cosplay βγάζει selfie με έναν θαυμαστή κατά τη διάρκεια της έκθεσης Anime Festival Asia Singapore
2023 στο Suntec Convention Center στη Σιγκαπούρη. Το εν λόγω φεστιβάλ είναι ένα από τα μεγαλύτερα και
πιο δημοφιλή J-Culture & Anime της Νοτιοανατολικής Ασίας.

Ενόσω τον περασμένο Ιούνιο ο Νίκος
Χριστοδουλίδης είχε να διαχειριστεί
τον θόρυβο που προκάλεσε ο κατώ-
τερος των προσδοκιών απολογισμός
των 100 πρώτων ημερών διακυβέρ-
νησής του, ενημέρωνε τους δημο-

σιογράφους πως είχε λάβει ένα πολύ θετικό μήνυμα
για μία άλλη προεκλογική του δέσμευση. «Ερχό-
μενος στη Λεμεσό από τη Λευκωσία, έγινα απο-
δέκτης ενός τηλεφωνήματος βάσει του οποίου
φαίνεται να υπάρχουν προοπτικές για την ενερ-
γότερη εμπλοκή της Ε.Ε. στο Κυπριακό» έλεγε,
ενώ οι διαρροές του Προεδρικού ότι ανώτατοι Ευ-
ρωπαίοι αξιωματούχοι χαρακτήριζαν την πρόταση
διορισμού απεσταλμένου της Ε.Ε. για το κυπριακό,
game changer, έδιναν και έπαιρναν. Μία «game
changer» πρόταση για την οποία παρελαύναν –
πάντα μέσω διαρροών– ως υποψήφιοι απεσταλμένοι
η Άγκελα Μέρκελ, ακόμα και η Φεντερίκα Μογ-
κερίνι, ασχέτως αν η τελευταία είχε αποκομίσει
τη χειρότερη εντύπωση για εμάς μετά το περιβόητο
δείπνο του Κραν Μοντάνα. 

Αυτή η ευφορία, όμως, για τον ρόλο της Ε.Ε.,
δεν είχε καλλιεργηθεί σε όλους. Δεν ήταν μόνο
γιατί κάποιοι θυμήθηκαν παρόμοιες εξαγγελίες
και διαβεβαιώσεις που έπεσαν κάτω από τον πήχη
των προσδοκιών όσο ο Νίκος Χριστοδουλίδης
ήταν υπουργός Εξωτερικών. Τότε για παράδειγμα
που δήλωνε ότι η Ε.Ε. θα λάβει κυρώσεις που «θα
πονέσουν την Τουρκία» ως μέτρο για τις τουρκικές
προκλήσεις στην ΑΟΖ. Ήταν κυρίως γιατί η πρό-
ταση για διορισμό απεσταλμένου από την Ε.Ε. εμ-
περιείχε πολλά κενά και ασάφειες. Θα αντικαθι-
στούσε άραγε τον ρόλο του απεσταλμένου των
Ηνωμένων Εθνών; Και αν δεν τον αντικαθιστούσε,
για ποιο λόγο η νέα κυβέρνηση δεν κατέβαλε τη
μισή τουλάχιστον προσπάθεια από αυτή που κα-
τέβαλε με αυτή την ευφάνταστη ιδέα για να πείσει
τον ήδη δύσπιστο Γκουτέρες –που για καιρό αγνο-
ούσε– για την ετοιμότητα της πλευράς μας να
επαναρχίσουν οι διαπραγματεύσεις; Μπορούσε
όμως η Ε.Ε. βάσει και της συνθήκης λειτουργίας
της να εμπλακεί με τέτοιο τρόπο στο Κυπριακό;
Όλα δείχνουν πως όχι, όμως, ακόμη και αν θα
μπορούσε, η τουρκική πλευρά δεν θα είχε άποψη
για όλο αυτό; Ιδιαίτερα, όταν αρνείτο να παρακα-
θίσει εκπρόσωπος της Ε.Ε. στο τραπέζι των συ-
νομιλιών ως παρατηρητής. 

Όσα ερωτήματα πάντως κι αν γεννιούνταν, η
κυβέρνηση δήλωνε βέβαιη για την επιτυχία και

ενοχλείτο με τους δύσπιστους. «Έχουν γίνει
δεκάδες συναντήσεις τόσο από τον πρόεδρο όσο
και από μένα, όπου σε όλες είναι το πρώτο ζήτημα
συζήτησης» εξηγούσε ο Κωνσταντίνος Κόμπος
στην «Κ» τον περασμένο Μάιο. «Έχουμε έρθει
από το Παρίσι όπου όντως η συνάντηση ξεκίνησε
στο γεύμα με αυτό το θέμα και εκεί τέθηκαν ονό-
ματα, όχι από μας αλλά από την άλλη πλευρά»
έλεγε και απέρριπτε την όποια υπόνοια ότι πρόκειται
για ακόμη μία πρόταση εσωτερικής κατανάλωσης. 

Όμως από τον περασμένο Μάιο, όταν ο Μακρόν
έβαζε στο τραπέζι ονόματα, ακόμα και από τον
περασμένο Ιούνιο, όταν ο Νίκος Χριστοδουλίδης
ανακοίνωνε τα θετικά τηλεφωνήματα που λάμβανε,
απεσταλμένος της Ε.Ε. δεν φάνηκε. Αντιθέτως,
έφυγε διά μαγείας από το τραπέζι χωρίς να δοθεί
η παραμικρή εξήγηση. Καμία διευκρίνηση για το
πώς η κύρια προεκλογική δέσμευση του Νίκου
Χριστοδουλίδη κατέληξε σε ναυάγιο. 

Και ενώ η ιδέα απεσταλμένου της Ε.Ε. για το
Κυπριακό κατέρρευσε, ενώ ο διορισμός απεσταλ-
μένου των Ηνωμένων Εθνών για το Κυπριακό
ακόμα εκκρεμεί, ενώ τα τετελεσμένα στο Βαρώσι,
στο Τρίκωμο αλλάζουν άρδην το Κυπριακό, η κυ-
βέρνηση δεν έμαθε να περιορίζει τις εξαγγελίες
της. Αντιθέτως, σήμερα ανακάλυψε νέα πρωτο-
βουλία η οποία φέρει τον τίτλο «Αμάλθεια». Ένας
ανθρωπιστικός διάδρομος για τη Γάζα, που ενώ
η κυβέρνηση διαβεβαιώνει πως μπορεί να υλο-
ποιηθεί, ενώ διαρρέει πως η πρόταση τυγχάνει
ένθερμης υποδοχής, δεν υπάρχουν ούτε εγκατα-
στάσεις ελλιμενισμού, ούτε εκφόρτωσης στη Γάζα.
Ένας ανθρωπιστικός διάδρομος που, με τον τρόπο
που διαφημίζεται, διαπιστώνεται, πως ο στόχος
δεν είναι η βοήθεια αλλά οι πολιτικοί πόντοι που
θα κερδίσουμε στο εσωτερικό.

Η ουσία βεβαίως είναι πως ο Νίκος Χριστοδου-
λίδης δεν έχει την πολυτέλεια να βρίσκεται σε
αυτόν τον παρατεταμένο προεκλογικό. Η διακυ-
βέρνηση του τόπου χρειάζεται λιγότερο θόρυβο
και περισσότερη ουσία.

Οι ευφάνταστες ιδέες, που όμως καταρρέουν,
τα εγκαίνια και τα φεστιβάλ μπορούν προφανώς
να εκλέξουν κάποιον πρόεδρο. Τα πολλά λόγια
όχι μόνο δεν μπορούν να τον διατηρήσουν στην
εξουσία, αλλά τείνουν και να τον μετατρέψουν
σε περίγελο στα μάτια εκείνης της κοινωνίας που
–κατά τα άλλα– τον εξέλεξε.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Η τέχνη του να μιλάς λιγότερο 

economidoum@kathimerini.com.cy
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Α ν ζούσε, προχθές 24 Νοεμ-
βρίου θα γιόρταζε τα εκα-
τοστά πρώτα γενέθλιά του.

Πέθανε όμως το 1978 στο Παρίσι.
Αν δεν κάνω λάθος, όταν έπαθε
το έμφραγμα του μυοκαρδίου ερ-
γαζόταν ως νυχτοφύλακας σε ένα
εργοστάσιο. Πρόκειται για τον Αρη
Αλεξάνδρου, κατά κόσμον Αριστο-
τέλη Βασιλειάδη, μια εμβληματική
μορφή της μεταπολεμικής λογο-
τεχνίας μας. Χάρη σ’ αυτόν η γενιά
μου, και όχι μόνον, γνώρισε τον
Ντοστογιέφσκι σε μεταφράσεις,
που αποτελούν από μόνες τους
λογοτεχνικά έργα στη γλώσσα μας.
Παρότι έχω διαβάσει τον Ντοστο-
γιέφσκι και στις γαλλικές του με-
ταφράσεις, οφείλω να πω ότι δεν
συγκρίνονται με το αίσθημα που
ανέδειξε ο Αλεξάνδρου στα ελλη-
νικά. Βρήκε τον ρυθμό της αντί-
στιξης ανάμεσα στη χαλαρότητα
της προφορικής έκφρασης και την
πυκνότητα της σκέψης. Την ποί-
ησή του τη γνώρισα χάρη σε μια
έκδοση του φίλου Φίλιππου Βλάχου
στις εκδόσεις Κείμενα – δεν ξέρω
αν κυκλοφορεί ακόμη. Ομως, αυτό
που με σημάδεψε ήταν το μυθι-
στόρημά του, το περίφημο «Κιβώ-
τιο». Η υπόθεση μιας κομματικής
αποστολής, που αναλαμβάνει τη
μεταφορά ενός κιβωτίου σε χωριό
κατεχόμενο από αντάρτες. Η ομάδα

αποδεκατίζεται και ο μόνος επιζών
διαπιστώνει ότι το κιβώτιο είναι
άδειο. Η καφκική εκδοχή του κομ-
μουνιστικού κινήματος γραμμένη
από έναν ιδιοφυή λογοτέχνη. Οι
«σύντροφοί» του δεν του το συγ-
χώρησαν ποτέ. Είναι αυτό που
λέμε «τιμούμε τους αγώνες της
Αριστεράς», κυρίως δε τιμούμε την
πνευματική της ηγεμονία.

Γράφω σήμερα για τον Αρη Αλε-
ξάνδρου και αναρωτιέμαι σε ποιους
απευθύνομαι. Πόσοι και ποιοι ανα-
γνώστες γνωρίζουν το έργο του ή,
έστω, τους λέει κάτι το όνομά του;
Και δεν αναφέρομαι στους ανα-
γνώστες των smartphones ή του
Διαδικτύου. Αναφέρομαι σε όσους
δηλώνουν ότι διαβάζουν λογοτε-
χνία, τους βουλιμικούς που κατα-
πίνουν μυθιστορήματα τα οποία
τα ρουφούν μέσα σε μια νύχτα.
Τους λέει κάτι το όνομα Αρης Αλε-
ξάνδρου; Κι αν δεν τους λέει γιατί
δεν τους λέει;

Υπάρχουν δύο απαντήσεις. Η
πρώτη έχει να κάνει με τη ρηχή
μνήμη της εκπαίδευσης, αλλά και
με την υποτίμηση της λογοτεχνι-
κής αξίας. Η λογοτεχνική αξία σή-
μερα κρίνεται από την καλή ραφή
της και την ικανότητα του συγ-
γραφέα να παρασύρει τον ανα-
γνώστη από την πρώτη έως την
τελευταία σελίδα. Δεν ενδιαφέρει

αν εκεί τον περιμένει ένα άδειο
κιβώτιο. Η δεύτερη έχει να κάνει
με τη στενόμυαλη Αριστερά. Η
Αριστερά, μετά την ήττα της στον
εμφύλιο διεκδίκησε την πνευμα-
τική πρωτοκαθεδρία απέναντι
στους αντιπάλους της. Αυτοί αρ-
κούνταν στη στρατιωτική και πο-
λιτική ηγεμονία τους, αδιαφορών-
τας όμως για την ιδεολογική μάχη
που έδιναν οι διανοούμενοί της.
Η Αριστερά δεν αδιαφορούσε για
τους δικούς της διανοουμένους.
Παρακολουθούσε με την ιδεολο-
γική της λούπα τη σκέψη τους,
έτοιμη να τους καταδικάσει ή να
τους επιβραβεύσει. Επιβράβευε
τους νομιμόφρονες, όπως τον Ρί-
τσο ή τον Βάρναλη και καταδίκαζε
τους αιρετικούς, όπως τον Αλε-
ξάνδρου ή τον Τσίρκα. Η πνευμα-
τική πενία της Αριστεράς σήμερα
οφείλεται πάνω απ’ όλα στη δική
της δυσανεξία απέναντι στους δι-
κούς της διανοουμένους. Στη Σο-
βιετική Ενωση τους έστελναν στα
γκουλάγκ ή τα ψυχιατρεία. Παρ’
ημίν τους έστελναν στην ανωνυμία
και τη φτώχεια.

Υπάρχει και μια τρίτη διάσταση
στο πρόβλημα, η οποία υπερβαίνει
τα όρια της Αριστεράς ή των αν-
τιπάλων της του ευρωπαϊκού δη-
μοκρατικού τόξου. Ποια είναι η
σχέση της σημερινής Ελλάδας με

την πνευματική της παράδοση;
Ασχέτως πολιτικών διαφορών. Ποι-
οι και πόσοι διαβάζουν σήμερα
Αλεξάνδρου, Θεοτοκά ή Αγγελο
Βλάχο; Κάποιοι σίγουρα, μικρές
ομάδες από μύστες που εξακολου-
θούν να αναρωτιούνται από πού
και πώς ξεπήδησε η σημερινή Ελ-
λάδα της ζωής τους.

Η λογοτεχνική δημιουργία κά-
ποτε ήταν κοινό αγαθό. Η ανά-
γνωση του Ντοστογιέφσκι στις
μεταφράσεις του Αρη Αλεξάνδρου
ήταν υποχρέωση. Σήμερα θεωρεί-
ται χάσιμο χρόνου. Για να μην αδι-
κήσω την πρόσφατη μεταφρά-
στρια του Ντοστογιέφσκι, Λένα
Μπακοπούλου, οφείλω να πω ότι
κατάφερε να αποδώσει στα ελλη-
νικά των δικών μας καιρών τη
γοητεία των κειμένων του μεγάλου
Ρώσου.

Τα παιδιά μας μεγαλώνουν σ’
ένα κενό λογοτεχνικής παιδείας.
Μικρό το κακό, θα μου πείτε. Ομως,
για σκεφθείτε, πώς θα αντιδρούσε
ένας οπαδός της σύγχρονης Αρι-
στεράς αν διάβαζε το «Κιβώτιο»
του Αλεξάνδρου; Αν είχε τα εργα-
λεία για να το διαβάσει. Η εκπαί-
δευση έχει στερήσει από τους μα-
θητές τα εργαλεία της πραγματικής
ανάγνωσης. Τους έχει αφοπλίσει.
Δεν είναι πολιτικό, είναι πολιτι-
σμικό πρόβλημα.

Για τον Αρη Αλεξάνδρου
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Α κούγοντας την εξαγγελία
του πρωθυπουργού στη ΔΕΘ
ότι το Εθνικό Αστεροσκοπείο

Αθηνών (ΕΑΑ) θα υπαχθεί στο
υπουργείο Κλιματικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας, δεν το πί-
στεψα. Τη θεώρησα κατευναστική
αντίδραση της στιγμής, μια υπό-
σχεση χωρίς βάση, μόνο και μόνο
για να απαλειφθούν πρόσκαιρα οι
αλγεινές εντυπώσεις από την ανε-
πάρκεια αντιμετώπισης της καται-
γίδας «Daniel» (τον Αύγουστο ορι-
σμένοι υπουργοί είχαν αμφισβη-
τήσει την εγκυρότητα των μετρή-
σεων του ΕΑΑ για τον αριθμό των
πυρκαγιών και την έκταση των κα-
μένων εκτάσεων). Ομως, φευ! Τη
16η τρέχοντος στο άρθρο 19 του
νομοσχεδίου για την αναδιάρθρωση
της πολιτικής προστασίας και τον
εθνικό μηχανισμό εναέριας διά-
σωσης και αεροδιακομιδών, που
αναρτήθηκε για 13 μέρες για δια-
βούλευση, προβλέπεται όντως η
υπαγωγή του ΕΑΑ στο υπουργείο
αυτό. Πρόκειται για λάθος ολκής.
Bάσει ποιας μελέτης σκοπιμότητας
και βιωσιμότητας αποφασίστηκε
η αλλαγή αυτή; Δεδομένου ότι το
ΕΑΑ είναι ένας ισχυρός πόλος του
υποσυστήματος Ερευνας και Τε-
χνολογίας (ΕκΤ) της χώρας, έχουν
υπολογιστεί οι επιπτώσεις της εν
λόγω υπαγωγής στην υλοποίηση

των στόχων της Εθνικής Στρατη-
γικής Ερευνας, Τεχνολογίας, Ανά-
πτυξης και Καινοτομίας (ΕΣΕΤΑΚ);
Στο συνοδευτικό έγγραφο με την
«ανάλυση των συνεπειών ρύθμι-
σης», για το συγκεκριμένο άρθρο
προβλέπονται τρεις και μόνον αυ-
τοαναφορικές γραμμές: η υπαγωγή
γίνεται στο «πλαίσιο της ορθολο-
γικής διαχείρισης και της πλήρους
αξιοποίησης της υπηρεσίας». Είχε
στοιχεία η κυβέρνηση ότι το έργο
του ΕΑΑ δεν αξιοποιείται πλήρως;
Οντας επί δέκα περίπου χρόνια μέ-
λος της συνόδου των προέδρων
των Ερευνητικών Κέντρων, είμαι
σε θέση να γνωρίζω ότι κάτι τέτοιο
δεν έχει επισημανθεί στις εκθέσεις
εξωτερικής αξιολόγησης του Κέν-
τρου. Τις συμβουλεύτηκε άραγε
τις εκθέσεις αυτές η κυβέρνηση;
Και κάτι άλλο: στο πλαίσιο της χρη-
στής διοίκησης έλαβε υπόψη την
αρνητική γνώμη που εξέφρασε για
τη σχεδιαζόμενη ρύθμιση το Εθνικό
Συμβούλιο για την Ερευνα, Τεχνο-
λογία και την Καινοτομία (ΕΣΕΤΕΚ),
το κορυφαίο δηλαδή συμβουλευτικό
όργανο της πολιτείας για ΕκΤ;

Θεωρώ τη ρύθμιση άστοχη για
τρεις λόγους: α) Το ΕΑΑ χειρίζεται
μείζονες εθνικές ερευνητικές υπο-
δομές, έχει διεθνείς δικτυώσεις,
εκπαιδευτικές δράσεις. Θεραπεύει
πλήθος αντικειμένων βασικής και

εφαρμοσμένης έρευνας, τα περισ-
σότερα εκ των οποίων εκφεύγουν
της ύλης του υπουργείου Κλιμα-
τικής Κρίσης. β) Το εν λόγω υπουρ-
γείο –καινούργιο το ίδιο και υπο-
στελεχωμένο– δεν διαθέτει την
τεχνογνωσία για να εποπτεύσει
επαρκώς τη λειτουργία του ΕΑΑ,
με πλέον ορατό αποτέλεσμα η απο-
στολή του να υλοποιείται πλημ-
μελώς. γ) Η αλλαγή εποπτεύοντος
φορέα θα επιφέρει δυσβάσταχτο
και περιττό διαχειριστικό κόστος
(κάτι που το έχουν βιώσει την τε-
λευταία δεκαετία τα ερευνητικά
κέντρα, ακόμη και με την αλλαγή
γενικών διευθυντών ή και προ-
ϊσταμένων οικονομικών διευθύν-
σεων) ή και απεντάξεις σημαντικών
έργων, που μέχρι τώρα υλοποι-
ούνται με τη συνεργασία της ΓΓΕΚ.
Με την αλλαγή αυτή διακόπτεται
η θεσμική μνήμη στην εποπτεία
του ΕΑΑ, το οποίο με τη σειρά του
αποκόπτεται από τον, ή στην κα-
λύτερη περίπτωση διαταράσσεται
σοβαρά η σχέση του με τον κορμό
των ερευνητικών κέντρων, που
επί 38 χρόνια εποπτεύονται από
τη ΓΓΕΚ. Αυτό μπορεί να έχει αδό-
κητες συνέπειες στον ορισμό των
διοικητικών του οργάνων και στην
αξιολόγηση των δομών και των
λειτουργιών του.

Η αποπειρώμενη ρύθμιση δεν

έχει ακολουθήσει το απαραίτητο
μοντέλο σχεδιασμού πολιτικής βά-
σει τεκμηρίων. Οι αρνητικές συ-
νέπειές της θα είναι περισσότερες
από τα αναμενόμενα οφέλη που
θα μπορούσαν, ούτως ή άλλως, να
εξασφαλιστούν με τη σύναψη προ-
γραμματικής συμφωνίας μεταξύ
του κέντρου και του επισπεύδοντος
υπουργείου. Με την επιλογή της
η κυβέρνηση αυτοαναιρείται, κα-
θώς επιτελικό κράτος δεν σημαίνει
συγκέντρωση αρμοδιοτήτων, αλλά
σωστό σχεδιασμό τομεακών πολι-
τικών και αποτελεσματική εποπτεία
και αξιολόγηση. Δεν συμβαίνει
όμως για πρώτη φορά. Το ίδιο έπρα-
ξε με τον υπερσυγκεντρωτικό νόμο
για τα ΑΕΙ (ν. 4957/2022) και την
απορρόφηση των φορέων διαχεί-
ρισης προστατευομένων περιοχών
από τον επίσης υποστελεχωμένο
ΟΦΥΠΕΚΑ (ν. 4685/2020).

Η επιχειρούμενη αλλαγή είναι
ένα μυωπικό και αντινεωτερικό
μέτρο, που απάδει προς την ηθική
της ευθύνης, καθώς δεν έχουν επι-
μετρηθεί οι αρνητικότητες που
ασφαλώς θα επέλθουν, από μια
κυβέρνηση που επικαλείται τη λο-
γική και τον εκσυγχρονισμό.

Ο κ. Νίκος Δεμερτζής είναι καθηγητής
Πολιτικής Κοινωνιολογίας και Επικοινω-
νίας στο ΕΚΠΑ, τ. πρόεδρος του ΕΚΚΕ.

Αστοχη η ρύθμιση για το Εθνικό Αστεροσκοπείο
Του ΝΙΚΟΥ ΔΕΜΕΡΤΖΗ     

«Συνταγή που δουλεύει
μην την αλλάξεις»

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Δεν ξέρω αν έχουμε
αντιληφθεί πόσο
σπάνιο είναι στη ση-
μερινή παγκόσμια
πραγματικότητα αυ-
τό που έχει σήμερα

η χώρα μας: πολιτική σταθερότητα.
Καλώς ή κακώς, αυτό οφείλεται
βασικά στο γεγονός ότι το κόμμα
της Νέας Δημοκρατίας επιβίωσε
την εποχή της οικονομικής κρίσης
και των μνημονίων, και κατάφερε
να διατηρήσει ένα υψηλό ποσοστό,
πάνω από 40%, ενώ ταυτόχρονα
απεφεύχθη ο κίνδυνος της απλής
αναλογικής. Αν κοιτάξετε γύρω
μας στην Ευρώπη, ελάχιστα είναι
τα κόμματα εξουσίας που επιτυγ-

χάνουν πλέον τόσο υψηλά ποσο-
στά. Η πολιτική αστάθεια και ρευ-
στότητα είναι η ρουτίνα, ενώ με-
γάλα παραδοσιακά κόμματα έχουν
συρρικνωθεί.

Η Ν.Δ. θα μπορούσε εύκολα να
είναι δύο κόμματα σήμερα, ίσως
και τρία. Ο Κυριάκος Μητσοτάκης
έφτιαξε μια πολιτική συνταγή που
έφερε κάτω από την ίδια στέγη
κεντρώους, δεξιούς, πρώην αρι-
στερούς που έγιναν αντι-ΣΥΡΙΖΑ.
Είναι μια συνταγή που προσπαθεί
να συγκεράσει τον Βορίδη με τον
Πατέλη, το πολύ πατριωτικό δεξιό
με το πιο φιλελεύθερο κεντροαρι-
στερό κοινό. Ορισμένες φορές κα-
ταλήγει σε βραδιές όπου ο πρω-
θυπουργός αναγκάζεται να παρα-
στεί σε δύο εκδηλώσεις, σαν να
απευθύνεται ταυτόχρονα σε δύο
εντελώς διαφορετικές «ενορίες».

Η δεξιά συγκρατείται με την έμ-
φαση στην ενίσχυση των Ενόπλων
Δυνάμεων, στην επέκταση του
φράχτη στον Εβρο και στην πολι-
τική απώθησης παράνομων μετα-
ναστών. Το Κέντρο με φιλελεύθερα
μέτρα και επιλογές κεντροαριστε-
ρών προσώπων σε καίριες θέσεις.

Θα αντέξει για πολύ αυτή η
συνταγή; Σίγουρα είναι πιo δύ-
σκολο να πετύχει χωρίς ΣΥΡΙΖΑ
απέναντι· ο Αλέξης Τσίπρας ήταν
μια ισχυρή «συγκολλητική ουσία»
για τη διευρυμένη και πολυσυλ-
λεκτική Ν.Δ. Από την άλλη, δεν
διαφαίνεται κανένας πολιτικός
ηγέτης στον ορίζοντα που θα μπο-
ρούσε να σαγηνεύσει είτε κεντρο-
αριστερούς είτε πολύ δεξιούς ψη-
φοφόρους. Δεν θέλει, βέβαια, αλα-
ζονεία και, το κυριότερο, δεν θέλει
στραβοτιμονιές. Η συνταγή της
μεγάλης Ν.Δ. στηρίζεται σε πολύ
λεπτές ισορροπίες. Υπάρχει πολύς
πληγωμένος κόσμος, που είναι
έτοιμος να ανέβει στα κάγκελα.
Καθημερινά διαβάζει κανείς στα
μέσα κοινωνικής δικτύωσης οργίλα
σχόλια, είτε από τη μία είτε από
την άλλη μπάντα.

Οι οπαδοί της ιδεολογικής κα-
θαρότητος δεν αντιλαμβάνονται
ενδεχομένως τι θα σήμαινε στην
πράξη για το πολιτικό σκηνικό και
το μέλλον του τόπου. Οπως ξέρου-
με, οι συνταγές στη μαγειρική πε-
τυχαίνουν όταν δένουν και παρά-
γουν μια θαυμαστή ισορροπία
ανάμεσα σε διάφορα υλικά. Ετσι
είναι και οι συνταγές στην πολι-
τική: αν δεν είχε πετύχει η συνταγή
της Ν.Δ., θα μπορούσαμε εύκολα
σήμερα να έχουμε, αντί για το πο-
σοστό της, ένα νέο... Ποτάμι, μια
μεγαλύτερη αλλά όχι κοντά στον
πήχυ της εξουσίας παραδοσιακή
Ν.Δ. και ένα υπερσυντηρητικό
κόμμα. Ενα χάος δηλαδή, όπως το
παρατηρούμε σε πολλές χώρες με
παράδοση πολιτικής σταθερότη-
τας. Θα έλεγε, λοιπόν, κανείς «συν-
ταγή που δουλεύει μην την αλλά-
ξεις», και όσο αντέξει.

Υπάρχουν περιοχές
σε αυτή τη γη, όπου
το σύστημα των
αξιών της Δύσεως,
όπως εικάζεται πως
διαμορφώθηκαν από

τις αρχές του Διαφωτισμού, δεν
βρίσκει πρόσφορο έδαφος. Και ίσως
μία από αυτές να είναι η Παλαιστίνη,
το λίκνο των τριών μονοθεϊστικών
θρησκειών, που αντί να ενώνουν,
οδηγούν σε σπαραγμούς και εφιαλ-
τικές συγκρούσεις.

Και είναι οι προσπάθειές τους
των συφοριασμένων, των δύο με-
γάλων αυτοκρατοριών, Αγγλίας και
Γαλλίας, που με τη συντριβή της
Οθωμανικής Αυτοκρατορίας και
με εντολή της Κοινωνίας των Εθνών
ανέλαβαν τη διοίκηση της περιοχής
αυτής, με στόχο να αξιοποιήσουν
τα πλουσιότατα ενεργειακά της
αποθέματα. Και ενεπλάκησαν σε
ατελείωτες συγκρούσεις.

«Τι τοίνυν παίζει εν ου παικτοίς,
τι απατάς σαυτόν, και παραλογίζη
την ψυχήν σου, άνθρωπε», διερω-
τάτο ο Αγιος Ιωάννης Χρυσόστομος,
σε μία από τις προς Ρωμαίους επι-
στολές του, αναφερόμενος με όρους
θεολογικούς σε μια συγκυρία δια-
φορετική.

Επί σειράν ετών, το μείζον πο-
λιτικό επιχείρημα της άνευ όρων
υποστηρίξεως της Δύσεως προς το
Ισραήλ ήταν ότι η χώρα αυτή ήταν
η μόνη δημοκρατία, κατά τα πρό-
τυπα των δυτικών αξιών. Και όντως
ίσχυε αυτό, όπως διαπίστωσε και
ο συντάκτης του παρόντος, επι-
σκεπτόμενος συχνότατα το Ισραήλ
στο παρελθόν.

Την 28η Οκτωβρίου, όμως, κα-
τάπληκτη άκουσε η Δύση τον πρω-
θυπουργό Μπέντζαμιν Νετανιάχου,
απευθυνόμενο στους στρατιώτες
του Ισραήλ, να επικαλείται το Δευ-
τερονόμιο προτρέποντάς τους «μνή-
σθητι όσα εποίησέ σοι Αμαλήκ εν
τη οδώ εκπορευομένου σου εκ γης
Αιγύπτου».

Και ήσαν οι Αμαλικήτες πανάρ-
χαιος φιλοπόλεμος αραβικός λαός,
που ζούσε στα νοτιοδυτικά της Πα-
λαιστίνης, αλλά και επί Αβραάμ
στη γη Χαναάν, ενώ ασσυριακές
πηγές κάνουν μνεία το 745 π.Χ. σε
πόλη ονομαζόμενη Αμιλακκά, κοντά
στη Γάζα, έγραφε ο καθηγητής Θε-
ολογίας Π. Ι. Μπρατσιώτης.

Για όλα τα έθνη της περιοχής,
ανεξαιρέτως, το παρελθόν είναι
πάντα παρόν. Η Δύση εσιώπησε.
Τι θα μπορούσε άλλωστε να πει;
Πολύ αποτελεσματικότεροι υπήρ-
ξαν οι Οθωμανοί σουλτάνοι.

Οταν οι χριστιανικότατοι μο-
νάρχες εξεδίωκαν τους Ιουδαίους
από τα βασίλειά τους, αρχής γενο-
μένης από την Ισπανία, αλλά και
αργότερα από αλλού, βρήκαν ασφα-
λές καταφύγιο στη μουσουλμανική
αυτοκρατορία. Και εντέλει ανα-
γνωρίσθηκαν ως ένα από τα κύρια
έθνη που συγκροτούσαν το οθω-
μανικό κράτος.

Και αργότερα, την εποχή Νεο-
τούρκων, ο Μοΐς Κοέν, Ιουδαίος
από τις Σέρρες, που προτιμούσε
να αποκαλείται Τεκίν Αμπ, ήταν
αυτός που έθεσε τα θεμέλια της
«νέα γλώσσας» απαλλάσσοντας
την οθωμανική τουρκική από τα
παλαιά αραβικά και περσικά στοι-
χεία. Αυτά δίδασκε στους αξιωμα-
τικούς του οθωμανικού στρατού,
στη Θεσσαλονίκη, όπου είχε πάει
για σπουδές προκειμένου να γίνει
ραββίνος.

Είναι η Μέση Ανατολή και η
Παλαιστίνη ιδιαιτέρως μια περιοχή
ειδικού χειρισμού, περίπου ακα-
τάληπτη, από τη Δύση και τις αρχές
που υποτίθεται πως διαμορφώνουν
την πολιτική της. Μέχρι στιγμής,
τουλάχιστον, η σταυροφορία του
προέδρου Μπάιντεν να επιβάλει
τη δημοκρατία και τις αξίες του
Διαφωτισμού σε επίπεδο παγκό-
σμιο, οδήγησε σε χάος και αναρχία.
Κάτι δεν πάει καλά ενδεχομένως.
Ψυχραιμία, λοιπόν.

Ψυχραιμία, λοιπόν
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Γ Ν Ω Μ Ε ΣΚυριακή 26 Νοεμβρίου 2023
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Αν κοιτάξετε γύρω μας
στην Ευρώπη, η πολιτι-
κή αστάθεια και ρευ-
στότητα είναι η ρουτίνα,
ενώ μεγάλα παραδοσια-
κά κόμματα έχουν 
συρρικνωθεί.
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Η Επιτροπή Εξωτερικών
Υποθέσεων της Τουρ-
κικής Εθνοσυνέλευσης
(20/11) άσκησε «βέτο»
στην επικύρωση της
διαδικασίας ένταξης της

Σουηδίας στο ΝΑΤΟ. Με εμφανώς
προσχηματική γλώσσα η Επιτροπή
παρέπεμψε το ζήτημα στο απροσδιό-
ριστο μέλλον. Βουλευτές του κυβερ-
νώντος ΚΑΔ υπέβαλαν πρόταση «για
αναβολή», λέγοντας ότι «οι διαπραγ-
ματεύσεις με τη Σουηδία δεν έχουν
ωριμάσει αρκετά». Ο πρόεδρος της
Επιτροπής Χ. Οκτάι δήλωσε ότι «ο
Σουηδός πρέσβης μπορεί να προσκλη-
θεί στην επόμενη συνεδρίαση για να
δώσει επιπρόσθετες πληροφορίες για
τα μέτρα που έχει λάβει η χώρα του
για να ικανοποιήσει τις ανησυχίες
ασφαλείας της Τουρκίας», έμμεση
αναφορά για PKK/FETO/κοράνι στην
πυρά (Πηγή: «Χουριέτ», 21/11).

Η συμφωνία στο Βίλνιους (10/7)
προνοούσε άρση του βέτο της Τουρκίας
για ένταξη της Σουηδίας στο ΝΑΤΟ με
ανταλλάγματα. Πρώτον, ο Τζο Μπάιντεν
ευχαρίστησε τον Ταγίπ Ερντογάν. για
το «θάρρος που επέδειξε», για τη συ-
ναίνεση στην ένταξη της Σουηδίας
στο ΝΑΤΟ, ενώ ο σύμβουλος Εθνικής
Ασφάλειας των ΗΠΑ Τζέικ Σάλιβαν μί-
λησε θετικά για «την πώληση μαχητι-
κών αεροσκαφών F-16 στην Τουρκία
σε συνεννόηση με το Κογκρέσο». Δεύ-
τερον, ο Σαρλ Μισέλ, πρόεδρος του
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, μετά από συ-
νάντηση με τον Τούρκο πρόεδρο δή-
λωσε ότι «εξερευνήσαμε τις ευκαιρίες
ώστε η συνεργασία μας να ξαναγίνει
σημαντική και να ενεργοποιήσουμε

εκ νέου τις σχέσεις μας», (10/7). 
Από τα δύο κεντρικά σημεία που

είχαν συμφωνηθεί στο Βίλνιους, κα-
νένα δεν έχει προχωρήσει. Το «βέτο»
της 16ης Νοεμβρίου δείχνει ότι η Τουρ-
κία επαναλαμβάνει την κίνηση του
Βίλνιους, κρατώντας αυτή την φορά
πιο απαιτητικό καλάθι. 

Από πλευράς ευρωπαϊκής ηγεσίας
υπάρχει εμφανής διστακτικότητα για
σοβαρή συζήτηση σε αυτό το στάδιο.
Ένας λόγος, η παρουσία του Ζ. Μπο-
ρέλ, ενός αξιωματούχου εμφανώς ακα-
τάλληλου για τη θέση του Ευρωπαίου
«ΥΠΕΞ» –αντίθετα, αλλά ιεραρχικά
πιο κάτω, συστηματικά δημιουργικός
o Μ. Νάβα. Η σοβαρή συζήτηση δεν
σημαίνει συμφωνία –κατ’ ανάγκην.
Σοβαρή συζήτηση είναι να συνομι-
λήσεις στο πιο υψηλό επίπεδο γύρω
από το πού βρίσκονται οι σχέσεις, τι
μπορεί να γίνει τώρα, τι ύστερα και
πού θα πάει το τρένο μακροπρόθεσμα.
Η αναβλητικότητα σε ζητήματα που
ολοφάνερα έχουν ωριμάσει, όπως ο
εκσυγχρονισμός της Τελωνειακής
Ένωσης (Τ.Ε.) (η παλαιότερη ισχύει
από 1/1/96), περιπλέκει την κατάσταση.
Η πρόοδος στην Τ.Ε. Τουρκίας-Ε.Ε.
συμφέρει στη Λευκωσία. Η Κύπρος
πολιτικά θα είναι το τρίτο πιο ωφε-
λημένο μέρος (μετά την Ε.Ε. και την
Τουρκία) από την πρόοδο σε μια ανα-
νεωμένη Τ.Ε. Μερικοί θεωρούν ότι το
να περιμένεις από άλλους να στριμώ-
ξουν την Τουρκία για λόγους άσχετους
με την Κύπρο, μάς ωφελεί. Αντίθετα:
τα συγκεχυμένα δύο πιο πάνω, σπρώ-
χνουν μπρος-πίσω τον απεσταλμένο
του γ.γ. και μπρος-πίσω την Πύλα. Τι
τρέχει όταν δεν τα βρίσκουν δύο ελέ-

φαντες; Την πληρώνει το «χορτάρι»
που νομίζει ότι είναι ο τρίτος ελέφαντας
της παρέας. Η Λευκωσία θεωρεί πως
μπλοκάροντας θα επιτυγχάνουμε νέα
ορόσημα –αλλά από αυτά που σημει-
ώνουμε, καθώς βουλιάζουμε στο γή-
πεδο του μηδενικού αθροίσματος. 

Πάρα ταύτα, η Ε.Ε. εργάζεται –
έναρξη των εργασιών του EU One
Stop Shop (EU OSS)– για το εμπόριο
μέσω της Πράσινης Γραμμής στη Λευ-
κωσία (22/11). Ο γ.δ. της Γ.Δ. REFORM
της Ε.Ε. Μάριο Νάβα επανέλαβε «την
ισχυρή δέσμευση της Ε.Ε. να προ-
ωθήσει το εμπόριο μέσω της Πράσινης
Γραμμής ως ισχυρό ΜΟΕ, ανοίγοντας
τον δρόμο για την επανένωση του νη-
σιού». Το EU OSS «χρηματοδοτείται
από το Πρόγραμμα Βοήθειας της Ε.Ε.
για την τ/κ κοινότητα και αναμένεται
να αυξήσει την υποστήριξη που πα-
ρέχεται στις επιχειρήσεις που επιθυ-
μούν να εμπορεύονται μέσω της Πρά-
σινης Γραμμής. Το EU One Stop Shop
θα παρέχει εξειδικευμένη τεχνογνωσία,
πληροφορίες και υποστήριξη δικτύω-
σης σε ελληνικά, τουρκικά και αγγλικά»
(πηγή: Δελτίο Τύπου Επιτροπής). 

Η επίτροπος Συνοχής και Μεταρ-
ρυθμίσεων Ελ. Φερέιρα δήλωσε: «Η
αύξηση των εμπορικών συναλλαγών
διαμέσου της Πράσινης Γραμμής απο-
τελεί μία από τις βασικές προτεραι-
ότητες της Επιτροπής στην Κύπρο.
Το εμπόριο διαμέσου της Πράσινης
Γραμμής φέρνει σε επαφή ανθρώπους
και επιχειρήσεις. Μέσω της ενθάρ-
ρυνσης του εμπορίου, μπορούμε να
συμβάλουμε στην οικοδόμηση εμπι-
στοσύνης μεταξύ των δύο κοινοτή-
των». Ο Μ. Νάβα μίλησε για «την ισχυ-

ρή εταιρική σχέση και συνεργασία
του ΚΕΒΕ και του Εμπορικού Επιμε-
λητηρίου των Τ/κ (ΤΚΕΕ), καθώς τα
δύο επιμελητήρια είναι βασικοί εταίροι
στην πρωτοβουλία EU OneStopShop».
Το εμπόριο της Πράσινης Γραμμής
είναι το κορυφαίο ΜΟΕ εδώ και χρόνια
–συν η Τ.Ε. για τη διατήρηση της πο-
λιτιστικής κληρονομιάς. Όλα τα άλλα
ΜΟΕ, είτε παραμένουν στη σφαίρα
του αοράτου (πακέτο από ΜΟΕ από
ΠτΔ), είτε παραπαίουν (λ.χ. Τεχνική
Επιτροπή για την Παιδεία). 

Κανένας πρόεδρος ή υπουργός δεν
παρευρέθηκε στην έναρξη των εργα-
σιών για να ενισχύσει την προσπάθεια.
Κανένας κυβερνητικός εκπρόσωπος
δεν έκανε κάποια δήλωση για να δείξει
ότι το θέμα μάς αφορά γενικότερα.
Για ψύλλου πήδημα δηλώσεις, κάμερες,
τηλέφωνα. Αλλά ούτε και κάποιο κόμμα
δεν πρόσεξα να αξιολόγησε σοβαρά
την έναρξη του EU One Stop Shop.
Λοιπόν, θέλουμε έναν απεσταλμένο
από τα Η.Ε., θέλουμε και δεύτερο από
την Ε.Ε. Θέλουμε, αλλά οι άλλοι κα-
ταλαβαίνουν και το τι κάνουμε. Η Ε.Ε.
παρά τη γενικευμένη στασιμότητα
μιλάει για το «εμπόριο μέσω της Πρά-
σινης Γραμμής ως ισχυρό ΜΟΕ που
κρατά ανοικτό τον δρόμο για την επα-
νένωση του νησιού». Η δήλωση Νάβα
σημαίνει πως παρά την ακινησία στο
διπλωματικό επίπεδο, οι δίοδοι του
εμπορίου παρέχουν δυνατότητες και
γι’ αυτό χρειάζεται να μείνουν ανοικτές.
Τα δύο Επιμελητήρια κάνουν καλή
δουλειά και χάρη στις προσπάθειές
τους ο ΚΠΓ παραμένει μάχιμος...

Πράσινη Γραμμή με One Stop Shop
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Η μαριονέτα Little Amal, η οποία αντιπροσωπεύει ένα εννιάχρονο κορίτσι μετανάστη από τη Συρία, περιοδεύει στην Οαχάκα του Μεξικού. Η περιοδεύουσα παράσταση
μαριονέτας επιδιώκει να ευαισθητοποιήσει το κοινό σχετικά με τη δύσκολη κατάσταση που βιώνουν οι εκτοπισμένοι. 

www.larkoslarkou.org.cy

Η συζήτηση για τον ανθρωπιστικό διάδρομο
στη Γάζα, από την Κύπρο, όπως διαμορ-
φώθηκε στο πλαίσιο του σχεδίου «Αμάλ-
θεια», αποτελεί μια ενδιαφέρουσα άσκηση
για τον τρόπο με τον οποίο η Κυπριακή
Δημοκρατία επιδιώκει «προβολή σημαίας»

αλλά και ευρύτερο διπλωματικό ρόλο στην κατάσταση
που διαμορφώνεται σε ολόκληρο το υποσύστημα της
Μέσης Ανατολής μετά τις 7 Οκτωβρίου. Επί της αρχής,
η Κύπρος μπορεί να διαδραματίσει ρόλο τόσο στην απο-
στολή ανθρωπιστικής βοήθειας στη Λωρίδα της Γάζας,
η οποία βρίσκεται υπό ανθρωπιστική κατάρρευση μετά
τη χερσαία επίθεση των ισραηλινών ενόπλων δυνάμεων,
όσο και σε σχέση με την επόμενη ημέρα του πολέμου
στη Μέση Ανατολή, όπου η μεγάλη εικόνα της πολιτικής
μετάβασης στην περιοχή καθώς και του post-conflict
development εισέρχονται στην εξίσωση. 

Συνεπώς η συζήτηση για το αν η πρόταση είναι
αποτελεσματική, υλοποιήσιμη ή πρέπει να αποτελεί
αντικείμενο, στο εσωτερικό, πολιτικής κριτικής δεν
τεκμαίρεται από την ιδέα –per se– αλλά αποτελεί μια
πιο σύνθετη διαδικασία η οποία οφείλει να γίνει με
τρόπο διαυγή και, σε επίπεδο κατανόησης, σε σχέση
με τις αντικειμενικές δυσκολίες εφαρμογής. Εξάλλου
πάντα στη διαμόρφωση και την εφαρμογή κάθε πτυχής
εξωτερικής πολιτικής (foreign policy making & imple-
mentation) εκείνο που αποτελεί το ζητούμενο, διαχρο-
νικά, είναι τόσο το επίπεδο της σύλληψης μιας προ-
σέγγισης (της θεσμικής θωράκισής της, του πλαισίου
πολιτικής που την συνοδεύει, της προβολής επί της
εξωτερικής αρμοδιότητας του κράτους, κοκ.) όσο και
η ισορροπημένη και αντικειμενική δυνατότητα για
υλοποίηση. Κοινώς το delivery. 

Η ιδέα της χρήσης της Κύπρου ως αφετηριακού δια-
δρόμου για την ανακούφιση της Γάζας (Gaza relief)
δεν είναι καινούργια. Πιστώνεται στο κυπριακό ΥΠΕΞ
πίσω στο 2010 και διαμορφώθηκε την περίοδο 2010-
2014 ιδίως μετά τα γεγονότα της χερσαίας επέμβασης
του Ισραήλ στη Λωρίδα της Γάζας, το 2014. Αποτέλεσε
εργαλείο της εξωτερικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής
Ένωσης έκτοτε στη σουίτα των σχετικών tools που
υιοθέτησε, την ίδια χρονιά, στο πλαίσιο της ειρηνευτικής
διαδικασίας για το Μεσανατολικό και, αντικειμενικά,
έχει σειρά δυσκολιών: Ως προς τη συναίνεση όλων των
εμπλεκομένων κρατών (και δη του ίδιου του Ισραήλ
και της Αιγύπτου), ως προς τεχνικές λεπτομέρειες δε-
δομένου ότι στη Γάζα δεν υπάρχει υποδομή ασφαλούς
λιμένα καθώς και ως προς τις επιμέρους πτυχές ασφάλειας
αλλά και του πολιτικού ελέγχου της Γάζας από την Πα-
λαιστινιακή Αρχή –μιας και το ζητούμενο είναι να μην
καταλήξει η ανθρωπιστική βοήθεια στα χέρια της
Χαμάς. Επιπλέον, οι αντικειμενικές αυτές δυσκολίες
ορίζουν και την πολύτιμη απόσταση μεταξύ της πρό-
τασης που βάζει στο τραπέζι η Κύπρος και της υλοποί-
ησής της, «επί του εδάφους». Κοινώς του delivery. 

Παρακολουθώντας κανείς τη σχετική συζήτηση
στη δημόσια σφαίρα από τότε που η Λευκωσία πρότεινε
τον ανθρωπιστικό διάδρομο –δια θαλάσσης– από την
Κύπρο προς τη Γάζα αντιλαμβάνεται αμέσως το πως
πτυχές της εξωτερικής πολιτικής μετατρέπονται, στην
Κύπρο, σχεδόν πάντα σε εσωτερικού τύπου debate.
Από τη μία η κυβέρνηση ποντάρει επικοινωνιακά σε
μια καλή ιδέα που ωστόσο έχει αντικειμενικές δυσκολίες
υλοποίησης (αντί να κάνει περισσότερα και να λέει λι-
γότερα, με έμφαση στο delivery) και από την άλλη η
αντιπολίτευση –από όπου κι αν προέρχεται– την απα-
ξιώνει προκειμένου να επισημάνει το (υπαρκτό) επι-
κοινωνιακό πλέγμα που συνοδεύει κάθε κίνηση της
τρέχουσας κυβέρνησης. 

Η πετυχημένη ωστόσο εξωτερική πολιτική (μαζί με
την πολιτική για την άμυνα) είναι κάτι τελείως διαφο-
ρετικό. Αποτελεί την πολιτική που κανείς δεν επιτρέπεται
να ασκήσει μικροπολιτική και επικοινωνία πάνω της
και, επιπλέον, απαιτεί μίνιμουμ συναίνεση σε εθνικό
επίπεδο προκειμένου να καταστεί αποτελεσματική.
Αυτά περί Κύπρου και Γάζας, με την ευχή να τελειώσει
σύντομα ο πόλεμος. 

Η Κύπρος
και η Γάζα

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Το κλίμα κατά της Κύ-
πρου στη συζήτηση
της Τετάρτης στο Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο
ήταν έντονο, καθώς
ξύπνησαν τα στερε-

ότυπα για τις αμαρτίες της χώρας
ως οικονομικού και όχι μόνο δού-
ρειου ίππου της Ρωσίας στην Ευ-
ρώπη, με ορισμένους Κύπριους ευ-
ρωβουλευτές να απαντούν επικα-
λούμενοι το κούρεμα του 2013 και
να μιλούν για στοχοποίηση της
χώρας, με άλλους να κάνουν λόγο
για συστημικό πρόβλημα –και
όλους να ζητούν διερεύνηση των
καταγγελιών.

Ορθά οι ευρωβουλευτές της Κύ-
πρου μίλησαν για την ανάγκη πλή-
ρους διερεύνησης, χωρίς να κατα-
φεύγουν σε υπεκφυγές και αυτο-
θυματοποιήσεις, αν και θα μπο-
ρούσαν να είναι πιο έντονοι όσον
αφορά τους ηθικούς αυτουργούς

του μηχανισμού ξεπλύματος. Ειδικά
καθώς οι τέσσερις είναι σήμερα
στην αντιπολίτευση, και οι άλλοι
δύο θεωρητικά στη συμπολίτευση,
στην οποία ασκεί αντιπολίτευση
η προηγούμενη κυβέρνηση. Ή
κάτι τέτοιο τέλος πάντων. Η ουσία
λοιπόν βρίσκεται πλέον στη διε-
ρεύνηση.

Τόσο για τις πολιτικές, διωκτικές
και δικαστικές αρχές, που φαίνον-
ταν, σύμφωνα με τα όσα λέχθηκαν
τις τελευταίες ημέρες, να γνώριζαν
–για παράδειγμα– για την περί-
πτωση Μορντάσοφ εδώ και οκτώ
μήνες. Όσο και για τους δημοσιο-
γράφους οι οποίοι παρά την αγωνία
που εξέφρασε την περασμένη Τρίτη
ο Ανδρέας Χατζηκυριάκος στο pod-
cast «The elephant in the room»,
δεν κατάπιαν αμάσητα τα δημο-
σιεύματα αλλά τους «δίνουν» συ-
νέχεια, αναζητώντας ποιος ήξερε,
τι και πότε.

Οι αρχές, με πιο πρόσφατο τον
γενικό εισαγγελέα καθώς και τον
διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας
στην Επιτροπή Νομικών της Βου-
λής την Πέμπτη, υποστηρίζουν ότι
οι διεργασίες διερεύνησης πήραν
τον δρόμο τους παρά τις καθυστε-

ρήσεις λόγω της πολυπλοκότητας
των υποθέσεων, καθώς και πως
τεράστιος αριθμός εικονικών εται-
ρειών, άλλως shell companies,
έχουν πλέον ξεφλουδιστεί.

Πριν λοιπόν εστιάσουμε, και
μείνουμε, στις κατηγορίες κατά
της Κύπρου στο Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο, από τον ξένο Τύπο και
λοιπούς άλλους, ας παρατηρήσουμε
τι μας ζήτησαν οι ευρωβουλευτές
την Τετάρτη, και τι μας ζητά η Κο-
μισιόν, και τι έχει τάξει διεθνώς ο
ΠτΔ: πλήρη διερεύνηση χωρίς
φραγμούς και επίδειξη προτιμή-
σεων ή επιείκειας.

Αυτή τη διερεύνηση και την
πλήρη διαφάνεια την είχε τάξει ο
ΠτΔ πριν διαφανεί ότι η προσπά-
θεια ξεκίνησε αλλά φαίνεται να
σκόνταψε σε παθογένεια του κυ-
πριακού συστήματος επιβολής του
νόμου και του δικαστικού συστή-
ματος.

Αν δηλαδή μόνο αυτό συμβαίνει
και δεν μπήκαν καθηκόντως και
επί σκοπού νομότυπα προσκόμ-
ματα σε σημεία της διαδικασίας.

Δυστυχώς, η κοινή γνώμη έχει
κάθε λόγο να είναι καχύποπτη για
το κάθε τι που αναφέρουν οι αρχές.
Και δεν υπάρχουν εύκολοι και γρή-
γοροι τρόποι αποκατάστασης της
εμπιστοσύνης.

Ίσως η εμπλοκή ξένων ειδικών
και εμπειρογνωμόνων να είναι η
αρχή, καθώς ενδέχεται να θωρα-
κίσει τη δικαιοσύνη από παρεμ-
βάσεις, αλλά και την πολιτική ηγε-
σία από... παράπονα, αν αγγίξουν
πιο ψηλά από ό,τι συνήθως.

Σε αυτή τη δύσκολη διαδικασία
που ξεκινά, δεν πρέπει να ζητάμε
συγχαρητήρια και ευχαριστίες
επειδή σταματήσαμε το πρόγραμμα
πώλησης διαβατηρίων, ή επειδή
συνεργαζόμαστε χωρίς «μα τζαι
μου» με τις κυρώσεις των εταίρων

μας (στην Ευρώπη και υπερατλαν-
τικά) κατά της Ρωσίας.

Όπως και σε πολλά άλλα ζητή-
ματα που χρονίζουν, οι αποφασι-
στικές κινήσεις κατά της διαφθοράς
πρέπει να είναι not business as
usual. Να είναι οδυνηρές για όσους
πρέπει να είναι οδυνηρές, και απα-
ραίτητες για να αρχίσει να χτίζεται
κάτι πιο υγιές για την Κύπρο αυτού
του αιώνα.

Όμως ο λόγος για τον οποίο θα
γίνουν αυτές οι κινήσεις δεν είναι
το απόλυτα κυπριακό ένστικτο να
διορθωθούμε γιατί «τι θα πουν οι
γειτόνοι» (στην υπόλοιπη Ευρώπη)
και γιατί μισούμε τον εαυτό μας
γιατί «εν είμαστε Ευρωπαίοι εμείς».
Ο λόγος για τον οποίο θα κάνουμε
τις αλλαγές είναι για το καλό το
δικό μας και γιατί μας αξίζει να
βελτιωθούμε.

Ωρα για διερεύνηση
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com

<<<<<<

Αυτή τη διερεύνηση και
την πλήρη διαφάνεια
την είχε τάξει ο ΠτΔ πριν
διαφανεί ότι η προσπά-
θεια ξεκίνησε αλλά φαί-
νεται να σκόνταψε σε πα-
θογένεια του κυπριακού
συστήματος επιβολής
του νόμου και του δικα-
στικού συστήματος. 
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Σε μια συγκλονιστική
διάλεξη που έδωσε ο
Leo Strauss με θέμα
«Γιατί παραμένουμε
Εβραίοι» στις 4 Φε-
βρουαρίου 1962, η

οποία ήταν μέρος μιας σειράς δια-
λέξεων στο Ίδρυμα Hillel του Πα-
νεπιστημίου του Σικάγο, έλεγε:
«Καταλήγω στο εξής συμπέρασμα.
Είναι αδύνατον να μην παραμείνω
Εβραίος. Είναι αδύνατον να ξεφύγει
κανείς από την καταγωγή του. Είναι
αδύνατον να απαλλαγεί κανείς από
το παρελθόν του απλώς και μόνο
επειδή το επιθυμεί. Δεν υπάρχει
τίποτε καλύτερο από τη δύσκολη
λύση που προσφέρει η φιλελεύθερη
κοινωνία. Αυτό σημαίνει νομική
ισότητα από τη μία και ιδιωτικές
διακρίσεις  από την άλλη.

Πρέπει απλώς να αναγνωρίσου-
με το γεγονός, το οποίο όλοι γνω-
ρίζουμε, ότι η εβραϊκή μειονότητα
δεν είναι παγκοσμίως δημοφιλής,
και πρέπει να αναγνωρίσουμε τις
συνέπειες αυτού. Όλοι ξέρουμε ότι
υπάρχει σε αυτή τη χώρα [στις
ΗΠΑ] μια εντελώς εξωθεσμική,
αλλά όχι παράνομη πρακτική, ό,τι
αποκαλούμε φυλετική ιεραρχία ,

στην κορυφή της οποίας βρίσκονται
οι Αγγλοσάξονες, ενώ οι Μαύροι
βρίσκονται στο κάτω μέρος της –
και εμείς [οι Εβραίοι] είμαστε ακρι-
βώς πάνω από τους Μαύρους. Πρέ-
πει να το αντιμετωπίσουμε αυτό.
Και πρέπει να δούμε ότι υπάρχει
μια ομοιότητα μεταξύ του εβραϊκού
ζητήματος και του ζητήματος των
μαύρων –υπάρχουν αρκετές εβραϊ-
κές οργανώσεις που το γνωρίζουν
πολύ καλά αυτό». 

Αν διαβάσει κανείς την ιστορία
της ίδρυσης της ΑΧΕΠΑ (Order of
AHEPA) και των Ελλήνων μετανα-
στών στις ΗΠΑ στις αρχές του 20ού
αιώνα, θα διαπιστώσει ότι σε κοι-
νωνικό και φυλετικό επίπεδο οι
Έλληνες ταυτίζονταν με τους Μαύ-
ρους. Αυτό το γεγονός οδήγησε σε
μια στέρεη, παλαιά φιλία και μια
στέρεη παλαιά πολιτική συμμαχία
ανάμεσα σε ενώσεις Εβραίων, Ελ-
λήνων και Μαύρων. Η συμμαχία
αυτή αποκρυσταλλώθηκε στη μα-
ζική τους εισχώρηση στο κόμμα
των Δημοκρατικών και σε κοινούς
αγώνες για τα αστικά δικαιώματα
κατά τις πολυτάραχες δεκαετίες
του 1960 και του 1970. Πολλά βέβαια
έχουν συμβεί από το μακρινό 1962.

Παρόλες τις αλλαγές όμως, σε μια
χώρα που είδε τον πρώτο μαύρο
πρόεδρο των ΗΠΑ στο πρόσωπο
του Μπαράκ Ομπάμα, το «εβραϊκό
ζήτημα» παραμένει χωρίς λύση.
Με απόλυτα κυνικό τρόπο, ο Leo
Strauss αναγνωρίζει: «Επομένως,
το πρακτικό πρόβλημα για τον με-
μονωμένο Εβραίο, αν θέλουμε να
είμαστε πραγματιστές και να πα-

τάμε σε στέρεο έδαφος, είναι το
εξής: Πώς μπορώ να ξεφύγω από
τις διακρίσεις ; […] Η απάντηση
είναι απλή: παύοντας να είμαι ανα-
γνωρίσιμος ως Εβραίος». Η κατά-
σταση αυτή δεν έχει αλλάξει και
ούτε πρόκειται να αλλάξει. Όπως
διαπιστώνει και ο ίδιος ο Strauss,
δεν έχουν όλα τα προβλήματα λύση.
Στο πλαίσιο του φιλελευθερισμού
δεν μπορούν να αποφευχθούν οι

ιδιωτικές διακρίσεις, ενώ η κατάρ-
γηση του φιλελευθερισμού, όπου
αυτή επετεύχθη, έφερε ιστορικά
χειρότερη καταπίεση στους Εβραί-
ους και τις μειονότητες.

Ο ίδιος ο Strauss αντιπαθούσε
τον όρο «αντισημίτης» ή «αντιση-
μιτισμός». Προτιμούσε να αποκαλεί
την αρνητική αυτή διάθεση «μίσος
κατά των Εβραίων». Το φιλελεύθερο
καθεστώς δεν μπορεί να απαγο-
ρεύσει διά νόμου ένα ιδιωτικό συ-
ναίσθημα και η απλή απαγόρευση
της έκφρασης του μίσους στον δη-
μόσιο χώρο δεν είναι αρκετή για
να αποτρέψει τα ολέθρια αποτελέ-
σματα ενός τόσο καταστροφικού
πάθους. Αυτό που ο Ερντογάν απο-
κάλεσε σε συνέντευξή του μπροστά
στον πρόεδρο της Γερμανίας «ενο-
χή» των Ευρωπαίων έναντι των
Εβραίων για το Ολοκαύτωμα δεν
είναι τίποτε άλλο από τη συνειδη-
τοποίηση της φιλελεύθερης ευρω-
παϊκής και δυτικής κοινωνίας ότι
το μίσος είναι καταστροφικό όχι
μόνο για αυτόν κατά του οποίου
στρέφεται αλλά και για τον ίδιο τον
φορέα του. Η μερική λύση του φι-
λελεύθερου προβλήματος του ιδιω-
τικού μίσους κατά των Εβραίων

και όλων των μειονοτήτων είναι η
προσωπική εμπειρική παιδεία: ο
παθός μαθός, όποιος πάθει κάτι,
αποκτάει εμπειρία ώστε να μην το
ξαναπάθει. Όταν ο Τούρκος πρό-
εδρος έλεγε ότι οι Τούρκοι δεν δε-
σμεύονται από καμία «ενοχή» απέ-
ναντι στον λαό του Ισραήλ, και για
τον λόγο αυτόν μπορούν να ταυ-
τιστούν με τη Χαμάς, εννοεί ότι οι
Τούρκοι εξακολουθούν να μισούν
τις μειονότητες που κατέσφαξαν,
τους Χριστιανούς, τους Κούρδους,
τους Αρμένιους, αφού ποτέ δεν
ένιωσαν «ενοχή» για τις γενοκτονίες
που διέπραξαν και διαπράττουν
ακόμη ως έθνος. Για τον λόγο αυτό
μπορούν ακόμη να ταυτίζονται
ατομικά και πολιτικά με τις γενο-
κτονικές πρακτικές φανατικών ισ-
λαμιστών της Χαμάς και της Χε-
σμπολάχ κατά του Ισραήλ και των
απανταχού Εβραίων. Η «ενοχή»
των Δυτικών απέναντι στο Ισραήλ
δεν αφορά το Ισραήλ, αλλά τα δυ-
τικά φιλελεύθερα έθνη. Είναι ενοχή
και ντροπή για το «κτήνος» στο
οποίο μετατράπηκαν οι Ευρωπαίοι.
Ανεξαρτήτως του ποιους εξολό-
θρευσαν, το ότι εξολόθρευσαν μα-
ζικά εκατομμύρια ανθρώπινα όντα

εξαιτίας του μίσους που ένιωθαν
για τον άλλο, είναι το σημαντικό
ιστορικό γεγονός, το οποίο όταν
κατανοήθηκε επαρκώς από τις δυ-
τικές κοινωνίες έβαλε φρένο στο
ανεξέλεγκτο ιδιωτικό μίσος. Όταν
το μίσος αυτό απελευθερωθεί από
τους χαλινούς της «ενοχής», τότε
οι Εβραίοι είναι οι τελευταίοι που
θα υποφέρουν στον σημερινό Δυ-
τικό κόσμο, σε Ευρώπη και Αμερική.
Όταν οι ισλαμιστές, για παράδειγμα,
σε φιλοπαλαιστινιακές διαδηλώσεις
κρατούν πλακάτ με τη ναζιστική
σβάστικα αναγράφοντας κάτω από
αυτή ότι ο Χίτλερ έπρεπε να είχε
ολοκληρώσει το έργο του, είναι
σαν να υπογράφουν τη δική τους
θανατική καταδίκη. Είναι σαν να
λένε στους υποστηρικτές των
άκρων στις δυτικές κοινωνίες ότι
οι γενοκτονίες μπορούν να δικαιο-
λογηθούν εκ των υστέρων. Αυτό
που τις δικαιολογεί δε, σε παρελθόν
και μέλλον, είναι το μίσος που πα-
ραμένει όσο οι «άλλοι» παραμένουν
«Εβραίοι».

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Το φλεγόμενο βιολί και ο χορός του θανάτου στη Γάζα 
Της ΚΟΥΛΑΣ ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ

Το ανέκδοτο με τους
φοιτητές ιατρικήςλέ-
ει ότι τον πρώτο χρό-
νο, όταν μαθαίνουν
τα συμπτώματα για
κάθε ασθένεια, νο-

μίζουν ότι υποφέρουν από όλες τις
αρρώστιες του κόσμου. Πολλοί πα-
θαίνουν ένα ψυχολογικό ταρακού-
νημα, ενώ μερικοί αρρωσταίνουν
πραγματικά. Από εδώ ξεκινά και η
εγκατάλειψη της ιατρικής επιστή-
μης από μερικούς, οι οποίοι αντι-
λαμβάνονται ότι τα αίματα και ο
ανθρώπινος πόνος δεν είναι για τη
δική τους ιδιοσυγκρασία, έστω και
αν εξασφάλιζαν πάντα άριστα στα
μαθήματα. Οι δυνατοί φοιτητές σι-
γά-σιγά αποβάλλουν τον φόβο, μα-
θαίνουν να αγγίζουν σε αρρώστους
και σε πτώματα και συνειδητοποι-
ούν ότι το λειτούργημά τους είναι
και αυτό ένα είδος εργασίας, στο
τέλος της ημέρας. 

Πολλοί γιατροί στο διάβα του
χρόνου αποκτούν τόση αυτοπε-
ποίθηση από τα «χουμίσματα» από
ασθενείς και τόσα πολλά χρήματα
στην τσέπη, ώστε να νομίζουν ότι
είναι οι ίδιοι μικροί θεοί και άτρωτοι
από ασθένειες. Και όλα αυτά μέχρι
να τους κτυπήσει και αυτούς την
πόρτα ο Αρχάγγελος Μιχαήλ. Η
ιστορία επαναλαμβάνεται από τα
αρχαία χρόνια μέχρι και σήμερα,
με γιατρούς «θαυματοποιούς», οι
οποίοι λυτρώνουν από τον ανθρώ-
πινο πόνο, αλλά και γιατρούς «ένο-
χους» για κάθε θάνατο. Στην αρ-
χαιότητα υπήρχαν τα Ασκληπιεία,
κλειστές δομές θεραπείας, με με-
ταφυσικές πτυχές. Σήμερα υπάρ-
χουν οι «μυστικές» κλινικές σε Ελ-
βετία και άλλες «ξεχωριστές» χώρες,
όπου οι πλούσιοι πληρώνουν αδρά
για να αποκτήσουν στίγματα αι-
ωνιότητας, όπως νομίζουν, όλοι
αυτοί οι οποίοι πατούν επί πτωμά-
των για να πλουτίσουν. Δεν είναι
τυχαίο και το γεγονός ότι δεν βλέ-
πεις στα ιατρεία εικόνες των Αγίων
Αναργύρων, αλλά συνήθως εικόνες
των αγίων που φέρουν τα ονόματα
οι γιατροί. Υπάρχουν και οι εξαι-
ρέσεις γιατρών, οι οποίοι υπηρετούν
τους ασθενείς θυσιάζοντας και τις
ψυχές και την υγεία τους πολλές
φορές, παραγνωρίζοντας τον απα-
τηλό Μαμωνά. 

Με την εισαγωγή του μονοα-
σφαλιστικού ή ουσιαστικά πλέον
μονοπωλιακού ΓεΣΥ, αυξάνονται
και πληθύνονται οι διαφημίσεις για
εξετάσεις πρόληψης διαφόρων ασθε-
νειών. Έφθασαν στο σημείο να δια-
φημίζουν και τα συμπτώματα ασθε-
νειών, προκαλώντας πανικό στους
ακροατές οι οποίοι τρέχουν και
απαιτούν εξετάσεις. Και ως αυτό –
επιβεβαιούμενηπροφητεία–οι ασθέ-
νειες αυξάνονται, τα φάρμακα και
οι ακτινογραφίες πολλαπλασιάζονται
και οι ουρές στα νοσηλευτήρια δεν
έχουν τελειωμό. Την ίδια ώρα, το
διαδίκτυο παίρνει φωτιά στις ιατρι-
κές ιστοσελίδες και οι «αυτόματες»

διαφημίσεις προκαλούν πανικό.
Όπως έλεγαν και αρχαίοι πρόγονοί
μας, αν δεν αρρωστήσει η ψυχή,
δεν αρρωσταίνει το σώμα. Και έτσι
δημιουργείται ένας φαύλος κύκλος,
με θύματα τους πολίτες και μεγάλους
κερδισμένους τους επαγγελματίες
στον χώρο της υγείας και τις φαρ-
μακοβιομηχανίες. Δεν είναι τυχαίο
το γεγονός ότι γέμισαν οι πόλεις
και τα χωριά με φαρμακεία, χημεία
και ιατρικά κέντρα, ενώ τα ιδιωτικά
νοσηλευτήρια πωλούνται και αγο-
ράζονται σε τρελές τιμές. Κατά τα
άλλα ο μέσος όρος ζωής μειώνεται
αντί να αυξάνεται, μετά την εισα-
γωγή του ΓεΣΥ, ενώ από ποιότητα
ζωής δεν πρέπει να λέγονται και
πολλά.

Πρόσφατα μεγάλος στην ηλικία
γιατρός, εκτός ΓεΣΥ, γελούσε με
τα «καμώματα», τους φόβους, ή και
αδυναμίες νέων γιατρών, οι οποίοι
–ηθελημένα ή όχι– οχυρώνονται
πίσω από τα πρωτόκολλα και τα
«άκοπα» χρήματα του ΓεΣΥ και
υποβάλλουν ασθενείς σε δεκάδες
εξετάσεις. Μιλούσε για την περι-
πέτεια ενός ανθρώπου ο οποίος
πανικοβλήθηκε από διαφημίσεις
και έτρεξε στον νεαρό προσωπικό
του γιατρό. Αυτός του έγραψε ένα
σωρό εξετάσεις και ακτινογραφίες
και τελικά υποβλήθηκε και σε εγ-
χείρηση. Όλα αυτά με δαπάνες αρ-
κετών χιλιάδων ευρώ για το ΓεΣΥ.
Ωστόσο το «πρόβλημα» εξακολου-
θούσε να υφίσταται και τότε κα-
τέφυγε στον «μεγάλο» γιατρό, ο
οποίος με την κουβέντα και την
εξέταση με τα χέρια, κατάλαβε ότι
ήταν αλλού το πρόβλημα. Και τον
θεράπευσε με μια απλή κρέμα και
μερικά χάπια. Ανάλογα θλιβερά πε-
ριστατικά συμβαίνουν καθημερινά,
γι’ αυτό και οι «ειδικοί» μιλούν συ-
νεχώς για ιατροσυμβούλια, για
ασφάλειες, για ιατρικά λάθη και
για πρωτόκολλα, τα οποία ωστόσο
δεν ταιριάζουν σε όλους τους ασθε-
νείς. Δεν είναι τυχαίο και το γεγονός
ότι πολλοί ασθενείς εμπιστεύονται
πλέον περισσότερο τους εναλλα-
κτικούς γιατρούς, καταφεύγουν σε
δίαιτες με βότανα και βιταμίνες και
αποφεύγουν όσο μπορούν τους για-
τρούς και τα νοσοκομεία, έστω και
αν είναι θεωρητικά σχεδόν δωρεάν. 

Είναι καιρός να ξεκινήσει μια
σοβαρή συζήτηση για τις διαφη-
μίσεις για προληπτικές εξετάσεις,
για εμβόλια και φάρμακα και αν
αυτές συμβάλλουν ή όχι στην πρό-
ληψη ασθενειών ή αν απλώς προ-
καλούν πανικό στους ανθρώπους.
Η ιατρική είναι πλέον βαριά βιο-
μηχανία, με ρομπότ, με σύγχρονα
μηχανήματα, αλλά και πανάκριβα
φάρμακα. Επιτέλους ας αναλάβουν
τις ευθύνες τους οι γιατροί και οι
διαφημιστές και δεν είναι ανάγκη
–καθημερινώς– να πανικοβάλλουν
τους ανθρώπους με αρρωστο-δια-
φημίσεις.

Αρρωστο-διαφημίσεις
Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Μοίρα και ενοχή 

«Χ όρεψέ με μέχρι το τέλος
του έρωτα» και η συγγρα-
φέας του κειμένου οφείλει

μια συγγνώμη στους εραστές του
στρατοκρατικού καθεστώτος του
Ισραήλ και του δικαιώματος για
αυτοάμυνα. Όσα θα ακολουθή-
σουν περιέχουν στίχους, εικόνες,
αριθμούς και μνήμες που ίσως
ενοχλήσουν. 

«Χόρεψέ με στην ομορφιά σου
μ’ ένα φλεγόμενο βιολί» τραγουδά
ο Λέοναρντ Κοέν, κρατώντας ζων-
τανό το φρικιαστικό έθιμο των
στρατοπέδων συγκέντρωσης να
βάζουν τους μουσικούς που υπήρ-
χαν μεταξύ των κρατουμένων να
παίζουν μικρά κουαρτέτα εγχόρ-
δων, όσο οι Ναζί εξόντωναν Εβραί-
ους. «Χόρεψέ με μέσα από τη σύγ-
χυση» και ο εφιάλτης του Θεσ-
σαλονικιού Εβραίου, Ιάκωβου
Στρούμσα, ξαναξυπνά. Είναι αυτός
που εκτέλεσε χρέη του πρώτου
σόλο-βιολιού στην ορχήστρα του
Μπιρκενάου. Η δουλειά της ορ-
χήστρας ήταν κάθε μέρα να παίζει
για ώρες το χρονικό διάστημα
που οι όμηροι-αιχμάλωτοι οδη-
γούνταν στους θαλάμους αερίων
και στα κρεματόρια. Οι SS φρόν-
τισαν μαζοχιστικά έτσι ώστε μια
μελωδία να καλύπτει τις κραυγές
όσων οδηγούνταν στον θάνατο
ή σε βασανιστήρια.

Πόσες φορές ακούσαμε στα
ακαδημαϊκά συνέδρια των γρα-
βατωμένων πνευματικών ανθρώ-
πων και στα τηλεοπτικά πάνελ
διερευνητικών συζητήσεων σχε-
τικά με το ολοκαύτωμα των Εβραί-
ων το εξής ερώτημα: 

«Ο πολιτισμένος κόσμος τι έκα-

νε; Πώς μπόρεσε να σωπάσει;».
Για να ακολουθήσει το επόμενο:
«Μπορεί να υπάρξει ποίηση μετά
το Άουσβιτς;».

Τέλη Νοεμβρίου 2023. Τώρα
ξέρει και η δική μας γενιά. Ο πο-
λιτισμένος κόσμος μια χαρά μπο-
ρεί να σιωπά. Μια χαρά μπορεί
να εξισώνει την εγκληματική Χα-
μάς με τη φιλειρηνική Παλαιστι-
νιακή Aρχή, για να μη χαλάσουν
οι σχέσεις με τον στρατηγικό εταί-
ρο Νετανιάχου. Με το χέρι στην
καρδιά και την καρδιά στον θά-
νατο, μπορεί ξεδιάντροπα να κλεί-

νει τα μάτια σε μια πρωτόγνωρη
δολοφονία δεκατριών χιλιάδων
αμάχων σε λίγες βδομάδες και να
νομιμοποιεί το έγκλημα. Όλες
αυτές τις βδομάδες, μετά από την
εγκληματική επίθεση της τρομο-
κρατικής Χαμάς την 7η Οκτωβρί-
ου, βγαίνουν παρουσιαστές και
ανταποκριτές από το Ισραήλ
στους τηλεοπτικούς δέκτες και
προβάλλουν μονομερώς τη δίκαιη
ομολογουμένως απαίτηση των
Ισραηλινών για επιστροφή των
αιχμαλώτων στα σπίτια τους. Όλες
αυτές τις εβδομάδες, είναι τραγικά
ολιγάριθμες οι φωνές των Παλαι-

στινίων που φτάνουν στ’ αφτιά
μας. Κάποιος μάλλον θα έδωσε
εντολή να παίζει για ώρες η ορ-
χήστρα με το κλασικό μελωδικό
αφήγημα του ακροδεξιού Νετα-
νιάχου, έτσι ώστε να καλύπτονται
οι κραυγές των πολιορκημένων
μελλοθανάτων στη Γάζα.

Και προκύπτει το δικό μας ερώ-
τημα: Μπορεί να υπάρξει δημο-
σιογραφία μετά τη Γάζα 2023; 

«Χόρεψέ με μέχρι τα παιδιά
να ζητήσουν να γεννηθούν» και
οι στίχοι του Λέοναρντ Κοέν
ηχούν ειρωνικά και μακάβρια
στον ρυθμό απανωτών βομβαρ-
δισμών και σειρήνων ασθενοφό-
ρων, με τη Λωρίδα της Γάζας να
μετατρέπεται (μέσα σε λίγες βδο-
μάδες!) σε νεκροταφείο 5.500 χι-
λιάδων παιδιών.

Παιδιά που γεννήθηκαν πο-
λιορκημένα. Παιδιά που μεγάλω-
σαν στη φυλακή της Λωρίδας της
Γάζας. Παιδιά που τους φόρεσαν
οι γονείς τους χρωματιστά βρα-
χιόλια στα χέρια, ώστε να ανα-
γνωριστούν σε περίπτωση που
σκοτωθούν, αφού στην εμπόλεμη
ζώνη είναι δύσκολο να ξεχωρί-
σουν τα νεκρά σώματα στις μα-
ζικές ταφές.

«Σήκωσέ με σαν κλαδί ελιάς
και γίνε το περιστέρι μου». Τώρα
ξέρει και η δική μας γενιά. Τα ποι-
ήματα που μας δίδαξαν στα σχο-
λεία και τα απαγγείλαμε στις γιορ-
τές με κλάδους ελαίας στα μαλλιά
και περίσσιο συναίσθημα, είναι
μόνο για να αγκαλιαζόμαστε συγ-
κινημένοι κατά τη διάρκεια της
εκδήλωσης. Κι όταν σιγοψιθυρί-
ζουμε εκείνο το σπουδαίο και σε

στίχο και σε μελωδία «Μη παρα-
καλώ σας, μη λησμονάτε τη χώρα
μου», τώρα ξέρουμε στα σίγουρα
πως, αν το ’χουμε στη μοίρα μας
να δούμε –κατά Σεφέρη– «ένα
Σκάμαντρο να ξεχειλάει κουφά-
ρια», κι αν οι σχέσεις μας με τους
γείτονες εκτροχιαστούν και πρέπει
να χορέψουμε σε ρυθμούς βομ-
βαρδισμών, σειρήνων ασθενο-
φόρων και χορού θανάτου, κανέ-
νας δεν θα ακούσει τις φωνές μας.
Κάποιος βιολιστής θα εντεταλθεί
να παίζει μια κλασική μελωδία,
ώστε να καλύπτονται οι κραυγές. 

«Χόρεψέ με μέχρι να πέσει η
αυλαία και τα φιλιά μας να γίνουν
συνήθεια», έγραψε σε αυτή την
τρυφερή μελωδική προσευχή ο
Λέοναρντ Κοέν, αφιερώνοντας
στην ανθρωπότητα ένα τραγού-
δι-μνημείο της ευαισθησίας έναντι
της φρικαλεότητας. 

«Φτιάξε ένα καταφύγιο μέχρι
κάθε νήμα να κοπεί», ενώ στη
Γάζα δεν υπάρχει ένα ασφαλές
καταφύγιο. «Χόρεψέ με τρυφερά,
χόρεψέ με και για πολύ καιρό»,
ενώ έχει αποφασιστεί προσωρινή
κατάπαυση του πυρός και ανταλ-
λαγή Ισραηλινών όμηρων με Πα-
λαιστίνιους κρατούμενους στο
Ισραήλ.

«Χόρεψέ με μέχρι το τέλος του
έρωτα», ενώ οι εραστές του στρα-
τοκρατικού Ισραήλ αποσιωπούν
τους αριθμούς των νεκρών αμά-
χων χειροκροτώντας τις εκκαθα-
ρίσεις ελαφρά τη καρδία. 

Ο –ελαφρά τη καρδία– απάν-
θρωπος δεν πέθανε ποτέ. 

Η κα Κούλα Στυλιανού είναι φιλόλογος.

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr

<<<<<<

Κάποιος μάλλον θα
έδωσε εντολή να παίζει
για ώρες η ορχήστρα με
το κλασικό μελωδικό
αφήγημα του ακροδε-
ξιού Νετανιάχου...

<<<<<<

Η «ενοχή» των Δυτικών
απέναντι στο Ισραήλ
δεν αφορά το Ισραήλ,
αλλά τα δυτικά
φιλελεύθερα έθνη. 
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Ενα σύννεφο αριστερής μελαγχο-
λίας απλώνεται στην Κουμουν-
δούρου από το καλοκαίρι και μετά 
και δεν λέει να φύγει. Στον «ΣΥ-
ΡΙΖΑ εσωτερικού» όσοι έμειναν 
παλεύουν να κρατήσουν τη θέση 
της αξιωματικής αντιπολίτευσης 
που δημοσκοπικά δείχνει να χά-
νεται. Στον «ΣΥΡΙΖΑ εξωτερικού» 
αυτοί που αποχώρησαν έχουν ως 
στόχο να δείξουν πως δεν είναι 
το παλιό 3%, αλλά ό,τι απέμεινε 
από την κυβερνώσα Αριστερά που 
προσπαθεί να ανασυσταθεί. Από 
τη στιγμή μάλιστα που ο Στέφα-
νος Κασσελάκης φαίνεται να έχει 
αποφασίσει να κάνει «αποποίηση 
κληρονομιάς», οι πρώην κορυφαί-
οι υπουργοί – σαραντάρηδες του 
κόμματος, Εφη Αχτσιόγλου, Αλέ-
ξης Χαρίτσης, Νάσος Ηλιόπουλος 
και ∆ημήτρης Τζανακόπουλος, δεν 
φαίνεται να είχαν άλλη επιλογή 
από το να μαζέψουν αυτοί τα «αση-
μικά» και να τα πάρουν μαζί τους.

Η διπλή διάσπαση ήταν απο-
τέλεσμα της «αεροπειρατείας» 
του Σεπτεμβρίου, όταν ο Στέφα-
νος Κασσελάκης αιφνιδίασε τους 
πάντες και εγκαταστάθηκε στον 
έβδομο όροφο της Κουμουνδού-
ρου. Ο ΣΥΡΙΖΑ αποδείχτηκε πως 
ήταν «γυμνός», χωρίς άμυνες, ισχυ-
ρούς κομματικούς μηχανισμούς 
και μια συμπαγή βάση που οφεί-
λει να έχει ένα κόμμα εξουσίας. Τα 
δύο στρατόπεδα πλέον θα ρίχνουν 
μόνο κάποιες λοξές ματιές στους 
διαδρόμους της Βουλής, καθώς οι 
στοχεύσεις τους είναι εντελώς δι-
αφορετικές.

Οι στόχοι

Oσοι έφυγαν από την Κουμουν-
δούρου έχουν ακόμα πολύ δρό-
μο να διανύσουν μέχρι να γίνουν 
κόμμα. Η «βιτρίνα» τους θα είναι η 
κοινοβουλευτική ομάδα των «11», 
η οποία θα χαράξει τον δρόμο, με 
επικεφαλής εκτός απροόπτου, τον 
Αλέξη Χαρίτση. Κοινοβουλευτι-
κός εκπρόσωπος δεν αποκλείεται 
να οριστεί ο Νάσος Ηλιόπουλος, 
ενώ κομβικό ρόλο αναμένεται να 
έχει και ο Ευκλείδης Τσακαλώτος. 
Σχεδόν όλοι (οκτώ από τους έντε-
κα) βγήκαν πρώτοι στις περιφέρει-
ές τους στις τελευταίες εκλογές. 
Σταθμός είναι η μάχη του προ-
ϋπολογισμού. Από τα αριστερά 
«ορεινά διαμερίσματα» της Ολο-
μέλειας πίσω από τα έδρανα της 
Πλεύσης Ελευθερίας, θα δώσουν 
τη μάχη να αποδείξουν πως απο-

τελούν μια «οραματική προοδευ-
τική αντιπολίτευση» που είναι σε 
θέση να δημιουργήσει τις προϋπο-
θέσεις για την ανατροπή της Νέας 
∆ημοκρατίας. 

Βιασύνη να φτιαχτεί κόμμα, 
από τη στιγμή που λειτουργεί 
η κοινοβουλευτική τους ομάδα, 
δεν υπάρχει. Οι επαφές με κινή-
σεις, προσωπικότητες, νεολαίους, 
αποχωρήσαντες από τον ΣΥΡΙΖΑ 
και απογοητευμένους πολίτες του 
προοδευτικού χώρου θα προηγη-
θούν και θα ενταθούν, προκειμέ-
νου να συγκροτηθεί κάτι ευρύ-
τερο. Θα επιχειρηθεί καταγραφή 
του κόσμου που έφυγε από τον 
ΣΥΡΙΖΑ, καθώς οργανώνονται από 
την «Ομπρέλα» καλέσματα σε όλη 

την Ελλάδα. Είναι σίγουρο πως το 
υπόλοιπο 2023 θα κυλήσει κάπως 
έτσι. Οι επιλογές από εκεί και μετά 
είναι δύο, όπως είναι σε θέση να 
γνωρίζει η «Κ». Είτε θα συγκροτη-
θεί μια λίστα αποκλειστικά για τις 
ευρωεκλογές και αφού μετρηθούν 
οι δυνάμεις του νέου φορέα μετά 
τον Ιούνιο θα λάβει υπόσταση επί-
σημα ως νέο κόμμα. Ή αυτό θα γί-
νει εξαρχής. Το στρατηγείο τους 
θα είναι η Βουλή με το γραφείο 
του προέδρου και των βουλευτών 
που θα αποκτήσουν σύντομα, ενώ 
η Θεανώ Φωτίου αναζητεί και γρα-
φεία στο κέντρο όπου θα συστε-
γαστούν με την «Ομπρέλα». Από 
την πολύ καλή σχέση του Αλέξη 
Χαρίτση με τον Πέτρο Κόκκαλη 
συμπεραίνεται πως η οικολογία 
θα είναι πολύ ψηλά στην ατζέντα 
και δεν αποκλείεται μαζί με την 
Αριστερά να αποτελούν βασικά 
συστατικά του ονόματος της κοι-
νοβουλευτικής ομάδας.

Χωρίς να επιθυμούν να αλλά-
ξουν το σημερινό status –με τον 
ΣΥΡΙΖΑ να αποτελεί την αξιωμα-
τική αντιπολίτευση– δεν αποκλεί-
ουν και άλλοι βουλευτές το επτά-
μηνο μέχρι τις ευρωεκλογές να 

περάσουν στην απέναντι όχθη. 
Σύμφωνα με πληροφορίες με τον 
Γιώργο Ψυχογιό, που ανήκε στην 
«Ομπρέλα», είχαν γίνει συζητήσεις 
για να είναι ο δωδέκατος, ωστό-
σο και προσωπικά ζητήματα που 
αντιμετωπίζει τον κράτησαν πιο 
πίσω. Αν η Κουμουνδούρου αρχί-
σει να «φυλλορροεί» ακόμα πιο πο-
λύ, πιστεύουν πως ένα νέο ρεύμα 
θα ενισχύσει την καινούργια προ-
σπάθεια. Eνα είναι σίγουρο: Η νέα 
Κ.Ο. έχει τη δυνατότητα να συνο-
μιλεί πολύ πιο εύκολα με το ΠΑ-
ΣΟΚ σε σύγκριση με τον ΣΥΡΙΖΑ. 
Το γεγονός πως δεν κοιτούν μόνο 
αριστερά φαίνεται από τη συμμε-
τοχή του Νίκου Μπίστη στο εγ-
χείρημα, ο οποίος πρωτοστάτησε 
στη δημιουργία της Προοδευτικής 
Συμμαχίας στον ΣΥΡΙΖΑ μέσω της 
«Γέφυρας». Την αλλαγή του τοπίου 
σηματοδότησε η αποχώρηση του 
∆ημήτρη Παπαδημούλη, ενώ τα 
βλέμματα πλέον είναι στραμμένα 
στον Γιάννη ∆ραγασάκη, που είναι 
σταθερός συνομιλητής των «6+6».

Ο νέος και ο πρώην

Για όσους έμειναν πίσω τα 
πράγματα είναι πολύ διαφορετι-

κά. Γνωρίζουν πως θα υπάρξει μια 
σύγκρουση, έστω και σιωπηρή, για 
το ποιος έχει το πιο ελκυστικό σχή-
μα στη Βουλή. Υποστηρίζουν πως 
η εσωστρέφεια του προηγούμενου 
διαστήματος ήταν η βασική αιτία 
για την κακή δημοσκοπική εικό-
να του ΣΥΡΙΖΑ και από εδώ και 
στο εξής θα επιχειρήσουν να κά-
νουν μια φυγή προς τα εμπρός. Ο 
Στέφανος Κασσελάκης, παρά τους 
χαμηλούς τόνους της Πολιτικής 
Γραμματείας, έδειξε με την ανάρ-
τησή του την Παρασκευή κατά 
της Εφης Αχτσιόγλου πως δεν θα 
σταματήσει τις επιθέσεις σε όσους 
εγκατέλειψαν το κόμμα («Αν είχε 
έρθει προεκλογικά η Εφη Αχτσιό-
γλου και μου είχε πει “αυτή η κα-
ρέκλα είναι το όνειρο της ομάδας 
μου, ή βγαίνω πρόεδρος ή φεύγω”, 
θα είχα κάνει πίσω για χάρη της 
ενότητας», έγραψε στα κοινωνικά 
δίκτυα). Από τη μια θα επιχειρεί 
να αποδομήσει την επιχειρημα-
τολογία τους –γνωρίζοντας πως 
στοχεύουν στην αποσυσπείρωση 
του ΣΥΡΙΖΑ– και από την άλλη η 
απόλυτη προτεραιότητά του θα εί-
ναι το αντιπολιτευτικό έργο, εστιά-
ζοντας στην ακρίβεια. Αναμένεται 

σύντομα να παρουσιάσει μια νέα 
ομάδα συνεργατών, οι οποίοι θα 
τον στελεχώνουν αλλάζοντας ριζι-
κά το προφίλ της Κουμουνδούρου. 
Σύμφωνα με πληροφορίες της «Κ», 
ο Στέφανος Κασσελάκης ξεκαθάρι-
σε στη συνεδρίαση της Πολιτικής 
Γραμματείας πως δεν ισχύουν οι 
φήμες ότι θα είναι υποψήφιος για 
την Ευρωβουλή.

Μέσα σε αυτό το περιβάλλον 
είναι σίγουρο ότι η θέση του Αλέ-
ξη Τσίπρα γίνεται πιο δύσκολη. Ως 
εγγυητής της ενότητας έκανε την 
ύστατη προσπάθεια γνωρίζοντας 
πως δεν θα ήταν δυνατόν να απο-
τρέψει τη διάσπαση. Ο ΣΥΡΙΖΑ εί-
ναι το σπίτι του και οφείλει με τη 
στάση του να τον στηρίζει, ωστόσο 
υπάρχουν δύο δεδομένα: Κάποιοι 
από τους επιγόνους του έχουν πε-
ράσει πλέον απέναντι και ο νέος 
πρόεδρος δεν σταματά να αμφι-
σβητεί τον πυρήνα της οικονομι-
κής πολιτικής που εφαρμόστηκε 
από το 2015-2019. Και το ερώτημα 
είναι τι θα κάνει, αν ο Στέφανος 
Κασσελάκης συνεχίσει να «κοκκι-
νίζει» τη διαχωριστική γραμμή με 
την περίοδο διακυβέρνησής του.

Με την αποχώρηση της 
«Ομπρέλας» και της «ομάδας 
Αχτσιόγλου» παραδόθηκε και η 
σκυτάλη της εσωκομματικής αντι-
πολίτευσης. Η πρώτη συνεδρίαση 
της Πολιτικής Γραμματείας ήταν 
ενδεικτική και φάνηκε πως ο Στέ-
φανος Κασσελάκης κάθε δύο εβδο-
μάδες, που θα συγκαλείται το όρ-
γανο, δεν θα περνάει εύκολα. Ο 
∆ιονύσης Τεμπονέρας έδειξε τα 
«δόντια» του, καθώς επέμεινε χω-
ρίς αστερίσκους στη διεξαγωγή 
ενός συνεδρίου απολογιστικού, αυ-
τοκριτικής και ιδεολογικής τοπο-
θέτησης μέσα στον Ιανουάριο. Της 
συνεδρίασης, άλλωστε, σύμφωνα 
με πληροφορίες της «Κ», ακολού-
θησε συνάντηση παλαιών προ-
εδρικών σε εστιατόριο στο Πα-
γκράτι, αρκετοί από τους οποίους 
έβαλαν πρόσφατα «μπλόκο» στην 
ιδέα του προέδρου να κάνει δη-
μοψήφισμα για τις διαγραφές. Το 
«μενού» ήταν και πολιτικό και τα 
εδέσματα απόλαυσαν οι δύο γραμ-
ματείς Ράνια Σβίγκου και Γιώργος 
Βασιλειάδης, η πάντα κομματικά 
ισχυρή και σταθερή συνομιλήτρια 
του Αλέξη Τσίπρα, Oλγα Γεροβα-
σίλη, ο Αλέκος Φλαμπουράρης, ο 
Κώστας Ζαχαριάδης, ο Θανάσης 
Θεοχαρόπουλος, ο ∆ιονύσης Κα-
λαματιανός, ενώ λίγο καθυστερη-
μένη έφτασε και η Μαριλίζα Ξενο-
γιαννακοπούλου.

Οι ορεινοί και οι ορφανοί
Από τη βορειοανατολική πτέρυγα της Βουλής το νέο κόμμα θα δοκιμάσει να υπερκεράσει το κόμμα Κασσελάκη

Ο Διονύσης Τεμπονέρας συνομιλεί με την Εφη Αχτσιόγλου και τον Αλέξη Χαρίτση, στο περιθώριο της πρόσφατης συνεδρίασης της Κ.Ε. του ΣΥΡΙΖΑ. 
Μετά την αποχώρηση των δύο τελευταίων, o Αχαιός πολιτικός παρέλαβε τη «σκυτάλη» της εσωκομματικής αντιπολίτευσης στην ηγεσία Κασσελάκη.
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Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΖΟΛΕΤΟΥ

Ο Αλέξης Τσίπρας είναι πολιτικός 
με σημαντικές δεξιότητες, που 
ασχέτως του πώς τον αξιολογεί 
συνολικά κάποιος, οφείλει να ανα-
γνωρίσει. Υψηλές επικοινωνιακές 
δυνατότητες, ικανότητα στη δη-
μιουργία ταυτίσεων, προσαρμο-
στικότητα, καλή αντίληψη των 
θεμάτων. Παρά τα αναμφίβολα 
προσόντα του, ωστόσο, σε όλη τη 
διαδρομή του επανέλαβε το ίδιο 
λάθος: μια σωστή απόφαση την 
υλοποίησε με τόση καθυστέρη-
ση, που τελικά δεν του απέδωσε. 
 
Οταν στις αρχές του 2015 έπρεπε 
ως πρωθυπουργός να προχωρή-
σει σε μια «ομαλή προσγείωση», 
τράβηξε τα πράγματα στα άκρα. 
Και όταν τελικά έκανε αυτό που 
και ο ίδιος αντιλήφθηκε ότι ήταν 

σωστό –να υπογράψει δηλαδή 
τη συμφωνία με τους εταίρους–, 
η ζημιά που είχε υποστεί και η 
χώρα αλλά και ο ίδιος ήταν με-
γάλη, καθώς σπατάλησε σε ελά-
χιστο χρόνο το πολιτικό του κε-
φάλαιο. Ελάχιστους μήνες μετά 
τις εκλογές του Σεπτεμβρίου ’15 
ο ΣΥΡΙΖΑ πέρασε δεύτερο κόμ-
μα, χωρίς έκτοτε να ανακτήσει 
το προβάδισμα. 

Οταν μετά τον Σεπτέμβριο ’15 και 
τη «ρεαλιστική» στροφή έπρεπε 
να ξεκόψει με τους ΑΝΕΛ του Πά-
νου Καμμένου και να επιδιώξει 
μια συμμαχία με τα τότε κόμματα 
του ενδιάμεσου χώρου (ΠΑΣΟΚ 
ή Ποτάμι), δεν το έκανε. Το επι-
χείρησε στο τέλος της θητείας 
του, όταν είχε ήδη δημιουργηθεί 
ισχυρό αντιΣΥΡΙΖΑ ρεύμα, όταν 
η δυναμική υπέρ της Ν.∆. ήταν 
ήδη ισχυρή κι ενώ οι σχέσεις με 
το ΠΑΣΟΚ και το Ποτάμι είχαν 
ήδη δηλητηριαστεί.
 
Οταν μετά το 2019, ορθώς μίλησε 
για ανάγκη διεύρυνσης και στρα-
τηγικής μετάλλαξης του ΣΥΡΙΖΑ 
σε ένα κόμμα με πιο μετριοπαθές 
- σοσιαλδημοκρατικό προφίλ, δεν 
προχώρησε σε ανάλογες συμβο-
λικές πρωτοβουλίες. Λόγω της 
αδράνειας –αν όχι της ανοχής 

του– εγκλωβίστηκε στην επιζή-
μια τοξικότητα που εξέπεμπαν φι-
λικά σε εκείνον Μέσα, περσόνες 
του ∆ιαδικτύου και μερίδα υπο-
στηρικτών του, που απλώς ανα-
παρήγαγαν γηπεδικές ύβρεις. Κι 
όταν και πάλι με καθυστέρηση 
επιχείρησε να λάβει κάποια πει-
θαρχικά μέτρα έναντι συγκεκρι-
μένων στελεχών, έκανε τελικά 
πίσω μπροστά στις αντιδράσεις 
που συνάντησε. 
 
Ερχόμαστε στα τωρινά. Βλέποντας 
τη διαλυτική κατάσταση των τε-
λευταίων εβδομάδων, ο κ. Τσί-
πρας επιχείρησε να παρέμβει για 
να αποτρέψει αποχωρήσεις στε-
λεχών και να νουθετήσει τον νέο 
πρόεδρο. Μόνο που η παρέμβα-
σή του ήρθε και πάλι αργά, εξ ου 
και δεν απέδωσε παρά την κατα-
λυτική επιρροή του στο κόμμα. 

Στο διάστημα της «σιωπής» του, 
οι αντεγκλήσεις κορυφώθηκαν 
ανεξέλεγκτα, ενώ οι σχέσεις του 
με πολιτικά «παιδιά του» επλή-
γησαν, όταν κατά τη διαδικασία 
εκλογής προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ 
επέτρεψε να διακινούνται ιστο-
ρίες για ανύπαρκτα SMS και μομ-
φές για δήθεν υπονόμευσή του. 
 
Αποτέλεσμα; Το κόμμα που ο ίδιος 
οδήγησε από το 5% στην εξουσία 
κατρακυλάει δημοσκοπικά, διαλύ-
εται οργανωτικά, πρώην στενοί 
συνεργάτες του αποχωρούν ως 
«αποστάτες». Ενώ ο κ. Κασσελά-
κης, που εξελέγη με την υπόσχε-
ση «να κερδίσει τον Μητσοτάκη», 
προσώρας μοιάζει να κοντράρε-
ται με τον κ. Κουτσούμπα για την 
τρίτη θέση. 
 
Τίποτα δεν αποκλείει, αν η περιδί-

νηση στον ΣΥΡΙΖΑ συνεχιστεί, να 
αναληφθούν κι άλλες πρωτοβου-
λίες. Πιθανότατα, όμως, είναι ήδη 
αργά. Η ζημιά που έχει υποστεί ο 
ΣΥΡΙΖΑ είναι μεγάλη. Οι αποχω-
ρήσεις στελεχών αφαιρούν εσω-
κομματικά αντίβαρα και δυνα-
τότητες θεσμικών λύσεων, εξ ου 
και μοιάζουν επίσης προβλημα-
τικές. Οι όποιες αντιπαραθέσεις, 
ειδικά μέχρι τις ευρωεκλογές, θα 
δυσκολέψουν μελλοντικές επανα-
συγκολλήσεις.
 
Η πρωτοβουλία του κ. Τσίπρα να 
αποτρέψει τη διάσπαση έμοιαζε 
βγαλμένη από το παρελθόν. Ηταν 
σωστή, υλοποιήθηκε όμως με κα-
θυστέρηση. Και απέτυχε.

 
Ο κ. Ευτύχης Βαρδουλάκης είναι 
σύμβουλος στρατηγικής και 
επικοινωνίας.

Σε όλη τη διαδρομή του 
ο Τσίπρας επανέλαβε 
το ίδιο λάθος: πήρε τις 
σωστές αποφάσεις, αλλά 
με τόση καθυστέρηση, 
ώστε δεν μπορούσαν πια 
να αποδώσουν.

Α Π Ο Ψ Η

Ο αρχηγός που πάντα αργεί
Του ΕΥΤΥΧΗ ΒΑΡΔΟΥΛΑΚΗ 

Αυτοί που μένουν... αυτοί που φεύγουν

ΕυρωβουλήΚοινοβουλευτική 
Ομάδα

11 / 47
βουλευτές έφυγαν

Κεντρική 
Επιτροπή

Πολιτική 
Γραμματεία

108 / 302
μέλη έφυγαν

18 / 42
μέλη έφυγαν

2 / 6
ευρωβουλευτές 

έφυγαν

Οι αποχωρήσαντες είναι 
σε θέση να συνομιλή-
σουν με το ΠΑΣΟΚ 
και να σπάσουν τα 
στεγανά που υπήρχαν 
με τον παλιό ΣΥΡΙΖΑ.



Ηγέτες και
ηγέτιδες 

κορυφαίων 
εταιρειών

μιλούν για
τις προκλήσεις

και τις ευκαιρίες
ενώπιον 

ένός νέου
οικονομικού

κύκλου
στην Κύπρο

ΚΥΡΙΑΚΗ
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ΕΙΔΙΚΗ ΕΚΔΟΣΗ 

Ο νέος οικονομικός 
κύκλος της Κύπρου
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Δίχως υπερβολικές προσδοκίες, 
ούτε όμως και φόβο για εκτροχια-
σμό των σχέσεων στην παρούσα 
φάση οδεύει η κυβέρνηση για το 
Ανώτατο Συμβούλιο Συνεργασί-
ας (ΑΣΣ) Ελλάδας - Τουρκίας, που 
θα πραγματοποιηθεί στην Αθή-
να στις 7 ∆εκεμβρίου. Αναμένε-
ται να προχωρήσουν διάφορες 
συμφωνίες στο ευρύτερο πλαί-
σιο της θετικής ατζέντας (πο-
λιτική προστασία, συνοριακές 
διαβάσεις, εμπορικές συναλλα-
γές κ.ά.), ωστόσο το πιο ενδιαφέ-
ρον ερώτημα που μένει να απα-
ντηθεί –ιδιαίτερα καθώς, πέρα 
από τη συνεδρίαση του ΑΣΣ, θα 
πραγματοποιηθεί και τετ α τετ 
του πρωθυπουργού Κυριάκου 
Μητσοτάκη με τον πρόεδρο της 
Τουρκίας Ρετζέπ Ταγίπ Ερντο-
γάν– αφορά τα επόμενα βήματα 
αυτής της διαδικασίας ανοιχτών 
ελληνοτουρκικών διαύλων, που 
άνοιξε μετά τη σύνοδο κορυφής 
του ΝΑΤΟ στο Βίλνιους τον πε-
ρασμένο Ιούλιο. 

Πηγές, με άριστη γνώση των 
επαφών οι οποίες έχουν προη-
γηθεί τους τελευταίους μήνες 
σε διάφορα επίπεδα, συγκλίνουν 
στο συμπέρασμα ότι η βούληση 
για προώθηση των διμερών επα-
φών προς την κατεύθυνση συζη-
τήσεων που είναι δυνατόν να πα-
ράγουν λύσεις είναι ισχυρότερη 
στην ελληνική πλευρά. Αντιθέ-
τως, στην τουρκική πλευρά φαί-
νεται να υπάρχει μια δυστοκία 
στην προώθηση των θεμάτων 
στην επόμενη φάση. Βεβαίως, η 
ίδια η φύση των ελληνοτουρκι-
κών διαφορών δεν επιτρέπει καν 
εύκολες συζητήσεις, πόσο μάλ-
λον λύσεις. Στην πραγματικότη-
τα, εκείνο που μένει να προσδιο-
ριστεί είναι ο χρόνος στον οποίο 
θα συνεχιστούν οι επαφές σε επί-
πεδο πολιτικών διαβουλεύσεων, 
υπό τους υφυπουργούς Εξωτερι-
κών Αλεξάνδρα Παπαδοπούλου 
και Μπουράκ Ακσαπάρ. 

Τις τελευταίες ημέρες δύο 
γεγονότα θορύβησαν αρκετούς 
στην Αθήνα σχετικά με το επι-
κείμενο ΑΣΣ. Το πρώτο ήταν η 
επίσκεψη του κ. Ερντογάν στο 
Βερολίνο και ο τορπιλισμός κά-
θε πιθανότητας γερμανοτουρκι-
κής συναίνεσης πάνω σε σημα-
ντικά θέματα, κατά τη διάρκεια 
των κοινών δηλώσεών του με 
τον καγκελάριο Oλαφ Σολτς. Αν 
και ουδείς στην ελληνική κυβέρ-
νηση τολμά να προεξοφλήσει τη 
στάση που θα τηρήσει ο πάντα 
απρόβλεπτος κ. Ερντογάν, αρμό-
διες πηγές υπενθυμίζουν ότι το 
σόου του προέδρου της Τουρκί-

ας στο Βερολίνο συνδέεται με 
τρεις παράγοντες: πρώτον, την 
προσπάθειά του να εμφανιστεί 
ως ηγέτης που προασπίζει τα δι-
καιώματα των απανταχού μου-

σουλμάνων, εν προκειμένω των 
Παλαιστινίων. ∆εύτερον, ήταν 
ενοχλημένος από το μπλόκο των 
Γερμανών στην πώληση μαχητι-
κών Eurofighter (κατασκευάζο-
νται από τετραεθνή κοινοπραξία 
Ηνωμένου Βασιλείου, Γερμανίας, 

Ιταλίας και Ισπανίας) στην Τουρ-
κία. Και, τρίτον, το προηγούμενο 
χρονικό διάστημα το Βερολίνο 
διαμαρτυρήθηκε έντονα στον κ. 
Ερντογάν για τα μηνύματα που 
μεταδίδει προς την τουρκική μει-
ονότητα της Γερμανίας. Αν και 
–σε γενικές γραμμές– η επιδεί-
νωση των γερμανοτουρκικών 
σχέσεων δεν συνιστά ευκταία 
εξέλιξη για την Αθήνα, καθώς 
συχνά το Βερολίνο διαδραμάτι-
σε γέφυρα με την Αγκυρα, δεν 
συνδέεται με την ατμόσφαιρα 
που επικρατεί αυτή τη στιγμή 
στα ελληνοτουρκικά. 

Η δεύτερη εξέλιξη που προ-
κάλεσε ανησυχία σε αρκετούς 
στην Αθήνα ήταν οι διατυπώ-
σεις του υπουργού Εξωτερικών 
Χακάν Φιντάν για τη μουσουλ-
μανική μειονότητα στη Θράκη 
(που αποκαλείται παγίως από 
τους Τούρκους αξιωματούχους 

«τουρκική»), αλλά και τους «ομο-
γενείς» στα ∆ωδεκάνησα. Και σ’ 
αυτή την περίπτωση οι δηλώσεις 
δεν αντιμετωπίστηκαν με βάση 
το περιεχόμενό τους, αλλά κυρί-
ως λόγω του χρόνου που έγιναν. 
Αλλωστε, ήδη στα μέσα Οκτω-
βρίου, κατά τις πολιτικές διαβου-
λεύσεις σε επίπεδο υφυπουργών 
Εξωτερικών και των επιτελείων 
τους, ο κ. Ακσαπάρ διαμήνυσε 
ότι η Αγκυρα δεν σκοπεύει να 
συμβιβαστεί με καμία υποχώρη-
ση σε οποιοδήποτε ζήτημα που 
συνδέεται με τη μειονότητα στη 
Θράκη ή οπουδήποτε αλλού στα 
Βαλκάνια. Η στάση αυτή –όπως 
και το γενικότερο πολιτικό ρί-
σκο– αποτέλεσε και έναν από 
τους παράγοντες που ελήφθη-
σαν υπόψη στη μεταφορά του 
ΑΣΣ από τη Θεσσαλονίκη στην 
Αθήνα. Η συγκεκριμένη στάση 
της τουρκικής πλευράς οδηγεί 

ορισμένους στην εκτίμηση ότι 
ο κ. Ερντογάν, ακόμη κι αν κι-
νηθεί σε ένα πλαίσιο ήπιων τό-
νων, όπως άλλωστε προδιαθέτει 
και η διοργάνωση του ΑΣΣ, θα 

αναφερθεί στη μειονότητα – εί-
τε ευθέως είτε εμμέσως. 

Επισήμως, μέχρι αργά το βρά-
δυ της Παρασκευής, δεν υπήρ-
χε ακόμη κάποια επίσημη ενη-
μέρωση στην κυβέρνηση ή τις 
τουρκικές διπλωματικές αρχές 

στην Αθήνα για τη μετάβαση 
του κ. Ερντογάν στη Θράκη. Επι-
μένουν, πάντως, οι πληροφορί-
ες ότι ο κ. Ερντογάν, πιθανότα-
τα στο ταξίδι της επιστροφής 
προς την Κωνσταντινούπολη, 
ενδέχεται να επισκεφθεί κάποια 
από τα μειονοτικά χωριά της Ρο-
δόπης. Αυτό, βεβαίως, μένει να 
αποδειχθεί στην πράξη. Είναι, 
πάντως, αν μη τι άλλο ενδιαφέ-
ρουσα η σύμπτωση ότι η επικεί-
μενη επίσκεψη του κ. Ερντογάν 
στην Αθήνα καταγράφεται ακρι-
βώς έξι χρόνια (7.12.2017) μετά 
τις επεισοδιακές δηλώσεις με τον 
τέως Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας 
Προκόπη Παυλόπουλο. 

Τις τελευταίες ημέρες κατα-
γράφονται και κάποιες παραβά-
σεις των κανόνων εναέριας κυ-
κλοφορίας στο FIR Αθηνών από 
ελικοφόρα της τουρκικής αερο-
πορίας (όχι μαχητικά αεροσκά-
φη). Οι παραβάσεις αυτές υπό 
κανονικές συνθήκες δεν αξιο-
λογούνται καν από την ελληνική 
πλευρά, ωστόσο η μακρά πλή-
ρης νηνεμία στο πεδίο, εκ των 
πραγμάτων τράβηξε την προσο-
χή. Στη θάλασσα, μέχρι στιγμής, 
ακόμη και όταν πραγματοποιού-
νται ασκήσεις τηρούνται ευλα-
βικά όλα όσα έχουν συμφωνη-
θεί. Επίσης, σταδιακά αρχίζουν 
να μπαίνουν σε τροχιά όλα όσα 
συμφωνήθηκαν στην Αγκυρα 
κατά τον πρόσφατο γύρο Μέ-
τρων Οικοδόμησης Εμπιστοσύ-
νης (ΜΟΕ). 

Ο αμερικανικός παράγων

Στους αστάθμητους παράγο-
ντες των ελληνοτουρκικών πε-
ριλαμβάνεται πάντα η αμερικα-
νοτουρκική σχέση, η οποία είναι 
εξαιρετικά προβληματική, όπως 
φαίνεται και από τον τρόπο που 
έχει εξελιχθεί η συζήτηση για 
την προμήθεια και εκσυγχρονι-
σμό F-16 της τουρκικής αεροπο-
ρίας και τις καθυστερήσεις στη 
διαδικασία ένταξης της Σουηδί-
ας στο ΝΑΤΟ. 

Ολα τα παραπάνω επιβεβαιώ-
νουν τη γενικότερη διπλωματι-
κή εκτίμηση που υπάρχει, ότι η 
Αγκυρα δεν επιθυμεί να μετακι-
νηθεί από τον ιδεολογικό πυρή-
να των θέσεων του κ. Ερντογάν 
και του κόμματός του, όπως έχει 
διαμορφωθεί με βάση το εθνικι-
στικό μπόλιασμα που ακολούθη-
σε το αποτυχημένο πραξικόπημα 
του 2016. Την ίδια στιγμή, ο κ. 
Ερντογάν φαίνεται ότι επιθυμεί 
να εκμεταλλευθεί την περίοδο 
νηνεμίας που επικρατεί από τον 
περασμένο Φεβρουάριο, ενώ εί-
ναι εκτεθειμένος σε άλλα ανοι-
χτά μέτωπα. 

«Τα βήματα που θα μπορούσαν να 
κάνουν τον Ρετζέπ Ταγίπ Ερντο-
γάν ισόβιο πρόεδρο της Τουρκίας 
αρχίζουν να αποκαλύπτονται», 
αναφέρουν αντιπολιτευόμενα 
τουρκικά μέσα ενημέρωσης. Ο 
κ. Ερντογάν αποκάλυψε πως σχε-
διάζει να αλλάξει τον εκλογικό νό-
μο, που είχε φέρει ο ίδιος για την 
εκλογή του προέδρου της Τουρκί-
ας, με τον οποίο πρόεδρος εκλέ-
γεται όποιος πάρει το 50% συν 
μία ψήφο. Παράλληλα, διαρρέουν 
σχέδια και αλλαγής του τουρκικού 
συντάγματος, που θα επιτρέπουν 
την επανεκλογή του προέδρου 
της Τουρκίας δίχως κανένα όριο.

«Η αλλαγή του ορίου 50%+1 
θα ήταν αποτελεσματική. Εάν 
εκλέγεται ο υποψήφιος με απλή 
πλειοψηφία, οι προεδρικές εκλο-
γές θα είναι γρήγορες, δεν θα 
προκαλούν ταλαιπωρία, δεν θα 
οδηγούν σε λάθος δρόμους. Η 
ισχύουσα απαίτηση του 50%+1 
οδηγεί σε λάθος μονοπάτια», δή-

λωσε ο κ. Ερντογάν στους δημο-
σιογράφους κατά τη διάρκεια της 
επιστροφής από το ταξίδι του στη 
Γερμανία.

Είναι εντυπωσιακή η πολιτι-
κή στροφή του Τούρκου προέ-
δρου στο συγκεκριμένο θέμα. 

«∆εν χρειάζεται να είναι κανείς 
ειδικός αναλυτής για να πει ότι 
οι δηλώσεις του στοχεύουν κυρί-
ως στο MHP – στους εθνικιστές 
εταίρους του στην κυβέρνηση. 
∆εν είναι μυστικό ότι στον κ. Ερ-
ντογάν δεν αρέσει να μοιράζεται 
την εξουσία του και γνωρίζει ότι 
η συνεργασία με το MHP περιο-
ρίζει μερικές φορές το περιθώριο 
ελιγμών που χρειάζεται», αναφέ-

ρει ο πολιτικός αναλυτής Μεχμέτ 
Γιλμάζ σε άρθρο του στην ενημε-
ρωτική ιστοσελίδα T24.

Εμπειροι αναλυτές μάς υπεν-
θυμίζουν πως πολλές από τις ανα-
θεωρητικές πολιτικές του κ. Ερ-
ντογάν όσον αφορά την Ελλάδα 
και τη θεωρία της «Γαλάζιας Πα-
τρίδας», την Ανατολική Μεσόγειο, 
την Αίγυπτο, όπως και η απόφαση 
της αγοράς των S-400, άρχισαν να 
παρουσιάζονται έντονα μετά τη 
συμμαχία του με το κόμμα των 
Εθνικιστών του ΜΗP του Ντε-
βλέτ Μπαχτσελί και την εκλογή 
του στην προεδρία το 2018 με 
την υποστήριξη των εθνικιστών. 
Ο Μπαχτσελί σε πολλές ομιλίες 
του έχει εκφράσει και την άποψη 
της αποχώρησης της Τουρκίας 
από το ΝΑΤΟ. 

Η επαναπροσέγγιση που κάνει 
ο κ. Ερντογάν με πολλές χώρες 
της περιοχής, όπως και με την 
Ελλάδα, δεν περνάει απαρατή-
ρητη από τον κυβερνητικό του 
σύμμαχο.

Η εφημερίδα Cumhuriyet υπο-
στηρίζει πως στόχος του προέ-
δρου της Τουρκίας είναι να μπο-

ρεί να εκλέγεται μόνος του στην 
εξουσία και υπενθυμίζουν πως ο 
κ. Ερντογάν για πρώτη φορά έγινε 
πρωθυπουργός το 2002, με μόλις 
το 34,2% των ψήφων.

Πάντως, ο κυβερνητικός του 
εταίρος κ. Μπαχτσελί αντέδρασε 
σ’ αυτά τα σχέδια του κ. Ερντο-
γάν, τονίζοντας πως «το προεδρι-
κό σύστημα διακυβέρνησης δεν 
είναι μια περαστική μόδα, ούτε 
είναι μια αναλώσιμη συγκυριακή 
συνταγή που θα την τσαλακώσου-
με και θα πετάξουμε όταν λήξει. 
To 50%+1 είναι ο θεμέλιος λίθος 
της νομιμοποίησης».

Στελέχη του AKP τονίζουν πως 
ίσως ο πρόεδρος της Τουρκίας 
προετοιμάζει και το μέλλον της 
χώρας, καθώς σε περίπτωση που 
ο ίδιος κάποια μέρα αποσυρθεί 
από την πολιτική, θα είναι σχε-
δόν αδύνατο κάποιος διάδοχός 
του να έχει τέτοια λαϊκή απήχη-
ση και να χρειάζεται χαμηλότε-
ρα ποσοστά.

Εν τω μεταξύ, η εφημερίδα 
Cumhuriyet αναφέρει πως ο κ. 
Ερντογάν σχεδιάζει και αλλαγές 
στο σύνταγμα και συγκεκριμέ-

να στο άρθρο που περιορίζει την 
επανεκλογή του προέδρου της 
χώρας σε δύο θητείες. Πληρο-
φορίες αναφέρουν πως στο νέο 
άρθρο του συντάγματος αυτό το 
όριο ίσως αρθεί εντελώς, ώστε να 
μην υπάρχει κανένας περιορισμός 

στην επανεκλογή του προέδρου 
της χώρας.

Σε συνομιλίες μας με μέλη 
της κοινωνικής και  επιχειρημα-
τικής ελίτ της χώρας, επικράτη-
σε η άποψη πως ο κ. Ερντογάν, 
παρά την έντονη ρητορική του 
εναντίον της ∆ύσης, του Ισραήλ 
και υπέρ της Χαμάς, αλλά και την 
ένταξη της Θεσσαλονίκης «στα 
σύνορα της καρδιάς του», γνωρί-

ζει τα συμφέροντα της χώρας του 
και προσπαθεί να μην αποκοπεί 
εντελώς από τη ∆ύση. Γι’ αυτό δη-
λώνει πως περιμένει πρόσκληση 
από τον Τζο Μπάιντεν, επισκέ-
φθηκε την περασμένη εβδομάδα 
τον Ολαφ Σολτς στο Βερολίνο και 
στις 7 ∆εκεμβρίου θα βρίσκεται 
στην Αθήνα για να συναντηθεί με 
τον Κυριάκο Μητσοτάκη. 

Παράλληλα και για το ζήτη-
μα των μαχητικών αεροσκαφών, 
παρά τα εμπόδια, τώρα προσπα-
θεί να βρει μια λύση εντός του 
ΝΑΤΟ, με τα F-16 και ίσως τα 
Εurofighter.

Σχετικά με τις δηλώσεις του 
αρχηγού του τουρκικού ναυτι-
κού κ. Τατλίογλου περί νησιών 
και νησίδων αμφισβητούμενης 
κυριαρχίας στο Αιγαίο, η άπο-
ψη που επικρατεί είναι πως δεν 
ήταν στη γραμμή της σημερι-
νής πολιτικής ηγεσίας, η οποία 
προσπαθεί να κάνει σοβαρά και 
ουσιαστικά βήματα επαναπρο-
σέγγισης. Ωστόσο, μας υπενθυ-
μίζουν πως οι θέσεις της Τουρκί-
ας για τα ζητήματα του Αιγαίου 
δεν έχουν αλλάξει.

Βουβές αγωνίες πριν από το ραντεβού

Ετοιμάζει από τώρα την ισόβια εξουσία του

Εξι χρόνια μετά την επεισοδιακή επίσκεψή του, η Αθήνα ετοιμάζεται να υποδεχθεί έναν ακόμη πιο απρόβλεπτο Ερντογάν

Ο Τούρκος πρόεδρος μεθοδεύει την αλλαγή του εκλογικού νόμου και του συνταγματικού ορίου των δύο προεδρικών θητειών

Οσα έγιναν μπροστά και 
πίσω από τις κάμερες 
στο Βερολίνο μεταξύ του 
καγκελαρίου και του 
Τούρκου προέδρου δεν 
αποτελούν καλό οιωνό.

Στόχος του είναι 
να μη χρειάζεται πλέον 
τη συνεργασία 
με τους εθνικιστές, 
ώστε να απαλλαγεί 
από τα αντίβαρα.

Παρά τη ρητορική του 
εναντίον του Ισραήλ 
και υπέρ της Χαμάς, 
εκτιμάται ότι προσπαθεί 
να μην αποκοπεί 
από τη Δύση.

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Ο Ταγίπ Ερντογάν επιθεωρεί τιμητικό άγημα κατά την άφιξή του στο Αλγέρι, την Τρίτη. Η επίσκεψη του Τούρκου προέδρου αναμένεται 
στην Αθήνα με μεγάλο ενδιαφέρον, αλλά και περιορισμένες προσδοκίες, ενώ άγνωστο παραμένει αν επίκειται μετάβασή του στη Θράκη, 
ενδεχομένως στο ταξίδι της επιστροφής του.

Toυ ανταποκριτή μας 

στην ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥΠΟΛΗ 

ΜΑΝΩΛΗ ΚΩΣΤΙΔΗ

Στο Ανώτατο Συμβούλιο 
Συνεργασίας, που έχει 
προγραμματιστεί για τις 
7 Δεκεμβρίου, θα προω-
θηθούν τα κεφάλαια 
της θετικής ατζέντας. 
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Αντίθετος με την επίσκεψη του 
Ταγίπ Ερντογάν στην Αθήνα δη-
λώνει ο πρώην πρωθυπουργός 
Αντώνης Σαμαράς σε συνέντευ-
ξη που παραχωρεί στην «Κ», επι-
μένοντας στον χαρακτηρισμό 
«πειρατής» που έχει αποδώσει 
κατά το παρελθόν. Ο κ. Σαμαράς 
επικαλείται και τη λέξη «κατευ-
νασμός» που έχει χρησιμοποιή-
σει και ο έτερος πρώην πρωθυ-
πουργός Κώστας Καραμανλής, 
τονίζοντας πως δύο πρώην πρω-
θυπουργοί δεν μπορεί «να κά-
νουν τόσο λάθος». Σχολιάζοντας 
το φορολογικό νομοσχέδιο επι-
σημαίνει πως είναι στη σωστή 
κατεύθυνση, αλλά χρειάζεται 
διορθωτικές παρεμβάσεις. Οσον 
αφορά το πολιτικό σκηνικό εκτι-
μά πως η κοινωνία κινείται δε-
ξιότερα και η Ν.∆. σήμερα δεν 
κινδυνεύει από τα κόμματα που 
βρίσκονται δεξιότερά της αλλά 
«κινδυνεύει μόνο από τον εαυ-
τό της, όταν στοχεύει αποκλει-
στικά στο κέντρο». Τέλος, για 
το νομοσχέδιο που αφορά τον 
γάμο των ομόφυλων ζευγαριών 
δηλώνει κατηγορηματικά πως 
εφόσον έρθει δεν θα το ψηφί-
σει λέγοντας πως «οφείλουμε να 
στηρίξουμε την “πυρηνική” οι-
κογένεια, όπου υπάρχουν γονεϊ-
κά πρότυπα και των δύο φύλων».

 
– Κύριε πρόεδρε, στις 7 Δεκεμ-
βρίου θα βρίσκεται στην Αθήνα 
ο Ταγίπ Ερντογάν για τη συνά-
ντηση κορυφής με τον Κυριά-
κο Μητσοτάκη, που σύμφωνα 
με πληροφορίες θα συνοδευτεί 
από κάποιο μνημόνιο συνεργα-
σίας για το μεταναστευτικό. Τι 
αναμένετε;

– Για να αρχίσω από το πιο 
επίκαιρο, αν και το λιγότερο ση-
μαντικό για εμάς: Ο κ. Ερντογάν 
έχει έλθει σε ανοιχτή αντιπαρά-
θεση με ολόκληρη τη ∆ύση: Με 
τις ΗΠΑ, με την Ευρώπη συνολι-
κά, με το Ισραήλ, τώρα και με τη 
Γερμανία. Πριν από λίγες μέρες 
μπλόκαρε –ξανά– την ένταξη 
της Σουηδίας στο ΝΑΤΟ.

Στις συναντήσεις κορυφής 
προσπαθείς τουλάχιστον να 
μην κάνεις τις διμερείς σχέσεις 
χειρότερες. Εδώ συμβαίνει το 
αντίθετο: Μετά την επίσκεψη 
Ερντογάν στο Βερολίνο, οι γερ-
μανοτουρκικές σχέσεις δεν έγι-
ναν καλύτερες· επιδεινώθηκαν! 

Η κυβέρνηση της Γερμανίας 

ήλθε σε πολύ δύσκολη θέση και 
ο καγκελάριος Σολτς σε ακόμα 
πιο δύσκολη. Η κοινή γνώμη και 
ο Τύπος της χώρας είναι εξορ-
γισμένοι με τον Ερντογάν, και 
θεωρούν ότι έχει κυριολεκτικά 
«απασφαλίσει». Συμπέρασμα: 
Καλύτερα να μην είχε γίνει εκεί-
νη η επίσκεψη.

Μπορούμε εμείς, σήμερα, να 
συμφωνήσουμε με αυτόν που 
όλοι οι σύμμαχοι και εταίροι μας 
διαφωνούν μαζί του; Με αυτόν 
που οι πάντες θεωρούν «μαύρο 
πρόβατο»; Με αυτόν που υπη-
ρετεί πολιτικά, οικονομικά και 
επιχειρησιακά, τον αντι-δυτικό 
άξονα; Νομίζω, λοιπόν, πως δεν 
είναι καλή ιδέα.

 
– Για το μνημόνιο συνεργασίας 
στο μεταναστευτικό; Δεν είναι 
χρήσιμο να μειώσουμε ή να μη-
δενίσουμε τις ροές;

– Θυμάστε πόσες τέτοιες 
«συμφωνίες» έχει υπογράψει η 
Τουρκία με την Ευρώπη τα τε-
λευταία χρόνια; Εχει τηρήσει 
καμία; Αμφιβάλλει κανείς ότι 
οι ροές των λαθρομεταναστών 
σχεδιάζονται από το τουρκικό 
καθεστώς και αποτελούν μοχλό 
εκβιασμού εις βάρος της Ελλά-
δος και της Ευρώπης; 

Ας μην τρέφουμε αυταπάτες: 
Εγγύηση για την αποτροπή της 
παράνομης μετανάστευσης απο-
τελεί μόνο η αποφασιστικότητά 
μας και η ενίσχυση των δικών 
μας και των ευρωπαϊκών μέσων 
αντιμετώπισης.

 
– Το τελευταίο διάστημα είναι 
το πιο ήρεμο στις ελληνοτουρ-
κικές σχέσεις. Μετά την έναρξη 
μιας μορφής διαλόγου με την 
Αγκυρα, οι παραβιάσεις και γε-
νικότερα η ένταση έχουν μηδε-
νιστεί. Εσείς έχετε πει ότι «με 
τον πειρατή δεν κάνεις διάλο-
γο». Επιμένετε σε αυτή τη θέση;

– Κοιτάξτε: Ως πρώην πρω-
θυπουργός έχω υποχρέωση να 
μιλάω. Κι ερχόμαστε στο πιο ση-
μαντικό για εμάς: Οι παραβιά-
σεις μπορεί να έχουν μειωθεί, 
προσωρινά τουλάχιστον, αλλά 
οι προκλήσεις όχι! Ενώ τα «τε-
τελεσμένα» που έχει δημιουρ-
γήσει η Τουρκία εις βάρος μας 
εξακολουθούν να ισχύουν. Και 
επί των δικών μου ημερών οι 
παραβιάσεις είχαν σχεδόν μη-
δενιστεί. Το θυμάστε; Ομως αυ-
τό δεν εμπόδισε καθόλου την 
Τουρκία αργότερα να επανέλ-
θει και να τις κλιμακώσει. Τώρα 

όμως υπάρχει και κάτι που δεν 
υπήρχε τότε: Υπάρχει το τουρ-
κολιβυκό μνημόνιο! Υπάρχουν 
οι έμπρακτες παραβιάσεις των 
ελληνικών κυριαρχικών δικαιω-
μάτων στις θαλάσσιες περιοχές 
(ΑΟΖ κ.λπ.) Και υπάρχουν οι πο-
λύ πρόσφατες διακηρύξεις του 
Τούρκου ΑΓΕΝ για τα νησιά μας 
που τους έχουμε δήθεν «καταλά-
βει»! Θέλετε μήπως να θυμίσω 
και τις προχθεσινές δηλώσεις 
του ίδιου του Ερντογάν, ότι «η 
καρδιά του χτυπά στη Θεσσα-
λονίκη»;

Η Τουρκία, λοιπόν, προκαλεί 
συνεχώς! Και δημιουργεί νέα τε-
τελεσμένα εις βάρος μας. Οπότε 
δεν έχει νόημα να παριστάνου-
με ότι «συζητάμε» μαζί της όσο 
επιμένει στα νέα τετελεσμένα.

 
– Δηλαδή δεν πιστεύετε στη 
«θετική ατζέντα»; 

– Οταν λέω ότι με τον πειρατή 
δεν συζητάς, αυτό ακριβώς εν-
νοώ. Οσο συνεχίζει να συμπερι-
φέρεται ως πειρατής δεν υπάρ-

χει καμία «θετική ατζέντα». Αν 
αλλάξει, αν πάρει πίσω τα τετε-
λεσμένα, το συζητάμε. Αλλά όχι 
πριν. Οσο επιμένουν στο παρά-
νομο τουρκολιβυκό μνημόνιο, 
όσο συνεχίζεται ο εποικισμός 
της Αμμοχώστου –τώρα μάλι-
στα θέλουν να φτιάξουν και ναύ-
σταθμο εκεί(!)–, όσο υποκινούν 
«μειονοτικά ζητήματα» σε Θρά-
κη και ∆ωδεκάνησα, τι νόημα 
έχει να δημιουργούμε την εντύ-
πωση ότι υπάρχουν περιθώρια 
«συνεννόησης» μεταξύ μας;

Προσέξτε: Από την κυβέρνη-
σή μας, το 2012-15, χτίσαμε δύο 
πολυσήμαντες τριμερείς συμμα-
χίες: Ελλάδα-Κύπρος-Ισραήλ και 
Ελλάδα-Κύπρος-Αίγυπτος. Πώς 
νομίζετε ότι προσλαμβάνουν σή-
μερα το Ισραήλ και η Αίγυπτος 
την εδώ επίσκεψη του Ερντογάν 
– δηλαδή του επίσημου «προ-
στάτη» της Χαμάς; 

Οταν δημιουργούν τετελεσμέ-
να εναντίον σου κι ύστερα σου 
λένε «έλα να τα βρούμε», εσύ 
απαιτείς πρώτα να πάρουν πί-
σω τα τετελεσμένα, για να ξε-
κινήσει ουσιαστικός διάλογος. 
Αν δεν το κάνεις, αν προσπα-
θείς να τους «καταπραΰνεις», 
αυτό λέγεται «κατευνασμός», 
όπως έχω τονίσει πολλές φορές 
κι όπως πολύ σωστά υπογράμ-
μισε και ο Κώστας Καραμανλής 
πριν από λίγες εβδομάδες. Κι ο 
«κατευνασμός» υπήρξε πάντα 
πολύ επικίνδυνος. Λέτε λοιπόν, 
δύο πρώην πρωθυπουργοί της 
χώρας και δύο πρώην πρόεδροι 
της Νέας ∆ημοκρατίας να κά-
νουμε τόσο λάθος;     

 
– Η Αλβανία δεν δείχνει να κά-
νει πίσω στην υπόθεση Μπε-
λέρη παρά την πίεση από την 

ελληνική πλευρά. Ποια πρέπει 
να είναι η τακτική απέναντι 
στα Τίρανα;

– Κάνουμε πολύ καλά που 
επιμένουμε να απελευθερωθεί 
ο Μπελέρης. Οπως έδειξε και η 
επίσκεψη του υπουργού Στ. Πα-
πασταύρου στην Αλβανία, η συ-
νάντησή του με τον Μπελέρη 
στη φυλακή και οι εκεί δηλώσεις 
του. Και να συνεχίσουμε τις πι-
έσεις! Να διαμηνύσουμε προς 
κάθε κατεύθυνση ότι δεν πρό-
κειται να προχωρήσει η ένταξη 
της Αλβανίας στην Ε.Ε., αν δεν 
απελευθερωθεί ο Μπελέρης κι 
αν δεν αναλάβει καθήκοντα ως 
εκλεγμένος δήμαρχος Χειμάρρας.

 
– Πάμε στην εσωτερική επι-
καιρότητα, καθώς η κυβέρνη-
ση συναντά αντιδράσεις από 
τους ελεύθερους επαγγελματίες 
για το φορολογικό νομοσχέδιο. 
Εσείς πώς κρίνετε αυτή τη νο-
μοθετική πρωτοβουλία;

– Στην οικονομία έχουμε και 
πολύ θετικές εξελίξεις. Οπως η 
επενδυτική βαθμίδα που για πρώ-
τη φορά ανακτά η χώρα έπειτα 
από δεκατέσσερα χρόνια. 

Τώρα σε αυτό που με ρωτή-
σατε: Τη φοροδιαφυγή πρέπει 
να τη χτυπήσουμε. Το οφείλου-
με στον συνεπή φορολογούμενο. 
Αλλά το πώς θα χτυπήσουμε τη 
φοροδιαφυγή δεν είναι απλό. Η 
κυβέρνηση σήμερα σωστά προ-
σπαθεί να λύσει αυτό το σύνθετο 
πρόβλημα, εν μέσω μάλιστα πολ-
λών διαφωνιών και αντιδράσεων. 
Ομως, ακούστε: Είμαι βουλευτής 
από το 1977. Επί δεκαετίες όλες 
οι κυβερνήσεις προσπάθησαν να 
πολεμήσουν τη φοροδιαφυγή μέ-
σα από τεκμαρτά εισοδήματα και 
τεκμαρτές δαπάνες. Ας είμαστε 

ειλικρινείς: αυτό δεν απέδωσε. 
Νομίζω ότι το φορολογικό σύστη-
μα πρέπει να αποκαλύπτει και να 
φορολογεί πραγματικά εισοδή-
ματα – όχι τα «τεκμαρτά», δηλα-
δή τα «εικαζόμενα», επειδή δεν 
μπορεί να αποκαλύψει τα πραγ-
ματικά. Με χαμηλότερους συντε-
λεστές και με αναγνώριση όλων 
των εξόδων των επαγγελματιών. 
Και σήμερα υπάρχει η τεχνολογία 
–ηλεκτρονικά δίκτυα, ηλεκτρονι-
κές πληρωμές κ.λπ.– για να γίνει 
εφικτό ό,τι στο παρελθόν ήταν 
ανέφικτο. Επομένως, σε γενικές 
γραμμές η πρωτοβουλία για φο-
ρολογική μεταρρύθμιση είναι στη 
σωστή κατεύθυνση αλλά εκτιμώ 
πως πρέπει να υπάρξουν διορθω-
τικές παρεμβάσεις.

 
– Οι πρόσφατες αυτοδιοικητι-
κές εκλογές δεν πήγαν όπως 
θα περίμενε η Ν.Δ. καθώς στον 
δεύτερο γύρο αναδείχθηκαν νι-
κητές –με εξαίρεση την Πελο-
πόννησο– όλοι οι «αντάρτες» 
της Νέας Δημοκρατίας. Ποιο 
θεωρείτε πως ήταν το μήνυμα 
που έστειλαν οι πολίτες;

– Η κοινωνία αποδοκίμασε 
πλήρως τον ΣΥΡΙΖΑ! Και στις 
εθνικές εκλογές και στον πρώ-
το γύρο των αυτοδιοικητικών. 
Εδειξε δηλαδή ότι πισωγύρισμα 
στον ΣΥΡΙΖΑ δεν θα επιτρέψει. 
Από τη στιγμή όμως που ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ συνετρίβη και διαλύεται, 
οι ψηφοφόροι διεμήνυσαν ότι η 
κοινωνία μετακινείται δεξιότερα. 
Οπως επίσης ότι έχει ιδιαίτερη 
σημασία η προσωπικότητα των 
υποψηφίων και ο τρόπος που 
πολιτεύονται. Η οίηση και η το-
ξικότητα δεν έχουν πια κοινωνι-
κό αντίκρισμα. Τα ζήσαμε αυτά 
στην Πελοπόννησο.

Δεν είναι
καλή ιδέα

η επίσκεψη
Ερντογάν

Να γίνουν διορθώσεις στο φορολογικό

Ο Αντώνης Σαμαράς υποστηρίζει την άποψη πως οι μεταναστευτικές ροές σχεδιάζονται από το τουρκικό καθεστώς και αποτελούν μοχλό εκβιασμού εις βά-
ρος της Ελλάδος. «Θυμάστε πόσες “συμφωνίες“ έχει υπογράψει η Τουρκία τα τελευταία χρόνια; Εχει τηρήσει καμία;», λέει στην «Κ» ο πρώην πρωθυπουργός.
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Συνέντευξη στον 
ΣΤΑΥΡΟ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

– Οι επόμενες κάλπες δεν αρ-
γούν, καθώς σε επτά μήνες από 
τώρα έχουμε ευρωεκλογές. Εν-
στερνίζεστε την άποψη πως 
η Ν.Δ. κινδυνεύει από τα δε-
ξιά της;

– Η κοινωνία κινείται δεξιότε-
ρα –όχι μόνο στην Ελλάδα– και 
στην Ευρώπη. Παντού! ∆είτε 
τι έγινε προχθές και στην Ολ-
λανδία. Οταν το εκλογικό σώμα 
φοβήθηκε πιθανή επαναφορά 
του ΣΥΡΙΖΑ, ψήφισε μαζικά Ν.∆. 
Κι όταν ο κίνδυνος του ΣΥΡΙΖΑ 
απομακρύνθηκε οριστικά, πολ-
λοί δεν πήγαν να ψηφίσουν κα-
θόλου. Και η αποχή σήμερα βρί-
σκεται στα υψηλότερα επίπεδα 
της Μεταπολίτευσης. Ενα μέρος 
βέβαια ψήφισε μικρότερα δεξιά 
κόμματα. Τα οποία όμως, αν και 
συγκέντρωσαν αθροιστικά περί-

που 14% της συνολικής ψήφου, 
πολιτικά δεν «αθροίζουν» τίποτα 
το ιδιαίτερο. Η Ν.∆. δεν κινδυ-
νεύει από τα σημερινά κόμματα 
που βρίσκονται δεξιότερά της, 
που άλλωστε δεν εκφράζουν τις 
νέες αναζητήσεις της κοινωνίας. 
Κινδυνεύει μόνο από τον εαυτό 
της. Οταν στοχεύει αποκλειστι-
κά στο Κέντρο, τη στιγμή που 
η κοινωνία κινείται δεξιότερα, 
κινδυνεύει να χάσει την ισορ-
ροπία της.

 
– Ο πρωθυπουργός έχει προα-
ναγγείλει νομοθετική πρωτο-
βουλία για τον γάμο των ομό-
φυλων ζευγαριών μέσα στην 
τετραετία. Εσείς θα ψηφίσετε 
το σχετικό νομοσχέδιο;

– Οχι! Πιστεύω ότι οφείλου-
με να στηρίξουμε την «πυρηνι-

κή» οικογένεια, όπου υπάρχουν 
γονεϊκά πρότυπα και των δύο 
φύλων. ∆ηλαδή υπάρχει ΜΑΝΑ 
και ΠΑΤΕΡΑΣ. Για να αντιμετω-
πίσουμε το δημογραφικό, οφεί-
λουμε να δώσουμε έμφαση στην 
πυρηνική οικογένεια. Αλλωστε, 
το σύμφωνο συμβίωσης για τα 

ομόφυλα ζευγάρια έλυσε κάθε 
πρόβλημα «δικαιωμάτων». Από 
εκεί και ύστερα, αν τους ανα-
γνωρίσουμε «γάμο», θα αναγκα-
στούμε αργότερα –για λόγους 
«εξίσωσης» ανόμοιων πραγμά-
των– να αναγνωρίσουμε και την 
τεκνοθεσία στα ομόφυλα ζευγά-
ρια. Ομως, τα παιδιά έχουν ανά-
γκη από γονεϊκά πρότυπα και 
των δύο φύλων. Εχουν ανάγκη 
–και δικαίωμα– να έχουν μάνα 
και πατέρα. Οχι «γονέα ένα» και 
«γονέα δύο». 

Το τι κάνει ο καθένας στην 
προσωπική του ζωή είναι απο-
λύτως σεβαστό. Απολύτως! Μην 
μπερδεύουμε, όμως, τις «σεξουα-
λικές προτιμήσεις» –που μπορεί 
να είναι πολλαπλές– με τα φύλα, 
που είναι δύο. Και μην μπερδεύ-
ουμε το σύμφωνο συμβίωσης με 

τον θεσμό της οικογένειας που 
μεγαλώνει παιδιά, τα οποία χρει-
άζονται και τα δύο φύλα. 

Και κάτι ακόμη: οι γυναίκες 
δεν είναι «τεκνοποιητικές μηχα-
νές» που θα «βοηθούν» τα ομό-
φυλα ζευγάρια να αποκτήσουν 
παιδιά κι ύστερα θα εξαφανίζο-
νται! Αυτό υποτιμά τη γυναίκα 
και τραυματίζει τα παιδιά. Και 
η μητρότητα δεν είναι «παροχή 
υπηρεσίας»! Ούτε οικονομική 
συναλλαγή. Είναι πηγή ζωής 
και επένδυση ζωής, με τερά-
στιο συναισθηματικό φορτίο 
– και για τις γυναίκες και για 
τα παιδιά. 

 
– Στις τελευταίες δημοσκοπή-
σεις βλέπουμε πως ο ΣΥΡΙΖΑ έχει 
υποχωρήσει στην τρίτη θέση 
πλέον μετά 11 χρόνια. Πώς ερμη-

νεύετε εσείς αυτή την καθίζηση;
– Πολύ φυσιολογική εξέλιξη. 

Ενα κόμμα από αριστερές «συνι-
στώσες», που στήριξε την άνοδό 
του στην εξαπάτηση του λαού 
και στη συκοφάντηση των πολι-
τικών του αντιπάλων, ήταν ανα-
πόφευκτο, χάνοντας την εξου-
σία οριστικά, να διαλυθεί εις 
τα εξ ων συνετέθη.  Αλλά αυτό 
που συμβαίνει είναι και πολύ 
αποκαλυπτικό: σήμερα τα πρω-
τοκλασάτα στελέχη του ΣΥΡΙ-
ΖΑ ανακάλυψαν μια απίστευτη 
αθλιότητα: τα «σκοτεινά υπόγεια 
της Κουμουνδούρου»! Γιατί τώ-
ρα; Μα, επειδή τώρα στράφηκαν 
εναντίον τους. Τόσα χρόνια που 
οργίαζαν τα υπόγεια αυτά με 
δολοφονίες χαρακτήρων κατά 
αντιπάλων του ΣΥΡΙΖΑ, δεν εί-
χαν καταλάβει τίποτα.

Μην μπερδεύουμε 
το σύμφωνο συμβίωσης 
με τον θεσμό 
της οικογένειας 
που μεγαλώνει παιδιά, 
τα οποία χρειάζονται 
και τα δύο φύλα. Δη-
λαδή, μάνα και πατέρα.

Ο «κατευνασμός», 
όπως πολύ σωστά 
υπογράμμισε και 
ο Κώστας Καραμανλής, 
υπήρξε πάντα πολύ 
επικίνδυνος. Λέτε, δύο 
πρώην πρωθυπουργοί 
της χώρας και δύο 
πρώην πρόεδροι της 
Νέας Δημοκρατίας 
να κάνουμε τόσο λάθος;

«Οχι« στον γάμο ομοφύλων. Να στηρίξουμε την πυρηνική οικογένεια

Αντώνης Σαμαράς, πρώην πρωθυπουργός
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Προσωρινό διάλειμμα των εχθρο-
πραξιών, που θα δώσει τη θέ-
ση του στην επόμενη, ακόμη 
πιο άγρια φάση του πολέμου 
ή πρώτο βήμα προς την ειρή-
νευση; Το ερώτημα κυριαρχεί 
στη διεθνή σκηνή από το πρωί 
της Παρασκευής, οπότε άρχισε 
να εφαρμόζεται η εύθραυστη 
τετραήμερη εκεχειρία μεταξύ 
Ισραήλ και Χαμάς με στόχο την 
ανταλλαγή αιχμαλώτων (50 εκ 
των 237 ομήρων της ισλαμικής 
οργάνωσης και 150 εκ των 7.200 
Παλαιστινίων κρατουμένων στις 
ισραηλινές φυλακές). Παρότι και 
οι δύο πλευρές εμφανίζονταν 
αποφασισμένες να συνεχίσουν 
τη σύγκρουση –τουλάχιστον για 
δύο μήνες, σύμφωνα με τον Ισ-
ραηλινό υπουργό Αμυνας Γιόαβ 
Γκάλαντ– άφηναν ταυτόχρονα 
ανοιχτό το ενδεχόμενο να πα-
ραταθεί η εκεχειρία μέχρι και 
για δέκα ημέρες, ώστε να απε-
λευθερωθούν περισσότεροι αιχ-
μάλωτοι. Υπό τις συγκεκριμένες 
συνθήκες, το δεκαήμερο φαντά-
ζει ως το πρακτικό ισοδύναμο 
της αιωνιότητας: στη διάρκειά 
του όλα μπορούν να συμβούν.

∆εν υπάρχει αμφιβολία ότι η 
συμφωνία για τετραήμερη σιγή 
των όπλων ήταν πικρό ποτήρι 
για την κυβέρνηση του Μπέ-
ντζαμιν Νετανιάχου. Την επο-
μένη της 7ης Οκτωβρίου, ξεκί-
νησαν μια μεσαιωνικού τύπου 
πολιορκία της Γάζας, διακηρύσ-
σοντας ότι δεν θα άφηναν να 
περάσει τίποτα –ούτε νερό, ού-
τε τρόφιμα, ούτε φάρμακα, ούτε 
καύσιμα– μέχρις ότου εξαφανί-
σουν και τον τελευταίο ένοπλο 
της Χαμάς από το πρόσωπο της 
Γης και απελευθερώσουν όλους 
τους ομήρους. Υστερα από επτά 
εβδομάδες βομβαρδισμών και 
σχεδόν τέσσερις εβδομάδες χερ-
σαίων επιχειρήσεων, αναγκά-
στηκαν να έρθουν σε συμφωνία 
με μια τρομοκρατική, κατ’ αυ-
τούς, οργάνωση, έχοντας απο-
τύχει να βρουν και να απελευ-
θερώσουν έστω και μία ομάδα 
ομήρων. 

Επιπλέον, το Ισραήλ υποχρε-
ώθηκε να επιτρέψει τη διέλευ-
ση από την Αίγυπτο στη Γάζα 
πολλών εκατοντάδων φορτη-
γών με τρόφιμα, φάρμακα, αλλά 
και καύσιμα, για τα οποία δεν 
ήθελε καν να ακούει, υποστη-
ρίζοντας ότι μπορεί να χρησι-
μοποιηθούν για στρατιωτικούς 
σκοπούς. Το κυριότερο, αυτή 
καθαυτή η διαπραγμάτευση για 
τη συμφωνία απέδειξε ότι, πα-
ρά το ανηλεές σφυροκόπημα, η 
πολιτική και στρατιωτική διοί-
κηση της Χαμάς στη Γάζα όχι 
μόνον έχει μείνει ανέπαφη, αλ-
λά και διατηρεί τη δυνατότητα 
να επικοινωνεί με την ανώτε-
ρη ηγεσία, που βρίσκεται στο 
εξωτερικό, όπως και με τους δι-
απραγματευτές του Κατάρ και 
της Αιγύπτου, προτού καθορί-
σει τις επόμενες κινήσεις της. 
Το ενδεχόμενο να αναγκαστούν 
αύριο οι Ισραηλινοί να απελευ-
θερώσουν όχι μόνο γυναικόπαι-
δα, αλλά και στελέχη παλαιστι-
νιακών οργανώσεων, προκαλεί 
βασανιστικούς συνειρμούς με 
το προηγούμενο του 2011: τό-
τε η κυβέρνησή τους, προκειμέ-
νου να φέρει πίσω τον δεκανέα 
Γκιλάντ Σαλίτ, τον οποίο είχε 
αιχμαλωτίσει η Χαμάς, αναγκά-
στηκε να απελευθερώσει 1.027 
Παλαιστινίους, μεταξύ των οποί-
ων και τον Γιαχία Σινουάρ, ση-
μερινό αρχηγό της οργάνωσης 
στη Γάζα.

Εσωτερικό ντόμινο

Ο πειθαναγκασμός του Ισ-
ραήλ σε έναν, προσωρινό μεν, 
πάντως επώδυνο συμβιβασμό, 
πρέπει να αποδοθεί κατά κύριο 
λόγο στον αμερικανικό παρά-
γοντα. Παρά την ισχυρή πίεση 
που δεχόταν από τις οικογένει-
ες των ομήρων, ο Νετανιάχου, 
όπως και η πιο σκληροπυρη-
νική μερίδα της στρατιωτικής 
ηγεσίας, συμπεριλαμβανομένου 
του Γιόαβ Γκάλαντ, απέκρουαν 
την ιδέα μιας εκεχειρίας που θα 
ανέστελλε τη δυναμική των ισ-
ραηλινών επιχειρήσεων και θα 
προσέφερε δυνατότητες ανα-
σύνταξης στη Χαμάς. Ωστόσο, 

η παρέμβαση των ΗΠΑ, με αιχ-
μή του δόρατος τον διευθυντή 
της CIA Γουίλιαμ Μπερνς, έγει-
ρε την πλάστιγγα στο εσωτερικό 
της ισραηλινής ηγεσίας υπέρ της 
αποδοχής της συμφωνίας, κάτι 
που συνιστούσαν από καιρό οι 
επικεφαλής της Μοσάντ και των 
υπηρεσιών ασφαλείας. Η εξέλι-
ξη αυτή, σε συνδυασμό με την 
περιθωριοποίηση των πιο αδι-
άλλακτων, όπως ο ακροδεξιός 
υπουργός Εθνικής Ασφάλειας 
Ιταμάρ Μπεν-Γκβιρ, αποτελεί 
προμήνυμα σοβαρότερων πολιτι-
κών ανατροπών. ∆ημοσκόπηση 
για λογαριασμό της ισραηλινής 
εφημερίδας Maariv εκτιμούσε 
ότι, αν γίνονταν αύριο εκλογές, ο 
κυβερνητικός συνασπισμός του 
Νετανιάχου θα υφίστατο πανω-
λεθρία, με την εξουσία να περνά-
ει πανηγυρικά στον εκ των ηγε-
τών της αντιπολίτευσης Μπένι 
Γκαντς.

Παρότι για μεγάλο διάστημα, 

μετά την 7η Οκτωβρίου, ο Τζο 
Μπάιντεν εμφανιζόταν, τουλά-
χιστον στις δημόσιες δηλώσεις 
του, να δίνει λευκή επιταγή στον 
Νετανιάχου, το τελευταίο διά-
στημα σκλήρυνε τη στάση του 
– και είχε καλούς λόγους γι’ αυ-
τό. Οι εκατόμβες στη Γάζα, όπου 
έχει ήδη καταστραφεί εν μέρει 
ή ολοσχερώς το 58% των κτι-
ρίων, και ιδιαίτερα η επιδρομή 
του ισραηλινού στρατού στο Αλ 
Σίφα και σε άλλα νοσοκομεία, 
προκάλεσαν διεθνή κατακραυ-
γή και βάθυναν το ρήγμα μέσα 
στο ίδιο το ∆ημοκρατικό Κόμμα, 
λίγο προτού ξεκινήσει η δύσκο-
λη εκστρατεία για την επανεκλο-
γή του Αμερικανού προέδρου. Η 
οργή στους αραβικούς δρόμους 
ασκεί εντεινόμενη πίεση στις κυ-
βερνήσεις, με τυπικό παράδειγ-
μα την Ιορδανία, η οποία έστειλε 
στρατεύματα στα σύνορα με τη 
∆υτική Οχθη και προειδοποίησε, 
διά στόματος του πρωθυπουργού 
Μπισέρ Κασαουνέχ, ακόμη και 
με ακύρωση της συνθήκης ειρή-
νης με το Ισραήλ. Στο μεταξύ, η 
ομαλοποίηση των σχέσεων Σα-
ουδικής Αραβίας - Ισραήλ, την 
οποία διακαώς επιθυμούν οι Αμε-
ρικανοί, έχει μπει στο συρτάρι, 
ενώ η Ουκρανία είναι η μεγάλη 
«παράπλευρη απώλεια» της σύ-
γκρουσης Ισραήλ - Χαμάς, που 
μονοπωλεί το διεθνές ενδιαφέ-
ρον. Επιπλέον, η Ουάσιγκτον 
μένει εκτεθειμένη για πολιτική 
δύο μέτρων και δύο σταθμών, 

καθώς καυτηριάζει για εγκλήμα-
τα πολέμου τη Ρωσία, αλλά επι-
τρέπει στο Ισραήλ να διαπράτ-
τει εκατονταπλάσια, αναλογικά, 
εγκλήματα στη Γάζα.

Ωρα αποφάσεων

Ολα δείχνουν ότι η ώρα των 
κρίσιμων αποφάσεων πλησιάζει 
για όλους τους πρωταγωνιστές 
του δράματος. Εάν εφαρμοστεί 
η τετραήμερη εκεχειρία και, ακό-
μη περισσότερο, αν παραταθεί 
μέχρι και για δέκα ημέρες, το 
Ισραήλ θα βρεθεί υπό τεράστια 
πίεση όταν επανέλθει στις πολε-
μικές επιχειρήσεις, κυνηγώντας 
τον –για πολλούς ανέφικτο– στό-
χο να εξοντώσει ολοκληρωτικά 
τη Χαμάς, κάτι που θα σημάνει 
επέκταση της χερσαίας εισβολής 
στη νότια Γάζα και μετατροπή 
ολόκληρης της Λωρίδας σε σω-
ρό ερειπίων. Ανώτεροι αξιωμα-
τούχοι της αμερικανικής κυβέρ-
νησης εκμυστηρεύονταν στους 
New York Times ότι θα έβλεπαν 
με καλό μάτι τη μετατροπή της 
προσωρινής εκεχειρίας σε μόνι-
μη ειρήνευση και την επέκτασή 
της στο βόρειο μέτωπο του Λι-
βάνου, που διατηρεί ανοιχτό η 
Χεζμπολάχ. 

Τα 4 «όχι» του προέδρου

Με άρθρο του που δημοσι-
εύθηκε στην Washington Post 
της περασμένης Κυριακής, ο Τζο 
Μπάιντεν χάραξε τις δικές του 
κόκκινες γραμμές για την επόμε-

νη ημέρα του πολέμου: όχι κα-
τοχή της Γάζας από το Ισραήλ, 
όχι μείωση της έκτασης της Λω-
ρίδας, όχι εκτοπισμός των Πα-
λαιστινίων, όχι συνέχιση του 
αποκλεισμού, πέρασμα της δι-
οίκησης της Λωρίδας σε μια «ενι-
σχυμένη» Παλαιστινιακή Αρχή 
ύστερα από μια μεταβατική περί-
οδο, όπου θα κληθούν να παίξουν 
ρόλο ο ΟΗΕ και αραβικά κράτη. 
Παράλληλα, ο πρωθυπουργός 
της Ισπανίας Πέδρο Σάντσεθ, η 
χώρα του οποίου ασκεί την εκ 
περιτροπής προεδρία της Ε.Ε., 
κάλεσε σε διεθνή διάσκεψη για 
την πολιτική επίλυση του Πα-
λαιστινιακού στη βάση των δύο 
κρατών, κάτι ανάλογο με τη διά-
σκεψη της Μαδρίτης, του 1991, 
που άνοιξε το δρόμο για τις ει-
ρηνευτικές συμφωνίες του Οσλο.

Παρ’ όλα αυτά, ο σκεπτικισμός 
είναι εύλογος. Οπως έγραφαν οι 
Financial Times στο κύριο άρ-
θρο της Παρασκευής: «Μέχρι να 
σταματήσει ο βομβαρδισμός της 
Γάζας, είναι αδύνατο να αντι-
ληφθούμε τι θα έχει απομείνει, 
τελικά, από τη Λωρίδα. Οι συ-
ζητήσεις σε δυτικές πρωτεύου-
σες για την “επόμενη ημέρα” 
δεν επιτρέπεται να αποπροσα-
νατολίζουν από το τι συμβαίνει 
σήμερα στη Γάζα και στον λαό 
της. Αν το Ισραήλ συνεχίσει τον 
ίδιο δρόμο, δεν θα αφήσει τίπο-
τε άλλο από νεκρή γη, όπου θα 
ριζώσουν εύκολα τα φύτρα της 
επόμενης κρίσης».

Εύθραυστη
εκεχειρία με 
αποτύπωμα
Μπάιντεν

Τι δείχνει για τη συνέχεια του πολέμου 

ο συμβιβασμός Ισραήλ-Χαμάς

Ανοιχτό το ενδεχόμενο 
να παραταθεί 
η κατάπαυση 
του πυρός μέχρι και 
για δέκα ημέρες, ώστε 
να απελευθερωθούν 
περισσότεροι 
αιχμάλωτοι.

Οι Ισραηλινοί όμηροι που απήγαγε η Χαμάς στις 7 Οκτωβρίου εικονίζονται σε μεγάλη αφίσα, σε συνοικία της Ιερουσαλήμ. Για κάποιους από αυτούς, η ώρα της 
απελευθέρωσης ξεκίνησε, έπειτα από την επίτευξη συμφωνίας ανάμεσα στην κυβέρνηση του Ισραήλ και στην τρομοκρατική οργάνωση, για κατάπαυση του πυρός.
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Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Ο πόλεμος ανάμεσα σε Ισραήλ και 
Χαμάς έχει παράπλευρη απώλεια 
τον αντίστοιχο στην Ουκρανία. 
Γιατί ήρθε στη χειρότερη δυνα-
τή στιγμή, αποπροσανατολίζο-
ντας ή πάντως αναπροσανατο-
λίζοντας τη ∆ύση προς τη Μέση 
Ανατολή, μεγαλώνοντας όμως τον 
βαθμό δυσκολίας γι’ αυτή σε άλλα 
πεδία. Οχι μόνο γιατί άνοιξε ένα 
νέο μέτωπο σε μια περιοχή φαι-
νομενικής από ό,τι αποδείχθηκε 
ηρεμίας, αλλά γιατί αναγκάζει, ει-
δικότερα τους Αμερικανούς, να 
απολογούνται για τις πράξεις του 
Ισραήλ. Και ουσιαστικά να κά-
νουν διαχείριση ζημιάς, δεδομέ-
νου ότι ένα σημαντικό κομμάτι 
του αραβικού και μουσουλμανι-
κού (και όχι μόνο) κόσμου στρέ-
φεται εις βάρος της σφοδρότητας 
της αντεπίθεσης του Ισραήλ στη 
Λωρίδα της Γάζας κι έτσι κρατά-
ει ακόμη μεγαλύτερες αποστά-
σεις από τους ∆υτικούς και εν 
προκειμένω την Ουάσιγκτον, κα-
θώς αυτή είναι ο σημαντικότερος 

εταίρος του Τελ Αβίβ. Μάλιστα, 
δυνάμεις με αναθεωρητικές βλέ-
ψεις, όπως είναι η Ρωσία, η Κί-
να, αλλά και η νατοϊκή Τουρκία, 
δαιμονοποιούν τον αμερικανικό 
παράγοντα, γεγονός που ανάλο-
γα με τον βαθμό απήχησης του 
λόγου τους εκ των πραγμάτων 
περιορίζει τα περιθώρια ελιγμών 
των ΗΠΑ και σε άλλα μέτωπα. 
∆ηλαδή, είναι πιο δύσκολο στη 
σκιά του πολέμου στη Γάζα για 
τους Αμερικανούς να απαιτούν 
ή έστω να επιζητούν την υπο-
στήριξη κρατών εκτός του δυ-
τικού συνασπισμού στο ζήτημα 
της Ουκρανίας. Γιατί μπορεί στο 
τελευταίο η Μόσχα να βρίσκεται 
εν αδίκω, αλλά στην αρχική απρο-
θυμία των περισσοτέρων κρατών 
στον πλανήτη να ταχθούν εμφα-
τικά ενάντια στην εισβολή της, 
προστίθεται μια σύγκρουση που 
«ρουφάει» διπλωματικό κεφάλαιο 
από τις ΗΠΑ και τις φέρνει σε θέ-
ση άμυνας, όσο ισορροπημένη 
και εποικοδομητική (π.χ. στην 
απελευθέρωση των ομήρων) κι 
αν είναι η στάση τους. 

Ως εκ τούτου, τα τεκταινόμενα στη 
Λωρίδα της Γάζας και την ευρύτε-
ρη Μέση Ανατολή αντανακλούν 
αρνητικά για τη ∆ύση στα ακό-
λουθα πεδία: πόροι, προσοχή και 
εικόνα - επικοινωνία. Και υπο-
γραμμίζουν στους ήδη κουρα-
σμένους από τον πόλεμο στην 
Ουκρανία και τις παρενέργειές 
του ∆υτικούς, ότι είναι προτιμό-
τερο τα μέτωπα να κλείσουν απ’ 
το να ανοίξουν νέα. Είναι σαν να 
δημιουργείται μια ανάγκη ψυχο-
λογική αλλά και πρακτική, λόγω 

του ότι η εκτίναξη των τιμών σε 
βασικά αγαθά και η άνοδος του 
πληθωρισμού αποδίδονται εν μέ-
ρει στο Ουκρανικό, να δοθεί ένα 
γρήγορο τέλος. Ετσι λοιπόν, η έμ-
φαση δεν είναι για αρκετούς, αν 
όχι για τους περισσότερους, στο 
πώς θα λήξει η σύρραξη στην Ου-
κρανία, αλλά στην ανάγκη αυτή 
να λήξει γρηγορότερα παρά αργό-
τερα. Πάνω σ’ αυτή την κόπωση, 
άλλωστε, επενδύει και η Ρωσία, 
προπαγανδίζοντας ότι η βοήθεια 
στην Ουκρανία είναι περίπου άδι-
κος κόπος και ότι όσοι την προ-
σφέρουν ματαιοπονούν, αν νομί-
ζουν ότι η Μόσχα θα υποχωρήσει. 
Καλλιεργείται επομένως η άποψη 
ότι η συνέχιση της στήριξης του 
Κιέβου είναι καταδικασμένη σε 
αποτυχία, δίνοντας έτσι την ευ-
καιρία σε διάφορους κύκλους (και 
όχι απαραίτητα με φιλορωσική 
διάθεση) να την αρνούνται και 
να βάζουν εμπόδια. Στις Ηνωμέ-
νες Πολιτείες οι Ρεπουμπλικανοί 
έχουν επιχειρήσει να μπλοκάρουν 
τη βοήθεια προς την Ουκρανία, 
ενώ στην Ε.Ε. η Γερμανία αρνεί-

ται να δώσει επιπλέον χρήματα 
μέσω του ευρωπαϊκού προϋπο-
λογισμού, αφού θεωρεί ότι έχει 
κάνει σε πολλαπλάσιο βαθμό το 
χρέος της. Αλλωστε οι Ευρωπαίοι 
ηγέτες, όπως και ο Μπάιντεν, θα 
πρέπει να κρατήσουν ζωντανή τη 
φλόγα της ουκρανικής αντίστα-
σης και κυρίως της αναγκαιότη-
τας να εξακολουθεί η ∆ύση να τη 
συντηρεί, όταν αρκετοί εξ αυτών 
δεν είναι πεισμένοι, βρισκόμενοι 
σε συνθήκες εσωτερικής αμφι-
σβήτησης κι ενώ πλησιάζουν οι 
ευρωεκλογές τον Ιούνιο και οι 
αντίστοιχες προεδρικές τον ερ-
χόμενο Νοέμβριο. 
 
Στην περίπτωση των ΗΠΑ, ο ένοι-
κος του Λευκού Οίκου δέχεται εκ 
δεξιών επικρίσεις γιατί δεν μετρι-
άζει την παροχή βοήθειας προς 
την Ουκρανία, που θεωρείται για 
πολλούς Ρεπουμπλικανούς δευτε-
ρευούσης σημασίας και δεν στη-
ρίζει με απόλυτο τρόπο το Ισρα-
ήλ. Στην Ευρώπη, οι πολυπληθείς 
διαδηλώσεις εναντίον των πρα-
κτικών του Ισραήλ βάζουν πίε-

ση στις κυβερνήσεις, ενώ η υπο-
στήριξη στον ουκρανικό σκοπό 
φθίνει. Το αφήγημα ότι η ∆ύση 
ακολουθεί πολιτική δύο μέτρων 
και σταθμών, παρότι έωλο στη 
βάση του, καθώς δεν είναι ίδιας 
φύσης οι δύο πόλεμοι (Ρωσίας και 
Ισραήλ), καταλήγει να δημιουργεί 
σύγχυση και να νερώνει το μήνυ-
μα αποφασιστικότητας προς τη 
Μόσχα. Την ίδια στιγμή η μάχη 
εξουσίας που μαίνεται στην Ου-
κρανία, με σκάνδαλα διαφθοράς 
να βλέπουν το φως της δημοσι-
ότητας, εν μέσω πενιχρών απο-
τελεσμάτων επί του πεδίου, με-
γαλώνει τον προβληματισμό και 
αλλοιώνει το στοιχείο ηθικής και 
δικαιοσύνης, στο οποίο βασίστη-
κε εν πολλοίς η νομιμοποίηση 
της δυτικής υποστήριξης. Είναι 
επιτακτικό αλλά και αβέβαιο αν 
τελικά η ∆ύση θα καταφέρει να 
βρει τη χρυσή τομή.  

 
O κ. Κωνσταντίνος Φίλης είναι 
διευθυντής του Ινστιτούτου Διεθνών 
Υποθέσεων (IGA) και καθηγητής του 
Αμερικανικού Κολλεγίου Ελλάδος.

Στη σκιά του πολέμου 
στη Γάζα, είναι 
πιο δύσκολο για 
τους Αμερικανούς 
να επιζητούν την 
υποστήριξη κρατών 
εκτός του δυτικού 
συνασπισμού στο 
ζήτημα της Ουκρανίας.

Α Π Ο Ψ Η

Η Δύση στις συμπληγάδες Γάζας και Ουκρανίας
Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΦΙΛΗ
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Τη δεκαετία 
του ’90, η Αργε-
ντινή «πλησία-
σε αρκετά στην 
απαγκίστρωσή 
της από τις δε-
καετίες δυστυ-
χίας που είχε 
υποστεί για το 
μεγαλύτερο μέ-
ρος του 20ού αι-
ώνα – ειδικά χά-
ρη στο σύστημα 
της μετατρεψι-
μότητας (δολα-
ρίων σε πέσο). 
Το σύστημα λει-
τούργησε αρκε-
τά καλά, όταν ει-
σήχθη το 1991», 
σημειώνει ο Πολ 
Μπλούσταϊν. 

«Σε πρακτικό 
επίπεδο, η Αρ-
γεντινή δεν έχει 
αρκετά δολάρια 
για να καταρ-
γήσει το πέσο. 
Η περίοδος χά-
ριτος θα είναι 
συντομότερη 
του συνηθισμέ-
νου. Πρέπει στις 
πρώτες 100 ημέ-
ρες να υλοποιή-
σει σημαντικές, 
χειροπιαστές 
αλλαγές, που 
θα κατευνάσουν 
τους πολίτες και 
τις χρηματαγο-
ρές», επισημαί-
νει η Μπεατρίζ 
Γκαρθία Νάις.

Ο Χαβιέρ Μιλέι είναι μια ασυνήθιστη 
μορφή. Στη χώρα του περονισμού 
και του διάχυτου κρατικού παρεμ-
βατισμού στην οικονομία, αυτο-
χαρακτηρίζεται «αναρχο-καπιτα-
λιστής» και έχει υποσχεθεί ότι θα 
καταργήσει 8 από τα 18 υπουργεία 
που κληρονόμησε, καθώς και την 
κεντρική τράπεζα της Αργεντινής. 
Στις προεκλογικές εμφανίσεις του 
κράδαινε συχνά ένα αλυσοπρίο-
νο, συμβολικό της πρόθεσής του 
να αφαιρέσει βίαια το «λίπος» του 
σπάταλου κράτους.

Οπως ο Ζαΐρ Μπολσονάρο, με 
τον οποίο πολλοί τον παρομοιά-
ζουν, ο Μιλέι έχει πολιτική προ-
ϋπηρεσία μόνο ως βουλευτής –
μετά βίας δύο ετών– και δεν έχει 
καθόλου διοικητική εμπειρία. Θυ-
μίζει επίσης τον ακροδεξιό Βρα-
ζιλιάνο –αλλά και τον Ντόναλντ 
Τραμπ– στην απορριπτική στά-
ση του απέναντι στην κλιματι-
κή αλλαγή, την οποία αποκαλεί 
«σοσιαλιστική απάτη», αλλά και 
στις προεκλογικές του αναφορές 
σε πιθανές εκλογικές ατασθαλίες 
εις βάρος του.

Σύμφωνα με ένα βιογράφο του, 
τον Χουάν Λουίς Γκονζάλεθ, ο νέ-
ος πρόεδρος της Αργεντινής –και 
πρώην δάσκαλος ταντρικού σεξ– 
είναι ένας εκκεντρικός και μονα-
χικός τύπος, που υπέστη κακο-
ποίηση από τους γονείς του και 
bullying από τους συμμαθητές 
του. Η εκρηκτική προσωπικότητά 
του είχε ως αποτέλεσμα να του δο-
θεί η προσωνυμία «El Loco» (ο τρε-
λός). «Περισσότερο από τις ιδέες 
του Μιλέι, αυτό που με ανησυχεί 
είναι η πνευματική κατάσταση και 
η συναισθηματική σταθερότητα», 
σχολίασε ο συγγραφέας, σύμφωνα 
με τον Guardian.  

Η εκλογική νίκη του οφείλεται 
σε σημαντικό βαθμό στην απελ-
πισία των ψηφοφόρων με μια οι-
κονομία στα όρια της κατάρρευ-
σης. Ο πληθωρισμός βρίσκεται 
στο 140% και αναμένεται έως τις 
αρχές του νέου έτους να ξεπερά-
σει το 200% σε ετήσια βάση. ∆ύο 
στους πέντε Αργεντινούς ζουν κά-
τω από το όριο της φτώχειας. Η 
τρέχουσα ισοτιμία είναι πλασματι-
κή και το πέσο θα πρέπει να υπο-
τιμηθεί (εκτοξεύοντας περαιτέρω 
τον πληθωρισμό), ενώ τα καθαρά 
συναλλαγματικά αποθέματα της 
χώρας είναι αρνητικά. Το δημο-
σιονομικό έλλειμμα, σύμφωνα με 
ορισμένους υπολογισμούς, ξεπερ-
νά το 10% του ΑΕΠ και τα κρατι-
κά ομόλογα της Αργεντινής απο-
τιμώνται στο 1/3 της ονομαστικής 
αξίας τους – οι επενδυτές, με άλ-
λα λόγια, προεξοφλούν μία ακόμη 
στάση πληρωμών.

Για τον Μιλέι, ο βασικός υπαί-
τιος για την κρίση διαρκείας της 
Αργεντινής είναι η χρόνια σπατά-
λη από τους περονιστές. Αλλά και 
η θητεία του κεντροδεξιού Μαου-
ρίτσιο Μάκρι σημαδεύτηκε από 
μία ακόμη προσφυγή στο ∆ιεθνές 
Νομισματικό Ταμείο, την επιβολή 
ελέγχων στις αγοραπωλησίες συ-
ναλλάγματος και, τελικά, την τρίτη 
στάση πληρωμών της Αργεντινής 
σε λιγότερο από 20 χρόνια.

Η μακρά διολίσθηση

Και όμως, παραμονές του Α΄ 
Παγκοσμίου Πολέμου η Αργεντι-
νή ήταν μία από τις δέκα πλουσι-
ότερες χώρες του κόσμου σε κα-
τά κεφαλή εισόδημα (έστω πολύ 
άνισα κατανεμημένο). O Ντέιβιντ 
Ροκ, από τις κορυφαίες αυθεντίες 
διεθνώς στη σύγχρονη ιστορία της 
Αργεντινής, σημείωνε προ ενός 
μηνός σε παρουσίασή του στη 
δεξαμενή σκέψης Canning House 
στο Λονδίνο ότι η λατινοαμερικα-
νική χώρα, παρότι ανήκει στο G20, 
«παραμένει παγιδευμένη σε έναν 
δομικό ζουρλομανδύα που υφίστα-
ται εδώ και σχεδόν 80 χρόνια».

Oπως εξηγεί ο Ροκ, το αδιέξοδο 
γεννήθηκε με την αποτυχία του 
προγράμματος εκβιομηχάνισης 
του Περόν στα τέλη της δεκαετίας 
του ’40. «Οι πολιτικές του δημιούρ-
γησαν μια μεγάλη εργατική τάξη 
στις πόλεις και ένα νέο στρώμα 
βιομηχάνων, αλλά δεν υπήρχαν 
οι πόροι για να συντηρηθούν. Οι 
συνέπειες της αποτυχίας ήταν η 
στασιμότητα, ο πληθωρισμός και 
οι αυξανόμενες κοινωνικές ανατα-
ραχές. Οι κυβερνήσεις άρχισαν να 
φορολογούν την αγροτική παρα-
γωγή, την πηγή των εσόδων από 
τις εξαγωγές, για να χρηματοδο-
τήσουν κρατικές δαπάνες και επι-
δοτήσεις για την αναχαίτιση της 

φτώχειας και δυνητικών αντιφρο-
νούντων».

Ο Ροκ διατρέχει τα βασικά επει-
σόδια που ακολούθησαν – την κυ-
ριαρχία ξένων πολυεθνικών στην 
οικονομία τη δεκαετία του ’60, που 
οδήγησε σε κοινωνικές εντάσεις 
και τελικά στη στρατιωτική δικτα-
τορία· την απόπειρα φιλελευθε-
ροποίησης κατά τη δεκαετία του 
’90, που βυθίστηκε εξαιτίας της 
κατάρρευσης των τιμών των εμπο-
ρευμάτων και της αύξησης του κό-
στους δανεισμού· και την περίοδο 
του νεο-περονιστή Κίρχνερ, των 
πελατειακών πολιτικών χρημα-
τοδοτούμενων από την έκρηξη 
της παραγωγής της σόγιας, που 
μαράζωσε μετά τη διεθνή κρίση 
του 2008. «Το ίδιο ερώτημα παρα-
μένει εδώ και αρκετές δεκαετίες: 
μπορεί η δημοκρατία να επιβιώ-
σει στην Αργεντινή με μεθόδους 
άλλες από αυτές των Κίρχνερ;».

Η χαμένη ευκαιρία 

Μία από τις λίγες περιόδους ελ-
πίδας για την οικονομία της Αρ-
γεντινής στη μακρά αυτή μεταπο-
λεμική πορεία διολίσθησης ήταν 
η απόπειρα του Κάρλος Μένεμ 
τη δεκαετία του ’90, με υπουργό 
Οικονομίας τον Ντομίνγκο Καβά-
γιο, να ξεφύγει από το παρεμβα-
τικό μοντέλο του περονισμού, να 
ιδιωτικοποιήσει στρατηγικές επι-
χειρήσεις και να επιβάλει σταθε-
ρή ισοτιμία 1-1 μεταξύ του πέσο 
και του αμερικανικού δολαρίου. 
Ο Πολ Μπλούσταϊν, βετεράνος 
αναλυτής –συνεργαζόμενος σή-
μερα με το Center for Strategic 
and International Studies– γνω-
ρίζει την περίοδο αυτή πολύ κα-
λά. Μεταξύ των πολλών βιβλίων 
που έχει γράψει για τις σκοτει-
νές πτυχές του διεθνούς οικονο-
μικού συστήματος ήταν και το 
«And the Money Kept Rolling Ιn 
(and Out): Wall Street, the IMF and 
the Bankrupting of Argentina». 
Το βιβλίο, που κυκλοφόρησε το 
2005, εξιστορεί πώς η χώρα, από 

αγαπημένο παράδειγμα των οπα-
δών του Washington Consensus, 
οδηγήθηκε στην ύφεση, στην προ-
σφυγή στο ∆ΝΤ και τελικά σε μία 
ακόμη στάση πληρωμών.

«∆εν θεωρώ ότι το “σωστό δί-
δαγμα” από την εμπειρία της Αρ-
γεντινής στη δεκαετία του ’90 
είναι ότι επιχείρησαν ένα ριζο-
σπαστικό νομισματικό πείραμα 
που απέτυχε γιατί δεν συνοδεύθη-
κε από την αντιμετώπιση θεμελιω-
δών υποκείμενων προβλημάτων», 
επισημαίνει ο Μπλούσταϊν σε επι-
κοινωνία που είχε με την «Κ». «Πι-
στεύω ότι πλησίασαν αρκετά στην 
απαγκίστρωσή τους από τις δεκα-
ετίες δυστυχίας που είχαν υποστεί 
για το μεγαλύτερο μέρος του 20ού 
αιώνα – ειδικά χάρη στο σύστη-
μα της μετατρεψιμότητας (δολα-
ρίων σε πέσο). Το σύστημα αυτό 
λειτούργησε αρκετά καλά – και 
σίγουρα καλύτερα από ό,τι ανα-
μενόταν, συμπεριλαμβανομένου 
του ∆ΝΤ, όταν εισήχθη το 1991».

Ο Αμερικανός οικονομολόγος 
συνεχίζει: «Ο Μένεμ και ο Καβά-
γιο, παρά τα ελαττώματά τους, 
έκαναν πολλά καλά πράγμα-
τα στη λογική του Washington 
Consensus: μείωσαν δασμούς, κα-
τήργησαν ελέγχους στις τιμές, μεί-
ωσαν επιδοτήσεις, ιδιωτικοποίη-
σαν κρατικές επιχειρήσεις κ.λπ. 
Κάποιες από αυτές τις διαδικασίες 
–ειδικά οι ιδιωτικοποιήσεις– υλο-
ποιήθηκαν με τρόπους όχι ακρι-
βώς διαφανείς, αλλά έγιναν πολύ 
καλύτερα από τις αντίστοιχες στη 
Ρωσία την ίδια περίοδο».

«Το μεγάλο λάθος των κυβερ-
νήσεων τότε, μετά την αποχώρη-
ση του Καβάγιο –με το υπουργείο 
να εξακολουθεί να διοικείται από 
πολύ ικανούς ανθρώπους– ήταν 
η έλλειψη δημοσιονομικής πει-
θαρχίας», τονίζει ο Μπλούσταϊν. 
«Ιδανικά μεταξύ 1996-98, όταν η 
οικονομία ήταν σε πολύ καλή κα-
τάσταση, ο κρατικός προϋπολο-
γισμός έπρεπε να είναι πλεονα-
σματικός. Αν το είχαν κάνει αυτό, 

ενδέχεται να είχαν αποφύγει όλη 
την αναταραχή που κυρίευσε τις 
αναδυόμενες αγορές στα τέλη της 
δεκαετίας, γιατί το χρέος της Αρ-
γεντινής θα ήταν σαφώς πιο βι-
ώσιμο».

Γιατί δεν το έκαναν; «Ενα μεί-
ζον πρόβλημα ήταν ότι οι αγορές 
–και η ηγεσία του ∆ΝΤ– έδειχναν 
τέτοιο ενθουσιασμό για τις επιδό-
σεις τους που υπέκυψαν στον πει-
ρασμό του εφησυχασμού, αγνοώ-
ντας τις προειδοποιήσεις ότι, με 
δεδομένη την απώλεια ελέγχου 
επί της νομισματικής πολιτικής 
τους, έπρεπε να είναι ιδιαίτερα 
σφιχτοί στα δημοσιονομικά». (Στο 
ίδιο σφάλμα θα υπέπιπτε και η 
Ελλάδα μετά την ένταξή της στο 
ευρώ.) «Το αποτέλεσμα ήταν ότι, 
όταν η οικονομία διολίσθησε σε 
ύφεση, δεν είχαν καμία διέξοδο. 
Η δημοσιονομική τόνωση της οι-
κονομίας δεν ήταν εφικτή, καθώς 
θα όξυνε τις ανησυχίες για τη βι-
ωσιμότητα του χρέους. Ούτε η 
λιτότητα θα έφερνε αποτέλεσμα 
όμως, γιατί θα έκανε βαθύτερη 
την ύφεση».

Τα δύσκολα έρχονται

Ο νεοεκλεγείς πρόεδρος θέλει 
να επαναλάβει το πείραμα της δε-
καετίας του ’90, σε πιο ακραία μορ-
φή. «Ο Μιλέι, παραδόξως, απολαμ-
βάνει ισχυρή στήριξη μεταξύ των 
οικονομικά ασθενέστερων στις 
επαρχίες και στις παραγκουπό-
λεις της πρωτεύουσας, κοινωνικές 
ομάδες που θα πληγούν σφοδρό-
τερα όλων από τις πολιτικές του», 
ανέφερε στην παρουσίασή του 
στο Canning House λίγες εβδομά-
δες πριν από τις εκλογές ο Ντέι-
βιντ Ροκ. Το αποπληθωριστικό 
πρόγραμμα του νέου προέδρου, 
σημείωνε, προτείνεται σε μια πε-
ρίοδο με πολύ πιο δυσμενείς οικο-
νομικές συνθήκες σε σχέση με το 
αντίστοιχο του Ντομίνγκο Καβά-
γιο επί Μένεμ. «Αν εφαρμοστεί, 
μπορεί να πυροδοτήσει έντονες 
ταραχές», εκτιμούσε ο Βρετανός 
ιστορικός.

Ο Μιλέι, όπως παρατηρεί η 
Μπεατρίζ Γκαρθία Νάις, αναλύ-
τρια στο πρόγραμμα Λατινικής 
Αμερικής του Wilson Center, έχει 
παραδεχθεί ότι τα πράγματα θα 
γίνουν χειρότερα πριν γίνουν κα-
λύτερα. «Ολοι οι οικονομολόγοι 
αναγνωρίζουν ότι οι αλλαγές που 
προτείνει θα είναι επώδυνες – και 
αρκετοί αμφισβητούν αν η συντα-
γή του είναι η σωστή», σχολιάζει 
στην «Κ».

«Σε πρακτικό επίπεδο, η Αργε-
ντινή δεν έχει αρκετά δολάρια για 
να καταργήσει το πέσο. Η περίο-
δος χάριτος θα είναι συντομότερη 
του συνηθισμένου. Πρέπει στις 
πρώτες 100 ημέρες να υλοποιή-
σει σημαντικές, χειροπιαστές αλ-
λαγές, που θα κατευνάσουν τους 
πολίτες και τις χρηματαγορές». 
Η αναλύτρια του Wilson Center 
προσθέτει ότι η πρόθεσή του να 
ποινικοποιήσει ξανά τις αμβλώ-
σεις μπορεί και αυτή να προκα-
λέσει έντονες αντιδράσεις.

Η Γκαρθία Νάις αναδεικνύει 
την αβεβαιότητα γύρω από πολ-
λές κρίσιμες πτυχές της νέας δι-
ακυβέρνησης – από το πρόσωπο 
του νέου υπουργού Οικονομίας 
και την υποστήριξη που θα έχει 
ο νέος πρόεδρος στο Κογκρέσο 
(ελέγχει μόλις 38 από 257 έδρες 
στην Κάτω Βουλή και 7 από 72 
στη Γερουσία) έως τις προθέσεις 
απέναντι σε σοβαρούς πιστωτές 
όπως η Κίνα και το ∆ΝΤ. Το Τα-
μείο, στο οποίο η Αργεντινή χρω-
στάει 44 δισ. δολάρια, «δεν δείχνει 
διατεθειμένο να δανείσει περισ-
σότερα στη χώρα», υπογραμμίζει 
η αναλύτρια του Wilson Center. Ο 
Μιλέι έχει πει ότι δεν θα συνεργα-
στεί με κομμουνιστικές χώρες, κα-
τονομάζοντας συγκεκριμένα την 
Κίνα, αναφέρει η Γκαρθία Νάις, 
αλλά «με δεδομένη τη δραματική 
οικονομική κατάσταση της χώρας, 
δεν έχει το περιθώριο να αποξε-
νώσει έναν τόσο σημαντικό εμπο-
ρικό εταίρο».

Ο Μιλέι, πάντως, δεν μοιάζει 
διατεθειμένος να αραιώσει τη νε-
οφιλελεύθερη συνταγή του. «Η 
Αργεντινή βρίσκεται σε κρίσιμη 
κατάσταση», είπε στην επινίκια 
ομιλία του. «∆εν υπάρχει περιθώ-
ριο για σταδιακά μέτρα». Οι επόμε-
νοι μήνες θα δείξουν εάν η ακραία 
εκδοχή της θεραπείας-σοκ που ει-
σηγείται μπορεί να θέσει την Αρ-
γεντινή σε μια τροχιά βιώσιμης, 
δυναμικής ανάπτυξης – ή εάν θα 
οδηγήσει σε μια κρίση πιο ολέ-
θρια από όλες τις προηγούμενες.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ
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Ο φαύλος κύκλος της ύφεσης μπορεί τώρα να επιδεινωθεί αν 

ο νεοεκλεγείς πρόεδρος Χαβιέρ Μιλέι θέσει σε εφαρμογή τις 

ακραίες ιδέες για την οικονομία. Τι λένε αναλυτές στην «Κ»

Αυτοχαρακτηρίζεται «αναρχο-καπιταλιστής». Εχει υποσχεθεί ότι θα καταργήσει 8 από τα 18 υπουργεία που 
κληρονόμησε, καθώς και την κεντρική τράπεζα της Αργεντινής. Στις προεκλογικές εμφανίσεις του κράδαινε συ-
χνά αλυσοπρίονο, σύμβολο της πρόθεσής του να αφαιρέσει βίαια το «λίπος» του σπάταλου κράτους. Ο Χαβιέρ 
Μιλέι είναι μια εκκεντρική προσωπικότητα, που έλκει τα φώτα και προκαλεί την ανησυχία των αναλυτών.
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17 Νοεμβρίου
 

Ανακοινώνεται η απόλυση 
του Σαμ Αλτμαν απ’ τη θέση 
του διευθύνοντος συμβού-
λου της OpenAI. Παραιτεί-
ται ο στενός συνεργάτης 
του Αλτμαν και πρόεδρος 
της εταιρείας, Γκρεγκ 

Μπρόκμαν.

18 Νοεμβρίου

Επενδυτές πιέζουν για την 
επιστροφή του Αλτμαν. Το 
∆.Σ. φέρεται να συμφωνεί, 
αλλά ο Αλτμαν προβάλλει 
απαιτήσεις που δεν μπο-
ρούν να ικανοποιηθούν. 
Η συμφωνία ναυαγεί.

20 Νοεμβρίου

Η Microsoft προσλαμβάνει 
τον Αλτμαν και τον Μπρόκ-
μαν σ’ ένα νέο τμήμα για 
την AI. 500 απ’ τους 770 
υπαλλήλους της OpenAI 
υπογράφουν επιστολή 
όπου απειλούν με μαζική 

παραίτηση.

19 Νοεμβρίου

Προσλαμβάνεται προσωρι-
νός CEO ο Εμετ Σίαρ, συνι-

δρυτής της Twitch.
 

21 Νοεμβρίου

Ο Αλτμαν και τα μέλη του 
∆.Σ. κάθονται ξανά στο τρα-
πέζι των διαπραγματεύσε-
ων. Μια μέρα μετά ανακοι-
νώνεται η επαναπρόσληψη 
του Αλτμαν και η συγκρότη-
ση νέου ∆.Σ. με νέα μέλη.

Σύμφωνα με τις σφυγμομετρήσεις 
του Metaculus, σε περίπου οκτώ 
χρόνια από σήμερα, η ανθρωπό-
τητα θα έχει κατασκευάσει μια 
υπερνοημοσύνη. Θα υπάρχει δη-
λαδή στον πλανήτη ένα νέο, τε-
χνητό, και πιο έξυπνο είδος από 
εμάς. Ο φυσικός και συγγραφέας 
ενός σπουδαίου βιβλίου για την 
τεχνητή νοημοσύνη, ο Μαξ Τέ-
γκμαρκ, παρατηρεί ότι η μέρα τεί-
νει να πλησιάζει με μεγαλύτερη 
ταχύτητα απ’ ό,τι περίμενε, και 
μπαίνει στον πειρασμό να θυμη-
θεί τον Ικαρο, ο οποίος αγνόησε 
τις συμβουλές του πατέρα του 
∆αίδαλου και πέταξε κοντά στον 
ήλιο, με αποτέλεσμα να λιώσουν 
τα φτερά του και να τσακιστεί 
στο πέλαγος. Ο Τέγκμαρκ ήταν 
ένας απ’ τους ειδικούς που την 
περασμένη άνοιξη έκρουσαν τον 
κώδωνα του κινδύνου βλέποντας 
τις δυνατότητες του ChatGPT, 
και ζήτησαν επειγόντως ένα εξά-
μηνο μορατόριουμ στην έρευνα 
των μεγάλων γλωσσικών μοντέ-
λων (ΜΓΜ).

Τις τελευταίες δέκα μέρες, η 
τεχνητή νοημοσύνη (ΤΝ) έχει 
παγκοσμίως την τιμητική της, 
καθώς ολόκληρος ο πλανήτης 
ασχολείται με τον Σαμ Αλτμαν 
και τη μοίρα της εταιρείας που 
συνίδρυσε, της OpenAI. Ο μέχρι 
πρότινος παντελώς άγνωστος 
38χρονος έχει βάλει ένα στόχο 
που μπορεί να πετύχει, ή και να 
ακυρώσει όλους τους στόχους 
της ανθρωπότητας μαζί. Ως ένας 
σύγχρονος Ικαρος μάς υπόσχεται 
μια άνευ προηγουμένου ελευθε-
ρία, επιδιώκοντας με την επιχει-
ρηματική του δραστηριότητα να 
κατασκευαστεί η πρώτη αληθι-
νά σκεπτόμενη μηχανή, ή αλ-
λιώς, η τεχνητή γενική νοημο-
σύνη (ΤΓΝ). 

Πριν από ένα χρόνο, στις 30 
Νοεμβρίου 2022, το πρώτο μα-
ζικό καταναλωτικό προϊόν ΤΝ, 
το ChatGPT, είχε τη δική του 
υπογραφή, καθώς ο ίδιος ήταν 
ο διευθύνων σύμβουλος και συ-
νιδρυτής της εταιρείας που το 
είχε δημιουργήσει. Την ίδια στιγ-
μή, ο υψηλός του στόχος, η κα-
τάκτηση της υπερνοημοσύνης, 
άρχισε ξαφνικά να μοιάζει πιο 
εφικτός. Παρότι βρέθηκαν αρ-
κετοί να συνυπογράψουν τον 
σκεπτικισμό του καθηγητή στο 
ΜΙΤ, Μαξ Τέγκμαρκ, ανάμεσά 
τους και ο «νονός» της μηχανι-
κής μάθησης Τζέφρι Χίντον, ένα 
είναι αναμφισβήτητο: μέσα σε 
διάστημα ενός χρόνου το όνομα 
Σαμ Αλτμαν έγινε συνώνυμο μιας 
επανάστασης, της επονομαζόμε-
νης «παραγωγικής» ΤΝ. 

Τα πρώτα βήματα

Ο Σαμ Αλτμαν γεννήθηκε το 
1985 και μεγάλωσε στο Σεντ 
Λούις του Μιζούρι. Στα 8 του 
χρόνια πήρε ως δώρο απ’ τους 
γονείς του τον πρώτο του υπο-
λογιστή. «Κάποια μέρα αυτός ο 
υπολογιστής θα μάθει να σκέ-
φτεται», υποστήριζε από νωρίς. 
Οταν γράφτηκε στο Πανεπιστή-
μιο Στάνφορντ, προκειμένου να 
λάβει μαθήματα για την ΤΝ, ο 
τομέας διερχόταν μια ακόμα 
μεγάλη κρίση που οι ιστορικοί 
έχουν ονομάσει ως «χειμώνα 
της ΤΝ». Ο Σαμ παράτησε το 
πανεπιστήμιο και, όπως πολλοί 
άλλοι στη Σίλικον Βάλεϊ, δεν πή-
ρε ποτέ πτυχίο. Στα 19 του συ-
νίδρυσε τη Loopt, μια εφαρμο-
γή κοινωνικής δικτύωσης που 

λάμβανε υπόψη τη γεωγραφική 
θέση του χρήστη. Αντλησε 30 
εκατ. δολάρια από επενδυτές 
υψηλού ρίσκου, και παρότι δεν 
έγινε ποτέ επιτυχία, πωλήθηκε 
το 2012 για 43 εκατ. δολάρια. Κι 
όπως πολλοί ακόμα συνάδελφοί 
του, αφού έγινε εκατομμυριού-
χος, αρνήθηκε να εφησυχάσει.

Σύντομα, το πολυμήχανο 
πνεύμα του τον έφερε στον πιο 
επιτυχημένο επιταχυντή νεοφυ-

ών επιχειρήσεων Y Combinator, 
όπου το 2014 έφτασε να γίνει 
πρόεδρος. Για καλή του τύχη, 
την εποχή εκείνη ο χειμώνας 
της ΤΝ τελείωνε και ο Σαμ θυ-
μήθηκε την πρόβλεψή του ότι 
μια μέρα οι μηχανές θα μπο-
ρούν να σκέφτονται. Επειδή 
κατανοούσε τις τεράστιες προ-
κλήσεις που έθετε το σχέδιο της 
δημιουργίας μιας σκεπτόμενης 
μηχανής –της τεχνητής γενι-
κής νοημοσύνης– πίστευε ότι 
θα έπρεπε η επιδίωξη αυτή να 
γίνει με υπεύθυνο τρόπο από 
μια εταιρεία που δεν θα είχε 

στόχο της τα κέρδη. Μετά, αυ-
τό άλλαξε. 

Εκείνη την εποχή ωστόσο, 
αναζητώντας χρηματοδότες για 
μια μη κερδοσκοπική επιχείρη-
ση, η οποία θα έβαζε ως προτε-
ραιότητά της την ασφαλή ΤΝ, 
έπεσε πάνω στον Ελον Μασκ, 
ο οποίος ήταν αρκετά θορυβη-
μένος απ’ την προοπτική μιας 
ανεξέλεγκτης υπερνοημοσύνης. 
Ο Aλτμαν πείθει τον Μασκ να 
επενδύσει 100 εκατ. για να γί-
νει συνιδρυτής της OpenAI και 
ακολουθούν κατά πόδας μερι-
κοί ακόμα. Μαζί με τα δικά του 
χρήματα, έχει στη διάθεσή του 
1 δισ. για να ξεκινήσει το μεγά-
λο του σχέδιο. Προσλαμβάνει 
κάποιους πιστούς του οράμα-
τος της ΤΓΝ και για δύο χρόνια 
πειραματίζεται με τους νεαρούς 
ερευνητές του πάνω σε διάφορες 
ιδέες, χωρίς να σημειώνει μεγά-
λη πρόοδο. Στις αρχές όμως του 
2017, μια ομάδα μηχανικών της 
Google δημοσιεύει μία εργασία 
που έμελλε να αλλάξει θεμελι-
ωδώς το παιχνίδι, εισάγοντας 
έναν νέο αλγόριθμο, τον «Μετα-
σχηματιστή». Ο μηχανικός της 
OpenAI, Αλεκ Ράντφορντ, ξεκι-
νάει να δουλεύει με τον μετα-
σχηματιστή, εκπαιδεύοντας όλο 
και πιο ισχυρά μεγάλα γλωσσι-
κά μοντέλα. Ονομάζει το προϊόν 
της εργασίας του GPT (παραγω-
γικός προεκπαιδευμένος μετα-
σχηματιστής), κι όταν δείχνει 
τα αποτελέσματα στην ομάδα, 
μπίνγκο, όλοι καταλαβαίνουν 
ότι αυτό ακριβώς έψαχναν απ’ 
την αρχή. Ο δρόμος προς την 
υπερνοημοσύνη έχει ανοίξει.

Η κυκλοφορία του ChatGPT 
προκάλεσε παγκόσμια φρενί-
τιδα και εγκαινίασε μια ακόμα 
ανταγωνιστική κούρσα μεταξύ 
των μεγαθηρίων της Σίλικον Βά-
λεϊ. Σε μεγάλο βαθμό, οι δυνά-
μεις συγκεντρώθηκαν γύρω απ’ 
τη Microsoft και την Google, η 
οποία έζησε μια «στιγμή Σπούτ-
νικ». Ξαφνικά, κι ενώ η Google 
προπορευόταν στις έρευνες για 
την ΤΝ, κυρίως μέσω της εται-
ρείας της DeepMind, είδε τη 
Microsoft να την προσπερνά 
λανσάροντας ένα καταναλωτι-
κό προϊόν που μέσα σε πέντε μό-
λις μέρες είχε ένα εκατομμύριο 
εγγραφές, και να ενσωματώνει 
το διαλογικό γλωσσικό μοντέλο 
στη μηχανή αναζήτησης Bing. 
Η Google μπορεί αθροιστικά να 
έχει ξοδέψει πάνω από 200 δισ. 
δολάρια για την ΤΝ την τελευ-
ταία δεκαετία, αλλά δεν είναι δι-
ατεθειμένη προφανώς να εγκα-
ταλείψει τόσο νωρίς το παιχνίδι. 
Ο στόχος άλλωστε είναι κολοσσι-
αίος: τόσο η OpenAI, όσο και η 
DeepMind θέλουν να πετύχουν 
την τελευταία μας εφεύρεση. 
Από το σημείο αυτό κι έπειτα, 
εκείνη θα κάνει όποιες εφευρέ-
σεις έχουμε ανάγκη. 

Ξαφνική αφύπνιση

Το 2023 θα μπορούσε εξαιτί-
ας του δημιουργήματος του Αλ-
τμαν να χαρακτηριστεί ως η χρο-
νιά μιας ξαφνικής αφύπνισης. 
Την άνοιξη, πλήθος διοικητικών 
συμβουλίων ανά τον πλανήτη 
συνεδρίασαν προκειμένου να 
δουν τι θα κάνουν μ’ αυτή την 
πανίσχυρη τεχνολογία. Συγκλή-

θηκαν κυβερνητικές επιτροπές, 
ενώ ο ίδιος ο Αλτμαν κλήθηκε να 
καταθέσει στο Κογκρέσο. Εκεί 
εμφανίστηκε με το κοστούμι 
του, αυτή τη φορά ως ένθερμος 
υποστηρικτής των κανονισμών. 
Επειτα, ξεκίνησε μια περιοδεία 
ανά τον κόσμο, συναντώντας 
ηγέτες, προκειμένου να συζη-
τήσει τις προοπτικές της ΤΝ. Η 
ταχύτητα των εξελίξεων τους τε-
λευταίους μήνες ήταν μνημειώ-

δης. Ο Λευκός Οίκος δημοσίευσε 
ένα δεσμευτικό κείμενο για την 
ασφάλεια της ΤΝ, ενώ η Μεγά-
λη Βρετανία κατόρθωσε να συ-
γκεντρώσει στο τραπέζι όλες τις 
μεγάλες δυνάμεις, ακόμα και την 
Κίνα, για να υπογράψουν την κοι-
νή «διακήρυξη του Μπλέτσλεϊ». 

Μέσα σ’ αυτό το κλίμα της 
αναταραχής, στις 17 Νοεμβρίου, 
ανακοινώνεται αιφνιδιαστικά 
η εκπαραθύρωση του Σαμ Αλ-
τμαν από τη θέση του διευθύνο-
ντος συμβούλου της OpenAI και 
ξεκινάει μια περίοδος έντονης 
αστάθειας και παρασκηνιακών 

διαβουλεύσεων. Η Microsoft, ως 
κύριος επενδυτής στην εται-
ρεία, παρακολουθεί από κοντά 
τις εξελίξεις και σπεύδει αμέσως 
να ανακοινώσει την πρόσλη-
ψη τόσο του Αλτμαν όσο και 
του Γκρεγκ Μπρόκμαν, πρώην 
προέδρου της OpenAI, για να 
δημιουργήσουν ένα νέο τμήμα 
ΤΝ εντός του κολοσσού με την 
ίδια αποστολή: την επιδίωξη της 
ΤΓΝ. Στη συνέχεια, μετά την 
απειλή της μαζικής παραίτησης 
των εργαζομένων της OpenAI, 
η Microsoft συμμετέχει ενερ-
γά διά του CEO της, Σάτια Να-
ντέλα, στις διαπραγματεύσεις 
για την επαναπρόσληψη του 
Αλτμαν στην OpenAI. Η απει-
λή του κλονισμού μιας εταιρεί-
ας με κεφαλαιοποίηση πολλών 
δισεκατομμυρίων, σε μια τό-
σο κρίσιμη φάση της ανάπτυ-
ξής της, δεν μπορεί να αφεθεί 
στην τύχη. 

Το πραξικόπημα εναντίον του 
Αλτμαν μπορεί να διαβαστεί σαν 
μια προσπάθεια των πιο ανήσυ-
χων μελών του συμβουλίου, με 
πρωτοστάτη τον ερευνητή Ιλια 
Σουτσκέβερ (ο οποίος εμφανί-
στηκε μετανοημένος όταν εί-
δε τις αντιδράσεις των εργαζο-
μένων), να επιβραδύνουν την 
ανάπτυξη της ΤΓΝ. Αλλωστε ο 
Εμετ Σίαρ, ο διευθύνων σύμβου-
λος που κάθισε στη θέση του 
Αλτμαν για δύο μόνο ημέρες, 
είχε εκφραστεί ρητά υπέρ της 
επιβράδυνσης των ερευνών. Η 
επαναπρόσληψη του Αλτμαν και 
η τοποθέτηση νέου, τριμελούς 
∆.Σ., που θα απαρτίζεται από το 
μέλος του προηγούμενου συμ-
βουλίου Ανταμ Ντ’ Αντζελο και 
δύο νέων «ουδέτερων» προσώ-
πων, όπως ο πρώην υπουργός 
Οικονομικών των ΗΠΑ, Λάρι Σά-
μερς, και ο συνδημιουργός των 
Google Maps, Μπρετ Τέιλορ, δεί-
χνει ότι η πλευρά των σκεπτικι-
στών έχασε.

Αλμα στο άγνωστο

Οι παλινωδίες των τελευταί-
ων ημερών στην OpenAI αντα-
νακλούν όμως έναν μεγάλο και 
βαθύτερο διχασμό που υφέρπει 
στον κόσμο της ΤΝ για χρόνια. 
Τώρα, υπό το φως της μεγάλης 
προόδου των ΜΓΜ, το δράμα κο-
ρυφώνεται. Απ’ τη μια πλευρά εί-
ναι εκείνοι που φοβούνται ότι μια 
γρήγορη πτήση προς την υπερ-
νοημοσύνη χωρίς να ληφθούν 
έγκαιρα και σοβαρά μέτρα, δια-
κινδυνεύει ακόμα και το μέλλον 
του είδους μας στον πλανήτη, 
και υπάρχουν εκείνοι που ανη-
συχούν περισσότερο για τους 
βραχυπρόθεσμους κινδύνους της 
ΤΝ, την απώλεια θέσεων εργα-
σίας, την αυτοματοποίηση της 
παραπληροφόρησης, τις αλγο-
ριθμικές προκαταλήψεις και την 
παραβίαση της ιδιωτικότητας, 
θεωρώντας ότι οι φόβοι για τα 
ρομπότ που θα μας αφανίσουν 
είναι περισπασμός. 

Αλλά όλα αυτά αφορούν το πε-
δίο των ιδεών. Στην πράξη, άν-
θρωποι όπως ο Σαμ Αλτμαν, τολ-
μούν το άλμα προς το άγνωστο, 
με τη βοήθεια ισχυρών παραγό-
ντων και πιστών που ποντάρουν 
σε αμύθητα κέρδη, δικαίωση κι 
εξουσία, ακόμα και χωρίς να 
έχουν στα χέρια τους εγγυήσεις 
ασφαλείας. Οι πρόσφατοι κλυ-
δωνισμοί στην OpenAI έδειξαν 
σ’ όλο τον κόσμο ότι ο Ικαρος, 
όπως λέει και ο Μαξ Τέγκμαρκ, 
πλησιάζει επικίνδυνα τον ήλιο 
με τα κέρινα φτερά του.

Του ΜΑΝΩΛΗ ΑΝΔΡΙΩΤΑΚΗ

Η πτήση του Ικαρου της ΑΙ
O Σαμ Αλτμαν πήρε πίσω τα ηνία της επιχείρησής του. Μήπως όμως οι φόβοι που τον έθεσαν εκτός ήταν δικαιολογημένοι;

Το χρονικό της κρίσης στην OpenAI

Η κυκλοφορία του 
ChatGPT προκάλεσε 
παγκόσμια φρενίτιδα 
και εγκαινίασε μια 
ακόμα ανταγωνιστική 
κούρσα μεταξύ των 
μεγαθηρίων της Σίλικον 
Βάλεϊ, τη Microsoft
και την Google.

Το πραξικόπημα 
εναντίον του Αλτμαν 
μπορεί να διαβαστεί 
σαν μια προσπάθεια 
των πιο ανήσυχων 
μελών του συμβουλίου 
να επιβραδύνουν την 
ανάπτυξη της τεχνητής 
γενικής νοημοσύνης.

Ο Σαμ Αλτμαν σε ομιλία του στο Πανεπιστημιακό Κολέγιο του Λονδίνου, τον Μάιο. Μόλις στα 38 του, o διευθύνων σύμβουλος της OpenAI εί-
ναι πρωταγωνιστής μιας τεχνολογικής κούρσας, που συναρπάζει και τρομάζει ταυτόχρονα, αφού ο δρόμος προς την κατάκτηση της υπερνοη-
μοσύνης είναι στρωμένος με δισ., αλλά και νάρκες που απειλούν ακόμη και την ίδια την ύπαρξη του ανθρώπινου είδους. 
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Τούτη η σχέση 
πρέπει να τελειώσει 

Μοιάζει με παλιά αμαρτία που κουβαλάει
από το παρελθόν, η δέσμευση που δια-
τηρεί το κράτος με τα σωματεία, ως
προς την υποχρέωση του να χρηματο-
δοτεί την ανάπτυξη των αθλητικών εγ-
καταστάσεών τους. 

Ακριβώς με βάση τούτη τη δέσμευση,
αθλητικά σωματεία επωφελούνται από
το δημόσιο χρήμα χωρίς όμως τα ίδια
να μεγεθύνουν το εύρος των δραστη-

ριοτήτων τους, λόγω του ότι κυρίως η κρατική χορηγία
καταλήγει στις ποδοσφαιρικές εταιρείες. 

Γενικώς η «εθιμοτυπική» διαδικασία μέσα από την
οποία το κράτος στέκεται οικονομικός αρωγός στα σω-
ματεία, που δήθεν παραμένουν προσηλωμένα στον
σκοπό ίδρυσής τους, στην ανάπτυξη του αθλητισμού
εντός της νεολαίας και της διατήρησης και υπεράσπισης
των αρχών της κοινωνίας και της πατρίδας, απλά δεν
υφίσταται στη σύγχρονη εποχή. 

Εθελοτυφλούμε πιστεύοντας ότι τα λεφτά του φο-
ρολογούμενου πολίτη που διοχετεύονται προς τα σω-
ματεία, εξυπηρετούν το συλλογικό καλό και εκσυγχρο-
νίζουν την κοινωνία.  Εν έτει 2023, τα δεδομένα έχουν
αλλάξει άρδην, τα σωματεία που διατηρούν ποδοσφαι-
ρικές ομάδες –κυρίως στην Α΄ κατηγορία– λειτουργούν
ως δορυφόροι των εταιρειών ή των επενδυτών και
καμία σχέση δεν έχουν με την προώθηση του αθλητι-
σμού, των ιδανικών ή και αξιών της κοινωνίας μας…
ποιας κοινωνίας τώρα που το λέμε;  Είναι καιρός η
σχέση κράτους και σωματείων να τεθεί σ’ ένα εντελώς
διαφορετικό πλαίσιο, πολύ πιο εκσυγχρονιστικό που
θα διαχωρίζει τις υποχρεώσεις και τα καθήκοντα των
δύο μερών. Ήδη το κράτος με τη διαχρονική προνομιακή
στάση του έναντι των σωματείων, ως προς τις οφειλές
που εκκρεμούν προς τα ταμεία του, πράττει εις βάρος
των πολιτών του που σ’ αντίθεση με τα σωματεία κα-
λούνται να είναι συνεπείς στις υποχρεώσεις τους. 

Κακά τα ψέματα, η σχέση κράτους και σωματείων,
που όντως κρατάει χρόνια, αποδεικνύεται με το πέρας
των καιρών ολοένα και πιο τοξική για τους πολίτες του
νησιού. Σε καμία άλλη πτυχή ο ιδιωτικός τομέας δεν
χαίρει τέτοιας μεταχείρισης όσο οι εταιρείες ή οι επεν-
δυτές που ασχολούνται με το ποδόσφαιρο, ενώ κανένας
ιδιώτης δεν απολαμβάνει του ευνοϊκούς όρους που
θέτει το κράτος στα σωματεία. Την ίδια ώρα, τα λεφτά
των πολιτών δαπανώνται για σκοπούς καθαρά κερδο-
σκοπικούς που σχετίζονται είτε με το μετοχικό σωματείο
της εταιρείας που διαχειρίζεται το ποδοσφαιρικό τμήμα
ή του «επενδυτή» που ηγείται ενός σωματείου. Τούτη
η σχέση πρέπει λίαν συντόμως να τελειώσει.  

Κατάντημα...
«Οπαδοί της ομάδας κινήθηκαν προς
το μέρος των διαιτητών τους, χειροκρο-
τούσαν ειρωνικά, στην παρουσία παιδιών
των ακαδημιών της ομάδας τους, χτυ-
πούσαν τα παράθυρα και τις πόρτες
των αποδυτηρίων και τους έβριζαν χυ-
δαία». «Έβρισε όλη τη διαιτητική ομάδα
και αποβλήθηκε». «Ανέβηκε στην κερ-
κίδα σε χώρο που βρίσκονταν φίλαθλοι
και μικρά παιδιά των ακαδημιών της
ομάδας του και έβριζε τον διαιτητή κλο-

τσώντας πλαστική καρέκλα». «Ήρθε σε λογομαχία με
υβριστικά σχόλια με τους οπαδούς στην εξέδρα». Απο-
σπάσματα από τη δημοσιοποίηση των τελευταίων υπο-
θέσεων ενώπιον του Αθλητικού Δικαστή της ΚΟΠ. Με
την πολύ σημαντική όμως διευκρίνιση, πως πρόκειται
για υποθέσεις και γεγονότα σε πρωταθλήματα Νέων
και Παίδων! Και με την απαραίτητη (τραγική) υπενθύμιση
πως δεν είναι η πρώτη φορά με ανάλογες υποθέσεις
ενώπιον του Αθλητικού Δικαστή…

Το όλο θέμα αποκτά ακόμη πιο τραγικές προεκτάσεις,
όταν αντιληφθεί κάποιος πως οι οπαδοί που έκαναν
«ντου» στα αποδυτήρια των διαιτητών είναι στην πλει-
οψηφία τους οι γονείς των νεαρών ποδοσφαιριστών!
Όσο για τις υποθέσεις εξύβρισης διαιτητών, λογομαχίας
με την αντίπαλη κερκίδα και γενικότερα επιθετικών ή
αντιαθλητικών συμπεριφορών, αυτές έχουν να κάνουν
με προπονητές των παιδιών αυτών. Τι να συζήτησαν
στο αυτοκίνητο ή στο σπίτι μετά τον αγώνα οι γονείς
με τα παιδιά τους, τα οποία παρακολούθησαν τον
πατέρα τους να κτυπά τις πόρτες των αποδυτηρίων
των διαιτητών και να τους βρίζει; Πώς θα αντιδράσει
άραγε, ένας προπονητής Ακαδημιών η ομάδων Νέων
και Παίδων, στην αντιαθλητική συμπεριφορά ενός πο-
δοσφαιριστή του, όταν πρώτος ο ίδιος ο προπονητής
έβρισε, απείλησε και γενικότερα τα έβαλε μ’ έναν
διαιτητή ή την αντίπαλη κερκίδα; 

Άμοιρες ευθυνών δεν είναι ούτε οι διοικήσεις των
διαφόρων ομάδων, οι προπονητές και γενικότερα οι
υπάλληλοι των οποίων παραπέμπονται για τέτοιες σο-
βαρές υποθέσεις. Ευθύνη ως προς την επιλογή του κα-
τάλληλου ανθρώπου-προπονητή να διαχειριστεί και
όχι απλά να κοουτσάρει, τέτοιας ηλικίας ποδοσφαιριστές.
Ευθύνη και ως προς την αντίδραση μετά από τέτοια
γεγονότα. Θυμάται κανείς, μια επίσημη ανακοίνωση
η οποία να γνωστοποιεί τη λύση της συνεργασίας με
προπονητή που επιτέθηκε ή εξύβρισε χυδαία έναν δι-
αιτητή, που ήρθε σε αντιπαράθεση ή μπλέχτηκε σε
καβγά με τους αντίπαλους, μπροστά στους νεαρούς
του ποδοσφαιριστές; 

Αν κάποιος πιστεύει πως κάτι τέτοιο γίνεται αλλά
μένει μακριά από τα φώτα της δημοσιότητας, ας ψάξει
τα στοιχεία που δημοσιοποιούνται μετά από έναν
αγώνα, προκειμένου να διαπιστώσει αν μετά από τρεις
αγωνιστικές, όσες και η ποινή αποκλεισμού που επέβαλε
ο Αθλητικός Δικαστής, στο φύλλο αγώνα θα αναγράφεται
άλλο όνομα προπονητή…

ΑΠΟΨΕΙΣ
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Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Συνέντευξη στον
ΠΑΝΙΚΟ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ 

Όπου να ‘ναι φεύγει το 2023 και η Κυ-
πριακή Ομοσπονδία Καλαθόσφαιρας
«τρέχει» να προλάβει την οργάνωση
ομίλου για το Ευρωμπάσκετ τον Σε-
πτέμβριο του 2025 που θα φιλοξενηθεί
στο γήπεδο Σπύρος Κυπριανού στη
Λεμεσό. Ο πρόεδρός της Ανδρέας
Μουζουρίδης μίλησε στην «Κ» για
όλα όσα αφορούν τη διοργάνωση, τα
οικονομικά και αθλητικά οφέλη που
θα προκύψουν, εκτιμώντας πως με
τη συμμετοχή της Ελλάδας του Γιάννη
Αντετοκούμπο θα δημιουργηθεί πρό-
σφορο έδαφος φέρνοντας μέχρι το
2030 το άθλημα του μπάσκετ στην
πρώτη θέση των Κύπριων φιλάθλων. 
–Από αγωνιστικής πλευράς τι ση-
μαίνει για σας η διοργάνωση του Ευ-
ρωμπάσκετ 2025; 

–Το γεγονός ότι για πρώτη φορά
στην ιστορία του Κυπριακού αθλη-
τισμού εθνική ομάδα ομαδικού αθλή-
ματος συμμετέχει σε τελική φάση εί-
ναι ένα μεγάλο επίτευγμα. Το γεγονός
ότι η FIBA μάς έδωσε δυνατότητα να
συμμετέχουμε σε όλη τη διαδρομή
των προκριματικών γύρων αντιμε-
τωπίζοντας μεγαθήρια, προσφέρει
στους καλαθοσφαιριστές μας να πά-
ρουν μια γεύση του τι θα αντιμετω-
πίσουν στο Ευρωμπάσκετ. Είμαστε
βέβαιοι πως θα υπάρξει ραγδαία αύ-
ξηση συμμετοχής στις Ακαδημίες
των σωματείων μας, όπως έγινε το
1987 στην Ελλάδα που ήταν η αρχή
της… επανάστασης. Είναι μεγάλη
πρόκληση για την Ομοσπονδία και
τα σωματεία από όλες τις πλευρές,
κυρίως οργανωτικά να υποδεχθούμε
αυτούς νέους αθλητές. 
–Από οικονομικής πλευράς ποια θα
είναι τα οφέλη; 

–Όπως έχουμε αναπτύξει καθ’ όλη
τη διάρκεια αυτής της διαδικασίας
από το 2022 όταν και παρουσιάσαμε
το πλάνο μας για την υποβολή της
υποψηφιότητάς μας προς την τότε
κυβέρνηση, τα οικονομικά οφέλη για
το σύνολο της κυπριακής οικονομίας
θα είναι πρώτα απ’ όλα μια τονωτική
ένεση και θα συμβάλει στην προώθη-
ση της Κύπρου ως αθλητικό προορι-
σμό. Παρουσιάζοντας στον τέως
υπουργό Οικονομικών Κωνσταντίνο
Πετρίδη τεκμηριωμένη μελέτη, κα-
ταδείξαμε ότι τα άμεσα έσοδα θα κυ-
μανθούν γύρω στα 13 εκ. ευρώ και
έμμεσα γύρω στα 20 με 25 εκ. ευρώ.
Αποτελεί το μεγαλύτερο ποσό το οποίο
θα ωφεληθεί ιστορικά η οικονομία
μας από τη διεξαγωγή μιας αθλητικής
διοργάνωσης. 
–Η παρουσία της εθνικής Ελλάδος
με Γιάννη Αντετοκούμπο στην απο-
στολή, πόσο βοηθά στην εξεύρεση
χορηγών; 

–Έχουμε ήδη υπογράψει χορηγικές
συμφωνίες. Αντιλαμβάνεστε ότι η
προοπτική καθόδου του Γιάννη Αν-
τετοκούμπο αποτελεί πόλο έλξης για
αρκετές εταιρείες να διαφημιστούν
μέσα από μια διοργάνωση την οποία
θα παρακολουθήσουν εκατομμύρια
τηλεθεατές.   

–Λιγότερο από δύο χρόνια πριν τη
διοργάνωση βρισκόμαστε εντός των
χρονοδιαγραμμάτων;  

–Θα ήθελα να διαχωρίσω την απάν-
τηση σε δύο μέρη. Το πρώτο έχει να
κάνει με την οργανωτική και διοικη-
τική δουλειά που πρέπει να γίνει και
είναι σε άμεση συνεργασία με τη
FIBA. Έχει συσταθεί μια οργανωτική
ανεξάρτητη επιτροπή η οποία απο-
τελείται από τεχνοκράτες και επαγ-
γελματίες στην οποία θα συμμετέχει
και ο πρόεδρος της Ελληνικής ομο-
σπονδίας Βαγγέλης Λιόλιος αφού όπως
πολύ καλά γνωρίζεται η ΚΟΚ έχει
αποφασίσει να επιλέξει την Ελλάδα
ως συνδιοργανώτρια χώρα, η οποία
της δίνει το δικαίωμα να συμμετέχει
στον όμιλο της Κύπρου αν προκριθεί. 

Όσον αφορά το θέμα της αναβάθ-
μισης της κλειστής αίθουσα Σπύρου
Κυπριανού είμαστε σε καλό δρόμο
αλλά σε στενά πλαίσια για τρέξουμε
με ακόμη πιο γρήγορους ρυθμούς.
Στο σημείο αυτό θα ήθελα να ευχα-
ριστήσω τον υπουργό Μεταφορών

Αλέξη Βαφεάδη ο οποίος έχει αναλάβει
τον συντονισμό της αναβάθμισης του
έργου, σε συνεργασία με τους λει-
τουργούς του τμήματος δημοσίων
έργων και τον ΚΟΑ. 
–Τι αλλαγές θα γίνουν στο γήπεδο
«Σπύρος Κυπριανού»; 

–Αυτή τη στιγμή βρισκόμαστε στο
στάδιο της αξιολόγησης των εγγράφων
για να προκηρύξουμε διαγωνισμό για
τις προσφορές. Παράλληλα έχουν
γίνει όλες οι διαβουλεύσεις με τα αρ-
μόδια τμήματα και έχουν υποβληθεί
αιτήσεις για εξασφάλιση όλων των
απαραίτητων αδειών. Τα έργα ανα-
μένεται να ξεκινήσουν εντός του πρώ-
του τετράμηνου του 2024 με χρονικό
ορίζοντα υλοποίησης τον ένα χρόνο.
Το στάδιο έχει εγκαινιαστεί το 2005,
και ο στόχος είναι να αυξηθεί η χω-
ρητικότητα του ακόμη 2.500 με 3.000
θέσεις σε σχέση με τις 6.500 που είναι
σήμερα. Επίσης θα ανακαινιστούν
τα αποδυτήρια, όλοι οι βοηθητικοί
χώροι και θα αντικατασταθεί το παρκέ.
Θα αναβαθμιστούν ακόμη συστήματα

εξαερισμού, φωτισμού, ήχου, κλιμα-
τισμού, διαδικτύου καθώς επίσης και
η εξωτερική διαρρύθμιση του γηπέ-
δου. Προβλέψαμε και δημιουργία ει-
δικών χώρων για άτομα με κινητικές
δυσκολίες. 
–Στο πλάνο παρουσίασής σας για
την ανάληψη της διοργάνωσης μι-
λούσατε μέχρι και για λεωφορειολω-
ρίδες, πότε θα είναι έτοιμες; 

–Όντως θέλαμε να δώσουμε μια
εναλλακτική πρόταση στην παρου-
σίασή μας. Θέλουμε να είναι η πρώτη
«πράσινη διοργάνωση» και με μεγάλη
μας ικανοποίηση συνάδει με το πλάνο
του υπουργού Μεταφορών. Η μετα-
φορά των φιλάθλων θα πραγματο-
ποιείται με λεωφορεία, δημιουργώντας
στάσεις και χώρους στάθμευσης σε
κεντρικά σημεία σε όλες τις πόλεις
και σε ξενοδοχεία στη Λεμεσό. Επίσης
θα δημιουργήσουμε διευκολύνσεις
για πρόσβαση στο γήπεδο για την με-
τακίνηση και παρακολούθηση των
αγώνων από άτομα με κινητικές δυ-
σκολίες. 

Πορτοκαλί επανάσταση 
Ο πρόεδρος της ΚΟΚ μιλάει για την διοργάνωση ομίλου στο Ευρωμπάσκετ του 2025 

–Το ότι η εθνική μας θα συμμετάσχει
σε προκριματικό όμιλο με Γαλλία,
Κροατία και Βοσνία χωρίς το άγχος
της πρόκρισης, τι κέρδος μπορεί να
αποκομίσει;

–Είναι το τελευταίο παράθυρο πριν
την κλήρωση για την τελική φάση
του Ευρωμπάσκετ, η οποία θα πραγ-
ματοποιηθεί τον Φεβρουάριο του 2025.
Οι εμπειρίες και η αντιμετώπιση των
δυσκολιών αυτού του ομίλου είναι μια
πρώτης τάξης ευκαιρία για την εθνική
μας ομάδα να ετοιμαστεί κατάλληλα
για το 2025 αλλά κυρίως να δοκιμάσει
τα όρια και τις αντοχές της, έχοντας
κατά νου ότι πρώτη φορά στην ιστορία
μας θα κληθούμε να αντιμετωπίσουμε
τόσο ψηλού επιπέδου ομάδες. Έχουμε
ήδη θέσει τον στόχο μας σε αυτόν
τον όμιλο. Να κερδίσουμε το παιχνίδι
με τη Βοσνία στην έδρα μας, το οποίο
θα διεξαχθεί στις 23 Φεβρουαρίου
2024 στο γήπεδο Ελευθερία.  
–Αναγνωρίζοντας ότι η εθνική μας
αγωνίζεται στην Γ΄ κατηγορία των
εθνικών ομάδων, πόσο πολύ ανεβαίνει
ο πήχης έτσι ώστε να είμαστε αντα-
γωνιστικοί στον όμιλο; 

–Το έχουμε πει από την πρώτη

στιγμή ότι γνωρίζουμε ποιοι είμαστε,
θα κάνουμε ό,τι περνά από το χέρι
μας, θα προσφέρουμε τα απαραίτητα
εργαλεία, έτσι ώστε η εθνική μας να
παρουσιαστεί ανταγωνιστική με μια
νίκη στον όμιλο. 
–Η Ελλάδα πρόσφατα έκανε τον Ουό-
καπ Έλληνα. Υπάρχει σκέψη και από
μέρους της ομοσπονδίας για κάτι πα-
ρόμοιο, ειδικά στη θέση πέντε που
υστερούμε σε ύψος; 

–Έχουμε ήδη προχωρήσει σε «κυ-
προποίηση» του Αμερικανού Ντάραλ
Ουίλις ο οποίος αγωνίζεται στις θέσεις
4-5 και θα είναι μαζί μας τον Φε-
βρουάριο. 

–Η παλιοσειρά Ιάκωβος Παντελή, Νί-
κος Στυλιανού, Σάιμον Μιχαήλ υπο-
λογίζονται για το Ευρωμπάσκετ; 

–Είναι οι τρεις αρχηγοί της εθνικής
μας, είναι καθαρά θέμα που αφορά
τον ομοσπονδιακό μας προπονητή.  
–Ο Χριστόφορος Λειβαδιώτης θα συ-
νεχίσει μέχρι τον Σεπτέμβριο 2025
ή θα προκύψει αλλαγή στη θέση του
ομοσπονδιακού; 

–Είμαστε ευχαριστημένοι με τη
δουλειά που γίνεται και αναγνωρίζεται
από όλους. Το συμβόλαιο του ολοκλη-
ρώνεται το 2024 και ευελπιστούμε
πως και οι δύο πλευρές θα διατηρή-
σουμε τη συνεργασίας μας μέχρι και
το Ευρωμπάσκετ. 
–Στην Α΄ κατηγορία υπάρχουν 11
ομάδες όπου αγωνίζονται δύο Κύπριοι
στην πεντάδα. Είναι ικανοποιητικός
ο αριθμός των 22 ή 33 καλαθοσφαι-
ριστών για τον ομοσπονδιακό μας;

–Θεωρούμε πως το πλάνο που θε-
σπίσαμε τα τελευταία χρόνια όπου
αγωνίζονται δύο Κύπριοι στην πεντάδα
είναι πετυχημένο μοντέλο και, ναι,
πιστεύουμε πως θα αποδώσει. 
–Γιατί αποτύχαμε να κάνουμε Κύπριο
τον Βεζένκοφ; 

–Εμείς θέλαμε, αλλά σεβαστήκαμε
την επιλογή της οικογένειάς του να
επιλέξει την εθνική Βουλγαρίας.  
–Πώς βλέπετε την επιστροφή της
Ανόρθωσης στο προσκήνιο, και άλλων
παραδοσιακών σωματείων όπως ο
Αχιλλέας Καϊμακλίου, η ΠΑΕΕΚ, ο
Διγενής Μόρφου κ.λπ.; 

–Με απόλυτη ικανοποίηση. Με
αφορμή το Ευρωμπάσκετ μακάρι να
δημιουργηθούν οι συνθήκες για δρα-
στηριοποίηση και νέων σωματείων.
Στοχεύουμε πως μέχρι το 2030 το μπά-
σκετ θα ανταγωνίζεται σε δημοφιλία
το ποδόσφαιρο και γιατί όχι να το ξε-
περάσει, έχοντας κατά νου το τι έγινε
στην Ελλάδα το 1987. 
–Το γυναικείο μπάσκετ βρίσκεται σε
μαρασμό (πέντε ομάδες);  

–Είναι γεγονός ότι παρά τις επι-
τυχίες τόσο της εθνικής γυναικών
όσο και των αναπτυξιακών εθνικών
ομάδων μας, προβληματίζει έντονα
η μικρή συμμετοχή στην Α΄ κατηγο-
ρία. Θα προχωρήσουμε σε τομές τις
οποίες συζητούμε με τα σωματεία
ευελπιστώντας πως στην επόμενη
διετία θα αυξήσουμε τις ομάδες στην
κατηγορία. 

<<<<<<<

Είμαστε βέβαιοι πως θα
υπάρξει ραγδαία αύξηση
συμμετοχής στις Ακαδη-
μίες των σωματείων μας,
όπως έγινε το 1987 στην
Ελλάδα που ήταν η αρχή
της... επανάστασης.

Eχουμε θέσει τον στόχο μας για τον προκριματικό όμιλο
<<<<<<<

Γνωρίζουμε ποιοι είμαστε,
θα κάνουμε ό,τι περνά
από το χέρι μας, θα 
προσφέρουμε τα απαραί-
τητα εργαλεία, έτσι ώστε 
η εθνική μας να παρου-
σιαστεί ανταγωνιστική.

Η διοργάνωση ομίλου τελικής φάσης
Ευρωμπάσκετ στη Λεμεσό δημιουργεί
προσδοκίες, σύμφωνα με τον πρόεδρο
της ΚΟΚ Ανδρέα Μουζουρίδη, το μπά-
σκετ να γίνει πρώτο άθλημα στο νησί.

H προοπτική καθόδου του Γιάννη Αντετοκούμπο αποτελεί πόλο έλξης για αρκε-
τές εταιρείες να διαφημιστούν μέσα από μια διοργάνωση την οποία θα παρακο-
λουθήσουν εκατομμύρια τηλεθεατές.
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Καύσωνας και ακρίβεια
στέρησαν έσοδα 1,2 δισ.
Ο καύσωνας, οι φυσικές καταστροφές
και ο υψηλός πληθωρισμός, που μείωσε
το διαθέσιμο εισόδημα των Ευρωπαίων,
κόστισαν στον ελληνικό τουρισμό, παρά
το νέο ρεκόρ εισπράξεων. Σύμφωνα με
μελέτη οι δύο αυτοί παράγοντες στέρη-
σαν τουλάχιστον 500.000 αφίξεις και
1,2 δισ. ευρώ έσοδα. Σελ. 8

ΜΕΣΩ ΤΑΜΕΙΟΥ ΑΝΑΚΑΜΨΗΣ

Βρέθηκαν οι πόροι 
για την τράπεζα γης
Τη χρηματοδότηση, μέσω του Ταμείου
Ανάκαμψης, της τράπεζας γης που
«αγνοείται» από το 2017 ανακοίνωσε το
υπ. Εθνικής Οικονομίας της Ελλάδας.
Πρόκειται για ψηφιακή εφαρμογή, η
οποία θα λειτουργήσει ως «μεσολαβη-
τής» για την αγορά και πώληση δικαιω-
μάτων μεταφοράς συντελεστή. Σελ. 12

Τα κρυφά οφέλη του «Μortgage to Rent»
Οι δανειολήπτες που θα ενταχθούν θα έχουν τη δυνατότητα να λάβουν και δάνειο από τράπεζες

Κύπρος 3,71% -0,02%

Γερμανία 2,61% 0,02%

Γαλλία 3,20% 0,04%

Ιταλία 4,38% 0,04%

Ισπανία 3,62% 0,04%

Ιρλανδία 3,01% 0,06%

Ελλάδα 3,83% 0,03%

Ην. Βασίλειο 4,25% 0,11%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB (High) Σταθερή
Fitch BΒΒ Σταθερή
Moody’s Baa2 Σταθερή
S&P BBΒ Θετική
Scope Ratings BBΒ+ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Το Black Friday δεν αναζωογόνησε την αγορά

Το κυβερνητικό σχέδιο «Ενοίκιο
Εναντι Δόσης» αποτελεί ένα ακό-
μα λιθαράκι για τη βέλτιστη α-
ντιμετώπιση των μη εξυπηρε-
τούμενων δανείων στην Κύπρο,
το οποίο συζητείται από το 2020.
Από 4 Δεκεμβρίου όμως, 2,5 χι-

λιάδες δυνητικά επιλέξιμοι δα-
νειολήπτες του Σχεδίου θα έχουν
τη δυνατότητα να «καθαρίσουν»
και πρακτικά να επανενταχθούν
στο τραπεζικό σύστημα με τη
δυνατότητα ακόμα να λάβουν
και νέο δανεισμό. Οσοι δανει-

ολήπτες ενταχθούν στο Σχέδιο
θα μετατρέπονται αυτομάτως σε
ενοικιαστές της κατοικίας τους,
αφού η κυριότητα που έχουν θα
μεταβιβάζεται στην ΚΕΔΙΠΕΣ.
Εν συνεχεία, θα διαγράφεται το
δάνειό τους και το κράτος θα κα-

ταβάλλει το ενοίκιο για περίοδο
14 ετών, με δικαίωμα επαναγοράς
μετά από πέντε έτη σε τιμή που
θα ανακοινώνεται και θα είναι
προνομιακή. Το Σχέδιο θα είναι
ανοικτό εννέα μήνες για υποβολή
αίτησης συμμετοχής, ενώ την

προσεχή Πέμπτη θα περάσει από
την Ολομέλεια της Βουλής. Μέσα
στα «κρυφά» πλεονεκτήματα του
Σχεδίου είναι ότι ο δανειολήπτης
που θα συμμετάσχει στο Σχέδιο
θα επανενταχθεί στο τραπεζικό
σύστημα. Σελ. 5

Η παρατεταμένη διάρκεια προσφορών και εκπτώσεων καθώς και αθέμιτες πρακτικές έχουν «τραυματίσει» τον θεσμό του Black Friday. Οι αγορές
φέτος ήταν περιορισμένες και δεν «ζέσταναν» την αγορά. Ακρίβεια και κόστος ζωής έχουν διαφοροποιήσει τις καταναλωτικές συνήθειες της
πλειοψηφίας του αγοραστικού κοινού, που φαίνεται να περιορίζεται μόνο στις ουσιώδεις αγορές. Ενας άλλος αρνητικός παράγοντας είναι το
γεγονός ότι το Black Friday, που εφαρμόζεται διαχρονικά την τελευταία Παρασκευή του Νοεμβρίου, φέτος, ήταν στις 24 του μηνός, και μία
εβδομάδα πριν από την καταβολή των μισθών. Σελ. 6

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ και ΟΜΗΡΟΥ ΠΙΣΣΑΡΙΔΗ

Με ΑΕΠ που ξεπερνά τα $520 δισ.,
και σε αντιδιαστολή με το μικρό
του πληθυσμό και γεωγραφικό
μέγεθος, το κράτος του Ισραήλ
συγκαταλέγεται στις 30 πλου-
σιότερες χώρες του πλανήτη. Το
κατά κεφαλήν του εισόδημα, στις
$55.000, υπερβαίνει το αντίστοι-
χο χωρών της G7, όπως της Γερ-
μανίας, Γαλλίας και Βρετανίας,
ενώ οι μελλοντικές του προοπτι-
κές θεωρούνταν, πριν την έναρξη
των εχθροπραξιών, ευνοϊκές, λό-
γω ώθησης από τις εξαγωγές αγα-
θών υψηλής τεχνολογίας και της
δυνατότητας αξιοποίησης των
κοιτασμάτων φυσικού αερίου.

Η πρόσφατη πολεμική σύρ-
ραξη με τη Χαμάς έχει, ωστόσο,
διαφοροποιήσει τα δεδομένα.
Ηδη, η οικονομία του Ισραήλ κα-
ταγράφει σημαντικές απώλειες.

Η JP Morgan έχει ανακοινώσει
πως η οικονομία θα συρρικνωθεί
κατά 11% αυτό το τρίμηνο, ενώ
όλοι οι μεγάλοι οίκοι αξιολόγησης
έχουν προειδοποιήσει για πιθανή
υποβάθμιση της πιστοληπτικής
ικανότητας της χώρας.

Αναλύοντας τα επακόλουθα
του πολέμου, δύνανται να εξαχ-
θούν οι πιο κάτω παρατηρήσεις:

Πρώτο, όπως και στις πλείστες
περιπτώσεις συρράξεων, η οικο-
νομία έχει οδηγηθεί σε απότομο
και βαθύ τέλμα λόγω του άμεσου
και τεράστιου αντίκτυπου στην
εμπιστοσύνη και την οικονομική
δραστηριότητα. Δύο βδομάδες
μετά την έναρξη των εχθροπρα-
ξιών, μόλις 10% περίπου των ισ-
ραηλινών βιομηχανιών λειτουρ-
γούσε πλήρως. Περαιτέρω, η κι-
νητοποίηση 350.000 Ισραηλινών

στρατιωτών είχε πολύ σημαντικό
αντίκτυπο, καθώς αντιπροσω-
πεύουν σχεδόν το 9% του εργα-
τικού δυναμικού.

Δεύτερο, οι αγορές αντέδρα-
σαν αρνητικά. Πριν το τέλος του
πρώτου μήνα του πολέμου, το
χρηματιστήριο του Τελ Αβίβ είχε
απώλειες 15%, που αντιστοιχεί
σε $25 δισ. ενώ, παράλληλα, το
ισραηλινό νόμισμα υποχώρησε
σημαντικά. Αν και η Ισραηλινή
Κεντρική Τράπεζα ανακοίνωσε
άνευ προηγουμένου πακέτα στή-
ριξης ύψους $45 δισ., η πτώση
δεν μπορεί να συγκρατηθεί και
προβλέπεται ότι το εθνικό νόμι-
σμα (σέκελ) θα έχει τη χειρότερη
ετήσια του απόδοση από το 2000.

Τρίτο, ο παρατεταμένος πό-
λεμος δοκιμάζει τις οικονομικές
αντοχές της χώρας. Η κυβέρνηση

του Ισραήλ καλείται να διαχει-
ριστεί τόσο το ιδιαίτερα υψηλό
στρατιωτικό κόστος της σύρρα-
ξης, όσο και τον ταυτόχρονο πε-
ριορισμό εσόδων από τη φορο-
λογία, ως φυσιολογικό απότοκο
της δραστικής μείωσης στην
εταιρική δραστηριότητα και της
κατάρρευσης της ιδιωτικής κα-
τανάλωσης. Ήδη, η κυβέρνηση
ανακοίνωσε υπερδιπλασιασμό
του δημοσιονομικού ελλείματος
κατά το 2023 και 2024, ενώ το
κόστος κρατικού δανεισμού από
τις διεθνείς αγορές αυξάνεται,
καθώς επηρεάζεται αρνητικά η
πιστοληπτική ικανότητα του Ισ-
ραήλ.

Όλοι οι πιο πάνω παράγοντες
επιδρούν στο κλίμα εμπιστοσύ-
νης, τόσο βραχυχρόνια όσο και
μακροχρόνια. 

Υπάρχουν αναλυτές που υπο-
στηρίζουν, με βάση την ιστορική
εμπειρία, ότι πολεμικές συρράξεις
ακολουθούνται –συνήθως– από
περίοδο οικονομικής ανάπτυξης.
Αυτό αποτελεί ένα λογικό σενά-
ριο, στην περίπτωση που οι πο-
λεμικές αναταραχές τερματι-
στούν σύντομα και επικρατήσει
ομαλότητα. Στην παρούσα φάση,
αν και η προοπτική τερματισμού
του πολέμου είναι πιθανή, η επι-
κράτηση μακροχρόνιας πολιτικής
σταθερότητας στην περιοχή μοι-
άζει απόμακρη. Οι συμφωνίες
για ανταλλαγή ομήρων και η προ-
σωρινή κατάπαυση του πυρός
είναι βήματα προς τη σωστή κα-
τεύθυνση.

Ο Ανδρέας Χαραλάμπους και ο Ομη-
ρος Πισσαρίδης είναι οικονομολόγοι.

Ισραηλινή οικονομία – Προκλήσεις σε εποχή πολέμου

Το καρέ
της «γκίνιας»
του καζίνο
-θερέτρου
Εχασε βασικές αγορές

Χαμηλότερες
των προσδο-
κιών αποδει-
κνύονται οι
επιδόσεις του
καζίνο-θερέ-
τρου στη Λε-

μεσό. Πρόκειται για μια επέν-
δυση των 600 εκατ. ευρώ. Το φι-
λόδοξο πρότζεκτ είχε να αντι-
μετωπίσει τον Covid-19, τον τερ-
ματισμό του προγράμματος δια-
βατηρίων, τον πόλεμο στην Ου-
κρανία και τον πόλεμο στο Ισ-
ραήλ. Σήμερα, με τη Ρωσία και
το Ισραήλ να είναι εκτός κάδρου,
κρίνεται αναγκαία η αλλαγή
πλεύσης της εταιρείας με άνοιγμα
σε νέες αγορές, με στόχο να πα-
ραμείνει βιώσιμη. Σελ. 4

Προβλέπουν
οικονομική
δραστηριότητα 
2,2%  τo 2023
Τέλος στη ρήτρα διαφυγής

Τέλος στη ρήτρα διαφυγής το
2023 και πλέον η Κομισιόν ζητά
από τα κράτη να θέσουν δημο-
σιονομικούς στόχους στα προ-
γράμματα σταθερότητας και
σύγκλισης που συμμορφώνο-
νται με τα κριτήρια δημοσιο-
νομικής προσαρμογής που κα-
θορίζονται στους μεταρρυθμι-
στικούς προσανατολισμούς της
Επιτροπής. Οι φθινοπωρινές
προβλέψεις αναφέρουν ότι μετά
από την ισχυρή ανάπτυξη 5,1%
το 2022, η οικονομική δραστη-
ριότητα αναμένεται να μετρια-
στεί στο 2,2% το 2023. Σελ. 6

ΣΑΜ ΑΛΤΜΑΝ

Μεγάλη
ανακάλυψη
πίσω από
την απόλυση

Σελ. 10

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας.
Διαβάστε προσεκτ ικά το φύλλο οδηγιών χρήσης.

Τα αίτια της οικονομικής καταστροφής της Αργεντινής
Η Αργεντινή, με τον τριψήφιο
πληθωρισμό, την αυξανόμενη
φτώχεια και την έλλειψη συ-
ναλλαγματικών αποθεμάτων,
αποτελεί παράδειγμα προς
αποφυγή για άλλες οικονομίες.
Τα δεινά της λατινοαμερικα-
νικής χώρας επανήλθαν στο

προσκήνιο με αφορμή την
πρόσφατη νίκη του φιλελεύ-
θερου «αναρχοκαπιταλιστή»
Χαβιέρ Μιλέι στις προεδρικές
εκλογές, με την υπόσχεση να
εφαρμόσει μια οικονομική θε-
ραπεία-σοκ. Τα δεινά της Αρ-
γεντινής δεν έχουν τόσο οι-

κονομικές, όσο πολιτικές ρίζες:
η κεντρική της τράπεζα είναι
πλήρως υποταγμένη στο
υπουργείο Οικονομικών, ένα
φαινόμενο που οι οικονομο-
λόγοι αποκαλούν «δημοσιο-
νομική κυριαρχία» (fiscal do-
minance). Σελ. 11
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Του ΧΌΛΓΚΕΡ ΣΜΊΝΤΙΝΓΚ*

Επιτέλους, έχουμε καλά νέα. Αν
και η ύφεση της οικονομίας της
Ευρωζώνης άρχισε να υποχωρεί
τον Νοέμβριο, σύμφωνα με τις
καταγραφές του Δείκτη Διευθυν-
τών Προμηθειών (ΡΜΙ), ο ιδιωτικός
τομέας του Ηνωμένου Βασιλείου
μπορεί να έχει ήδη σταθεροποι-
ηθεί. Κρίνοντας από τα στοιχεία
του PMI, οι κίνδυνοι στο πλαίσιο
των βραχυπρόθεσμων προβλέ-
ψεών μας για την οικονομική δρα-
στηριότητα στην Ευρωζώνη και
το Ηνωμένο Βασίλειο έχουν κατά
τι μειωθεί. Ειδικότερα, όσον αφορά
την Ευρωζώνη τα χειρότερα μπο-
ρεί να τελειώσουν σύντομα. Υστε-
ρα από ένα γκρίζο φθινόπωρο με
πιθανή πτώση του ΑΕΠ της Ευ-
ρωζώνης το τέταρτο τρίμηνο, η

οικονομία φαίνεται ότι θα φθάσει
στο σημείο ναδίρ πριν από την
αλλαγή του έτους, θα σταθερο-
ποιηθεί στις αρχές του 2024 και
θα απολαύσει μια σταθερή και
ανοδική πορεία από την άνοιξη
και μετά. Οι ακόμη συγκρατημένες
μετρήσεις για τον προκαταρκτικό
PMI του Νοεμβρίου υποδηλώνουν
ότι η κατά συναίνεση εκτίμηση
των αναλυτών του Bloomberg
περί στασιμότητας του ΑΕΠ της
Ευρωζώνης το τελευταίο τρίμηνο
του 2023 είναι μάλλον πολύ πιο
αισιόδοξη από τη δική μας πρό-
γνωση για -0,2% σε τριμηνιαία
βάση. Ωστόσο η μέτρια ανάκαμψη
του σύνθετου δείκτη παραγωγής
PMI στις 47,1 μονάδες τον Νοέμ-
βριο από τις 46,5 μονάδες τον
Οκτώβριο έρχεται προς επίρρωσιν
των εκτιμήσεών μας ότι η κάμψη
φθάνει στο τέλος της.

Φυσικά, τα δεδομένα των μη-
νιαίων ερευνών είναι πολύ ασταθή
για να μπορέσουν να εξαχθούν
ασφαλή συμπεράσματα. Παρά
ταύτα, σε συνδυασμό με τη δεύ-
τερη συνεχόμενη άνοδο των επι-
χειρηματικών προσδοκιών του
γερμανικού ινστιτούτου Ifo στις
84,7 μονάδες τον Οκτώβριο μετά
το κατώτατο όριο των 82,7 μονά-
δων τον Αύγουστο και την άνοδο

του δείκτη προσδοκιών εξαμήνου
του ινστιτούτου ZEW για την Ευ-
ρωζώνη σε +13,8 μονάδες τον
Νοέμβριο από τις -8,9 τον Σεπτέμ-
βριο, πλέον τα στοιχεία PMI υπο-
δηλώνουν ότι η κατάσταση είναι
πιθανότερο να βελτιωθεί παρά
να επιδεινωθεί τους επόμενους
μήνες. Ωστόσο η ΕΚΤ εξακολουθεί
να είναι αισιόδοξη υπέρ το δέον.
Αν και η ροή ειδήσεων γίνεται λι-
γότερο ανησυχητική, η τράπεζα
θα πρέπει σχεδόν μετά βεβαιότη-
τος να αναθεωρήσει προς τα κάτω
τις υπεραισιόδοξες προβλέψεις
του Σεπτεμβρίου για ετήσια ανά-
πτυξη 0,7% το 2023 και 1,0% το
2024 ουσιαστικά στη συνεδρίασή
της στις 14 Δεκεμβρίου. Αναμέ-
νουμε, εμείς από την πλευρά μας,
πιο συγκρατημένη ανάπτυξη για
ολόκληρο το έτος στο 0,4% το
2023 και στο 0,7% το 2024. Ακόμη
και οι πιο σκληροπυρηνικοί της
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας,
έχουν πια σήμερα αρχίσει να ανα-
γνωρίζουν ότι τα επιτόκια του ευ-
ρώ πιθανότατα ανήλθαν στα ανώ-
τατα επίπεδά τους. Εν μέσω ση-
μαντικής επιβράδυνσης της παγ-
κόσμιας και της εγχώριας ζήτησης,
η μεταποίηση βρίσκεται σε αυτή
τη δίνη, την οποία δημιουργεί η
αποκατάσταση των αποθεμάτων
από την άνοιξη και εντεύθεν. Οσο
οι επιχειρήσεις εκκαθαρίζουν
αποθέματα εισροών και τελικών
προϊόντων, πωλούν –και παραγ-
γέλνουν– λιγότερα από όσα πα-
ράγουν. Τα σημερινά δεδομένα
του δείκτη PMI συνάδουν με την
άποψη ότι τα χειρότερα από την
εν λόγω διόρθωση θα έχει τελει-
ώσει μέχρι την 31η Δεκεμβρίου
2023. Ως αποτέλεσμα, η εκτετα-
μένη απαισιοδοξία, που παρατη-
ρείται στον κλάδο της μεταποί-
ησης λόγω της κλονισμένης εμ-
πιστοσύνης του καταναλωτικού
κοινού και της μειωμένης ζήτησης
για περισσότερες εγχώριες υπη-
ρεσίες στην Ευρωζώνη θα πρέπει
επίσης να παύσει. Μόλις οι κα-
ταναλωτές αισθανθούν ξανά με-
γαλύτερη αυτοπεποίθηση, πιθα-
νότατα δεν θα αυξήσουν περαι-
τέρω το ποσοστό αποταμίευσής
τους, όπως φαίνεται ότι έκαναν
κατά τη διάρκεια αυτού του έτους. 

* Ο κ. Χόλγκερ Σμίντινγκ είναι οικονο-
μολόγος της επενδυτικής τράπεζας
Berenberg.

Ηπια ύφεση ενόψει 
Η Ευρωζώνη «ετοιμάζεται» για οικονομική στα-
σιμότητα τα επόμενα τρίμηνα, η οποία μπορεί να
εκδηλωθεί ακόμα και υπό την μορφή ήπιας
ύφεσης. Η άνοδος των επιτοκίων δεν επιτρέπει
εύκολη πρόσβαση στον δανεισμό και η Ευρωζώ-
νη ως μια οικονομική ένωση χωρίς αναπτυγμέ-
νες κεφαλαιαγορές θα αντιμετωπίσει δυσκολίες
στην άντληση κεφαλαίων για επενδύσεις. Ο
πληθωρισμός, αν και σε πτωτική πορεία, αναμέ-
νεται πως θα αυξηθεί ξανά λόγω ενεργειακών
ανατιμήσεων την περίοδο του χειμώνα. Επίσης,
η κατανάλωση θα επηρεαστεί κυρίως για όσα
νοικοκυριά δεν έχουν αποταμιεύσεις. Οι τράπε-
ζες αν και θωρακισμένες καραδοκεί πάντα ο κίν-
δυνος μια μικρή και περιφερειακή τράπεζα να
αποσταθεροποιήσει το σύστημα, όπως είδαμε
να συμβαίνει την προηγούμενη άνοιξη. Τέλος, οι
κυβερνήσεις όντας χωρίς δημοσιονομικά «μαξι-
λάρια» και έχοντας μεγάλα συσσωρευμένα
χρέη είναι ουσιαστικά «ανήμπορες» για ουσια-
στική συνεισφορά στην αντιμετώπιση της δύ-
σκολης κατάστασης. 

••••
Εστία προβληματισμού 
τα ακίνητα 
Η κρίση του 2008 καταγράφεται ως η τελευταία
μεγάλη κρίση των ακινήτων που προκάλεσε
χρηματοοικονομική αποσταθεροποίηση. Η ση-
μασία της αγοράς ακινήτων έχει να κάνει με
τους παραδοσιακά στενούς δεσμούς της με τις
τράπεζες. Η περίπτωση της Ευρώπης είναι ιδιαί-
τερη καθώς η αύξηση των τιμών σε οικιστικά και
εμπορικά ακίνητα υπήρξε το προηγούμενο διά-
στημα άνευ προηγουμένου. Οι δύο αγορές, με-
τά από σχεδόν μια δεκαετία ανόδου, άρχισαν να
παρουσιάζουν κάμψη από τα μέσα του 2022.
Ένα χρόνο μετά δημιουργείται η ανάγκη αξιολό-
γησης της κατάστασης και εντοπισμού των κιν-
δύνων που προκύπτουν για τη χρηματοοικονομι-
κή σταθερότητα, σε περιβάλλον ιστορικά ψη-
λών επιτοκίων. 

••••
Ο πληθωρισμός έχει
πολιτικές προεκτάσεις 
Η σταθερότητα των τιμών υπήρξε πάντα η προ-
ϋπόθεση για κοινωνική και πολιτική ομαλότητα.
Αυτό το ξέρει καλύτερα από κάθε άλλη χώρα η
Γερμανία. Οι συνθήκες που επικράτησαν μετά το
τέλος του Α΄ Παγκοσμίου Πολέμου και τη σύνα-
ψη της συνθήκης των Βερσαλλιών είναι καλά
γνωστές σε όλους. Αυτός ήταν και ο λόγος που
για χρόνια η γερμανική οικονομική πολιτική είχε
ως υπέρτατο στόχο τη σταθερότητα των τιμών,
κάτι που σε μεγάλο βαθμό το πετύχαινε. Η κατά-
σταση όμως τώρα έχει αλλάξει, καθώς οι γεω-
πολιτικές και κλιματικές εξελίξεις θέτουν πολ-
λές συνιστάμενες του πληθωρισμού εκτός του
ελέγχου των νομισματικών αρχών. Η συγκεκρι-

μένη διαπίστωση εξηγεί και γιατί τα νομισματικά
μέτρα που λήφθηκαν ήταν ακραία αλλά ακόμη
και έτσι θα χρειαστούν χρόνο για να αποδώ-
σουν. 

••••
Κυβερνοασφάλεια 
η νέα τραπεζική απειλή 
Σημαντική απειλή για τις τράπεζες και τη χρη-
ματοοικονομική σταθερότητα αποτελεί η ψη-
φιακή ασφάλεια. Προς αυτή την κατεύθυνση η
ΕΚΤ προετοιμάζει για τον Ιανουάριο ασκήσεις

αντοχής σε σχέση με πιθανά σενάρια κυβερνοε-
πιθέσεων. Στόχος για κάθε τράπεζα που θα συμ-
μετέχει στην άσκηση, ο εντοπισμός των σημεί-
ων που χρήζουν βελτίωσης. Από το σύνολο των
109 τραπεζών που εποπτεύει άμεσα η ΕΚΤ και
θα λάβουν μέρος στην άσκηση, μόνο 28 τράπε-
ζες έχουν επιλεγεί για να συμμετέχουν στο πιο
απαιτητικό κομμάτι. Σε σχέση με τα κεφάλαια, η
άσκηση μόνο έμμεσες επιπτώσεις θα έχει μέσω
του πυλώνα 2 όπου ίσως ζητηθούν αυξημένα
«μαξιλάρια» αν εντοπιστούν κενά στα συστήμα-
τα διαχείρισης κινδύνων και διακυβέρνησης. 

••••
Ποσοτική χαλάρωση vs
ποσοτική σύσφιξη 1-0 
Η περίοδος της ποσοτικής χαλάρωσης υπήρξε
πρωτοφανής. Από το 2009 που ξεκίνησε, οι κεν-
τρικές τράπεζες παγκοσμίως συσσώρευσαν
ομόλογα ύψους 20 τρισ. δολάρια. Η αντίστροφη
πολιτική (ποσοτική σύσφιξη) που ακολουθήθη-
κε από το 2022 και μετά, δεν πέτυχε μέχρι τώρα
να ανατρέψει τα δεδομένα. Σαν αποτέλεσμα, η
αμερικανική Fed κατέχει στον ισολογισμό της
ομόλογα που αντιστοιχούν στο 33% του αμερι-
κανικού ΑΕΠ, ενώ η ΕΚΤ προσεγγίζει το 50%
του ΑΕΠ της Ευρωζώνης. Μέχρι σήμερα οι κεν-
τρικές τράπεζες –με εξαίρεση την Αγγλία– (προ-
χώρησε σε πωλήσεις) αφήνουν να λήξουν οι τίτ-
λοι που κατέχουν, χωρίς ανανέωση. Αυτή η δια-
δικασία όμως είναι αργή και στέλνει το μήνυμα
ότι σε επόμενες συγκυρίες η συσσώρευση ομο-
λόγων στους ισολογισμούς των κεντρικών τρα-
πεζών πρέπει να είναι λελογισμένη. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Δευτερογενής Αγορά

Εν αντιθέσει με το τι συμ-
βαίνει στην πρωτογενή
αγορά, η δευτερογενής
αγορά περιλαμβάνει δια-
πραγμάτευση αξιογρά-
φων τα οποία είχαν εκδο-
θεί στο παρελθόν, δηλαδή

δεν δημιουργούνται νέα αξιόγραφα, και οι
οποιεσδήποτε διαπραγματεύσεις πραγμα-
τοποιούνται μεταξύ των διαφόρων ενδια-
φερόμενων επενδυτών.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής διοίκησης και οικονομικών 
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Η κάμψη φθάνει στο τέλος της

<<<<<<

Τι δείχνουν τα στοι-
χεία για την πορεία
της ευρωπαϊκής 
οικονομίας.

Η παγκόσμια ελίτ
ευθύνεται για 
το 16% των ρύπων
Η ανισότητα και μάλιστα στην ακραία
της μορφή δεν περιορίζεται στα
εισοδήματα και στον πλούτο, αλλά
επεκτείνεται στη ρυπογόνο δρα-
στηριότητα και στην καταστροφή
του πλανήτη, με τους πλουσιότε-
ρους του κόσμου να εκπέμπουν
τους περισσότερους ρύπους, προ-
καλώντας δυστυχία και θανάτους
σε πολύ φτωχότερους. Οπως προ-
κύπτει από σχετική έρευνα που
διεξήγαγε η οργάνωση κατά της
ανισότητας Oxfam σε συνεργασία

με το Ινστιτούτο Περιβάλλοντος
της Στοκχόλμης και με τη βρετανική
εφημερίδα The Guardian, το πλου-
σιότερο 1% της ανθρωπότητας ευ-
θύνεται για πολύ μεγαλύτερο τμήμα
των εκπομπών καυσαερίων από
εκείνο για το οποίο ευθύνεται το
φτωχότερο 66% του παγκόσμιου
πληθυσμού. Και βέβαια, οι επιπτώ-
σεις αυτών των ρύπων πλήττουν
τις ευάλωτες κοινότητες και υπο-
νομεύουν την παγκόσμια προσπά-
θεια για την αντιμετώπιση της κλι-
ματικής αλλαγής. Πρόκειται για

την πλέον ολοκληρωμένη μελέτη
γύρω από την ανισότητα σε ό,τι
αφορά την κλιματική αλλαγή που
με τίτλο «Το μεγάλο χάσμα του άν-
θρακα» κατατείνει στο συμπέρασμα
ότι η παγκόσμια ελίτ, περίπου 77
εκατ. άτομα μεταξύ των οποίων δι-
σεκατομμυριούχοι, εκατομμυριού-
χοι και όσοι αμείβονται με περισ-
σότερα από 140.000 δολ. ετησίως,
ευθύνεται για το 16% του συνόλου
των ρύπων που εκπέμπονται παγ-
κοσμίως. Σύμφωνα με την εν λόγω
έρευνα, αυτή η συνδρομή των πλου-
σίων στη μόλυνση του περιβάλ-
λοντος αρκεί για να προκαλέσει
περισσότερους από ένα εκατ. θα-
νάτους οφειλόμενους στη ζέστη.
Η εν λόγω μελέτη αναλύει τα αίτια
και τις επιπτώσεις της ανισότητας
σε ό,τι αφορά τις εκπομπές καυ-
σαερίων και τη δυσανάλογα μεγάλη
συνεισφορά των βαθύπλουτων τους
οποίους χαρακτηρίζει «ρυπαίνουσα
ελίτ». Η έκθεση δίνεται στη δημο-
σιότητα ενόψει της συνόδου των
Ηνωμένων Εθνών για το κλίμα που
θα διεξαχθεί στις αρχές Δεκεμβρίου
στα Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα,
στο πλαίσιο της οποίας αναμένεται
να δοθεί ιδιαίτερη έμφαση στο
θέμα της κλιματικής ανισότητας.

Σχετική έκθεση της Oxfam δια-
πιστώνει πως το πλουσιότερο 1%
της ανθρωπότητας ζει σε κλιματι-
ζόμενους χώρους και γενικότερα
σε συνθήκες που το προστατεύουν
από τα προβλήματα του κλίματος

και της κλιματικής αλλαγής. Εκ-
πέμπει, ωστόσο, 5,9 δισ. τόνους
διοξειδίου του άνθρακα με στοιχεία
του 2019 και ευθύνεται για πολλά
δεινά που προκαλούν αυτές οι εκ-
πομπές καυσαερίων. Η έρευνα των
τριών φορέων διαπιστώνει, άλλω-
στε, πως στο διάστημα από το 1990
έως το 2019, το άθροισμα των εκ-
πομπών καυσαερίων για τις οποίες
ευθύνεται το πλουσιότερο 1% της
ανθρωπότητας ισοδυναμεί με την
καταστροφή του συνόλου της πε-
ρυσινής σοδειάς που συγκέντρωσαν
η Ε.Ε. σε καλαμπόκι, οι ΗΠΑ σε σι-
τηρά, το Μπανγκλαντές σε ρύζι και
η Κίνα σε σόγια. Οι επιπτώσεις αυ-
τών των εκπομπών καυσαερίων
πλήττουν δυσανάλογα τους λαούς
που ζουν σε φτώχεια, τις περιθω-
ριοποιημένες εθνικές μειονότητες,
τους μετανάστες αλλά και τις γυ-
ναίκες και τα κορίτσια που ζουν
και εργάζονται σε εξωτερικούς χώ-
ρους ή σε κατοικίες εκτεθειμένες
στις ακραίες καιρικές συνθήκες.

Οπως διαπιστώνουν οι ερευνη-
τές, αυτές οι ευάλωτες ομάδες του
πληθυσμού συνήθως δεν έχουν
αποταμιεύσεις, ούτε ασφάλιση ή
κοινωνική προστασία, γι’ αυτό και
τόσο η υγεία τους όσο και η οικο-
νομική τους κατάσταση κινδυ-
νεύουν πολύ περισσότερο από τις
πλημμύρες, την ξηρασία, τα κύματα
καύσωνα και τις πυρκαγιές στα δά-
ση. Τα στοιχεία τείνει να επιβεβαι-
ώσει σχετική μελέτη των Ηνωμένων
Εθνών, σύμφωνα με την οποία το
91% όσων θανάτων οφείλονται στα
ακραία καιρικά φαινόμενα εντοπί-
ζονται στις αναπτυσσόμενες χώρες.
Εντυπωσιακή λεπτομέρεια ανάμεσα
στα ευρήματα της έρευνας ότι θα
χρειαζόταν 1.500 χρόνια για να
μπορέσει ένας άνθρωπος από το
φτωχότερο 99% της ανθρωπότητας
να προκαλέσει με τις δραστηριό-
τητές του τον όγκο καυσαερίων
που εκπέμπουν οι πλουσιότεροι
δισεκατομμυριούχοι σε διάστημα
ενός έτους. «Οι βαθύπλουτοι μο-

λύνουν τον πλανήτη και τον κα-
ταστρέφουν και το υψηλότερο τί-
μημα για αυτήν την καταστροφή
το καταβάλλουν εκείνοι που έχουν
τις λιγότερες δυνατότητες», τονίζει
χαρακτηριστικά η Κιάρα Λιγκουόρι,
σύμβουλος της Oxfam για θέματα
περιβαλλοντικής δικαιοσύνης. Η
ίδια προσθέτει πως οι δύο δίδυμες
κρίσεις, του κλίματος και της ανι-
σότητας, «τροφοδοτούν η μία την
άλλη».

Η βαθύτατη αυτή ανισότητα
ως προς τις ευθύνες και τις επι-
πτώσεις της κλιματικής κρίσης
μόνον έως ένα βαθμό μπορεί να
αποδοθεί στο χάσμα πλούτου ανά-
μεσα στις χώρες. Οπως προκύπτει
από την έκθεση, οι χώρες υψηλού
εισοδήματος, κυρίως στον λεγό-
μενο παγκόσμιο Βορρά, ευθύνονται
για το 40% των εκπομπών καυσα-
ερίων, ενώ η συνεισφορά των χω-
ρών χαμηλού εισοδήματος δεν
υπερβαίνει ένα αμελητέο ποσοστό
της τάξης του 0,4%. Η Αφρική ει-

δικότερα, όπου ζει περίπου το 1/6
του παγκόσμιου πληθυσμού, ευ-
θύνεται μόλις για το 4% των εκ-
πομπών ρύπων. Μια άλλη διάστα-
ση του προβλήματος, που δεν εξε-
τάζεται εξίσου συχνά, είναι η ανι-
σότητα στο εσωτερικό των χωρών.
Οι δισεκατομμυριούχοι είναι στη
συντριπτική τους πλειονότητα
λευκοί, άνδρες και ζουν στις ΗΠΑ
και στην Ευρώπη. Υπάρχουν, ωστό-
σο, μέλη αυτής της πανίσχυρης
τάξης των βαθύπλουτων και σε
άλλα μέρη του πλανήτη. Οι εκα-
τομμυριούχοι υπάρχουν παντού.
Από την έρευνα προκύπτει πως οι
εκπομπές καυσαερίων από θαλα-
μηγούς και ιδιωτικά αεροπλάνα,
από τις επαύλεις με τους ειδικούς
φωτισμούς μέχρι τα υπερπολυτελή
καταφύγια για την περίπτωση κά-
ποιου είδους συντέλειας είναι 77
φορές υψηλότερες από το επίπεδο
που απαιτείται για να αυξηθεί η
θερμοκρασία του πλανήτη κατά
1,5 βαθμό Κελσίου.

Το άθροισμα των εκπομπών καυσαερίων το διάστημα από το 1990 έως το 2019, για τις οποίες ευθύνεται το πλουσιότερο 1% της ανθρωπότητας,
ισοδυναμεί με την καταστροφή του συνόλου της περυσινής σοδειάς που συγκέντρωσαν η Ε.Ε. σε καλαμπόκι, οι ΗΠΑ σε σιτηρά, το Μπανγκλαντές σε ρύζι
και η Κίνα σε σόγια.

<<<<<<<

Οι επιπτώσεις αυτών
των εκπομπών καυσα-
ερίων πλήττουν δυσα-
νάλογα τους λαούς που
ζουν σε φτώχεια.

Η τρωθείσα αγοραστική δύναμη των νοικοκυριών προκαλεί ερωτηματικά για το αν η κατανάλωση
θα προσεγγίσει τα προηγούμενα επίπεδα και θα τονώσει την αγορά ενόψει γιορτών. 
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ΤηςΜΑΡIΑΣ ΗΡΑΚΛEΟΥΣ

Η απόλυση 181 υπαλλήλων (130 ως
πλεονάζον προσωπικό, και 51 οι
οποίοι εργοδοτούνταν σε δοκιμα-
στική βάση) από το καζίνο City of
Dreams Mediterannean μόλις λίγους
μήνες μετά το λειτουργία του, διά-
βρωσετιςπροσδοκίες που υπήρχαν
για δυναμικό λανσάρισμα του έργου
του θερέτρου, αφού έδωσε το μήνυμα
ότι,τέσσερις μήνες μετά το άνοιγμά
του έχουν αρχίσει τα πρώτα προ-
βλήματα. Λίγο πολύ, οι απολύσεις
ήρθαν με το καλημέρα και, όπως
αναφέρεται σε σχετική ανακοίνωση
της εταιρείας City of Dreams Medi-
terranean, ως αποτέλεσμα της μη
αναμενόμενης και συνεχιζόμενης
πολεμικής σύγκρουσης στο Ισραήλ,
επηρεάζοντας σε μεγάλο βαθμό τις
επιχειρηματικές δραστηριότητες
της εταιρείας. Επισημαίνεται ότι η
πληρότητα του ξενοδοχείου και η
επισκεψιμότητα του καζίνο από πο-
λίτες του εξωτερικού έχουν μειωθεί
σημαντικά, με αποτέλεσμα η εται-
ρεία, όπως αναφέρεται, να λάβει δύ-
σκολες αποφάσεις για αναδιάρθρωση
του κόστους λειτουργίας προκειμέ-
νου να διασφαλίσει τη μακροπρό-
θεσμη βιωσιμότητά της.

Και παραιτήσεις
Πέραν των απολύσεων, το τελευ-

ταίο διάστημα αριθμός εργαζομένων
προχωρούν σε παραίτηση. Πηγές
στην «Κ» κάνουν λόγο για εργασιακές
συνθήκες οι οποίες δεν περιγρά-
φονται ως ιδανικές, και συμπεριφορές
που έχουν ως αποτέλεσμα την πα-
ραίτηση προσωπικού ακόμα και σε

υψηλόβαθμες θέσεις. Μάλιστα, σε
σχετικές ανακοινώσεις τους,οι συν-
τεχνίες ξενοδοχοϋπαλλήλων ΣΕΚ
και ΠΕΟκάνουν λόγο για εργασιακό
μεσαίωνα, για απαγόρευση πρόσβα-
σης συνδικαλιστών και εργαλειοποί-
ηση των εργαζομένων και ζητούν
την παρέμβαση του υπουργού Ερ-
γασίας. Όπως ενημέρωσε σχετικά
την «Κ» εκ μέρους της ΣΕΚ ο Μιχάλης
Φράγκου, θα εξεταστούν τα επόμενα
βήματα από κοινού με την ΠΕΟ, την
ερχόμενη εβδομάδα. Από πλευράς
του υπουργείου Εργασίας αναφέρεται
ότι, εφόσον έχουν στοιχεία ενώπιόν
τους θα εξετάσουν το ζήτημα. Η
εταιρεία κλήθηκε να τοποθετηθεί
επί του θέματος,για το ποιες θα είναι
οι επόμενες ενέργειές της για δια-
χείριση της κατάστασης, κατά πόσο
αναμένεται ότι θα υπάρξει νέο κύμα
απολύσεων, καθώς επίσης και τα
επίπεδα πληρότητας στο ξενοδοχείο
από την αρχή λειτουργίας της, τον
Ιούλιο του 2023. Απαντήσεις στα
ερωτήματα της «Κ» δεν έχουν δοθεί
μέχρι στιγμής.

Ωρα αναπροσαρμογής
Όπως δήλωσεπάντως ο CEO της,

Melco Lawrence Ηo, στο πλαίσιο
των οικονομικών αποτελεσμάτων
του γ΄τριμήνου 2023, το City of Dre-
ams Mediterranean έχει επηρεαστεί
από τις εξελίξεις στο Ισραήλ και οι
ομάδες της εταιρείας εργάζονται
ώστε να αναπροσαρμόσουν την
στρατηγική μάρκετινγκ που θα ακο-
λουθήσουν το επόμενο διάστημα.
Πηγές αναφέρουν στην «Κ» ότι στην
προκειμένη περίπτωση θα έπρεπε
να επιδειχθούν πιο γρήγορα αντα-

νακλαστικά.Υπενθυμίζεται ότι πρό-
κειται για έργο το οποίο λειτούργησε
μόλις στις 10 Ιουλίου. Για τις ανάγκες
λειτουργίας του είχαν δημοσιευθεί
τον τελευταίο χρόνο αγγελίες εργα-
σίας για εξεύρεση σερβιτόρων, μα-
γείρων, λειτουργών ψυχαγωγίας,
λειτουργών ηλεκτρονικών παιχνι-

διών, υποδοχής ξενοδοχείων. Είχαν
διοργανωθεί επίσης Ημέρες Καριέρας
για κάλυψη χιλίων θέσεων. Με το
άνοιγμά του το City of Dreams ερ-
γοδοτούσε 2.000 υπαλλήλους και
τους επόμενους μήνες θα προχω-
ρούσε με την πρόσληψη άλλων 400
υπαλλήλων. Πλέον, μετά τις τελευ-
ταίες απολύσεις, δεν είναι ξεκάθαρο
το πώς θα προχωρήσει η εταιρεία.
Από πλευράς μάρκετινγκ είναι στο
τραπέζι το άνοιγμα προς τις ευρω-
παϊκές αγορές. 

Λάθη του παρελθόντος
Σε τουριστικό επίπεδο,τα τελευ-

ταία χρόνια έχει υπογραμμιστεί πολ-
λάκις η ανάγκη απογαλακτισμού
της Κύπρου από την βρετανική και
τη ρωσική αγορά και ευρύτερα και

η ανάγκη απεξάρτησής μας από μία
ή δύο βασικές αγορές. Αυτό είναι
κάτι που αφενός επιβάλλει την εξέ-
λιξη στο τουριστικό προϊόν και αφε-
τέρου, εγγυάται τηβιωσιμότητα του
τουρισμού, εφόσον περιορίζει την
έκθεση της κυπριακής τουριστικής
βιομηχανίας σε ενδεχόμενους κρα-
δασμούς που δύναται να αντιμετω-
πίσει η κάθε αγορά. Διατυπώνονται
λοιπόν ερωτηματικά για το πώς επα-
ναλαμβάνονται λάθη του παρελθόν-
τος, αυτά της εξάρτησης από μία ή
δύο αγορές, καιμάλιστα από μία επι-
χείρηση μεγέθους του City of Dreams,
και για το κατά πόσο μια τέτοια επι-
χείρηση θα επιδείξει έγκαιρα τα σω-
στά αντανακλαστικά για διαχείριση
της κατάστασης. Στην προκειμένη
περίπτωση, το casino resort φαίνεται
ότι είχε βασιστεί σε δύο αγορές.
Όπως φαίνεται και από την ανακοί-
νωση της εταιρείας, η μία είναι η
αγορά του Ισραήλ. Πηγές από την
εταιρεία αναφέρουν ότι η άλλη βα-
σική αγορά από την οποία αντλούσαν
πελάτες το καζίνο και το ξενοδοχείο
City of Dreams ήταν αυτή της Ρωσίας.
Με τη Ρωσία και το Ισραήλ να είναι
εκτός κάδρου, έστω και προσωρινά,
κρίνεται αναγκαία η αλλαγή πλεύσης
της εταιρείας με στόχο να παραμείνει
βιώσιμη. Υπενθυμίζεται ότι πρόκειται
για έργο με συνολική επένδυση η
οποία ξεπερνά τα 600 εκατ. ευρώ,
που έχει ως στόχο να προσελκύσει
πέραν των 300 χιλιάδων τουριστών
ολόχρονα. 

Ισραήλ και Ρωσία
Σύμφωνα με στοιχεία της Στατι-

στικής Υπηρεσίας, τονφετινόΟκτώ-

βριο ο αριθμός αφίξεων των περιη-
γητών από το Ισραήλ ήταν 24.428,
κατά 57% πιο κάτω σε σύγκριση με
τις επιδόσεις Σεπτεμβρίου, και 27,3%
πιο κάτω σε σχέση με τον αντίστοιχο
μήνα το 2022. Την ίδια ώρα, οι αφίξεις
από Ρωσία ανέρχονται γύρω στις
8.526, αριθμός σαφώς συρρικνωμέ-
νος σε σχέση με την εικόνα προ πο-
λέμου στην Ουκρανία. Παρόλα αυτά,
από τις αρχές του 2022, υπήρχε χρό-
νος για αναπροσαρμογή σχεδίων
και προσέλκυση επισκεπτών από
άλλες αγορές. Την ίδια ώρα, η άνοδος
της αγοράς του Ισραήλ και του Λι-
βάνου έδινε ενθαρρυντικά μηνύματα,
ωστόσο ο πόλεμος αρχές Οκτωβρίου
και λίγο μετά τη λειτουργία του
έργου, φαίνεται να δυσκόλεψε την
κατάσταση. Το ερώτημα που εγεί-
ρεται από γνώστες της τουριστικής
αγοράς είναι το κατά πόσο έχουν
επιδειχθεί τα απαραίτητα αντανα-
κλαστικά για αντιμετώπιση της κα-
τάστασης. Αναφέρεται επίσης ο στό-
χος που είχε τεθεί για προσέλκυση
300 χιλιάδων επιπρόσθετων τουρι-
στών ετησίως με τη λειτουργία του
καζίνο, και κατά πόσο αυτός ο στόχος
είναι εκ των πραγμάτων εφικτός.
Πάντως, άλλες χώρες της Μέσης
Ανατολής, που αποτελούν χώρες
στόχευσης για το καζίνο-θέρετρο,
όπως τα Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα,
στα οποία πραγματοποίησε επίσκεψη
τον Ιούνιο ο υφυπουργός Τουρισμού,
οι αφίξεις Οκτωβρίου ήταν 1.800,
3.454 από τονΛίβανο, 1.251 από την
Ιορδανία, 1.184 από την Αρμενία
και πολύ μικρός αριθμόςαπό Κουβέιτ
(193), Μπαχρέιν (208), Κατάρ (337)
και Σαουδική Αραβία (871).

Αρχή με δεκάδες απολύσεις και παραιτήσεις 
Χαμηλότερες των προσδοκιών οι επιδόσεις σε επισκεψιμότητα, επιτακτικό το άνοιγμα σε αγορές εκτός του Ισραήλ και της Ρωσίας

Τις προηγούμενες μέρες το καζίνο-θέρετρο City of Dreams Mediterranean
ανακοίνωσε τον τερματισμό της απασχόλησης 181 υπαλλήλων της εταιρείας
(51 εκ των οποίων εργοδοτούνταν σε δοκιμαστική βάση), λόγω απώλειας
της αγοράς του Ισραήλ. 

<<<<<<

Πρόκειται για μια επέν-
δυση των 600 εκατ. ευ-
ρώ, που με την έναρξη
λειτουργίας του εργο-
δοτούσε γύρω στους
2.000 υπαλλήλους.

Το καζίνο στην Κύπρο περνά από χίλια κύματα
Το φιλόδοξο πρότζεκτ, ο Covid-19, τα διαβατήρια, οι πόλεμοι της Ρωσίας στην Ουκρανία και του Ισραήλ - Χαμάς

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Μετά από μόνο μερικούς μήνες λει-
τουργίας τούμόνου νόμιμου καζίνο
στην Κύπρο που «πέσανε» πάνω
από 600 εκατομμύρια ευρώ για τη
δημιουργία του, ανακοινώνονται
απολύσεις υπαλλήλων, ενώ άλλοι
παραιτούνται. Το πρότζεκτ της δη-
μιουργίας του καζίνο-θερέτρουέχει
περάσει από χίλια κύματα, καθώς
μέχρι να δημιουργηθεί πέρασε η
πανδημία του Covid-19, σταμάτησε
το πρόγραμμα των διαβατηρίων
που υποστήριζε αναμφισβήτητα
αυτό τοπροϊόν, ήρθε ο πόλεμος της
Ρωσίας στην Ουκρανία, ξεκίνησαν
απανωτές κυρώσεις (sanctions) προς
Ρωσία και Λευκορωσία, και ξεκίνησε
και ο πόλεμος στο Ισραήλ.

Το χαρακτηριστικό παράδειγμα

ενός πρότζεκτ που δεν πρέπει να
στηρίζεται σε ένα μόνο είδος πελάτη,
καθώς μπορεί τελικά «να γυρίσει ο
κόσμος ανάποδα» και εσύ να βρεθείς
εκτεθειμένος. Όταν υπάρχει μονο-
διάστατο μοντέλο και χάσεις εκείνο
το κομμάτι που στηρίζεσαι, τότε
χάνεις πολύ κοντά στο 100% του
προϊόντος-υπηρεσίας σου. Και δα-
νείζομαι τρία κομμάτια από ρεπορτάζ
άλλου συναδέλφου στην «Κ» από
το 2013, το οποίο επικαλείτο δημο-
σίευμα του Bloomberg όταν σχε-
διαζόταν τότε το προσχέδιο νόμου
για την αδειοδότησηκαι τη λειτουρ-
γία καζίνο στην Κύπρο. «Η κυπριακή
κυβέρνηση ποντάρει για την ανά-
καμψη της οικονομίας στους Ρώσους
που θα έρθουν να παίξουν στα καζίνο
της», σύμφωνα με το πρακτορείο
Bloomberg όπως γραφόταν στο ρε-
πορτάζ. «Θα κινηθούμε πολύ γρή-

γορα. Ενδιαφερόμαστε να προσελ-
κύσουμε επενδύσεις για θέρετρο
που θα περιλαμβάνει καζίνο, ώστε
με αυτόντον τρόπο να βελτιώσουμε
το τουριστικό μας προϊόν και να κα-
ταστήσουμε την Κύπρο τουριστικό
προορισμό ολόκληρο τον χρόνο»,
είχε πει ο τότε υπουργός Εμπορίου,
Τουρισμού και Βιομηχανίας, κ. Γιώρ-
γος Λακκοτρύπης. «Η Κύπρος θα
μπορούσε να είναι για τους Ρώσους
ό,τι είναι η Μαγιόρκα για τους Γερ-
μανούς. Αν η Κύπρος θέλει να προ-
σελκύσει πλούσιους πελάτες από
τη Ρωσία ή τη Μέση Ανατολή, τα
καζίνο-θέρετρα έχουν πλεονέκτημα,
καθώς προσφέρουν ποιοτικότερες
υπηρεσίες», είχε δηλώσει ο Πάουλ
Χέρτζφελντ από την εταιρεία συμ-
βούλων τυχερών παιγνίων Herzfeld
Consulting στη Βιέννη.

Τέλος τα διαβατήρια
Το 2015 ετοιμάστηκε το προ-

σχέδιο νόμου, έπειτα έγινε διαγω-
νισμός και κέρδισε η γνωστή σε
όλους μας Melco. Το ενδιαφέρον
ήταν τεράστιο και από άλλους κο-
λοσσούς παιγνίων, όπως η NagaCorp
και η Bloomberry, που σαφώς έβλε-

παν μεγάλες προοπτικές από του-
ρισμό και ξένους επενδυτές στην
Κύπρο. Σε αυτό το γεγονός είχε δώ-
σει τεράστια ώθηση το κυπριακό
επενδυτικό πρόγραμμα που ακόμα
μας ακολουθεί σε επίπεδο αρνητικής
διαφήμισης (βλέπε αποκαλύψεις
«Cyprus Confidential»). Πλούσιοι
Ρώσοι και Κινέζοι έφτασαν στις πα-
ρυφές του να μετατρέψουν κυρίως
τηΛεμεσό σε «Limassolgrad», όπως
περιέγραφε τη Λεμεσό το δημοσί-
ευμα του Guardian το 2018. Το κα-
ζίνο προφανώς πόνταρε στο ότι θα
έρχονταν πλούσιοι Ρώσοι, Κινέζοι
και άλλοι επιφανείς από τρίτες χώρες
μέσω του προγράμματος των δια-
βατηρίων. Πιθανώς να «πούλησε
αυτό το στόρυ» και η κυβέρνηση
στους διεθνείς παίχτες που θα ανα-
λάμβαναν το πρότζεκτ. Το φθινό-
πωρο του 2020 ωστόσο, αυτό το
«στόρυ» έπεσε εν μέρει, καθώς το
πρόγραμμα των διαβατηρίων στα-
μάτησε και όσοι πλούσιοι από ξένες
χώρες είχαν έρθει, ήρθαν. Δεν θα
έρχονταν άλλοι. Ωστόσο είχε χτιστεί
μία αρκετά δυνατή κοινότητα πλου-
σίων, που ενδεχομένως με τους
πλούσιους φίλους τους οι οποίοι θα

έρχονταν για διακοπές, θα μπορού-
σαν να ξοδέψουν μεγάλα ποσά στο
καζίνο. Αυτό ήταν το δεύτερο «χα-
στούκι», πιθανώς ωστόσο το πιο
ισχυρό.

Ηρθε και η πανδημία
Στα τέλη του πρώτου τριμήνου

του 2020 έρχεται η πανδημία του
Covid-19 στην Ευρώπη και κατ’ επέ-
κταση στην Κύπρο. Και «παγώνουν»
όλα. Πολίτες δεν πάνε στις δουλειές
τους, το σύστημα υγείας εύθραυστο
λόγω του λιγοστού εξοπλισμού, προ-
σπαθούμε να διαχειριστούμε κάτι
πρωτόγνωρο και, όπως είναι λογικό,
οι εργασίες για τη δημιουργία του
καζίνο-θερέτρου παίρνουν παρά-
ταση. Αρχικά θα άνοιγε τις πύλες
του το καλοκαίρι του 2021. Έκτοτε
πήρε παρατάσεις για το 2022, για
τέλος του 2022, μέχρι που άνοιξε
τις πύλες του το καλοκαίρι του 2023.
Σε εκείνο το μεσοδιάστημα πιθανώς
να είχε αλλάξει λίγο η στρατηγική
της εταιρείας (εσωτερικά τουλάχι-
στον) για τη στόχευση των πελατών
που θα είχαν, αλλά πιθανώς συνέ-
χιζαν να ποντάρουν σε πλούσιους
Ρώσους και Κινέζους. Σημειωτέο,

ήδη είχαν αρχίσει οι διαδικασίες
για ανακλήσεις διαβατηρίων από
«περίεργους» επενδυτές που έγιναν
Κύπριοι, άρα και το «commercial
damage» για το κράτος ήταν ήδη
μεγάλο.

Πρώτος πόλεμος
Το πρώτο τρίμηνο του 2022 αρ-

χίζει ο πόλεμος της Ρωσίας με την
Ουκρανία. Εκτός από τις επιπτώσεις
σε τουριστικό επίπεδο (το θέρετρο
δεν είχε ανοίξει, άρα δεν είχε πρό-
βλημα σε αυτό το επίπεδο και λει-
τουργούσαν μόνο τα δορυφορικά
σε επαρχίες) άρχισαν τα απανωτά
πακέτα κυρώσεων (sanctions) σε
Ρώσους και Λευκορώσους. Δημι-
ουργείται ένα ντόμινο επιπτώσεων
στην οικονομία, στις υπηρεσίες,
στις πληρωμές, σε ολόκληρες εται-
ρείες και αρχίζει να «σβήνει» σιγά-
σιγά το προϊόν πλούσιων Ρώσων
για το καζίνο. Εκεί είναι η δεύτερη
μεγάλη «σφαλιάρα» για το καζίνο
αν αφήσουμε στην άκρη ότι την
ώρα που ανεγειρόταν τα κατασκευα-
στικά υλικά είχαν ήδη ανέβει κατά
πολύ, άρα και το κόστος της δημι-
ουργίας του.

Κατά την ανέγερση του καζίνο-θερέτρου στη Λεμεσό, θα εργοδοτούνταν τέσσερις χιλιάδες άτομα, ενώ με τη λειτουργία του θα δημιουργούνταν 6,5
χιλιάδες άμεσες και έμμεσες θέσεις εργασίας.

<<<<<<

«Η Κύπρος θα μπορού-
σε να είναι για τους Ρώ-
σους ό,τι είναι η Μα-
γιόρκα για τους Γερμα-
νούς», έλεγε το 2013
επικεφαλής από εται-
ρεία συμβούλων τυχε-
ρών παιγνίων.

Και δεύτερος 
πόλεμος
Το καζίνο-θέρετρο στη Λεμε-
σό δίχως να έχει επίσημη στό-
χευση, παρουσιάζεται λίγο
πριν ανοίξει τις πύλες του το
φετινό καλοκαίρι, στον τουρι-
σμό και τους παίχτες από το
Ισραήλ. Μέχρι και οι θέσεις
εργασίας που άνοιγε, που
ήταν πολλές, ζητούσαν στα
κριτήρια να γνωρίζουν ελληνι-
κά, αγγλικά και εβραϊκά. Επί-
σημα δεν ειπώθηκε ποτέ, αλ-
λά η στόχευση του καζίνο πλέ-
ον ήταν στο Ισραήλ. Τον Οκτώ-
βριο όμως ξεκινά ο πόλεμος
του Ισραήλ και έτσι κόβονται
απότομα οι όποιες φιλοδοξίες
για τουρισμό από Ισραήλ. Εν-
διαφέρον θα έχει να δούμε
ποια θα είναι πλέον η στόχευ-
ση του μεγάλου αυτού πρό-
τζεκτ των 600 και πλέον εκατ.
ευρώ.
Σύμφωνα με τα επίσημα απο-
τελέσματα 3ου τριμήνου του
2023 της Melco, τα συνολικά
λειτουργικά έσοδα στα Cyprus
Casinos για το τρίμηνο που
έληξε στις 30 Σεπτεμβρίου
2023 ήταν 53,4 εκατομμύρια
δολάρια, σε σύγκριση με 24,8
εκατομμύρια δολάρια το τρίτο
τρίμηνο του 2022. Τα Cyprus
Casinos δημιούργησαν προ-
σαρμοσμένο EBITDA (Μικτό
κέρδος – Κόστος λειτουργίας)
ύψους 7,2 εκατ. δολαρίων το
τρίτο τρίμηνο του 2023, σε
σύγκριση με προσαρμοσμένο
EBITDA 6,7 εκατ. δολαρίων το
τρίτο τρίμηνο του 2022.
Το 2018, η εταιρεία έλεγε πως
το «City Of Dreams Mediterra-
nean», θα προσέλκυε 300 χι-
λιάδες επιπρόσθετους τουρί-
στες ετησίως. Κατά την ανέ-
γερση του καζίνο-θερέτρου
στη Λεμεσό, θα εργοδοτούν-
ταν τέσσερις χιλιάδες άτομα,
ενώ με τη λειτουργία του θα
δημιουργούνταν 6,5 χιλιάδες
άμεσες και έμμεσες θέσεις
εργασίας.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Από 4 Δεκεμβρίου μπαίνει σε εφαρ-
μογή το κυβερνητικό σχέδιο «Ενοί-
κιο Έναντι Δόσης», ένα ακόμα λι-
θαράκι για την βέλτιστη αντιμε-
τώπιση των μη εξυπηρετούμενων
δανείων στην Κύπρο, το οποίο συ-
ζητείται από το 2020. Από 4 Δε-
κεμβρίου όμως, 2,5 χιλιάδες δυνη-
τικά επιλέξιμοι δανειολήπτες του

Σχεδίου θα έχουν τη δυνατότητα
να «καθαρίσουν» και πρακτικά να
επανενταχθούν στο τραπεζικό σύ-
στημα με τη δυνατότητα ακόμα
να λάβουν και νέο δανεισμό. Όσοι
δανειολήπτες ενταχθούν στο Σχέ-
διο θα μετατρέπονται αυτομάτως
σε ενοικιαστές της κατοικίας τους,
αφού η κυριότητα που έχουν θα
μεταβιβάζεται στην ΚΕΔΙΠΕΣ. Εν
συνεχεία, θα διαγράφεται το δάνειό
τους και το κράτος θα καταβάλλει
το ενοίκιο για περίοδο 14 ετών, με
δικαίωμα επαναγοράς μετά από
πέντε έτη σε τιμή που θα ανακοι-
νώνεται και θα είναι προνομιακή.
Το Σχέδιο θα είναι ανοικτό εννέα
μήνες για υποβολή αίτησης συμ-
μετοχής, ενώ την προσεχή Πέμπτη
θα περάσει από την Ολομέλεια της
Βουλής.

Μέσα στα «κρυφά» πλεονεκτή-
ματα του Σχεδίου, είναι ότι ο δα-

νειολήπτης που θα συμμετάσχει
στο Σχέδιο θα επανενταχθεί στο
τραπεζικό σύστημα. Επί της ουσίας,
δανειολήπτες που ήταν «μαυρο-
πινακισμένοι» και δεν μπορούσαν
να συμμετάσχουν σε οποιαδήποτε
τραπεζική διαδικασία αφού είχε
κοκκινήσει το δάνειό τους, πλέον,
μετά το διάστημα που χρειάζεται
για να «καθαρίσουν» από το σύ-
στημα «Άρτεμις» θα μπορούν να
αιτηθούν μέχρι και για νέα δάνεια
αν ορθοποδήσουν.

Το πολυσυζητημένο Σχέδιο ανα-
μένεται να καλύψει τα κενά τριών
υπολοίπων σχεδίων της κυβέρνη-
σης, του ΕΣΤΙΑ, του ΟΙΚΙΑ και του
Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών.
Για του λόγου του αληθές, έχει
γίνει μία εξαίρεση στο Σχέδιο, όπου
περίπου 800 επιλέξιμοι δανειολή-
πτες που είχαν κριθεί ως μη βιώ-
σιμοι στο Σχέδιο ΕΣΤΙΑ θα μπορούν
να μπουν στο «Ενοίκιο Έναντι Δό-

σης» με ευνοϊκότερα κριτήρια. Γι’
αυτούς η κατοικία θα μπορεί να
έχει αξία μέχρι 350 χιλιάδες ευρώ,
ενώ για όλους τους υπόλοιπους
250 χιλιάδες ευρώ. Την ίδια ώρα,
αξίζει να σημειωθεί πως γίνεται
ακόμα ένα βήμα προς τον διαχω-
ρισμό των στρατηγικών κακοπλη-
ρωτών με αυτούς που πραγματικά
δεν μπορούν να αποπληρώσουν
τα δάνειά τους. Δεδομένου πως
δεν θα υπάρξει άλλη αναστολή εκ-
ποιήσεων πρώτης κατοικίας με
αξία πέραν των 350 χιλιάδων ευρώ
πέραν της 31ης Δεκεμβρίου 2023,
θα αποδειχθεί –εν μέρει– ποιοι
είναι και ποιοι όχι.

Όπως απορρέει από τις Πρόνοιες
του Σχεδίου, για αποτελεσματική
οικονομική διαχείρισή του έχει συ-
σταθεί ξεχωριστή εταιρεία, η ΚΕ-
ΔΙΠΕΣ ΕΕΔ Λτδ., η οποία τηρεί ξε-
χωριστά λογιστικά αρχεία, συμπε-
ριλαμβανομένου Μητρώου Παγίων.

Όπως είναι σε θέση να γνωρίζει η
«Κ», έχουν γίνει διευθετήσεις για
την ασφαλιστική κάλυψη των ακι-
νήτων που θα περιέλθουν στην κα-
τοχή της ΚΕΔΙΠΕΣ στο πλαίσιο του
Σχεδίου. Η ασφαλιστική που επι-
λέχθηκε είναι αυτή που συνεργά-
ζεται η ΚΕΔΙΠΕΣ, δηλαδή η CNP
Ασφαλιστική.

Εκκληση να αγκαλιαστεί
Ο υπουργός Οικονομικών, κ.

Μάκης Κεραυνός, από πλευράς
του τόνισε πως επί της ουσίας συμ-
πληρώνει το πακέτο μέτρων της
κυβέρνησης για τα μη εξυπηρε-
τούμενα δάνεια και «κουμπώνει»
και σε όποια κενά υπάρχουν από
τα υφιστάμενα σχέδια. Ο υπουργός
προχώρησε σε μια ειλικρινής έκ-
κληση προς τις ευάλωτες ομάδες
να αιτηθούν και να εκμεταλλευ-
τούν την ευκαιρία που προσφέ-
ρεται από το κράτος. Το κράτος

αναμένεται να επωμισθεί δημο-
σιονομικό κόστος 200 εκατομμυ-
ρίων ευρώ για την επόμενη διετία,
ή όπως έχει δηλώσει ο γενικός δι-
ευθυντής του υπουργείου Οικο-
νομικών, κ. Γιώργος Παντελή, 0,9%
του κυπριακού ΑΕΠ. Ο πρόεδρος
του Δ.Σ. της ΚΕΔΙΠΕΣ, κ. Λάμπρος
Παπαδόπουλος, σχολίασε από
πλευράς του ότι πρόκειται για ένα
σημαντικό σχέδιο για τις ομάδες
των ευάλωτων δανειοληπτών. Ο
κ. Παπαδόπουλος επίσης είπε πώς
ναι μεν η ανταπόκριση στο Σχέδιο
θέλει η κυβέρνηση, το ΥΠΟΙΚ και
η ΚΕΔΙΠΕΣ να είναι στο 100%,
άρα να ενταχθούν και οι 2,5 χιλιά-
δες, ωστόσο βάσει εμπειρίας και
με άλλα σχέδια, πιθανόν να κυ-
μανθεί στο 1/3.

Βασικοί Οροι Σχεδίου
Σύμφωνα με τους βασικούς

όρους του Σχεδίου, αφορά ΜΕΔ

με εξασφάλιση κύριας κατοικίας
με αγοραία αξία μέχρι 250 χιλ. ευ-
ρώ. Οι δικαιούχοι είναι φυσικά
πρόσωπα-λήπτες συγκεκριμένων
επιδομάτων, αλλά και επιλέξιμοι
μη βιώσιμοι δανειολήπτες των
σχεδίων ΕΣΤΙΑ και ΟΙΚΙΑ που αφο-
ρά κύριες κατοικίες με αγοραία
αξία μέχρι 350 χιλ. ευρώ, καθώς
και πρόσωπα των οποίων η συμ-
μετοχή στα σχέδια ΕΣΤΙΑ και ΟΙ-
ΚΙΑ έχει τερματιστεί. Θα διενερ-
γείται έλεγχος καταλληλότητας
και εκτίμηση της αξίας του ακι-
νήτου. 

Στη συνέχεια, η ΚΕΔΙΠΕΣ απο-
κτά την κύρια κατοικία καταβάλ-
λοντας στην Συμμετέχουσα (Τρά-
πεζα, Εταιρεία Εξαγοράς Πιστώ-
σεων) το 65% της αγοραίας αξίας
της. Η Συμμετέχουσα διαγράφει
την πιστωτική διευκόλυνση που
παραμένει μετά την αφαίρεση της
τιμής απόκτησης του ακινήτου
στον βαθμό που δεν καλύπτεται
από άλλες εμπράγματες εξασφα-
λίσεις. 

Ταυτόχρονα, εξαλείφονται οι
επιβαρύνσεις επί της κύριας κα-
τοικίας εντός προκαθορισμένων
ποσοστών (μέχρι 10% της αξίας
της κύριας κατοικίας) και η Κυ-
πριακή Δημοκρατία καταβάλλει
το ενοίκιο (65% του αγοραίου). Ο
ιδιοκτήτης όπως προαναφέρθηκε
πιο πάνω γίνεται ενοικιαστής με
διάρκεια ενοικίασης 14 έτη, ή εφ’
όρου ζωής όπου ο ενοικιαστής
είναι άνω των 65 ετών. Ο ενοικια-
στής θα έχει δικαίωμα επαναγοράς
της κατοικίας μετά από πάροδο
πέντε ετών και πριν από τη λήξη
των 14 ετών σε προκαθορισμένη
τιμή η οποία αναγράφεται στη
σύμβαση ενοικίασης. Η τιμή επα-
ναγοράς η οποία θα είναι ιδιαίτερα
ελκυστική, λαμβάνει υπόψη διά-
φορες παραμέτρους όπως μετα-
βολές στις τιμές των ακινήτων,
έξοδα και πληρωμές ενοικίων.

«Καθαρίζουν» όσοι μπουν στο «Μortgage to Rent»
Θα μπορούν να επανενταχθούν στο τραπεζικό σύστημα με τη δυνατότητα να λάβουν ακόμα και νέο δανεισμό
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Οπως είναι σε θέση να
γνωρίζει η «Κ», η εται-
ρεία που επιλέχθηκε
για την ασφαλιστική κά-
λυψη των ακινήτων που
θα περιέλθουν στην κα-
τοχή της ΚΕΔΙΠΕΣ, είναι
η CNP Ασφαλιστική.

Το πολυσυζητημένο Σχέδιο αναμένεται να καλύψει τα κενά τριών υπολοίπων σχεδίων της κυβέρνησης, του ΕΣΤΙΑ,
του ΟΙΚΙΑ και του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών.

Πέντε λόγοι 
απόρριψης
Πέντε είναι οι λόγοι απόρριψης
αίτησης πέραν από κριτήρια επι-
λεξιμότητας αιτητών και της αξίας
της κατοικίας. Πρώτον, η μίσθω-
ση κατοικίας, ή δικαίωμα επικαρ-
πίας. Δεύτερον, τίτλος ιδιοκτη-
σίας με μερίδια χωρίς συμφωνία
διανομής. Τρίτον, η απουσία Πο-
λεοδομικής Άδειας ή Άδειας Οι-
κοδομής. Τέταρτον, το κόστος των
αναγκαίων τροποποιήσεων με
βάση τον Τεχνικό Έλεγχο ξεπερ-
νά το 15% της εκτιμημένης αξίας
της κατοικίας. Πέμπτο, η διευθέ-
τηση Υποθηκών και Εμπράγμα-
των Βαρών υπερβαίνει το 10%
της αξίας της κατοικίας και η Συμ-
μετέχουσα δεν συναινεί στην
εξάλειψή τους.
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Της ΜΑΡIΑΣ ΗΡΑΚΛEΟΥΣ

Όταν στην Αμερική ο θεσμός του
Black Friday περιγράφεται ότι έχει
χάσει κάτι από την απήχησή του
στους καταναλωτές, τότε η μάλλον
χλιαρή εικόνα που κατέγραψε στις
24 Νοεμβρίου δεν θα πρέπει να
ξενίζει. 

Όπως περιγράφει δημοσίευμα
της New York Times, ο ρυθμός
των πωλήσεων ανήμερα του Black
Friday έχει μειωθεί και αυτό εν
μέρει οφείλεται στο γεγονός ότι
το πεδίο ανταγωνισμού των επι-
χειρήσεων έχει μετατοπιστεί σε
προσφορές πριν από την τελευταία
Παρασκευή Νοεμβρίου. Κάτι ανά-
λογο παρατηρείται και σε αγορές
της Ευρώπης αλλά και στην κυ-
πριακή αγορά, αφού πλέον οι δια-
φημίσεις για εκπτώσεις ξεκινούν

από τις αρχές Νοεμβρίου και κο-
ρυφώνονται το τελευταίο δεκαή-
μερο. Ως εκ τούτου, είναι κατα-
νοητό ότι υπάρχει χρόνος για
όσους θέλουν να προχωρήσουν
σε αγορά, να το πράξουν μέρες
πριν τη συγκεκριμένη Παρασκευή,
και αποφεύγοντας ενδεχόμενο συ-
νωστισμού στα καταστήματα.

Παρελθόν ο συνωστισμός
Πάντως εικόνες συνωστισμού

δεν καταγράφηκαν φέτος. Ο γε-
νικός διευθυντής του Mall of Cy-
prus Κύπρος Χατζηστυλλής ανέ-
φερε μιλώντας στην «Κ» ότι, μετά
το μεσημέρι η κίνηση στο εμπο-
ρικό κέντρο αυξήθηκε, χωρίς ωστό-
σο να καταγράφονται εικόνες της
περιόδου 2018 και 2019 και εξέ-
φρασε την εκτίμηση ότι η απουσία

μεγάλου όγκου καταναλωτών στην
αγορά μία και μόνο μέρα, βελτιώνει
την εμπειρία του καταναλωτή, ενώ
και τα καταστήματα μπορούν να
εξυπηρετήσουν καλύτερα τον κό-
σμο. Στο My Mall Λεμεσού ανα-
φέρεται ότι η κίνηση ήταν μεν αυ-
ξημένη σε σύγκριση με άλλες Πα-
ρασκευές, αλλά κατά 12% πιο κάτω
σε σύγκριση με τα δεδομένα του
προηγούμενου χρόνου (στοιχεία
μέχρι τη 13:00). Την συνολική ει-
κόνα μετέφερε ο γ.γ. του ΠΑΣΥΛΕ
Μάριος Αντωνίου, ο οποίος παρα-
δέχεται ότι η αγορά δεν θυμίζει
την κίνηση σε περιόδους Black
Friday προηγούμενων χρόνων.
«Σε προηγούμενα Black Friday εί-
δαμε εικόνες συνωστισμού, είδαμε
ουρές έξω από τα καταστήματα.
Πλέον αυτό δεν υπάρχει, και γι’

αυτό έπαιξαν ρόλο πολλοί παρά-
μετροι». 

Προσφορές διαρκείας
Σίγουρα ένας παράγοντας της

μουδιασμένης κίνησης είναι ότι
πλέον, τα καταστήματα ξεκινούν
και επικοινωνούν τις προσφορές
τους πιο νωρίς, η επισκεψιμότητα
της μίας μέρας μοιράζεται σε πε-
ρισσότερες μέρες πριν και μετά
το Black Friday. Έτσι δεν υπάρ-
χουν εικόνες καταναλωτών να πε-
ριμένουν έξω από τα καταστήματα
για να ανοίξουν, ώστε να προλά-
βουν να αγοράσουν το προϊόν της
επιλογής τους. Επιπλέον, όπως
εξήγε ο κ. Αντωνίου, γενικότερα
η αγορά είναι μουδιασμένη κατά
τον μήνα Νοέμβριο, αφού είναι
ένας από τους χειρότερους μήνες

για το λιανικό εμπόριο. Από την
άλλη, ακρίβεια και κόστος ζωής
έχουν αλλάξει τις καταναλωτικές
συνήθειες της πλειοψηφίας του
αγοραστικού κοινού με αποτέλε-
σμα να περιορίζουν τις επουσιώδεις
αγορές.

Αυτό ενισχύεται και από το γε-
γονός ότι το Black Friday, που
εφαρμόζεται διαχρονικά την τε-
λευταία Παρασκευή του Νοεμβρί-
ου, φέτος, ήταν στις 24 του μηνός,
και μία εβδομάδα πριν την κατα-
βολή των μισθών. Μερίδιο για την
αλλαγή στάσης απέναντι στο Black
Friday έχουν και οι ίδιες οι επιχει-
ρήσεις. Ο κ. Αντωνίου παραδέχ-
θηκε ότι ο θεσμός έχασε τη δυνα-
μική του και ότι είναι η ώρα αυ-
τοκριτικής για τις επιχειρήσεις,
αφού κάποιες από αυτές με κακές

πρακτικές και αναληθείς και πα-
ραπλανητικές προσφορές έχουν
καταφέρει να απωθήσουν μεγάλη
μερίδα των καταναλωτών. «Οι κα-
ταναλωτές είναι αυτοί που έχουν
τη δύναμη στα χέρια τους και επι-
βραβεύουν ή τιμωρούν τις επιχει-
ρήσεις και ο κόσμος φαίνεται ότι
έβαλε ερωτηματικά για το αν είναι
πραγματικές οι προσφορές». Όλα
αυτά, έστω κι αν έχουν σημειωθεί
από μικρό αριθμό επιχειρήσεων,
έχουν τραυματίσει τον θεσμό και
ευρύτερα το λιανικό εμπόριο. Τό-
νισε ότι η νομοθεσία θα πρέπει
να εφαρμόζεται ευλαβικά, ώστε
να μην υπάρχει άνισος ανταγωνι-
σμός μεταξύ των καταστηματαρ-
χών και εκεί και όπου αποδεικνύε-
ται παρανομία, να επιβάλλονται
τσουχτερά πρόστιμα.

Στην εξίσωση μπαίνει σαφώς
και το ηλεκτρονικό εμπόριο με
ιστοσελίδες του εξωτερικού –κυ-
ρίως– να μονοπωλούν το ενδια-
φέρον καταναλωτών στην Κύπρο,
ιδιαιτέρως για προϊόντα τεχνολο-
γίας. Έτσι, το e-commerce του
εξωτερικού θεωρείται ως ο μεγα-
λύτερος ανταγωνιστής των κυ-
πριακών επιχειρήσεων ειδικά σε
περίοδο Black Friday.

Αθέμιτες πρακτικές
Μιλώντας στην «Κ» η νομική

σύμβουλος του Κυπριακού Συν-
δέσμου Καταναλωτών Βιργινία
Χρίστου, ανέφερε ότι μέχρι την
Παρασκευή, ο αριθμός καταγγε-
λιών ενώπιον του συνδέσμου κυ-
μαίνεται γύρω στις 16 καταγγελίες,
και αφορούν εκπτώσεις που δεν
υπολογίστηκαν κατά την πληρωμή
του προϊόντος στο ταμείο, προ-
ϊόντα σε προσφορά χωρίς να ανα-
γράφεται η τιμή τους, προσφορά

προϊόντος για το οποίο δεν υπήρχε
απόθεμα, μειωμένη διάρκεια εγ-
γύησης για το προϊόν λόγω του
ότι ήταν σε προσφορά, και εικο-
νικές προσφορές (ίδια τιμή πριν
και μετά την προσφορά). Ανάμεσα
στις καταγγελίες ήταν και περι-
πτώσεις που αφορούν την πολιτική
επιστροφών, η οποία δεν ρυθμί-
ζεται νομικά έτσι δεν αναμένεται
να επιβληθεί διοικητικό πρόστιμο.
Επιπλέον υπάρχουν τρεις περι-
πτώσεις προϊόντων σε καταστή-
ματα ένδυσης και υπόδησης τα
οποία φαίνεται ότι η τιμή έκπτωσής
τους είναι ψηλότερη σε σχέση με
την τιμή πώλησής τους πριν την
έκπτωση. Αυτές οι περιπτώσεις
θα αξιολογηθούν και θα ληφθούν
τα ανάλογα βήματα, ανέφερε η
κυρία Χρίστου.

Χαλαρές αγορές στο Black Friday 
Η παρατεταμένη διάρκεια προσφορών και εκπτώσεων καθώς και αθέμιτες πρακτικές έχουν τραυματίσει τον θεσμό 

<<<<<<

Τo e-commerce του
εξωτερικού είναι ο με-
γαλύτερος ανταγωνι-
στής των κυπριακών
επιχειρήσεων ειδικά σε
περίοδο Black Friday.Ακρίβεια και κόστος ζωής έχουν διαφοροποιήσει τις καταναλωτικές συνήθειες της πλειοψηφίας του αγοραστικού κοινού που φαίνεται να περιορίζεται

μόνο στις ουσιώδεις αγορές.
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Στο My Mall Λεμεσού η
κίνηση ήταν μεν αυξη-
μένη σε σύγκριση με
άλλες Παρασκευές, αλ-
λά κατά 12% πιο κάτω
σε σύγκριση με τα δε-
δομένα του προηγού-
μενου χρόνου.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η γενική ρήτρα διαφυγής του Συμ-
φώνου Σταθερότητας και Ανάπτυ-
ξης που προβλέπει προσωρινή πα-
ρέκκλιση από τις δημοσιονομικές
απαιτήσεις και διευκολύνει τον
συντονισμό των δημοσιονομικών
πολιτικών σε καιρούς σοβαρής οι-
κονομικής ύφεσης, θα απενεργο-
ποιηθεί στα τέλη του 2023. Έτσι,
η Κομισιόν έχει ζητήσει από τα
κράτη να θέσουν δημοσιονομικούς
στόχους στα προγράμματα Στα-
θερότητας που συμμορφώνονται
με τα κριτήρια δημοσιονομικής
προσαρμογής που καθορίζονται

στους μεταρρυθμιστικούς προσα-
νατολισμούς της Επιτροπής. Σύμ-
φωνα με τις φθινοπωρινές προ-
βλέψεις 2023 της Κομισιόν, η Κύ-
προς θα επιτύχει τον Μεσοπρόθε-
σμο Δημοσιονομικό στόχο της το
2024 και προβλέπει για την Κύπρο
ονομαστικό δημοσιονομικό πλε-
όνασμα ύψους 2,1% του ΑΕΠ το
2024, ενώ όπως αναφέρει το υπουρ-

γείο Οικονομικών, ο δείκτης του
δημόσιου χρέους ως ποσοστό του
ΑΕΠ προβλέπεται να περιορισθεί
στο 71,5% το 2024, πάνω από την
τιμή αναφοράς του 60% του ΑΕΠ
που ορίζει η Συνθήκη, αλλά σχεδόν
30 εκατοστιαίες μονάδες του ΑΕΠ
κάτω από το αντίστοιχο ποσοστό
στο τέλος του 2021. Οι φθινοπω-
ρινές προβλέψεις της Ευρωπαϊκής

Επιτροπής που ανακοινώθηκαν
εντός της εβδομάδας, αναφέρουν
ότι μετά από την ανάπτυξη του
5,1% το 2022, η οικονομική δρα-
στηριότητα θα μειωθεί στο 2,2%
το 2023, αλλά σταδιακά θα ανα-
κάμψει το 2024 και το 2025.

Αναλυτικότερα, όπως αναφέρει
το ΥΠΟΙΚ με δεδομένα της Κομι-
σιόν, για το 2023 ο ρυθμός ανά-

πτυξης αναμένεται να περιορισθεί
στο 2,2%, κυρίως λόγω της εγχώ-
ριας ζήτησης. «Η ιδιωτική κατα-
νάλωση έχει διευρυνθεί έντονα ως
αποτέλεσμα της συνεχιζόμενης
δυναμικής αύξησης της απασχό-
λησης και των μισθών, και η αυ-
τόματη μερική τιμαριθμική ανα-
προσαρμογή των μισθών έχει με-
τριάσει κάπως τον αρνητικό αντί-

κτυπο των αυξημένων τιμών στην
κατανάλωση. Οι επενδύσεις σε οι-
κιστικές και εμπορικές κατασκευές
έχουν υποστηριχθεί από το Σχέδιο
Επιδότησης Επιτοκίων για Στεγα-
στικά Δάνεια και την έντονη εισροή
ξένων εταιρειών. Ο τουρισμός ανέ-
καμψε πλήρως από την κρίση της
πανδημίας, καθώς και από τον ρω-
σικό πόλεμο που ωστόσο επηρέασε
αρνητικά τις εξαγωγές χρηματο-
οικονομικών και επαγγελματικών
υπηρεσιών», σχολιάζει επί τούτου.

Όπως αναφέρει το ΥΠΟΙΚ, για
τα έτη 2024-2025 ο ρυθμός ανά-

πτυξης προβλέπεται να ανέλθει
στο 2,6% και 2,9% αντίστοιχα. «Τα
μέτρα που έλαβε η κυβέρνηση»,
όπως αναφέρει η Κομισιόν, «για
τον περιορισμό του πληθωρισμού
μαζί με την αυξημένη αυτόματη
μερική τιμαριθμική αναπροσαρ-
μογή των μισθών, αναμένεται να
συνεχίσουν να υποστηρίζουν την
αύξηση της κατανάλωσης, αν και

με βραδύτερο ρυθμό». Ταυτόχρονα,
σημειώνει πως, «η αύξηση των επι-
τοκίων αναμένεται να μειώσει τη
ζήτηση για οικιστικά δάνεια, ενώ
οι ξένες επενδύσεις και η εφαρμογή
του κυπριακού Σχεδίου Ανάκαμψης
και Ανθεκτικότητας (ΣΑΑ) θα ενι-
σχύσουν τις υποδομές και την πρά-
σινη και ψηφιακή μετάβαση, καθώς
και τον τομέα της υγείας, εκπαί-
δευσης και τουρισμού». Ο τουρι-
σμός και άλλες εξαγωγικές υπηρε-
σίες αναμένεται να επιβραδυνθούν
μετά τη δυναμική ανάπτυξη των
προηγούμενων ετών λόγω της εξα-
σθένησης της αναπτυξιακής δυ-
ναμικής στους εμπορικούς εταίρους
της Κύπρου.

Σύμφωνα με το ΥΠΟΙΚ, στα δη-
μόσια οικονομικά, προβλέπεται
στο ευρωπαϊκό εξάμηνο ότι το δη-
μοσιονομικό ισοζύγιο θα παραμεί-
νει πλεονασματικό γύρω στο 2,1%
του ΑΕΠ το 2024 και στο 2,5% το
2025. Η προβλεπόμενη σταδιακή
κατάργηση όλων των μέτρων που
σχετίζονται με την ενέργεια, η
λήξη του καθεστώτος mortgage-
to-rent, και η αύξηση των εισφορών
κοινωνικής ασφάλισης αναμένεται
να συμβάλουν θετικά στο δημο-
σιονομικό ισοζύγιο έως το 2025.
Ο λόγος χρέους προς ΑΕΠ αναμέ-
νεται να σημειώσει σημαντική μεί-
ωση. Προβλέπεται να περιορισθεί
στο 66,3% το 2025, από 85,6% το
2022, λόγω αύξησης του ονομα-
στικού ΑΕΠ και των σημαντικών
πρωτογενών πλεονασμάτων, παρά
τις πιέσεις από το υψηλότερο κό-
στος αναχρηματοδότησης.

Μπαίνει τελεία στη γενική ρήτρα διαφυγής το 2023
Οι φθινοπωρινές προβλέψεις της Κομισιόν αναφέρουν ότι η οικονομική δραστηριότητα θα μειωθεί στο 2,2% 

Για τα έτη 2024-2025, ο ρυθμός ανάπτυξης προβλέπεται να ανέλθει στο 2,6% και 2,9% αντίστοιχα.

<<<<<<

Η γενική ρήτρα διαφυ-
γής του Συμφώνου Στα-
θερότητας στόχευε
στην ταχεία και συντο-
νισμένη αντιμετώπιση
της πανδημίας του κο-
ρωνοϊού.

<<<<<<

Σύμφωνα με το ΥΠΟΙΚ,
στα δημόσια οικονομι-
κά, προβλέπεται ότι το
δημοσιονομικό ισοζύ-
γιο θα παραμείνει πλεο-
νασματικό γύρω στο
2,1% του ΑΕΠ το 2024
και στο 2,5% το 2025. 
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Παράταση της νόμιμης εγγύη-
σης κατά ένα χρόνο μετά την 
επισκευή ενός προϊόντος, αλλά 
και παροχή οικονομικών κινή-
τρων στους καταναλωτές, όπως 
κουπόνια, προκειμένου να προ-
τιμούν την επισκευή του αντί 
της αντικατάστασής του με και-
νούργιο προβλέπει η πρόταση 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
επί του σχεδίου κοινοτικής οδη-
γίας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.

Με αυτόν τον τρόπο εκτιμά-
ται ότι θα μειωθεί σημαντικά η 
απόρριψη κυρίως ηλεκτρικών 
συσκευών, κάτι που περιορίζει 
την περιβαλλοντική ρύπανση, 
ενώ ταυτόχρονα θα εξοικονο-
μηθούν χρήσιμες πρώτες ύλες. 
Οσο για τους καταναλωτές; Μέ-
σα από αυτή τη νομοθετική αλ-
λαγή εκτιμάται ότι οι κατανα-
λωτές στην Ευρωπαϊκή Ενωση 
μπορούν να εξοικονομήσουν 
176,5 δισ. ευρώ μέσα στα επό-
μενα 15 χρόνια. Επόμενα βή-
ματα είναι η διαμόρφωση της 
πρότασης από την πλευρά του 
Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής 
Ενωσης και στη συνέχεια οι δι-
απραγματεύσεις με το Ευρωκοι-
νοβούλιο για το τελικό κείμενο 
της οδηγίας. Η πρώτη σχετική 
συνεδρίαση των δύο οργάνων 
έχει προγραμματισθεί για τις 7 
∆εκεμβρίου.

H εν λόγω νομοθετική πρω-
τοβουλία έρχεται σε μια περί-
οδο κατά την οποία αναπτύσ-
σεται ραγδαία, πλέον και στην 
Ελλάδα, η αγορά ανακατασκευ-
ασμένων συσκευών. Εδώ και 
λίγες εβδομάδες δραστηριοποι-
είται και στην Ελλάδα η Flip, η 
startup που ιδρύθηκε στη Ρου-
μανία το 2019 και πλέον έχει πα-
ρουσία σε δύο ακόμη χώρες, τη 
Βουλγαρία και την Ουγγαρία.

Στην Ελλάδα λειτουργεί την 
πλατφόρμα Flip.gr, δίνοντας 
στους καταναλωτές τη δυνα-
τότητα να αγοράζουν ανακατα-
σκευασμένη συσκευή κινητού 
τηλεφώνου ή tablet, παρέχο-
ντας εγγύηση 2 ετών, αλλά και 
να πουλήσουν τη δική τους. 
Πριν από μερικούς μήνες παρό-
μοια πλατφόρμα είχε δημιουρ-
γήσει και η Public, τη Second 
Go.

Σήμερα, λόγω της απόρρι-
ψης στα σκουπίδια συσκευών 
που θα μπορούσαν να επισκευ-
αστούν και να χρησιμοποιηθούν 
ξανά, υπολογίζεται ότι σπαταλώ-
νται κάθε χρόνο στην Ευρωπαϊ-
κή Ενωση 30 εκατ. τόνοι πόρων 
και παράγονται 261 εκατ. τόνοι 
εκπομπών ισοδύναμου διοξειδί-
ου του άνθρακα, καθώς και 35 
εκατ. τόνοι αποβλήτων.

Συνολικά, οι καταναλωτές 
που αγοράζουν καινούργια προ-
ϊόντα αντί να επισκευάζουν τα 

παλιά τους, χάνουν περίπου 12 
δισ. ευρώ ετησίως. Σύμφωνα με 
την έκθεση επιπτώσεων που εκ-
πόνησε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, 
η νέα αυτή νομοθετική πρωτο-
βουλία μπορεί να οδηγήσει σε 
εξοικονόμηση 18,5 εκατ. τόνων 
εκπομπών διοξειδίου του άν-
θρακα και 3 εκατ. τόνων απορ-
ριμμάτων μέσα στην επόμενη 
δεκαπενταετία, καθώς και 1,8 
εκατ. τόνων πόρων (πρώτες 
ύλες κ.λπ.)

Ειδικά σε ό,τι αφορά την εξοι-
κονόμηση πόρων, ας δούμε με-
ρικά ακόμη στοιχεία: η πρόωρη 
απόρριψη προϊόντων που θα 
μπορούσαν να επισκευαστούν 
οδηγεί στη χρήση 10,5 εκατ. 
τόνων πολύτιμων πόρων ετησί-

ως στην Ε.Ε. Τούτο περιλαμβά-
νει –για παράδειγμα– 0,3 εκατ. 
τόνους αλουμινίου, ποσότητα 
που αντιστοιχεί στο 15% του 
αλουμινίου που παρήχθη στην 
Ε.Ε. και το Ηνωμένο Βασίλειο 
το 2020, 4,8 εκατ. τόνους χάλυ-
βα και σιδήρου, ποσότητα που 
αντιστοιχεί στο 2,7% της ευρω-
παϊκής παραγωγής χάλυβα και 
2 εκατ. τόνους ξύλου ή 12,63% 
των ξύλινων παλετών που πα-
ρήχθησαν στην Ε.Ε. το 2015.

Τι προτείνεται
Ειδικότερα, σύμφωνα με όσα 

ανακοίνωσε το Ευρωκοινοβού-
λιο, η θέση του επί του σχεδίου 
κοινοτικής οδηγίας της Κομι-
σιόν προβλέπει τα εξής:

Επισκευή αντί για αγορά, 
ακόμη και μετά τη λήξη της εγ-
γύησης. Εντός της νόμιμης περι-
όδου εγγύησης τα καταστήματα 
θα πρέπει να δίνουν προτεραιό-
τητα στην επισκευή, όταν αυτή 
είναι φθηνότερη ή κοστίζει το 
ίδιο με την αντικατάσταση του 
προϊόντος, εκτός αν η επισκευή 
είναι ανέφικτη ή δεν βολεύει 
τον καταναλωτή. 

Οι ευρωβουλευτές προτεί-
νουν επίσης να παρατείνεται 
η νόμιμη εγγύηση ενός προϊό-
ντος κατά έναν χρόνο μετά την 
επισκευή του. Μετά τη λήξη της 
νόμιμης εγγύησης για προϊόντα 
όπως πλυντήρια ρούχων, ηλε-
κτρικές σκούπες, κινητά τηλέ-
φωνα και ποδήλατα, οι κατα-
ναλωτές θα εξακολουθούν να 
έχουν το δικαίωμα να ζητούν 
την επισκευή τους. Για να επιλέ-
γουν περισσότεροι καταναλωτές 
την επισκευή, το Κοινοβούλιο 
προτείνει να τους παρέχονται 
συσκευές σε προσωρινή βάση, 
για όσο διαρκεί η επισκευή της 
δικής τους. 

Οταν η επισκευή είναι αδύ-
νατη, μπορεί να δίνεται στον 
καταναλωτή η δυνατότητα να 
επιλέξει ένα αντίστοιχο ανακα-
τασκευασμένο προϊόν.

Πιο ανταγωνιστική αγορά 
επισκευών και κίνητρα στους 
καταναλωτές. Πολλοί κατα-
ναλωτές αποφεύγουν να επι-
σκευάζουν τα προϊόντα τους, 
είτε γιατί το σχετικό κόστος 
είναι απαγορευτικό είτε γιατί 
δυσκολεύονται να βρουν υπη-

ρεσίες επισκευής είτε γιατί τα 
σχεδιαστικά χαρακτηριστικά 
του προϊόντος τους εμποδί-
ζουν την επισκευή. Σύμφωνα 
με το Κοινοβούλιο, οι ανεξάρ-
τητοι επισκευαστές και ανακα-
τασκευαστές, όπως και οι τε-
λικοί καταναλωτές, θα πρέπει 
να έχουν πρόσβαση σε όλα τα 
ανταλλακτικά, τις πληροφορί-
ες επισκευής και τα απαραίτη-
τα εργαλεία, σε λογικές τιμές. 
Επιπλέον, το Κοινοβούλιο προ-
τείνει να δημιουργηθούν δια-
δικτυακές πλατφόρμες που θα 
επιτρέπουν στους καταναλωτές 
να βρίσκουν επιχειρήσεις επι-
σκευής (συμπεριλαμβανομένων 
των εργαστηρίων επισκευής, 
γνωστών ως «repair café») και 
καταστήματα που προσφέρουν 
ανακατασκευασμένα προϊόντα 
στην περιοχή τους.

Για να γίνουν οι επισκευές 
πιο προσιτές και ελκυστικές, 
οι ευρωβουλευτές προτείνουν 
να εξασφαλίσουν οι χώρες της 
Ε.Ε. κονδύλια, μέσω των οποί-
ων θα προσφέρονται στους κα-
ταναλωτές κουπόνια και άλλα 
οικονομικά κίνητρα.

Επισκευή αντί
αγοράς νέας
συσκευής
Κίνητρα για εξοικονόμηση πρώτων υλών

προτείνει το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο

Παράταση εγγύησης 
κατά ένα χρόνο
μετά την επιδιόρθωση 
και κουπόνια
θα προσφέρονται 
στους καταναλωτές.

Της ΔHΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ
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Οι φυσικές καταστροφές στην 
Ελλάδα και ο περιορισμός του 
διαθέσιμου εισοδήματος των 
ξένων επισκεπτών λόγω πληθω-
ρισμού και ανόδου των επιτοκί-
ων κόστισαν στη χώρα 500.000 
αφίξεις από το εξωτερικό και 
απώλεια ταξιδιωτικών εισπράξε-
ων της τάξης του 1,2 δισ. ευρώ. 

Αυτό προκύπτει από έκθεση 
του τμήματος οικονομικής ανά-
λυσης της Εθνικής Τράπεζας 
για τον τουρισμό. Οπως επιση-
μαίνουν οι συντάκτες της μελέ-
της, δεν ξεπέρασαν όλοι οι μή-
νες του φετινού καλοκαιριού 
τις αφίξεις του 2019. 

Ετσι, ενώ το δίμηνο Ιουνίου 
- Ιουλίου ήταν 6,5% υψηλότερα 
του 2019, ο Αύγουστος έκλεισε 
στο -4% σε σχέση με το  2019. 
Οι φυσικές καταστροφές και συ-
γκεκριμένα ο καύσωνας και οι 
πυρκαγιές μπορούν να θεωρη-
θούν ως η καίρια παράμετρος 
για την αδύναμη επίδοση του 
Αυγούστου, η οποία στοίχισε 
300.000 αφίξεις ξένων ταξιδιω-
τών, βάσει της συντηρητικής 
εκτίμησης ότι ο Αύγουστος μπο-
ρούσε να προσεγγίσει το επίπε-
δο του 2019. Ανάλογη εικόνα δί-
νουν και τα αποτελέσματα για 
τον Σεπτέμβριο, με τις πλημ-
μύρες να επιτρέπουν οριακή 
μόνο άνοδο αφίξεων (+0,6% 
έναντι του 2019), επίδοση ση-
μαντικά χαμηλότερη αυτής του 
Ιουνίου, του πρώτου μήνα του 
καλοκαιριού, στοιχίζοντας έτσι 
επιπλέον 200.000 αφίξεις ξένων 
ταξιδιωτών.

Ετσι, παρά το γεγονός ότι το 
2023 είναι βέβαιο πως θα ση-
μειωθεί νέο ρεκόρ ταξιδιωτι-
κών εισπράξεων και αφίξεων, 
οι επιπτώσεις της κλιματικής 
κρίσης και η ακρίβεια στοίχι-
σαν στον ελληνικό τουρισμό 
εισπράξεις της τάξης του 1,2 
δισ. ευρώ.

Οπως εξηγεί το τμήμα οικο-
νομικής ανάλυσης της Εθνικής 
Τράπεζας, οι επιπτώσεις της 
κλιματικής κρίσης, όπως ανα-
φέρθηκε πιο πάνω, στοίχισαν 
500.000 αφίξεις, που αντιστοι-

χούν σε τριακόσια εκατομμύρια 
εισπράξεις. Παράλληλα, «η ακρί-
βεια περιόρισε τον προϋπολογι-
σμό των τουριστών, οδηγώντας 
σε συρρίκνωση την πραγματική 
δαπάνη ανά άφιξη (-5% έναντι 
του 2019) κι έτσι η σχετικά πε-
ριορισμένη πραγματική κατανά-
λωση των τουριστών στοίχισε 
επιπλέον 900 εκατ.  εισπράξε-
ων, υπό τη συντηρητική υπό-
θεση ότι η φετινή πραγματική 
δαπάνη ανά τουρίστα θα μπο-
ρούσε να είναι στα επίπεδα του 
2019». Σε κάθε περίπτωση οι μέ-
χρι στιγμής επιδόσεις του ελλη-
νικού τουρισμού δημιουργούν 
προσδοκίες επίτευξης ιστορικού 
ρεκόρ, σύμφωνα με την Εθνική.

Πιο αναλυτικά, ο ελληνικός 
τουρισμός κατέρριψε το κα-
λοκαίρι το ρεκόρ αφίξεων του 
2019 (16,9 εκατ. αφίξεις ή +2% 
έναντι του 2019), ενισχύοντας 
παράλληλα το μερίδιό του στη 
μεσογειακή αγορά (25% από 
24% το 2019). Βασική κινητή-
ρια δύναμη ήταν οι αεροπορικές 
αφίξεις (+14% έναντι του 2019), 
κυρίως από «παραδοσιακές ανα-
πτυγμένες αγορές» (+19% ένα-
ντι του 2019), με τις ΗΠΑ να ξε-
χωρίζουν για τη δυναμική τους 
(+24% έναντι του 2019). 

Οσον αφορά το τρέχον τελευ-
ταίο τρίμηνο, η Εθνική εκτιμά 
συνέχιση της ανόδου με ρυθ-
μό μάλιστα της τάξης του 11% 
έναντι του 2019, αυξημένο δη-
λαδή από το +3% του πρώτου 
εννεαμήνου, όπως προκύπτει 
με αναγωγή από την ισχυρή αε-
ροπορική κίνηση του Οκτωβρί-
ου (+21% έναντι 2019) και την 
υψηλή επίδοση των πτήσεων το 
πρώτο 20ήμερο του Νοεμβρίου 
(+11% έναντι 2019). «Υπό αυτό 
το πρίσμα, ο ελληνικός τουρι-
σμός αναμένεται να καταγράψει 
φέτος νέο ρεκόρ αφίξεων (+4% 
έναντι 2019), με τις εισπράξεις 

να ξεπερνούν το επίπεδο των 20 
δισ. ευρώ, καταλήγοντας έτσι 
13% υψηλότερα σε σχέση με 
το 2019». 

Για το 2024 οι οικονομολό-
γοι της τράπεζας σημειώνουν 
ότι διατηρούνται «τα σύννεφα 
της γεωπολιτικής αβεβαιότη-
τας», επισημαίνοντας πως μόνο 
το Ισραήλ καλύπτει το 2% των 
αφίξεων του 2022, αλλά και  της 
κλιματικής κρίσης και της ακρί-
βειας, όπως αυτή αντικατοπτρί-
ζεται και στον χαμηλό δείκτη 
καταναλωτικής εμπιστοσύνης 
στις βασικές αγορές. 

Ωστόσο, τα σημάδια πρώι-
μης ζήτησης για το 2024 δεί-
χνουν ευνοϊκά, καθώς οι κρα-
τήσεις πτήσεων τον τελευταίο 
μήνα υπερβαίνουν τόσο τα επί-
πεδα του 2019 (+37%) όσο και 
τα επίπεδα του 2022 (+34%), 
ενώ φέτος καταγράφηκε και 
οριακή βελτίωση της εποχι-
κότητας, καθώς οι ταξιδιώτες 
στρέφονται και σε εκτός βα-
σικής σεζόν ημερομηνίες δι-
ακοπών, αποφεύγοντας τον 
συνωστισμό και τον ακραίο 
καύσωνα, αλλά και σε εναλλα-
κτικούς προορισμούς.

Αποφάσεις για την εκταμίευ-
ση 3,56 δισ. ευρώ από το Τα-
μείο Ανάκαμψης αναμένει η 
κυβέρνηση από το Ecofin της 
8ης ∆εκεμβρίου, ανεβάζοντας 
το σύνολο των εκταμιευθέ-
ντων πόρων σε 14,64 δισ. ευ-
ρώ, δηλαδή στο 40% των διαθέ-
σιμων πόρων για την Ελλάδα, 
που ανέρχονται πλέον, μετά 
την τελευταία αναθεώρηση, σε 
36 δισ. ευρώ.  

Από το ποσό αυτό των ανα-
μενόμενων 3,56 δισ. ευρώ, το 
1,84 δισ. ευρώ αφορά δάνεια, με 
βάση το τρίτο αίτημα πληρωμής 
που υπέβαλε ο αναπληρωτής 
υπουργός Εθνικής Οικονομίας 
Νίκος Παπαθανάσης την Τετάρ-
τη, και τo υπόλοιπo 1,72 δισ. 
ευρώ αφορά επιχορηγήσεις, με 
βάση το αντίστοιχο αίτημα που 
είχε υποβληθεί από τον περα-
σμένο Μάιο. Η έγκριση του τε-
λευταίου καθυστέρησε λόγω 
προσφυγής ενδιαφερόμενων 
εταιρειών στο Συμβούλιο της 
Επικρατείας για τον διαγωνισμό 
του Εθνικού Συστήματος Ηλε-
κτρονικών ∆ημοσίων Συμβάσε-
ων, η ολοκλήρωση του οποίου 
αποτελούσε προαπαιτούμενο. 
Τελικά, πρόσφατα εκδόθηκε 
η απόφαση του ΣτΕ και ικανο-
ποιήθηκαν τα προαπαιτούμενα 
για τη δόση.

Ο προϋπολογισμός για την 
Ελλάδα του Ταμείου Ανάκαμ-
ψης ήταν 31,16 δισ. ευρώ. 
Μόλις την Τρίτη, ωστόσο, το 
πρόγραμμα αναθεωρήθηκε και 

παράλληλα εγκρίθηκαν από την 
Κομισιόν άλλα 5 δισ. ευρώ δά-
νεια και 795 εκατ. ευρώ επι-
χορηγήσεις στο πλαίσιο του 
REPowerEU, ανεβάζοντας το 
σύνολο των διαθέσιμων πόρων 
σε 36,16 δισ. ευρώ. Πλέον τα μι-
σά ακριβώς είναι επιχορηγήσεις 
και τα μισά δάνεια.

Πρωταγωνιστής στο ελληνι-
κό πρόγραμμα «Ελλάδα 2.0» εί-

ναι αναμφισβήτητα τα δάνεια, 
που έχουν μεγάλη ζήτηση, κα-
θώς προσφέρουν εξαιρετικά ελ-
κυστικούς όρους, σε μια περίο-
δο ανόδου των επιτοκίων. ∆εν 
είναι τυχαίο ότι μέχρι στιγμής 
δάνεια και επιχορηγήσεις σχε-
δόν συμβαδίζουν στις εκταμι-
εύσεις, ενώ ο αρχικός σχεδια-
σμός προέβλεπε κάθε χρόνο 
δύο δόσεις επιχορηγήσεων και 
μία δανείων. Τα δάνεια χορη-
γούνται με σταθερό επιτόκιο 
0,35% για πολύ μικρές και μι-
κρές επιχειρήσεις και 1% για 
μεσαίες και μεγάλες. Αυτή τη 
στιγμή, σύμφωνα με τα στοι-
χεία του υπουργείου Εθνικής 
Οικονομίας και Οικονομικών, 

το μεσοσταθμικό επιτόκιο των 
δανειακών συμβάσεων ανέρ-
χεται σε 1,93% και η μέση δι-
άρκεια αποπληρωμής τους σε 
13,4 έτη. Μέχρι σήμερα έχουν 
υπογραφεί 244 δανειακές συμ-
βάσεις, ύψους 3,6 δισ., οι οποί-
ες αντιστοιχούν σε επενδύσεις 
8,6 δισ. ευρώ.

Το επόμενο αίτημα για δά-
νεια και επιχορηγήσεις αναμέ-
νεται να υποβληθεί το πρώτο 
τρίμηνο του επόμενου έτους. 
Πάντως, παρά την καλή πορεία 
του ελληνικού προγράμματος 
μέχρι στιγμής, το χρονοδιά-
γραμμα του Ταμείου Ανάκαμ-
ψης, που δίνει περιθώρια ολο-
κλήρωσης έως τα μέσα του 
2026, θεωρείται ασφυκτικό. Τη 
λύση αναμένεται να δώσει μια 
πιθανή παράταση, όχι με ελ-
ληνική πρωτοβουλία, αλλά άλ-
λων χωρών που βρίσκονται σε 
λιγότερο προχωρημένο στάδιο.

Η πρόοδος του προγράμμα-
τος αναμένεται εξάλλου να δι-
ευκολυνθεί και από την ανα-
θεώρησή του, που εγκρίθηκε 
την Τρίτη. Στο πλαίσιο αυτής 
της αναθεώρησης αντικατα-
στάθηκαν ορισμένα ορόσημα 
τα οποία δεν ήταν δυνατόν να 
εκπληρωθούν, μεταξύ των οποί-
ων έργα που είχαν καθυστερή-
σει. Στη θέση τους εντάχθη-
καν άλλα, μεταξύ των οποίων 
έργα για την αποκατάσταση 
περιοχών που επλήγησαν από 
φυσικές καταστροφές, όπως η 
καταιγίδα «Daniel», καθώς και 
για την πρόληψη φυσικών κα-
ταστροφών.

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ 

Μελέτη της Εθνικής 
Τράπεζας υπολογίζει 
το κόστος της κλιμα-
τικής αλλαγής
και του πληθωρισμού 
στον ελληνικό 
τουρισμό.

Στο Ecofin της 8ης 
Δεκεμβρίου αναμένε-
ται η εκταμίευση 
μιας ακόμη δόσης. 

«Αποσυνδεδεμένες» από τις απαι-
τήσεις της ψηφιακής εποχής πα-
ραμένει μεγάλη μερίδα των ελ-
ληνικών επιχειρήσεων, την ώρα 
που έχει ανοίξει η συζήτηση για 
τη διείσδυση των νέων τεχνολο-
γιών, όπως η τεχνητή νοημοσύνη, 
στην αγορά εργασίας. Η ψηφιο-
ποίηση προϊόντων και υπηρεσι-
ών εξακολουθεί να είναι «άγνω-
στη» λέξη για αρκετές ελληνικές 
επιχειρήσεις, με αποτέλεσμα η 
ανταγωνιστικότητά τους να πα-
ραμένει χαμηλή και άρα η αναζή-
τηση εργαζομένων με ψηφιακές 
δεξιότητες να μην αποτελεί πρώ-
τη προτεραιότητα. Σύμφωνα με 
ειδική έρευνα της ΕΛΣΤΑΤ για τις 
εργασιακές δεξιότητες, το 41,5% 
των εργαζομένων στην Ελλάδα 
δεν χρησιμοποιεί καθόλου ψηφι-
ακές συσκευές για να εκτελέσει 
τα καθήκοντά του, γεγονός που 
καταδεικνύει πως οι επιχειρήσεις 
κινούνται σε μια λογική... περα-
σμένου αιώνα, ενώ οι θέσεις ερ-
γασίας που προσφέρουν δείχνουν 
να μη συμβαδίζουν με τις απαι-
τήσεις της ψηφιακής εποχής. Πα-
ράλληλα, οι ελληνικές επιχειρή-
σεις δεν φαίνεται να προσφέρουν 
αρκετές θέσεις εργασίας υψηλών 
δεξιοτήτων. Ο λόγος; Σύμφωνα 
με την έρευνα, ελάχιστοι εργαζό-
μενοι αφιερώνουν χρόνο για να 
εκτελέσουν πολύπλοκους υπολο-
γισμούς κατά την εργασία τους, 
με τη συντριπτική πλειοψηφία 
(69%) να δηλώνει πως δεν αφι-
ερώνει καθόλου χρόνο για την 
εκτέλεση τέτοιων διαδικασιών. 

Σύμφωνα με την ΕΛΣΤΑΤ, το 
μεγαλύτερο ποσοστό των εργα-
ζομένων ηλικίας 15-74 ετών –που 
είχαν απασχόληση κατά την πε-
ρίοδο της έρευνας ή είχαν εργα-
στεί τους τελευταίους 24 μήνες–, 
ήτοι το 41,5%, απαντά πως δεν 
χρησιμοποιεί καθόλου ψηφιακές 
συσκευές κατά την εκτέλεση των 
καθηκόντων του, ενώ αντίθετα 
μόλις το 11,7% λέει πως χρησι-
μοποιεί ψηφιακές συσκευές όλο 
ή σχεδόν όλο τον χρόνο εργασί-
ας του. Το 10,9% απαντά πως τις 
χρησιμοποιεί τον μισό ή λίγο πε-
ρισσότερο από τον χρόνο εργασί-
ας του, το 15,1% τις χρησιμοποιεί 
αρκετό από τον χρόνο εργασίας, 
ενώ λίγο τις χρησιμοποιούν δύο 
στους δέκα. 

Υπάλληλοι γραφείου, τεχνι-
κοί-τεχνολόγοι αλλά και ανώτε-
ρα στελέχη κάνουν συχνή χρήση 

των ψηφιακών συσκευών, ενώ 
«άγνωστη» λέξη παραμένουν τα 
ψηφιακά εργαλεία για χειριστές 
μηχανημάτων, ανειδίκευτους ερ-
γάτες, κτηνοτρόφους, γεωργούς 
και αλιείς. Την ίδια στιγμή, πολύ 
μικρός είναι ο αριθμός των ατό-
μων που δηλώνουν πως ασχολού-
νται τον περισσότερο χρόνο ερ-
γασίας τους με πιο... περίπλοκες 
διαδικασίες όπως είναι οι πολύ-
πλοκοι υπολογισμοί (4,1%) καθώς 
και η ανάγνωση εγχειριδίων και 
τεχνικών εγγράφων (3,9%) που 
απαιτούν συγκεκριμένες γνώσεις 
και δεξιότητες για να γίνει το πε-
ριεχόμενό τους κατανοητό. Ειδι-
κότερα, ανώτερα στελέχη, επαγ-
γελματίες, τεχνικοί-τεχνολόγοι 
και υπάλληλοι γραφείου αφιερώ-
νουν περισσότερο από τον μισό 
χρόνο της εργασίας τους στην 
εκτέλεση τέτοιων διαδικασιών, 
ενώ τα ποσοστά είναι μηδενικά 
σε κατηγορίες εργαζομένων όπως 
οι χειριστές μηχανημάτων και οι 
ανειδίκευτοι εργάτες. Το 25,4% 
των ανδρών που εργάζονται ως 

ανώτερα στελέχη απαντά πως 
εκτελεί τέτοιες περίπλοκες εργα-
σίες, με το αντίστοιχο ποσοστό 
στις γυναίκες να διαμορφώνεται 
στο 11,5%. Παράλληλα, το 28,3% 
των επαγγελματιών ασχολείται 
με τέτοιες εργασίες με το αντί-
στοιχο ποσοστό στις γυναίκες 
να ανέρχεται στο 16,4%. Σε ό,τι 
αφορά την εφαρμογή αυστηρών 
διαδικασιών κατά την εκτέλεση 
καθηκόντων, αυτή είναι περισσό-
τερο διαδεδομένη σε επιχειρήσεις 
με προσωπικό άνω των 49 ετών. 
Αντιθέτως, σε πολύ μικρές επι-
χειρήσεις έως 9 ατόμων, μόλις το 
8% των εργαζομένων απαντά πως 
ακολουθεί σε πολύ μεγάλο βαθμό 
αυστηρά πρωτόκολλα κατά την 
άσκηση των καθηκόντων του. 
Σε ό,τι αφορά τα επαγγέλματα, 
τα άτομα με υψηλή εξειδίκευση 
σε χειρωνακτική ή μη εργασία 
ακολουθούν πολύ πιο συχνά αυ-
στηρά πρωτόκολλα, γεγονός που 
είναι εντονότερο στον κλάδο των 
κατασκευών (17%).

Αγνωστα τα ψηφιακά
«εργαλεία» για το 41%
των εργαζομένων

Ακρίβεια και πυρκαγιές «κόστισαν»
1,2 δισ. ευρώ και 500.000 τουρίστες

Eρχονται 3,56 δισ. από το Ταμείο Ανάκαμψης

Παρά τις αντίξοες συνθήκες, ο τουρισμός καταγράφει νέο ρεκόρ το 2023

Οι ελληνικές επιχειρή-
σεις δεν φαίνεται να 
προσφέρουν αρκετές 
θέσεις εργασίας υψη-
λών δεξιοτήτων.

Σύμφωνα με την ΕΛΣΤΑΤ, τέσσερις στους δέκα εργαζομένους δεν χρησιμο-
ποιούν καθόλου ψηφιακές συσκευές κατά την εκτέλεση των καθηκόντων τους.

Της ΔΕΣΠΟΙΝΑΣ ΚΟΝΤΗ

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Το σύνολο των εκταμιευθέντων πόρων θα φτάσει σε 14,64 δισ. ευρώ, 
δηλαδή στο 40% των διαθέσιμων πόρων για την Ελλάδα, που ανέρχονται 
πλέον, μετά την τελευταία αναθεώρηση, σε 36 δισ. ευρώ.  

A
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Μόλις 300 εκατ. χαμηλότερες από 
το σύνολο του 2019 είναι οι τα-
ξιδιωτικές εισπράξεις από τον 
τουρισμό για τους πρώτους εν-
νέα μήνες του τρέχοντος έτους, 
καθώς τα τουριστικά έσοδα και η 
ταξιδιωτική κίνηση ήταν αυξη-
μένα τον Σεπτέμβριο κατά 14,6% 
και 12,7% αντίστοιχα, σε σύγκρι-
ση με πέρυσι. Σύμφωνα με την 
ΤτΕ, το διάστημα Ιανουαρίου - 
Σεπτεμβρίου διαμορφώθηκαν 
στα 17,919 δισ. έναντι 18,2 δισ. 
που ήταν ολόκληρο το 2019. 

Μεταξύ των αγορών που έφε-
ραν τις περισσότερες ταξιδιωτι-
κές εισπράξεις, η Γερμανία ση-
μείωσε άνοδο 4,4% συγκριτικά 
με το αντίστοιχο διάστημα του 
2022 και διαμορφώθηκαν στα 
2,965 δισ., ενώ οι εισπράξεις 

από τη Γαλλία αυξήθηκαν κα-
τά 10,6%, σε 1,29 δισ. Το ίδιο 
διάστημα, η εισερχόμενη ταξι-
διωτική κίνηση αυξήθηκε κατά 
17,3% σε σχέση με το εννεάμη-
νο του 2022 και διαμορφώθηκε 
σε 27,79 εκατ. ταξιδιώτες, ένα-
ντι 23,686 εκατ. ταξιδιωτών την 
αντίστοιχη περίοδο του 2022. 

Καθώς οι ενδείξεις από τα πε-
ριφερειακά αεροδρόμια και τον 
∆ιεθνή Αερολιμένα Αθηνών για 
τις διεθνείς αφίξεις είναι λίαν εν-
θαρρυντικές τόσο για τον Οκτώ-
βριο όσο και για τον Νοέμβριο, 
εκτιμάται πως ήδη οι ταξιδιωτι-
κές εισπράξεις έχουν κατά πολύ 
υπερβεί το ρεκόρ των 18,2 δισ. 
του 2019 και ενδέχεται να υπερ-
βούν τα 20 δισ. για ολόκληρη τη 
φετινή χρήση.

Ξεπέρασαν τα 17 δισ. ευρώ
τα τουριστικά έσοδα στο 9μηνο
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Σε μία από τις μεγαλύτερες επεν-
δύσεις που έγιναν ποτέ στον 
κλάδο υγείας της Γαλλίας, η δα-
νική φαρμακοβιομηχανία Novo 
Nordisk σχεδιάζει να επενδύσει 
στη χώρα 2,1 δισ. ευρώ για να 
επεκτείνει την παραγωγή της 
ικανότητα, καθώς προσπαθεί να 
καλύψει την αυξανόμενη ζήτη-
ση για τα περιζήτητα φάρμακα 
απώλειας βάρους. Η εταιρεία 
θα διπλασιάσει το μέγεθος των 
εγκαταστάσεών της στο Σαρτρ 
της Γαλλίας, προσθέτοντας 500 
θέσεις εργασίας στις 1.600 που 
ήδη υπάρχουν, με τα διάφορα 
κατασκευαστικά έργα δυτικά 
του Παρισιού να προβλέπεται 
να ολοκληρωθούν μέχρι το τέ-
λος του 2028. 

Η επένδυση της Novo στη 
Γαλλία αντικατοπτρίζει μια πα-
ρόμοια κίνηση από την αμερικα-
νική ανταγωνίστρια Eli Lilly, η 
οποία την περασμένη εβδομάδα 
ανακοίνωσε την κατασκευή του 
πρώτου εργοστασίου της στη 
Γερμανία έναντι 2,3 δισ. ευρώ, 
καθώς ο κλάδος προσπαθεί να 
ανταποκριθεί στην αυξανόμενη 
ζήτηση για νέες θεραπείες δια-
βήτη και παχυσαρκίας.

Ο κολοσσός Νοvo Nordisk –
που τον περασμένο Σεπτέμβριο 
έγινε η μεγαλύτερη ευρωπαϊκή 
εταιρεία σε κεφαλαιοποίηση με 
χρηματιστηριακή αξία περίπου 
460 δισ. δολαρίων, εκθρονίζο-
ντας τον κολοσσό πολυτελείας 
LVMH– παραμένει πρωτοπόρος, 
χάρη στην επιχειρηματική δρα-
στηριότητα με το φάρμακο για 
τον διαβήτη Ozempic, το οποίο, 
όπως και το Wegovy, περιέχουν 
τη δραστική ουσία σεμαγλου-

τίδη που καταστέλλει την όρε-
ξη. Ο κολοσσός, που απασχολεί 
περισσότερους από 48.000 αν-
θρώπους παγκοσμίως και εμπο-
ρεύεται τα προϊόντα του σε 168 
χώρες, αναμένει αύξηση των 
πωλήσεων για τα δύο κορυφαία 
φάρμακά της, οι ελλείψεις ωστό-
σο θα συνεχιστούν.

«Με τη νέα επένδυση θα 
αυξήσουμε μέσα στα επόμενα 
χρόνια την παραγωγική μας 
ικανότητα για να είμαστε προ-
ετοιμασμένοι για την αυξημέ-
νη ζήτηση για τα φάρμακά μας 
και τις μελλοντικές καινοτομίες 
μας», αναφέρει η σχετική ανα-
κοίνωση της Novo Nordisk. Η 
επένδυση, τόνισε, προσθέτει 

χωρητικότητα για προϊόντα 
GLP-1, αναφερόμενη στο δρα-
στικό συστατικό του πρωτοπο-
ριακού φαρμάκου αδυνατίσμα-
τος Wegovy και στην έκδοση 
χαμηλότερης δόσης Ozempic. 

Ο γαλλικός Τύπος συνέδεσε 
την κολοσσιαία επένδυση στην 
προσπάθεια του προέδρου Μα-
κρόν να προσελκύσει ξένες βιο-
μηχανικές επενδύσεις στη Γαλ-
λία. Ακολουθεί μια δέσμευση 
6,7 δισ. ευρώ για την παραγωγή 
και την ανακύκλωση ηλεκτρι-
κών μπαταριών από ασιατικές 
εταιρείες. Αλλά και μία επένδυ-
ση ύψους 500 εκατ. ευρώ από 
την αμερικανική φαρμακευτική 
εταιρεία Pfizer που ανακοινώθη-

κε τον Μάιο, κατά τη διάρκεια 
του επενδυτικού συνεδρίου υπό 
τον τίτλο «Επιλέξτε τη Γαλλία» 
που διοργάνωσε ο Γάλλος πρό-
εδρος. Με φόντο τις πρόσφατες 
ελλείψεις φαρμάκων στη Γαλλία, 
συμπεριλαμβανομένων των βα-
σικών αντιβιοτικών και της ευ-
ρείας χρήσης παρακεταμόλης, 
η κυβέρνηση επιθυμεί να επα-
ναφέρει τη φαρμακευτική πα-
ραγωγή στη χώρα.

Η Novo Nordisk από την 
πλευρά της ελπίζει να κερδίσει 
την πλήρη ρυθμιστική έγκριση 
για να πουλήσει το Wegovy ως 
φάρμακο κατά της παχυσαρκίας 
στη Γαλλία το επόμενο έτος. Η 
παχυσαρκία, η οποία αυξάνεται 
σε όλο τον κόσμο, αντιπροσω-
πεύει ένα κοινωνικό ζήτημα, 
αλλά και μια αγορά με εκθετική 
ανάπτυξη για τους πιο προηγ-
μένους φαρμακευτικούς κολοσ-
σούς. Η Goldman Sachs προέ-
βλεψε τον περασμένο μήνα ότι 
η παγκόσμια αγορά για φάρμα-
κα κατά της παχυσαρκίας θα 
μπορούσε να αυξηθεί στα 100 
δισ. δολάρια έως το 2030, από 
6 δισ. που είναι τώρα. Τα ποσο-
στά παχυσαρκίας έχουν σχεδόν 
τριπλασιαστεί σε όλο τον κόσμο 
από το 1975 και αναμένεται να 
αυξηθούν περαιτέρω, ανέφερε. 
Μόνο στις Ηνωμένες Πολιτεί-
ες, 15 εκατ. ενήλικοι είναι πι-
θανό να λάβουν θεραπεία κατά 
της παχυσαρκίας έως το 2030, 
εκτιμά η Goldman, αναγνωρίζο-
ντας τη Novo Nordisk και την 
Eli Lilly ως τους δύο κυρίαρχους 
κατασκευαστές φαρμάκων κατά 
της παχυσαρκίας στον κόσμο 
μέχρι τότε.

Ο Εμανουέλ Μακρόν επισκέφθηκε το εργοστάσιο της Novo Nordisk 
στη Γαλλία. Ο δανικός κολοσσός σχεδιάζει να διπλασιάσει το μέγεθος των 
εγκαταστάσεών του στο Σαρτρ της Γαλλίας, ενώ τα έργα προβλέπεται να 
ολοκληρωθούν έως το τέλος του 2028. 

Ο κολοσσός Novo Nordisk
επενδύει 2,1 δισ. στη Γαλλία
Στόχος να αυξήσει την παραγωγή των φαρμάκων κατά της παχυσαρκίας

Οι πωλήσεις smartphones ανά τον 
κόσμο αυξήθηκαν τον Οκτώβριο, 
έπειτα από 27 μήνες διαρκούς 
πτώσης. Η αντιστροφή της τάσης 
προήλθε από την ανάκαμψη στις 
αναδυόμενες αγορές, σύμφωνα 
με τα στοιχεία της Counterpoint 
Research.Ο όγκος των λιανικών 
πωλήσεων αυξήθηκε κατά 5% σε 
ετήσια βάση τον Οκτώβριο. «Η αύ-
ξηση οφείλεται στις αναδυόμενες 
αγορές, με τη Μέση Ανατολή και 
την Αφρική να παρουσιάζουν συ-
νεχιζόμενη ανάκαμψη, στην επι-
στροφή της Huawei στην Κίνα 
και στην έναρξη της εορταστικής 
περιόδου στην Ινδία», αναφέρει η 
έρευνα. Οι ανεπτυγμένες αγορές, 
όπου υπάρχει υψηλότερος βαθ-
μός κορεσμού στην αγορά των  
smartphones, σημειώνουν πιο αρ-
γή ανάκαμψη.

Η Huawei εμφάνισε τη μεγα-
λύτερη αύξηση πωλήσεων μεταξύ 
των κατασκευαστών smartphones 
στην Κίνα το τρίτο τρίμηνο, αφό-
του η εταιρεία κυκλοφόρησε το κι-
νητό τηλέφωνο Mate 60 Pro τον 
Σεπτέμβριο. Η συσκευή προκάλε-
σε μεγάλο ενδιαφέρον στους κα-
ταναλωτές λόγω του προηγμένου 
τσιπ της. Οι μηνιαίες πωλήσεις 
smartphones ήταν τον Οκτώβριο 
οι υψηλότερες από τον Ιανουάριο 
του 2022. Η κυκλοφορία της σει-
ράς 15 του iPhone της Apple, στα 
τέλη Σεπτεμβρίου, βοήθησε επί-
σης στην ενίσχυση των πωλήσε-
ων της αγοράς.

Οι πωλήσεις smartphones πα-
γκοσμίως έχουν επηρεαστεί από 
τις ελλείψεις εξαρτημάτων, τη 
συσσώρευση αποθεμάτων και 
το γεγονός ότι οι καταναλωτές 
θέλουν περισσότερο καιρό για 
να αντικαταστήσουν τη συσκευή 
τους.

«Αυτά τα ζητήματα, σε συν-
δυασμό με το αβέβαιο μακροοι-
κονομικό περιβάλλον, είχαν απο-
τέλεσμα οι παγκόσμιες πωλήσεις 
smartphones να μειώνονται κάθε 
μήνα σε ετήσια βάση, για περισ-
σότερα από 2 χρόνια», ανέφερε 
η εταιρεία ερευνών. Η κορεατική 
Samsung παρέμεινε ο ηγέτης της 
παγκόσμιας αγοράς smartphones 
το τρίτο τρίμηνο, με μερίδιο 20% 
στις συνολικές πωλήσεις, σύμφω-
να με στοιχεία της Counterpoint 
Research. Η Apple είναι δεύτερη 
με μερίδιο αγοράς 16% και ακολου-
θούν οι κινεζικές μάρκες Xiaomi  
(12%), Oppo (10%) και Vivo (8%). 
Η Counterpoint Research προ-
βλέπει ότι η παγκόσμια αγορά 
smartphones θα αναπτυχθεί πε-
ραιτέρω το τέταρτο τρίμηνο.

Σε άνοδο ύστερα από
δύο χρόνια οι πωλήσεις
smartphones

Αυξήθηκαν κατά 
5% σε ετήσια βάση 
τον Οκτώβριο, με 
«πρωταγωνίστριες» 
τις αναδυόμενες 
αγορές.
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Συγκερασμό επιστημονικής φα-
ντασίας και επιχειρηματικού θρί-
λερ μοιάζουν να στοιχειοθετούν 
όσα βλέπουν το φως της δημο-
σιότητας τις τελευταίες ημέρες 
σχετικά με το τι ακριβώς συνέβη 
στους κόλπους της πρωτοπόρου 
εταιρείας τεχνητής νοημοσύνης 
OpenAI. Και ειδικότερα ως προς 
το τι ακριβώς οδήγησε στην από-
λυση του επικεφαλής της, Σαμ 
Αλτμαν, ποιο ήταν το πρόβλημα 
αλλά και πώς αποφασίστηκε η 
επεισοδιακή ανάκληση της από-
λυσης τέσσερις ημέρες αργότε-
ρα. Στο σενάριο υπάρχει αφενός 
ένα στέλεχος, ένας χαρισματι-
κός και φιλόδοξος γκουρού της 
πλέον εξελιγμένης τεχνολογίας 
τεχνητής νοημοσύνης, ο οποίος 
κινείται ενδεχομένως τολμηρά 
και αφετέρου υπάρχει το διοι-
κητικό συμβούλιο της εταιρείας 
που ανησυχεί και προσπαθεί να 
τηρήσει κανόνες δεοντολογίας 
για να αποτρέψει τυχόν ολέθριες 
συνέπειες. Πιέζεται, όμως, ασφυ-
κτικά από τους υποστηρικτές του 
τολμηρού στελέχους και στο τέ-
λος ενδίδει.

Κάτι τέτοιο φαίνεται να συνέ-
βη στην OpenAI όπως προκύπτει 
από αποκλειστικό ρεπορτάζ του 
Reuters, σύμφωνα με το οποίο 

την απόλυση του Αλτμαν προ-
κάλεσε επιστολή μερίδας των 
ερευνητών που εργάζονται στην 
OpenAI. Απευθυνόμενοι στο ∆.Σ. 
της εταιρείας οι ερευνητές εξέ-
φραζαν την ανησυχία τους για 
μια πανίσχυρη ανακάλυψη της 
τεχνητής νοημοσύνης που θα 
απειλήσει την ανθρωπότητα. Η 
προειδοποίηση στάθηκε καθορι-
στική αλλά οι πηγές της εταιρεί-
ας που ανέφεραν εμπιστευτικά 
τις πληροφορίες τόνισαν πως η 
επίμαχη επιστολή προσετέθη σε 
έναν μακρύ κατάλογο από προ-
βληματισμούς και ανησυχίες των 
μελών του ∆.Σ. για τον Αλτμαν. 
Ο ίδιος ο Αλτμαν, άλλωστε, είχε 
μόλις την περασμένη εβδομάδα 
δηλώσει σε συνέδριο στο Σαν 
Φρανσίσκο ότι πίστευε πως βρί-
σκεται προ των πυλών μεγάλης 
ανακάλυψης. Ολα αυτά σε συν-
δυασμό οδήγησαν στην απόλυση 
του Αλτμαν. Ανάμεσα στα άλλα 
ζητήματα που είχαν προκαλέσει 
έντονο προβληματισμό στα μέ-
λη του ∆.Σ. ήταν και η ανησυ-
χία τους για ενδεχόμενη πρόωρη 
εμπορευματοποίηση των ανακα-
λύψεων της τεχνητής νοημοσύ-
νης προτού μελετηθούν και κα-
τανοηθούν πλήρως οι πιθανές 
συνέπειές τους.

Οπως τονίζει το Reuters, με-
τά την επαφή που είχε με την 
OpenAI, η εταιρεία παραδέχθη-
κε σε εσωτερικό μήνυμα προς 
το προσωπικό της ότι αιτία του 
προβληματισμού ήταν ένα σχέ-
διο με ονομασία Q* μαζί με την 
επιστολή των στελεχών προς το 
∆.Σ. και αυτά προκάλεσαν όσα 
συνέβησαν τις τελευταίες ημέ-
ρες. Εκπρόσωπος της εταιρείας 
ανέφερε επίσης ότι το μήνυμα 
το είχε στείλει η Μίρα Μουράτι, 

επί χρόνια στέλεχος της OpenAI, 
με αποτέλεσμα να προκαλέσει 
συναγερμό στο προσωπικό της 
ευαισθητοποιώντας τα στελέ-
χη σε ορισμένα δημοσιεύματα 
του Τύπου. Ορισμένοι από τους 
υπαλλήλους της OpenAI πιστεύ-
ουν πως το Q*, που προφέρεται 
Κιου-σταρ, δηλαδή Κιου - αστέ-
ρι, μπορεί να αποτελεί το μέγα 
άλμα στην αναζήτηση της «γε-
νικής τεχνητής νοημοσύνης», 
μια θεαματική πρόοδο δηλαδή 
στα αυτόνομα συστήματα που 
θα υπερβαίνουν τις δυνατότητες 
των ανθρώπων σχεδόν σε όλο εύ-
ρος της οικονομικής δραστηριό-
τητας. Πιο συγκεκριμένα, με τις 
τεράστιες δυνατότητες υπολογι-
στικής, το νέο μοντέλο θα είναι 
σε θέση να επιλύσει συγκεκρι-
μένα μαθηματικά προβλήματα.

Αυτό εκτιμούν τουλάχιστον οι 
πηγές της OpenAI που μίλησαν 
στο Reuters σε καθεστώς ανωνυ-
μίας. ∆ιευκρίνισαν ότι έως τώρα 

το σχέδιο έχει επιλύσει μόνον 
μαθηματικά επιπέδου λυκείου 
αλλά έχει εμπνεύσει ιδιαίτερη 
αισιοδοξία στους ερευνητές και 
οπαδούς της τεχνητής νοημοσύ-
νης σε ό,τι αφορά το μέλλον και 
τις δυνατότητές της να επιτύχει. 
Σημειωτέον ότι οι ερευνητές θε-
ωρούν πως τα μαθηματικά θα 
είναι το σύνορο που θα περά-
σει η τεχνητή νοημοσύνη όταν 
θα σημειώσει ουσιώδη πρόοδο. 
Μέχρι στιγμής η τεχνητή νοη-
μοσύνη είναι αποτελεσματική 
στη συγγραφή και στη μετάφρα-
ση κειμένων σε διαφορετικές 
γλώσσες καθώς με στατιστικές 
μεθόδους εντοπίζει την επόμενη 
λέξη, ενώ συχνά ποικίλλουν οι 
απαντήσεις στην ίδια ερώτηση. 
Αν, όμως, έχει την ικανότητα να 
απαντά σε μαθηματικές ερωτή-
σεις, που επιδέχονται μία και μό-
νον μία σωστή απάντηση, τότε 
η τεχνητή νοημοσύνη θα έχει 
μεγαλύτερες νοητικές ικανότη-

τες και θα προσομοιάζει στην 
ανθρώπινη νοημοσύνη. Και βέ-
βαια αν επιτευχθεί αυτό θα τε-
θεί στο μικροσκόπιο των νέων 
επιστημονικών ερευνών.

Ως εκ τούτου στην επιστολή 
τους προς το ∆.Σ., οι ερευνητές 
της OpenAI έθεσαν θέμα ισχύος 
της τεχνητής νοημοσύνης και εν-
δεχόμενου κινδύνου. Οι ίδιες πη-
γές που μίλησαν στο Reuters δεν 
ανέφεραν, πάντως, πιο συγκεκρι-
μένα τι είδους ζητήματα ασφά-
λειας παραθέτουν οι ερευνητές 
στην επιστολή τους. Επί χρόνια 
βρίσκεται σε εξέλιξη ένας δημό-
σιος διάλογος ανάμεσα στην επι-
στημονική κοινότητα σχετικά με 
τους κινδύνους που ενδεχομένως 
εγκυμονούν οι ιδιαίτερα ευφυείς 
μηχανές όπως, για παράδειγμα, 
αν αποφάσιζαν κάποια στιγμή 
ότι η καταστροφή της ανθρωπό-
τητας θα εξυπηρετούσε τα συμ-
φέροντά τους. 

REUTERS

Στελέχη της OpenAI 
πιστεύουν πως 
το νέο μοντέλο μπορεί 
να αποτελεί το μέγα 
άλμα στην αναζήτηση 
της «γενικής τεχνητής 
νοημοσύνης».

Μεγάλη
ανακάλυψη
πίσω από
την έξοδο Αλτμαν
Το σχέδιο Q* και οι φόβοι για πιθανούς

κινδύνους από την εφαρμογή του

Την απόλυση του Αλτμαν προκάλεσε επιστολή μερίδας των ερευνητών που εργάζονται στην OpenAI στο ∆.Σ. της εταιρείας, όπου εξέφραζαν την ανησυχία 
τους για μια πανίσχυρη ανακάλυψη της τεχνητής νοημοσύνης που θα απειλήσει την ανθρωπότητα. Ο ίδιος ο Αλτμαν, άλλωστε, είχε μόλις την περασμένη εβδο-
μάδα δηλώσει σε συνέδριο στο Σαν Φρανσίσκο ότι πίστευε πως βρίσκεται προ των πυλών μεγάλης ανακάλυψης.

Ο πόλεμος των τελευταίων πέντε 
ημερών στην OpenAI ίσως ήταν 
μια σύγκρουση ανάμεσα στα μέλη 
ενός ∆.Σ. εταιρείας ή η σύγκρου-
ση ανάμεσα σε όσους θέλουν να 
προχωρήσει ταχύτατα η τεχνητή 
νοημοσύνη και σε εκείνους που θέ-
λουν να την επιβραδύνουν. Ηταν 
προπαντός μια μονομαχία ανάμε-
σα στις δύο αντίπαλες απόψεις για 
την τεχνητή νοημοσύνη. Και η μία 
από αυτές νίκησε.

Η μία άποψη είναι πως η τεχνη-
τή νοημοσύνη είναι ένα νέο εργα-
λείο, το τελευταίο μιας σειράς από 
καινοτομίες, όπως η ατμομηχανή, 
ο ηλεκτρισμός και ο προσωπικός 
υπολογιστής, που αλλάζουν τον 
κόσμο και επομένως αν χρησιμο-
ποιηθεί με τον κατάλληλο τρόπο 
μπορεί να οδηγήσει σε μια εποχή 
ευημερίας και τόνους από χρήμα-
τα στα ταμεία των επιχειρήσεων 
που εκμεταλλεύονται το δυναμικό 
του. Η άλλη οπτική αντιμετωπίζει 
την τεχνητή νοημοσύνη ως κάτι 
παραπλήσιο με μια εξωγήινη μορ-

φή ζωής, έναν Λεβιάθαν που ανα-
σύρεται από τα μαθηματικά του 
συστήματος των νευρώνων και 
πρέπει να διατηρηθεί υπό έλεγχο 
και να χρησιμοποιηθεί με ιδιαίτε-
ρη προσοχή για να μην αφανίσει 
την ανθρωπότητα. Από τη στιγ-
μή που επέστρεψε ο Σαμ Αλτμαν 
στην εταιρεία, η μάχη φαίνεται 
να έχει τελειώσει. Ο καπιταλισμός 
νίκησε. Η ομάδα που φοβάται τον 
Λεβιάθαν έχασε. Το νέο ∆.Σ. της 
εταιρείας θα αποτελείται από τρία 
πρόσωπα τουλάχιστον αρχικά: τον 
Ανταμ Ντ’ Αντζελο, διευθύνοντα 
σύμβουλο της Quora και τον μο-
ναδικό υπέρμαχο της επιβράδυν-

σης της τεχνητής νοημοσύνης, τον 
Μπρετ Τέιλορ πρώην στέλεχος του 
Facebook και της Salesforce και 
τον Λόρενς Σάμερς, πρώην υπουρ-
γό Οικονομικών των ΗΠΑ. Ο με-
γαλύτερος επενδυτής της OpenAI, 
η Microsoft, αναμένεται να έχει 
εφεξής μεγαλύτερη επιρροή στη 
διακυβέρνηση της εταιρείας και 
ίσως καταλάβει θέση στο ∆.Σ. Απο-

τελούν παρελθόν για το ∆.Σ. όσοι 
επεδίωξαν την απόλυση του Αλ-
τμαν: ο Ιλία Σουτσκέβερ, επικεφα-
λής στο επιστημονικό προσωπικό 
της OpenAI, η Eλεν Τόνερ, διευθύ-
ντρια στρατηγικής στο Κέντρο για 
την Ασφάλεια και τις Αναδυόμενες 
Τεχνολογίες του Πανεπιστημίου 
της Τζορτζτάουν και η Τάσα Μακό-
λεϊ, επιχειρηματίας και ερευνήτρια 

στο RAND Corporation. Οι Στου-
τσκέβερ, Τόνερ και Μακόλεϊ είναι 
αντιπροσωπευτικοί του είδους των 
ανθρώπων που είχαν εμπλακεί με 
την τεχνητή νοημοσύνη πριν από 
μια δεκαετία. Αποτελούν ένα εκλε-
κτικό μείγμα ακαδημαϊκών, ορα-
ματιστών του μέλλοντος από τη 
Σίλικον Βάλεϊ και επιστημόνων 
των υπολογιστών. Αντιμετώπιζαν 
την τεχνολογία με ένα μείγμα δέ-
ους και φόβου και ανησυχούσαν 
για διάφορα που θεωρητικά θα 
μπορούσαν να συμβούν στο μέλ-
λον, όπως για το ενδεχόμενο να 
αναπτυχθεί η τεχνητή νοημοσύ-
νη τόσο ώστε να μην μπορούμε 
πλέον να την ελέγξουμε.

Ενα τέτοιο κλίμα επικρατούσε 
το 2015 όταν ιδρύθηκε η OpenAI 
ως μη κερδοσκοπική οργάνωση, 
γι’ αυτό η εταιρεία είχε αυτή την 
ιδιόμορφη διάρθρωση που έδινε 
στο ∆.Σ. τη δυνατότητα να ελέγχει 
τις δραστηριότητες της εταιρείας 
και να αντικαθιστά την ηγεσία της 
ακόμη και μετά το 2019, όταν ιδρύ-
θηκε βραχίονάς της αυτή τη φορά 
κερδοσκοπικός. Τότε πολλοί θεω-
ρούσαν προτεραιότητα να προστα-

τευθεί η τεχνητή νοημοσύνη από 
τις δυνάμεις του καπιταλισμού και 
πίστευαν πως αυτή η προστασία 
έπρεπε να ενσωματωθεί στα κατα-
στατικά των επιχειρήσεων. Εκτοτε 
όμως άλλαξαν πολλά. Η πανίσχυρη 
τεχνητή νοημοσύνη δεν αποτελεί 
πλέον πείραμα αλλά υπάρχει και 
βρίσκεται μέσα σε πολλά προϊό-
ντα όπως η εφαρμογή ChatGPT 
που χρησιμοποιούν εκατομμύρια 
άνθρωποι κάθε μέρα.

Τα νέα μέλη του ∆.Σ. είναι το εί-
δος των ανθρώπων που περιμένει 
κανείς να δει σε ένα τέτοιο σχέδιο. 
Ο Τέιλορ που προεδρεύει κλείνει 
συμφωνίες στη Σίλικον Βάλεϊ και 
ήταν αυτός που ηγήθηκε της πώλη-
σης του Twitter στον Ελον Μασκ. 
Και ο Σάμερς είναι ένας επιφανής 
οικονομολόγος που έχει δηλώσει 
πως οι τεχνολογικές αλλαγές είναι 
«απολύτως καλές» για την κοινω-
νία. Εν ολίγοις αυτό που έγινε στην 
OpenAI ήταν ο θρίαμβος των επι-
χειρηματικών συμφερόντων πά-
νω στην ανησυχία για το μέλλον, 
ένας αναπόφευκτος θρίαμβος δε-
δομένου ότι η τεχνητή νοημοσύνη 
κέρδιζε διαρκώς έδαφος.

Η επιστροφή του Σαμ Αλτμαν 
στην OpenAI μετά την κινητο-
ποίηση περίπου 700 υπαλλήλων 
της εταιρείας που απείλησαν να 
παραιτηθούν αν δεν επιστρέψει 
και ο ίδιος στη θέση του, σκια-
γραφεί την κλίμακα της επιρρο-
ής που έχουν αποκτήσει οι πλέ-
ον ταλαντούχοι εργαζόμενοι του 
τεχνολογικού κλάδου. Σύμφωνα 
με ανάλυση της πλατφόρμας δε-
δομένων Levels.flyi, σήμερα οι 
μηχανολόγοι της τεχνητής νοη-
μοσύνης αμείβονται με μισθούς 
από 8% έως 12,5% υψηλότερους 
από τους ομολόγους τους που 
εργάζονται σε κλάδους εκτός τε-
χνητής νοημοσύνης.

Ο συνηθέστερος μισθός για 
μια θέση μηχανολόγου τεχνη-
τής νοημοσύνης, όπως αναφέρε-
ται στην ιστοσελίδα της OpenAI, 
κυμαίνεται από 200.000 δολ. έως 
370.000 δολ. ετησίως, αλλά με-

ρικές πιο εξειδικευμένες θέσεις 
προβάλλονται ιδιαιτέρως στην 
ιστοσελίδα καθώς προσφέρουν 
μισθούς από 300.000 έως 450.000 
δολ. τον χρόνο. Σε αυτούς τους 
μισθούς δεν περιλαμβάνονται 
τα μπόνους ούτε οι αμοιβές σε 
μετοχές που αν συνεκτιμηθούν 
μπορούν να φτάσουν τις ετήσιες 
αποδοχές ενός υπαλλήλου εται-
ρείας τεχνητής νοημοσύνης από 
τις 300.000 δολ. τον χρόνο στις 
800.000 δολ. τον χρόνο. 

Σε έναν κλάδο στον οποίο 
το ταλέντο αποτελεί τη σπανι-
ότερη και πολυτιμότερη πρώτη 
ύλη, το είδος της μαζικής εξό-
δου που κινδύνεψε να γνωρίσει 
η OpenAI θα ήταν καταστρεπτι-
κό. Οπως επισημαίνει η Τζούλια 
Πόλακ, επικεφαλής των οικονο-
μολόγων της εταιρείας αναζήτη-
σης ταλέντων ZipRecruiter, «για 
τις τεχνολογίες που αναδύονται 

σήμερα όπως η τεχνητή νοημο-
σύνη δεν υπάρχει παρά μόνον 
μια πολύ μικρή ομάδα ανθρώ-
πων που έχουν την απαιτούμενη 
εμπειρία και αυτοί οι άνθρωποι 
αποτελούν το προϊόν της, είναι 
οι ίδιοι η εταιρεία». Εν ολίγοις 
οι υπάλληλοι της OpenAI είχαν 
πάρα πολλή ισχύ που τους έδω-
σε τη δυνατότητα να ασκήσουν 
άμεση πίεση στο διοικητικό συμ-
βούλιο της εταιρείας. Η Τζούλια 
Πόλακ τονίζει πως «η περιορισμέ-
νη προσφορά τέτοιων ταλέντων 
είναι ένας απολύτως πραγματι-
κός περιορισμός, πολύ δεσμευ-
τικός βραχυπρόθεσμα και μεσο-
πρόθεσμα». Και καταλήγει, «δεν 
μπορείς να εκπαιδεύσεις εύκο-
λα αυτούς τους ανθρώπους, δεν 
μπορείς να τους πάρεις από αλ-
λού και η καλύτερη στρατηγική 
είναι να κρατήσεις αυτούς που 
έχεις». Σε ό,τι αφορά την τακτι-

κή των προσλήψεων απευθείας 
από τις πανεπιστημιακές σχολές, 
υπάρχει σαφής διαφορά ανάμε-
σα στο να καταλαβαίνει κανείς 
τα μοντέλα της τεχνητής νοη-
μοσύνης σε θεωρητικό επίπεδο 
και στο να διαθέτει την τεχνο-
γνωσία και τα ταλέντα που απαι-
τούνται για να τα εφαρμόσει. Και 
τα ιδιαιτέρως εξειδικευμένα συ-
στήματα λογισμικού της OpenAI 
καθιστούν ακόμη πιο πολύτιμους 
τους υπαλλήλους που έχει τώρα. 
Η ίδια τονίζει πως «χρειάζεται πο-
λύς καιρός να μάθει ένας υπάλλη-
λος τον κώδικα της εταιρείας και 
την τεχνολογική της υποδομή. Γι’ 
αυτό και ένας μηχανολόγος τε-
χνητής νοημοσύνης μέσα στην 
εταιρεία αξίζει όσο τρεις μηχα-
νολόγοι τεχνητής νοημοσύνης 
εκτός της εταιρείας, δεδομένης 
αυτής της δυναμικής».

BLOOMBERG

Τα επιχειρηματικά συμφέροντα θριάμβευσαν στη μάχη 5 ημερών της OpenAI

Παχυλοί μισθοί για μηχανικούς τεχνητής νοημοσύνης

Ο μεγαλύτερος επενδυτής της OpenAI, η Microsoft, αναμένεται να έχει 
εφεξής μεγαλύτερη επιρροή στη διακυβέρνηση της εταιρείας και ίσως κατα-
λάβει θέση στο ∆ιοικητικό Συμβούλιο.

Του ΚΕΒΙΝ ΡΟΟΥΖ 
THE NEW YORK TIMES
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Σκληρή σύγκρουση 
ανάμεσα σε όσους 
θέλουν να προχωρήσει 
ταχύτατα η τεχνητή 
νοημοσύνη και σε 
εκείνους που ήθελαν 
να την επιβραδύνουν.
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Η Αργεντινή, με τον τριψήφιο 
πληθωρισμό, την αυξανόμενη 
φτώχεια και την έλλειψη συ-
ναλλαγματικών αποθεμάτων, 
αποτελεί παράδειγμα προς απο-
φυγήν για άλλες οικονομίες. Τα 
δεινά της λατινοαμερικανικής 
χώρας επανήλθαν στο προσκή-
νιο με αφορμή την πρόσφατη 
νίκη του φιλελεύθερου «αναρ-
χοκαπιταλιστή» Χαβιέρ Μιλέι 
στις προεδρικές εκλογές, με την 
υπόσχεση να εφαρμόσει μια οι-
κονομική θεραπεία-σοκ. 

Η αλήθεια είναι ότι η Αργε-
ντινή συνέχιζε να διολισθαίνει 
από τη χρεοκοπία στον υπερ-
πληθωρισμό, και τούμπαλιν, 
πολύ καιρό αφότου άλλες ανα-
δυόμενες αγορές είχαν εντρυ-
φήσει στις έννοιες της δημο-
σιονομικής και νομισματικής 
ορθότητας. 

Πολλές χώρες λοιπόν θεω-
ρούν ότι δεν έχουν τίποτα να 
μάθουν από την οικονομική κα-
ταστροφή που έφερε τον Μιλέι 
στην εξουσία. Αυτό μπορεί να 
μην ισχύει, προειδοποιούν οι 
αναλυτές, καθώς τα προβλήματα 
της Αργεντινής έχουν τις ρίζες 
τους σε ένα συνδυασμό κρα-
τικού δανεισμού, χαλαρής νο-
μισματικής πολιτικής και πλη-
θωρισμού, τα οποία βιώνουν κι 
άλλες χώρες, μεταξύ των οποί-
ων και οι ΗΠΑ. Η διαφορά εί-
ναι ότι τα δεινά της Αργεντινής 

δεν έχουν τόσο οικονομικές, 
όσο πολιτικές ρίζες: η κεντρική 
της τράπεζα είναι πλήρως υπο-
ταγμένη στο υπουργείο Οικο-
νομικών, ένα φαινόμενο που οι 
οικονομολόγοι αποκαλούν «δη-
μοσιονομική κυριαρχία» (fiscal 
dominance). Προς το παρόν αυ-
τό μοιάζει με πρόβλημα κυρί-

ως της Αργεντινής. Μια θετική 
πτυχή της πρόσφατης έκρηξης 
του πληθωρισμού είναι ότι οι 
περισσότερες κεντρικές τράπε-
ζες είχαν τη δυνατότητα να τον 
καταπολεμήσουν. Σε μια επο-
χή δομικά υψηλότερων χρεών 
και έξαρσης λαϊκισμού, ωστό-
σο, ο κίνδυνος δεν μπορεί να 
αγνοηθεί.

Το έλλειμμα προϋπολογι-
σμού της Αργεντινής, το οποίο 

η JPMorgan προβλέπει περίπου 
στο 5% του ΑΕΠ φέτος, είναι 
στην πραγματικότητα μικρό-
τερο ως ποσοστό του ΑΕΠ από 
αυτό των ΗΠΑ. Το πρόβλημα 
είναι ότι, έπειτα από χρόνια οι-
κονομικής κακοδιαχείρισης, η 
χώρα δεν έχει πρόσβαση στις 
κεφαλαιαγορές. 

Επομένως, η κεντρική τρά-
πεζα χρηματοδοτεί το έλλειμμα 
αγοράζοντας κρατικό χρέος και 
δανείζοντας απευθείας στο δη-
μόσιο ταμείο. Η κεντρική τρά-
πεζα χάνει χρήματα από αυτό, 
επειδή κερδίζει λιγότερους τό-
κους για τα δάνειά της προς την 
κυβέρνηση από ό,τι πληρώνει 
για τα ομόλογα που εκδίδει. Το 
δημοσιονομικό έλλειμμα της Αρ-
γεντινής θα εκτιναχθεί σε περί-
που 14% του ΑΕΠ φέτος, σύμ-
φωνα με την JPMorgan, ενώ ο 
πληθωρισμός της χώρας έφτασε 
στο 142% τον Οκτώβριο. 

Ο Μιλέι υποσχέθηκε να «απα-
ντήσει» αντικαθιστώντας το πέ-
σο με το δολάριο και καταργώ-
ντας την κεντρική τράπεζα, ένα 
σχέδιο που έχει όμως πολλές 
αδυναμίες. 

Πολλές αναδυόμενες αγορές 
παραπέμπουν στην ιστορία της 
Αργεντινής με αλόγιστο δανει-
σμό, υπερπληθωρισμό και απα-
νωτές κρίσεις. Οι περισσότερες 
ξεπέρασαν τον σκόπελο, δίνο-
ντας εξουσία στις ανεξάρτητες 

κεντρικές τράπεζες. Οι ΗΠΑ εί-
ναι ο αντίποδας της Αργεντινής: 
έχουν μια ανεξάρτητη κεντρική 
τράπεζα, μικρή έκθεση στις συ-
ναλλαγματικές διακυμάνσεις και 
απαράμιλλη πρόσβαση στις κε-
φαλαιαγορές. Είναι αλήθεια ότι 
το 2020-21 το Κογκρέσο εξέδω-
σε ομόλογα τρισεκατομμυρίων 
δολαρίων, μερικά από τα οποία 
η Fed αγόρασε στο πλαίσιο του 
προγράμματος ποσοτικής χα-
λάρωσης. 

Μέχρι τις αρχές του 2021, 
η ευρεία προσφορά χρήματος 
είχε εκτοξευθεί κατά 25% σε 
σχέση με ένα χρόνο νωρίτερα 
και οι τιμές εκτινάχθηκαν στα 
ύψη. Ωστόσο, αν αυτή ήταν «δη-
μοσιονομική κυριαρχία», ήταν 
βραχύβια. Εν συνεχεία η Fed 
αύξησε τα επιτόκια, η προσφο-
ρά χρήματος συρρικνώθηκε και 
ο πληθωρισμός πλησιάζει τον 
στόχο του 2% της Fed.

Μερικοί οικονομολόγοι πι-
στεύουν ότι ο πληθωρισμός θα 
ανακάμψει, κάνοντας λόγο για 
έναν «φαύλο κύκλο». Ωστόσο, 
οι περισσότεροι θεωρούν ότι η 
«δημοσιονομική κυριαρχία» δεν 
μπορεί να συμβεί, εκτός εάν η 
Fed δεχθεί την πολιτική πίεση. 
Ωστόσο, ούτε ο πρόεδρος Μπάι-
ντεν ούτε οι διοικητές που διό-
ρισε στο διοικητικό συμβούλιο 
της Fed αντιτάχθηκαν στις αυ-
ξήσεις των επιτοκίων της. Κα-

τά τη θητεία του, ο τέως πρό-
εδρος Ντόναλντ Τραμπ πίεσε 
τη Fed να μειώσει τα επιτόκια 
και άφησε να εννοηθεί ότι αν 
επιστρέψει στην εξουσία, μπο-
ρεί να το κάνει ξανά. Ωστόσο, 
αυτό μπορεί να μην είναι προς 
το συμφέρον του. Τα τελευταία 

δύο χρόνια απέδειξαν ότι τίπο-
τα δεν βλάπτει τη δημοτικότη-
τα ενός ηγέτη περισσότερο από 
τον πληθωρισμό. Αυτός είναι ο 
λόγος για τον οποίο η Αργεντι-
νή μόλις εξέλεξε νέο πρόεδρο 
και οι ΗΠΑ θα το κάνουν σε ένα 
χρόνο από τώρα.

Το δημοσιονομικό έλλειμμα της Αργεντινής θα εκτιναχθεί σε περίπου 14% 
του ΑΕΠ φέτος, σύμφωνα με την JPMorgan, ενώ ο πληθωρισμός της χώρας 
έφτασε στο 142% τον Οκτώβριο.
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Πολλές αναδυόμενες 
αγορές με αλόγιστο 
δανεισμό, υπερπλη-
θωρισμό και απανω-
τές κρίσεις ξεπέρασαν 
τον σκόπελο, δίνοντας 
εξουσία στις ανεξάρ-
τητες κεντρικές 
τράπεζες.

Ο μεγάλος ένοχος της οικονομικής
καταστροφής στην Αργεντινή
Η υποταγή της κεντρικής τράπεζας στο υπ. Οικονομικών και η έκρηξη χρεών
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Sweet Spot Property

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΛΙΑΛΙΟΥ

Τη χρηματοδότηση, μέσω του Τα-
μείου Ανάκαμψης, της τράπεζας
γης που «αγνοείται» από το 2017
ανακοίνωσε το υπουργείο Εθνικής
Οικονομίας και Οικονομικών. Πρό-
κειται για μια ψηφιακή εφαρμογή,
η οποία θα λειτουργήσει ως «με-
σολαβητής» για την αγορά και
πώληση δικαιωμάτων μεταφοράς
συντελεστή. Κομβικό ζήτημα, βέ-
βαια, παραμένει ο καθορισμός ζω-
νών υποδοχής, δηλαδή των πε-
ριοχών όπου θα επιτραπεί να χρη-
σιμοποιηθεί αυτός ο επιπρόσθετος
συντελεστής. Η έλλειψη τέτοιων
ζωνών ήταν η αιτία που το Συμ-
βούλιο της Επικρατείας «πάγωσε»
πολλές φορές στο παρελθόν τη
μεταφορά συντελεστή.

Η δημιουργία μιας ψηφιακής
πλατφόρμας, μέσω της οποίας θα
γίνεται η αγορά τίτλων μεταφοράς
συντελεστή, προβλέφθηκε το 2017
με την ονομασία «Τράπεζα Δι-
καιωμάτων Δόμησης και Κοινό-
χρηστων Χώρων», ενώ το 2020
(ν. 4759) μετονομάστηκε «τράπεζα
γης». Σύμφωνα με τη χθεσινή ανα-
κοίνωση του υπουργείου Οικονο-
μικών, η δημιουργία της πλατ-
φόρμας θα χρηματοδοτηθεί από
το Ταμείο Ανάκαμψης με 18,2
εκατ. ευρώ. «Αντικείμενο του έρ-
γου είναι η ανάπτυξη και λειτουρ-
γία μιας πλατφόρμας ηλεκτρονικής
- απρόσωπης αγοράς και πώλησης
δικαιωμάτων δόμησης, η οποία

θα λειτουργεί και ως μηχανισμός
αποζημίωσης δικαιούχων, χωρίς
κόστος για το Δημόσιο, και ταυ-
τόχρονα θα δημιουργεί πόρους
για έργα φιλικά προς το περιβάλ-
λον. Πωλητές και αγοραστές συν-
τελεστή δόμησης θα έχουν τη δυ-
νατότητα να καταχωρίσουν ηλε-
κτρονικά τα αιτήματά τους στην
Ψηφιακή Τράπεζα Γης, μέσω της
οποίας η μεταφορά συντελεστή
δόμησης θα διεκπεραιώνεται ηλε-
κτρονικά. Στόχος είναι να ενερ-
γοποιηθούν οι εκκρεμείς τίτλοι,
με τον καθορισμό των ζωνών υπο-
δοχής συντελεστή και με τη λει-
τουργία της τράπεζας γης», ανα-
φέρει η ανακοίνωση του υπουρ-
γείου.

Να σημειωθεί ότι το υπουργείο
Οικονομικών αφήνει ανοιχτό να
επανέλθει ρύθμιση, με την οποία
η νομιμοποίηση αυθαιρέτων θα
γίνεται με την αγορά αντίστοιχων
τίτλων μεταφοράς συντελεστή.
«Η τράπεζα γης εξετάζεται επίσης
να χρησιμοποιηθεί ως πολεοδο-
μικό “εργαλείο” της μεταφοράς
του συντελεστή δόμησης στη νο-
μιμοποίηση ακινήτων», αναφέρει
η ανακοίνωση του υπουργείου.
Υπενθυμίζεται ότι στον ν. 4495/17
είχε προβλεφθεί ανάλογη ρύθμιση
για τη νομιμοποίηση των μεγάλων
αυθαιρέτων (κατηγορίας 5), η
οποία ωστόσο αφαιρέθηκε με τον
ν. 4759/2020.

Απαραίτητος για την υλοποί-
ηση της μεταφοράς συντελεστή

είναι ο καθορισμός των περιοχών
όπου αυτό επιτρέπεται. Τον Ια-
νουάριο του 2021, εντάχθηκε στο
Ταμείο Ανάκαμψης (8 εκατ. ευρώ)
η εκπόνηση μελέτης που θα κα-
θορίσει τις ζώνες υποδοχή συν-
τελεστή, μέσα σε διάστημα τριών
ετών. Αμφότερα τα έργα (η πλατ-
φόρμα της τράπεζας γης και η με-
λέτη για ζώνες υποδοχής) έχουν
ανατεθεί στο Τεχνικό Επιμελητή-

ριο Ελλάδος, το οποίο έχει τα τε-
λευταία χρόνια υποκαταστήσει
το υπουργείο Περιβάλλοντος σε
αρκετές από τις πολεοδομικές του
αρμοδιότητες, αναλαμβάνοντας
πλατφόρμες για τα αυθαίρετα, την
ανάθεση των τοπικών και ειδικών
πολεοδομικών σχεδίων, την πλατ-
φόρμα για τις οικοδομικές άδειες,
τον ψηφιακό χάρτη και πολλά ακό-
μη.

Πάντως, η υπόθεση αυτή κάθε
άλλο παρά απλή είναι. Σύμφωνα
με παλαιότερα στοιχεία του υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος, στη χώρα
μας έχουν συνολικά εκδοθεί
244.000 τίτλοι μεταφοράς συντε-
λεστή από διατηρητέα και 184.000
τίτλοι από ρυμοτομούμενα ακί-
νητα. Οι τίτλοι που δεν έχουν ακό-
μη «υλοποιηθεί» υπολογίζεται ότι
αντιστοιχούν σε 450.000 τετρα-
γωνικά μέτρα, με την αξία τους

(βάσει αντικειμενικής αξίας) να
υπολογίζεται σε 184 εκατ. ευρώ.
Να σημειωθεί ότι το 2020 η πολι-
τεία απαγόρευσε την πώληση των
τίτλων, διότι υπήρχαν ενδείξεις
συγκέντρωσης μεγάλου αριθμού
ανενεργών τίτλων από μικρό αριθ-
μό εταιρειών (και μάλιστα έναντι
«πινακίου φακής», αφού η αξιο-
ποίηση των τίτλων μεταφοράς
συντελεστή έχει «παγώσει» εδώ
και μια δεκαετία).

Το ποιες περιοχές θα προτιμη-
θούν για να απορροφήσουν τον
επιπλέον συντελεστή έχει «σκια-
γραφηθεί» από το υπουργείο Πε-
ριβάλλοντος πριν από ένα έτος,
μέσω της έκδοσης τεχνικών προ-
διαγραφών. Σύμφωνα με αυτές,
προτιμητέες θα είναι περιοχές
όπου υπάρχει μεγάλος αριθμός
«ακινήτων προσφοράς» (λ.χ. λόγω
πολλών διατηρητέων) και μεγάλος

αριθμός τίτλων μεταφοράς συν-
τελεστή, που είχαν εκδοθεί τα
προηγούμενα χρόνια και παρα-
μένουν ανενεργοί. Επομένως,
στην πρώτη «φουρνιά» θα πρέπει
να θεωρείται δεδομένο ότι θα συμ-
περιληφθούν μεγάλα τμήματα των
Δήμων Αθηναίων, Θεσσαλονίκης
και άλλων μεγαλουπόλεων. Η υπό-
θεση ωστόσο δεν είναι απλή, μιας
και δεν είναι δεδομένο πως όλοι
οι δήμοι θα επιθυμούν την πολε-
οδομική επιβάρυνση που η μετα-
φορά συντελεστή συνεπάγεται.

Σε κάθε περίπτωση, ο καθορι-
σμός των ζωνών αυτών θα πρέπει
να συνοδεύεται από στρατηγική
μελέτη περιβαλλοντικών επιπτώ-
σεων (ΣΜΠΕ) και να εγκρίνεται
με προεδρικό διάταγμα (είτε αυ-
τοτελώς είτε μέσω του διατάγμα-
τος έγκρισης ενός τοπικού πολε-
οδομικού σχεδίου).

Πόροι του Ταμείου
Ανάκαμψης
«ξεπαγώνουν»
την τράπεζα γης
Η εφαρμογή θα επιτρέψει την ψηφιακή
μεταφορά συντελεστή δόμησης

<<<<<<<

Ο καθορισμός των πε-
ριοχών υποδοχής του
συντελεστή που μετα-
φέρεται παραμένει το
μεγάλο «αγκάθι» στο
σχέδιο του ΥΠΕΘΟ.

Σαν mainstream επενδυτές ακινή-
των κοιτάζουμε δύο πράγματα:
κεφαλαιουχική ανατίμηση και πα-
ραγωγή εισοδήματος. Συνήθως,
εστιάζουμε στο κάθε ένα απομο-
νωμένα και άρα είτε θα προσπα-
θήσουμε να βρούμε κάτι σχετικά
φθηνότερο με την προοπτική να
αποκτήσει υπεραξία για να το που-
λήσουμε και να καρπωθούμε το
κέρδος από αυτή την υπεραξία ή
θα προσπαθήσουμε να βρούμε
κάτι που ενοικιάζεται εύκολα –
δεν παραμένει κενό για υπολογί-
σιμη χρονική περίοδο και επιτυγ-
χάνει την έλκυση ψηλών ενοικίων.

Αν λοιπόν βλέπουμε αυτά τα
δύο απομονωμένα, δεν εξασφαλί-
ζουμε κατ’ ανάγκη το καλύτερο
deal επειδή, αν αγοράσουμε κάτι
φθηνά με προοπτική μεγάλης κε-
φαλαιουχικής ανατίμησης, δεν
σημαίνει πως θα πετύχουμε στο
μεσοδιάστημα και ψηλές εισοδη-
ματικές αποδόσεις. Αν από την
άλλη πετύχουμε ψηλά ενοίκια, δεν
σημαίνει κατ’ ανάγκη και ψηλές
εισοδηματικές αποδόσεις, επειδή
μπορεί κάλλιστα να εισπράττουμε
ψηλά ενοίκια γιατί αγοράσαμε κάτι
ακριβό που δεν έχει όμως σοβαρά
περιθώρια κεφαλαιουχικής υπε-
ραξίας στο ορατό μέλλον.

Οι συνδυασμοί είναι πολλοί και
είμαι σίγουρος ότι τους βλέπετε.
Αν ήθελα να θέσω τα «όρια» των
επιλογών, αυτά έχουν ως ακολού-
θως: αγοράζω ακριβά – ενοικιάζω
ακριβά, αγοράζω ακριβά – ενοι-
κιάζω φθηνά, αγοράζω φθηνά –
ενοικιάζω φθηνά και αγοράζω φθη-
νά – ενοικιάζω ακριβά.

Η εξόφθαλμη προβληματική
επενδυτική περιοχή είναι αυτή
του αγοράζω ακριβά και ενοικιάζω
φθηνά. Ένας έμπειρος επενδυτής
δεν θα πέσει σε τέτοια παγίδα,

αλλά ένας άπειρος μπορεί εύκολα
να κυριευθεί από το συναίσθημα
και να την πατήσει. Αυτός ο ε-
γκλωβισμός μπορεί να πάρει διά-
φορες μορφές, ή συνδυασμό τους.
Μπορεί να έχει χαμηλή ιδία συ-
νεισφορά και ψηλό δανεισμό, μπο-
ρεί να επέλεξε λάθος περιοχή όπου
υπάρχει χαμηλό ποσοστό ενοικία-
σης και περισσότερο ποσοστό ιδιο-
κατοίκησης κ.λπ.

Η επενδυτική περιοχή του αγο-
ράζω ακριβά και ενοικιάζω ακριβά
χρειάζεται ιδιαίτερη προσοχή επει-
δή ελλοχεύει μεγάλο επενδυτικό
ρίσκο. Εδώ θα πρέπει να εξετά-
ζονται όλες οι παράμετροι σε με-
γάλη λεπτομέρεια. Προφανώς αγο-
ράζω ακριβά λόγω περιοχής και
ένα σωρό άλλους λόγους ειδικών
χαρακτηριστικών που ευνοούν το
ακίνητο. Κατ’ επέκταση το ίδιο
ισχύει και για το ενοίκιο. Όμως
πώς συγκρίνεται το ενοίκιο σε
απόλυτους αριθμούς σε σχέση με
την τιμή αγοράς  Μου αποδίδει
με ένα επιπλέον ποσοστό που να
με ανταμείβει για το επιπλέον ρί-
σκο  Έχει πιθανότητα περαιτέρω
υπεραξίας, και αν ναι, με τι ανα-
μενόμενο ρυθμό  Η πηγή ενοικια-
στών είναι δυνατή και συνεχής ή
μήπως έτυχε να βρω έναν απομο-
νωμένο ενοικιαστή που άμα φύγει

θα δυσκολευτώ πολύ να τον αν-
τικαταστήσω

Η επενδυτική περιοχή του αγο-
ράζω φθηνά και ενοικιάζω φθηνά
δίνει ένα εξόφθαλμα λογικό απο-
τέλεσμα. Όμως επενδυτικά δεν
κάνει νόημα και οικονομικά δεν
έχει action. Τι το αγόρασα αφού
δεν μου αποδίδει  Τι μπήκα στη
διαδικασία να αναλάβω το όποιο
ρίσκο αφού είτε δεν το εκμεταλ-
λεύομαι σωστά ή πήγα και μπή-
χτηκα σε μια από τις χειρότερες

περιοχές για να λέω ότι «επένδυσα
κι εγώ»  

Σίγουρα εδώ υπάρχει έδαφος
να βελτιώσω τα πράγματα, και αν
δεν το κάνω δεν μπορώ να απο-
καλώ τον εαυτό μου επενδυτή.

Που μας φέρνει στην τελευταία
επενδυτική περιοχή –αυτή του
αγοράζω φθηνά και ενοικιάζω ακρι-
βά. Σίγουρα ακούγεται σαν να σου
έκατσε το λόττο, και επενδυτικά
αυτό είναι το πραγματικό sweet
spot. Όμως είναι λογικό να ανα-

μένουμε πως θα αγοράσουμε κάτι
φθηνά και θα το ενοικιάζουμε ακρι-
βά  Είμαστε οι μόνοι έξυπνοι και
όλοι οι άλλοι είναι οι βλάκες που
θα το αφήσουν να φύγει από το
πιάτο τους και να το βάλουν στο
δικό μας

Και όμως οι πραγματικοί επεν-
δυτές εδώ φαίνονται. Είναι αυτοί
που θα κάνουν εξονυχιστική έρευ-
να αγοράς έχοντας σαν αρχή τους
ότι δεν απορρίπτουν σχεδόν τίποτα
που να είναι εντός του προϋπο-

λογισμού τους. Θα έχουν εξαρχής
πλάνο κατά πόσο θα ενοικιάζουν
σε βραχυπρόθεσμη βάση ή σε μα-
κροχρόνια. Το κοινό που απευθύ-
νονται είναι διαφορετικό στην
κάθε περίπτωση και οι απαιτήσεις
του κοινού είναι διαφορετικές. Η
έρευνα αγοράς θα καταδείξει τι
πρέπει να ζητούν, τι θα πρέπει να
προσφέρουν όταν το αποκτήσουν
και τι ρεαλιστικές προσδοκίες θα
πρέπει να έχουν σε ό,τι αφορά το
ύψος και τη σταθερότητα των μελ-
λοντικών χρηματικών ροών.

Ο έμπειρος επενδυτής θα ξέρει
σε τι τιμή θα πρέπει να αγοράσει,
τι ανακαίνιση θα πρέπει να κάνει
για να εξασφαλίσει μια σοβαρή
υπεραξία στο μέλλον όταν απο-
φασίσει να το πουλήσει, πώς θα
το επιπλώσει για να το κάνει πιο
ποθητό στον χρήστη σε σχέση με
τον ανταγωνισμό έτσι ώστε να με-
γιστοποιήσει το εισόδημά του ενό-
σω το ενοικιάζει.

Με αυτή την προσέγγιση αυ-
ξάνει την υπεραξία του ακινήτου
του και συνάμα απολαμβάνει τα
ψηλά εισοδήματα στο μεσοδιά-
στημα μειώνοντας τόσο τα αχρεί-
αστα έξοδα σε συνεχείς επιδιορ-
θώσεις όσο και τις περιόδους που
παραμένει χωρίς ενοικιαστή. Και
αν ήταν να τονίσω ειδικά κάτι,
αυτό είναι η επίπλωση. Εδώ πολλοί
πάνε οικτρά λάθος. Προσπαθούν
με το ελάχιστο να πάρουν το μέ-
γιστο, ενώ αντίθετα το μέγιστο
έρχεται μόνο με το να ξοδέψεις
στο να δημιουργήσεις έναν όμορφο
χώρο που ο άλλος θα νιώθει ότι
είναι το σπίτι του και ότι τον σέ-
βεσαι προσφέροντάς του τον.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS,
είναι CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.

<<<<<<

Η επενδυτική περιοχή
του αγοράζω ακριβά
και ενοικιάζω ακριβά
χρειάζεται ιδιαίτερη
προσοχή επειδή ελλο-
χεύει μεγάλο επενδυτι-
κό ρίσκο. 

Οι πραγματικοί επενδυτές είναι αυτοί που θα κάνουν εξονυχιστική έρευνα αγοράς έχοντας σαν αρχή τους ότι δεν
απορρίπτουν σχεδόν τίποτα που να είναι εντός του προϋπολογισμού τους. 

Με την τράπεζα γης, το υπ. Εθνικής Οικονομίας και Οικονομικών στοχεύει στην ενεργοποίηση εκατοντάδων χιλιάδων εκκρεμών τίτλων μεταφοράς συντελε-
στή δόμησης, αλλά και στη χρησιμοποίησή της ως πολεοδομικού εργαλείου για τη νομιμοποίηση αυθαιρέτων.
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Το έργο ονομάζεται Baalbeks και η 
ιστορία του ξεκινάει το καλοκαίρι 
του 1986, όταν η Ρένα Παπασπύ-
ρου είδε σε ένα περιοδικό μια έγ-
χρωμη φωτογραφία του αρχαίου 
ναού του Μπααλμπέκ και αποτοί-
χισε τους ρόδινους τοίχους ενός 
καμένου σπιτιού στα Μελίσσια. 
«Το αλλοιωμένο από τη φωτιά 
χρώμα, τα κατακόρυφα ίχνη από 
τα τρεξίματα της βροχής και ένα 
υπόλειμμα ζωγραφισμένης φρί-
ζας, με παρέπεμπαν στις κατακό-
ρυφες κολώνες, στα ανάγλυφα και 
τα χρώματα, όπως περίπου απο-
δίδονταν στη φωτογραφία», λέει 
η εικαστικός, που υπήρξε επίσης 
η πρώτη γυναίκα καθηγήτρια σε 
εργαστήριο της Ανωτάτης Σχολής 
Καλών Τεχνών.

Ετσι άρχισε η σειρά των 
Baalbeks, που ποτέ δεν επιδίω-
ξαν να αναφερθούν στα πραγμα-
τικά αρχιτεκτονικά στοιχεία του 
ναού της κοιλάδας Μπεκάα, αλλά 
συγκροτήθηκαν αποκλειστικά 
από την εικόνα που έδινε η υλι-
κή επιφάνεια στην καλλιτέχνι-
δα. Τώρα, ένα από τα Baalbeks 
–το έργο που ανήκει στη συλ-
λογή της Εθνικής Πινακοθήκης 
Μουσείο Αλεξάνδρου Σούτσου 
(ΕΠΜΑΣ)– βρίσκεται στο μεγάλο 
τραπέζι του εργαστηρίου συντή-
ρησης της Εθνικής Γλυπτοθή-
κης για να το φροντίσουν πριν 
βγει και πάλι στο φως. Η Ρένα 
Παπασπύρου δουλεύει μαζί με 
τις συντηρήτριες, έτσι ώστε το 
Baalbeks να τοποθετηθεί σε λί-
γες ημέρες στην Πινακοθήκη, 
δεξιά στον μεγάλο τοίχο της 
αίθουσας που μας υποδέχεται 
όταν περνάμε την είσοδο. Θα 
παραμείνει στην ίδια θέση για 
έξι μήνες, ως σημείο εκκίνησης 
για την πρώτη ατομική έκθεση 
της Παπασπύρου στην ΕΠΜΑΣ 
με τίτλο «Επιφάνειες, οδηγίες 
χρήσης - Η διαλεκτική σχέση 
ανάμεσα στην καθημερινότητα 
και την ύλη», που εγκαινιάζεται 
στις 12 ∆εκεμβρίου.

Αυτή η γυναικεία μορφή, που 
αναδύεται στον χώρο μέσω του 
έργου, θα μας οδηγήσει –μετα-
φορικά– στον «Ενδιάμεσο χώρο», 
εγκαινιάζοντας έναν νέο θεσμό 
για την Πινακοθήκη. Η συγκεκρι-
μένη περιοδική έκθεση ενεργο-
ποιεί σημεία του κτιρίου τα οποία 
δεν είχαν χρησιμοποιηθεί μέχρι 
σήμερα εκθεσιακά, με σκοπό να 
θέσουν σε διάλογο τα έργα της 
συλλογής με καλλιτεχνικές δημι-
ουργίες εκτός αυτής. Ζητούμενο; 
Σύγχρονες αναγνώσεις και ανοι-
χτοί δίαυλοι επικοινωνίας, πεδία 
που ανέκαθεν απασχολούσαν τη 
Συραγώ Τσιάρα, η οποία κρατά-
ει το τιμόνι της ΕΠΜΑΣ από τον 
Ιούλιο του 2022.

Εξωστρέφεια
«Ο “Ενδιάμεσος χώρος” είναι 

ένα δυναμικό, ευέλικτο πρόγραμ-
μα δράσεων. ∆εν θα περιοριστεί 
μόνο σε εκθεσιακά εγχειρήματα. 
Στην πορεία θα συμπεριλάβει επι-
τελεστικές δράσεις, εργαστήρια, 
εκπαιδευτικές συναντήσεις, ανα-
θέσεις νέων έργων και θα δώσει 
την ευκαιρία αρχικά σε επιμε-
λητές και θεωρητικούς που ήδη 
εργάζονται στην ΕΠΜΑΣ και στη 
συνέχεια σε εξωτερικούς συνερ-
γάτες να εμπνευστούν από το δυ-
ναμικό της Πινακοθήκης και να 
εργαστούν για το συγκεκριμένο 
πρόγραμμα», λέει στην «Κ» η δι-
ευθύντρια του οργανισμού. Μελε-
τώντας την ιστορία της ΕΠΜΑΣ, 
τις εκθεσιακές πρακτικές και τον 

συνολικό τρόπο λειτουργίας, η 
κ. Τσιάρα διαπίστωσε ότι το σύ-
στημα χρειαζόταν αναθεώρηση, 
τουλάχιστον ως προς ορισμένους 
άξονες. «Ηταν κάπως στεγανό και 
εσωστρεφές ως προς την επικοι-
νωνία με τα σύγχρονα ρεύματα 
σκέψης και τις διεθνείς μουσεια-
κές πρακτικές», μας εξηγεί η ίδια.

Τόσο η «Αστυγραφία» όσο 
και ο «Ενδιάμεσος χώρος», αλ-
λά και το σύνολο των δράσεων 
που έχουν ήδη παρουσιαστεί στο 
πλαίσιο του «∆ημοσίου προγράμ-
ματος» για την αναδρομική έκθε-
ση του Κωνσταντίνου Παρθένη, 
κινούνται προς την κατεύθυνση 

της ανανέωσης και της δημιουρ-
γικής ώσμωσης ανάμεσα σε ποι-
κίλες καλλιτεχνικές πρακτικές 
με πυρήνα τα εικαστικά, της ενί-
σχυσης της έρευνας και της δια-
σύνδεσης των εκθέσεων με τον 
θεωρητικό λόγο και την ιστορι-
κή σκέψη που παράγεται εντός 
και εκτός Πινακοθήκης. «Ζού-
με σε μια εποχή που τα μουσεία 
δεν είναι πλέον κλειστά συστή-
ματα. Επικοινωνούν με 
την κοινωνία, τις 
προκλήσεις, 
τα αιτή-

ματα και τις ανάγκες της κάθε 
εποχής, απορροφούν τους κρα-
δασμούς και διαμορφώνουν θέ-
σεις αντίληψης και ερμηνείας της 
πραγματικότητας», τονίζει η δι-
ευθύντρια.

Η έκθεση, σε επιμέλεια της 
θεωρητικού τέχνης και επιμελή-
τριας Σοφίας Ελίζας Μπουράτση, 
παρουσιάζει έργα της Ρένας Πα-
πασπύρου που εικονογραφούν 

τα στάδια της δουλειάς της 
από τη δεκαετία του 

1980 μέχρι σήμε-
ρα, θέτοντας 

θεμελιώδη ερωτήματα γύρω από 
την πολλαπλότητα της εικόνας, 
την εικονοποιητική δύναμη του 
ανθρώπινου νου, τη σχέση αντι-
κειμενικότητας –την ύλη– και 
υποκειμενικότητας – το βλέμμα 
της καλλιτέχνιδας, τη συνειρμι-
κή διαδικασία.

Με αυτή την έννοια η Παπα-
σπύρου με τη δουλειά της αποτε-
λεί ιδανική επιλογή για τα εγκαί-
νια του «Ενδιάμεσου χώρου», 
φέρνοντας στο μουσείο στοιχεία 
από τον αστικό ιστό, τα οποία θα 
καταλάβουν απρόσμενα σημεία 
της ΕΠΜΑΣ. Η έκθεση προκαλεί 
έτσι μια σειρά συναντήσεων του 

θεατή και της εικόνας, της ιστορί-
ας της καθημερινής ύλης και του 
παρόντος της ως έργο τέχνης. «Αν 
επιχειρούσα να δώσω έναν τίτλο 
στο έργο της, θα έλεγα “Η Ρένα 
Παπασπύρου και η οπτική αυτο-
διάθεση”. Ακούγεται σαν τίτλος 
μανιφέστου της πρωτοπορίας, αλ-
λά αυτή είναι η συμπύκνωση της 
αίσθησης που αποκομίζω από τη 
δουλειά της», εξηγεί στην «Κ» η κ. 
Τσιάρα, απαντώντας στην ερώτη-
ση για την επιλογή που «ανοίγει» 
τον νέο θεσμό. «Από τα “Επεισό-
δια” και τις “Εικόνες στην ύλη”, 
μέχρι τις “Αποτοιχίσεις”, τις “Φω-
τοτυπίες απευθείας από την ύλη” 
και τους “Αστερισμούς”, η Παπα-
σπύρου δημιουργεί χώρους για 
την άσκηση της ελευθερίας του 
βλέμματος, προκαλεί το ενδεχό-
μενο της αντίδρασης του θεατή 
και της προσωπικής ανάγνωσης».

60 χρόνια δημιουργίας
Παρατηρώ την καλλιτέχνιδα 

σκυμμένη πάνω στο Baalbeks να 
αγγίζει το έργο αναζητώντας τα 
σημεία που χρειάζονται στερέω-
ση, σαν να ψηλαφίζει τα σπλάχνα 
ενός ζωντανού οργανισμού. Οπως 
κάνει πάντα –το ξέρουμε όσοι τη 
γνωρίζουμε– προτιμά να εργάζε-
ται παρά να μιλάει, μια απολύτως 
βιωματική δημιουργός, που επί 
σχεδόν έξι δεκαετίες «συνομι-
λεί» με τα φαινομενικά ασήμα-
ντα και αόρατα πράγματα που 
μας περιτριγυρίζουν. Παρά τα 85 
της χρόνια διατηρεί το βλέμμα 
του παιδιού που όλοι ήμασταν 
κάποτε, εκείνου που με τη φα-
ντασία του αναπλάθει μαγικές 
εικόνες από τα ίχνη του χρόνου 
που έχουν αποτυπωθεί στους σο-
βάδες – τις χαρακιές, τις ρωγμές, 
τα σκασίματα, τα σκισίματα, τα 
ξεθωριασμένα χρώματα, τα σκε-
βρωμένα σχήματα. «Το πέρασμα 
του χρόνου και η αλχημεία των 
αισθήσεων», θα μπορούσε να επι-
γράφεται το εικαστικό γλωσσάρι 
της δουλειάς της. 

Για την έκθεση «Επιφάνειες, 
οδηγίες χρήσης», η Παπασπύ-
ρου δημιουργεί δύο νέα έργα. Το 
πρώτο από αυτά έχει σχεδόν δύο 
μέτρα μήκος και αποτελείται από 
περίπου δύο χιλιάδες κεφαλάκια 
κομμένα στο χέρι. «Μετρούσα πε-
ρίπου έως τα χίλια πεντακόσια, 
μετά έχασα το μέτρημα», λέει. 
Παίζοντας με το βλέμμα μας, σ’ 
αυτές τις νέες «Εικόνες στην ύλη» 
μπορούμε να δούμε ένα ομοιογε-
νές ανθρώπινο πλήθος ή πλησι-
άζοντας να παρατηρήσουμε τις 
διαφορές των μορφών, τις αδιό-
ρατες εκφράσεις που μας διαφο-
ροποιούν, όπως και στην πραγμα-
τική ζωή. «Η απόλυτη ορατότητα 
με τυφλώνει», ήταν ο τίτλος μιας 
έκθεσης της Παπασπύρου στην 
γκαλερί Gazon Rouge (2006), 
εμπνευσμένος από την ποίηση 
του Γ.Χ. Ρεπούση και αποκαλύ-
πτει το είδος του παιχνιδιού που 
η Παπασπύρου παίζει μαζί μας: 
κρυφτό για μεγάλα παιδιά. 

«Τι σημαίνει για σας αυτή η 
έκθεση;», τη ρωτώ.

«Κάθε έκθεση είναι μια νέα 
ανάγνωση, μια ανακεφαλαίωση 
του έργου, μάρτυρας του τι σου 
έχει συμβεί μέχρι τώρα και ίσως 
του τι έπεται», απαντά.

«Ναι, αλλά η συγκεκριμένη γί-
νεται στην Εθνική Πινακοθήκη», 
σχολιάζω.

«Χαρά μου», απαντά. 
 

 H έκθεση θα διαρκέσει έως τις 16 
Απριλίου 2024. Ο τίτλος της αποτελεί 
αναφορά στο μυθιστόρημα «Ζωή: 
οδηγίες χρήσης» του Ζορζ Περέκ.

Τέχνη: «Οδηγίες χρήσης»
Νέος θεσμός γεννιέται στην Εθνική Πινακοθήκη, με «αφετηρία» την πρώτη ατομική έκθεση της Ρένας Παπασπύρου

Της ΜΑΡΩΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

«Εικόνες στην ύλη», 2023. Το έργο της Ρένας Παπασπύρου, μήκους σχεδόν δύο μέτρων, αποτελείται από εκατοντάδες ανθρώπινες μορφές (στην ένθετη 
φωτογραφία μεγεθυμένο τμήμα του) σχεδιασμένες με μαρκαδόρο σε πλαστικοποιημένο αυτοκόλλητο και κομμένες στο χέρι με ψαλίδι.

Η Ρένα Παπασπύρου στο εργαστήριο συντήρησης της Εθνικής Γλυπτοθήκης, δίπλα στο έργο της Baalbeks πριν εκτεθεί στην Πινακοθήκη.
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Η 85χρονη εικαστικός 
και πρώτη γυναίκα κα-
θηγήτρια σε εργαστήριο 
της ΑΣΚΤ και η διευθύ-
ντρια του μουσείου,
Συραγώ Τσιάρα,
μιλούν στην «Κ».

«Το πέρασμα του χρόνου 
και η αλχημεία
των αισθήσεων»
θα μπορούσε
να επιγράφεται
το εικαστικό γλωσσάρι 
της δουλειάς της. 
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Ατζέντα

 Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

26-2.12.23

Το Σατιρικό θέατρο ανεβάζει στην Κεντρι-
κή Σκηνή το έργο «Αχτίδα Φωτός» της Σάντι 
Τόκσβικ, σε σκηνοθεσία Νεοκλή Νεοκλέους. 
Ένας Οίκος Ευγηρίας της πόλης Gravesend. 
Και ενώ η χώρα τελεί υπό καθεστώς έκτα-
κτης ανάγκης, λόγω έντονων καιρικών συν-
θηκών, πέντε ηλικιωμένες γυναίκες και ένα 
νεαρό κορίτσι που τις φροντίζει, παραμένουν 
αβοήθητες, ξεχασμένες και εγκλωβισμένες. 
Σε μια σκοτεινή και θυελλώδη νύχτα σαν αυ-
τή, μοιράζονται αναμνήσεις, μυστικά, αγωνί-
ες, τα λάθη αλλά και σωστά της ζωής τους. 
Το έργο «Αχτίδα Φωτός» δίνει μια γροθιά στο 
στομάχι για τα κακώς κείμενα της κοινωνίας 
μας, προβάλλοντας μέσα από τη σάτιρα τα 

κενά του συστήματος μας και την απαξίωση 
ομάδας ανθρώπων, που για κάποιους ίσως 
να αποτελούν μονάχα βάρος, παρά πυλώνα 
της ύπαρξης μας και της κληρονομιάς μας, 
με αποτέλεσμα να παραγκωνίζονται μέρα 
με τη μέρα. Τους ρόλους ερμηνεύουν: ∆έ-
σποινα Μπεμπεδέλη, Λένια Σορόκου, Πόπη 
Αβραάμ, Έρικα Μπεγέτη, Ιωάννα Σιαφκά-
λη, Χρυσταλλένια Παπαδημήτρη, Μιχάλης 
Αναγιωτός. Παραστάσεις κάθε Σάββατο στις 
8:30 μ.μ. και Κυριακή στις 6:30 μ.μ. (μέχρι 17 
∆εκεμβρίου). Λεμεσός: Θέατρο Ριάλτο – Τρί-
τη 5 ∆εκεμβρίου στις 8:30μ.μ. Πληροφορί-

ες τηλέφωνο 22312940, 22421609,  satiriko.

tameio@cytanet.com.cy

ΘΕΑΤΡΟ

«Αχτίδα Φωτός» της Sandi Toksvig

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Με τα λόγια χτίζω και γκρεμίζω ανώγεια και κατώγεια

Σ
υνέχεια στο σήριαλ για το Μου-
σείο Χαρακτικής του Χαμπή στα 
Πλατανίσκια της Λεμεσού, μετά 

τις δηλώσεις στο ΚΥΠΕ του επάρχου 
Λεμεσού Μάριου Αλεξάνδρου. Και εί-
ναι εντελώς άδικο να μην μπορεί να 
βρεθεί μία λύση που θα διασφαλίζει 
την ομαλή λειτουργία του Μουσείου 
και της Σχολής.

Θα ήθελα να σταθώ σε μερικές από 
τις δηλώσεις του κ. Αλεξάνδρου στο 
ΚΥΠΕ, οι οποίες κατά την άποψ ή μου 
είναι παραδείγματα κενολογίας, του-
λάχιστον.

1) «Όταν το υποστατικό είναι επαγ-
γελματικό, η ευθύνη βαρύνει αποκλει-
στικά τον εκμισθωτή, στην προκειμέ-
νη περίπτωση τον κ. Τσαγγάρη. Εμείς 
ωστόσο πήγαμε εκεί καλή τη πίστει 
γιατί πρόκειται για Μουσείο». Σε αυ-
τή τη δήλωση εντύπωση μού κάνει ότι 
ένα μουσείο που είναι δωρεάν, ιδιωτι-
κό μεν, δωρεάν δε, θεωρείται επαγγελ-
ματικός χώρος. Ένα μουσείο δεν είναι 
επαγγελματικός χώρος, πόσω μάλλον 
όταν σε αυτό δεν πληρώνει το κοινό 
είσοδο, για τη Σχολή δεν πληρώνο-
νται δίδακτρα. Άρα μήπως θα έπρεπε 
να ξαναδούμε τι σημαίνει επαγγελμα-
τικό υποστατικό; Επίσης, τι σημαίνει 
πήγαν οι λειτουργοί της Επαρχιακής 
∆ιοίκησης Λεμεσού καλή τη πίστει; 
Θα μπορούσατε να είχατε πάει με προ-
κατάληψη; Έχοντας κατά νου ότι ο 

καταγγέλλων ενεργεί με δόλιο τρόπο 
και επιθυμεί απλώς να δημιουργήσει 
πρόβλημα; Άρα προς τι η καλή πίστη 
και τι σημαίνει ότι πρόκειται για μου-
σείο; ∆υσκολεύομαι να το καταλάβω, 
συγγνώμη. 

2) «Νοουμένου ότι θα εξασφαλίσου-
με άδεια από τους εκμισθωτές των δύο 
παρακείμενων κατοικιών, θα κάνου-
με κάποια έργα, ασχέτως του αποτε-
λέσματος», «θα προσπαθήσουμε να 
κατασκευάσουμε κάποιες μικροδεξα-
μενές για να αντλήσουμε το νερό και 
να το μεταφέρουμε βορειότερα». Τι 
σημαίνει θα κάνετε κάποια έργα ανε-
ξαρτήτως αποτελέσματος. Θα δαπα-
νήσετε έτσι στα κουτουρού χρήματα 
από το δημόσιο ταμείο και αν πετύχει 
το έργο καλώς, αλλιώς καλή τύχη, και 

πάντα θα προσέρχεστε στο πρόβλημα 
καλή τη πίστει; Φαντάζομαι θα γίνει 
κάποια μελέτη γι’ αυτές τις μικροδε-
ξαμενές, διότι αν είναι να τις φτιάξετε 
και να μην έχουν καμία χρησιμότητα 
είναι κρίμα και ο κόπος και το δημό-
σιο χρήμα και η ταλαιπωρία του Χα-
μπή και όλων των υπολοίπων επηρε-
αζόμενων προσώπων. Επίσης, αν δεν 
εξασφαλίσετε άδεια από τους εκμισθω-
τές των δύο παρακείμενων κατοικιών 
τι θα κάνετε ως υπηρεσία; Θα ελπίζετε 
να γίνει κάποιο θαύμα και τα νερά να 
στραγγίσουν από μόνα τους; ∆ύσκο-
λο το βλέπω και καλό θα είναι να μην 
ελπίζετε σε κάτι τέτοιο.

3) «Το κράτος θα προβεί σε εκτέ-
λεση μικρών έργων με σκοπό τη μεί-
ωση της συσσώρευσης ομβρίων υδά-
των στην περιοχή, με την ελπίδα ότι 
θα μειωθεί το πρόβλημα». «Η υγρασία 
αποκλείεται να εξαφανιστεί εντελώς. 
Εάν όμως μειωθεί, δεν θα προκαλεί-
ται μεγάλη ζημιά στον χώρο γιατί το 
νερό θα εξατμίζεται εσωτερικά». Πάλι 
μιλήσατε για ελπίδα, αλλά συγγνώμη 
με την ελπίδα μόνο τα πράγματα δεν 
προχωρούν. Θα πρέπει να είστε έτοιμοι 
ως υπηρεσία να δείτε τι θα κάνετε αν 
οι ελπίδες σας αποδειχθούν φρούδες. 
Από την άλλη, και ενώ ελπίζετε βέβαια, 
φαίνεστε να αποκλείετε το ενδεχόμε-
νο να εξαφανιστεί εντελώς η υγρασία, 
αλλά αποφαίνεστε ότι δεν θα προκα-

λείται μεγάλη ζημιά, αφού το νερό θα 
εξατμίζεται εσωτερικά. 

Εκτός του ότι πρόκειται για μου-
σείο, πρόκειται και για Αρχείο, άρα οι 
εχθροί του είναι πολλοί, ένας από αυ-
τούς είναι η υγρασία, και είναι ύπου-
λος εχθρός, μην τον υποτιμάτε. ∆είτε 
για παράδειγμα τα Αρχεία της Επαρχι-
ακής ∆ιοίκησης Λεμεσού, φαντάζομαι 
δεν τα διατηρείτε με την ελπίδα ότι η 
υγρασία είναι μειωμένη, έχετε λάβει 
τα μέτρα σας και ανά πάσα στιγμή 
μπορεί κάποιος να τα επισκεφθεί και 
να δει ότι προφυλάσσονται.

Κλείνοντας θα ήθελα να επαναλάβω 
ότι κάποια πράγματα πρέπει να γίνο-
νται ούτε καλή τη πίστει, ούτε χατιρι-
κώς, ούτε γιατί είναι ο Χαμπής ή ο Γιαν-
νής, αλλά γιατί έτσι πρέπει. Οφείλει να 
αποδεικνύει η Πολιτεία συνεχώς ότι 
δεν συμμετέχει μόνο στα παλαμάκια, 
αλλά και στη διαδικασία όλη πριν να 
φτάσουμε στα παλαμάκια. Φυσικά, θα 
πρέπει σοβαρά να εγκύψουν στο ζήτη-
μα το υπουργείο Εσωτερικών, διά του 
Κλάδου ∆ιαχείρισης τ/κ Περιουσιών 
Λεμεσού, θα πρέπει το υφυπουργείο 
να παρακολουθεί τα τεκταινόμενα, –
ασχέτως αρμοδιοτήτων, θα πρέπει εν 
κατακλείδι να είναι ο πολιτισμός ψηλά 
στις προτεραιότητες αυτής της κυβέρ-
νησης, όχι μόνο λόγω, αλλά και έργω.

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑ

«Street as a mirror»
Το Σάββατο 2 ∆εκεμβρίου στη Φωτοδό 
από τη Θεσσαλονίκη ο φωτογράφος Σταύ-
ρος Σταματίου, για να παρουσιάσει τη δου-
λειά του. Η παρουσίαση θα ξεκινήσει με 
μια απόπειρα ανίχνευσης των επιρροών 
του φωτογράφου και των βασικών στοι-
χείων που επέδρασαν στη διαμόρφωση 
της σκέψης του και της καλλιτεχνικής του 
ματιάς. Θα ακολουθήσει παρουσίαση του 
πρώτου βιβλίου του καλλιτέχνη, με τίτλο 
«Street as a mirror», με αναφορά στο πε-
ριεχόμενό του και στα στάδια επιλογής του 
υλικού (editing). Στο τρίτο μέρος θα δεί-
ξει μία ανέκδοτη σειρά με τίτλο “a-to-ro-
qo”, καθώς και κάποιες άλλες σειρές που 
έχουν ήδη δημοσιευτεί. Φωτοδός, Ξάνθης 

Ξενιέρου 37, Λευκωσία. Είσοδος ελεύθερη.

ΧΟΡΟΣ

Encounters | Συναντήσεις
Οι Ασώματες ∆υνάμεις εγκαινιάζουν το 
θεματικό φεστιβάλ Encounters | Συνα-
ντήσεις, ένα νέο πρόγραμμα φιλοξενίας, 
εργαστηρίων και παραστάσεων που στο-
χεύει στην συνάντηση καλλιτεχνών από 
όλο το φάσμα των παραστατικών τεχνών 
με σκοπό την ανταλλαγή προβληματισμού 
και πρακτικών μεθόδων που αφορούν τό-
σο στην δημιουργία μιας παράστασης, όσο 
και στην σχέση τέχνης και κοινωνίας. Φέ-
τος με την υποστήριξη του υφυπουργείου 
Πολιτισμού μέσω του προγράμματος «Πο-
λιτισμός» και τη στήριξη της Στέγης Χορού 
Λευκωσίας, διοργανώνεται η πρώτη συνά-
ντηση με θέμα τη θηλυκότητα, τον διαχρο-
νικό της ρόλο, τα στερεότυπα και την θέ-

ση της γυναίκας μέσα στα πλαίσια, ορατά 
κι αόρατα, της πατριαρχίας. Συμμετέχουν 
οι δημιουργοί / performers Φιλιώ Τατιάνα 
Λούβαρη, Ανθη Κέττηρου, Ανδρομάχη ∆η-
μητριάδου Lindahl. Οι τρεις καλλιτέχνιδες 
μέσα από τον λόγο, την κίνηση, τη μουσι-
κή, το video art, αρθρώνουν ένα γυναι-
κείο λόγο που μιλά για τα προσωπικά όσο 
και τα συλλογικά βιώματά τους, συνδέο-
ντας παρελθόν με παρόν, αρχέτυπα, κώδι-
κες, σύμβολα, ανέκδοτα ως και σύγχρο-
να λαϊκά άσματα. Παραστάσεις Κυριακή 3 
και ∆ευτέρα 4 ∆εκεμβρίου, ώρα 8:00 μ.μ. 
Στέγη Χορού Λευκωσίας, Παρθενώνος 25, 
Άγιος Ανδρέας, Λευκωσία. Πληροφορίες 

και κρατήσεις 99360503.

Το διμηνιαίο περιοδικό τεχνών και πολιτισμού «∆ιόραμα» έφτα-
σε τα 50 τεύχη πολιτισμικών στοχασμών και ελεύθερης σκέψης. 
Στο 50ό τεύχος (Σεπτέμβριος - Οκτώβριος 2023) περιλαμβάνο-
νται ενδιαφέρουσες συνεργασίες από τους σημαντικούς συνερ-
γάτες του περιοδικού, που αφορούν τη μουσική, τα εικαστικά, 
την αρχιτεκτονική, τον κινηματογράφο και τη λογοτεχνία. Σταχυο-
λογώντας από την ύλη του περιοδικού αναφέρουμε την εργασία 
της Γεωργίας Μιχαηλίδου για τον ευεργέτη Νικόλαο ∆ούμπα, το 
αφιέρωμα του Άγι Παΐκου για το Ελληνικό Σινεμά (1963-2003), 
τα κείμενα για τις εκθέσεις των Σταύρου Αντωνόπουλου και Άντη 
Παρτζίλη, καθώς και τις λογοτεχνικές μελέτες που περιλαμβάνο-
νται στο περιοδικό. Το περιοδικό διατίθεται στα μεγάλα βιβλιοπω-
λεία, αλλά και από τον εκδότη Ανδρέα Χατζηθωμά. Πληροφορίες 

eteandros@hotmail.com, 99653588.

ΕΚΔΟΣΗ

«Διόραμα» 50 τεύχη
ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Η Αυτοκτονία δύο εραστών του Χριστοφή και της Φωτεινής»
Η ομάδα «passenger» σε συνεργασία 
με τη Θεατρική Στέγη Κύπρου κατα-
πιάνεται με την κυπριακή παράδο-
ση και παρουσιάζει σε σκηνοθετημέ-
νο θεατρικό αναλόγιο το ποιητάρικο 
άσμα «Η αυτοκτονία δύο εραστών του 
Χριστοφή και της Φωτεινής» του Χα-
ράλαμπου Μ. Άζινου. Μια σύγχρονη 
μουσικό-αφηγηματική παράσταση, 
εμπλουτισμένη με παραδοσιακά τρα-
γούδια, σε σκηνοθεσία του Ονησίφο-
ρου Ονησιφόρου. Γραμμένα σε δεκα-
πεντασύλλαβο - ομοιοκατάληκτο στίχο 
τα ποιητάρικα αντλούσαν τις ιστορίες 

του από πραγματικά γεγονότα. Μετέ-
φεραν νέα , θανάτους, φόνους, βε-
ντέτες, ερωτικές τραγωδίες καθώς 
και ιστορικά συμβάντα από την ελλη-
νική και την παγκόσμια ιστορία. Σκη-
νοθεσία: Ονησίφορος Ονησιφόρου 
Επί σκηνής: Μαρίνα Μακρή, Μαρία 
Κωνσταντίνου, Κρίστη Χαραλάμπους, 
Ονησίφορος Ονησιφόρου. Παραστά-
σεις 29 και 30 Νοεμβρίου και 6, 7 
∆εκεμβρίου, ώρα 8:30 μ.μ. Υπόγειο 
Σατιρικού Θεάτρου, Βλαδίμηρου Καυ-
καρίδη, 11-15, Αγλαντζιά. Πληροφορί-

ες 99468383, 99971037. 

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Στην εμφάνισή του, όσες δεκαετίες τον γνώ-
ριζα, θα δυσκολευτώ να θυμηθώ άλλα χρώ-
ματα εκτός από μαύρο και καφέ σκούρο. 
Στη ζωγραφική του, η παλέτα του ήταν, 
επίσης, λιτή: κυριαρχού σαν θερμά  γαι-
ώ δη χρώ ματα (ώ χρες, ό μπρες, σιέ νες, χο-
ντροκό κκινα), μαζί  με λί γο μαύ ρο ή  ενί οτε 
κά ποιο θαμπό  πρά σινο. Είχαν κάτι αυστη-
ρό και επιβλητικό τόσο η παρουσία του 
όσο και οι πίνακές του, συμφωνούσε ή 
διαφωνούσε κανείς με τα λεγόμενά του ή 
το σύνολο του έργου του. Ο Νίκος Κούν-
δουρος, εξάλλου, δεν χρειάζεται τις, μετά 
θάνατον, αγιογραφίες. Oσοι τον αγάπησαν 
χωρίς όρους ή όσοι τον έκριναν και αρ-
νητικά, αναγνώριζαν πάντα το εκτόπισμά 
του. Γι’ αυτό και είναι κάπως στενάχωρο 
να τον συνδέουν μόνο με τον «∆ράκο» ή 
την, προγενέστερη, «Μαγική πόλη». ∆εν 
είναι μόνο περιοριστικό για τη φιλμογρα-
φία του, αλλά και για τον ίδιο ως περσόνα 
που δεν χωρούσε σε σχήματα. Ηταν και 
ο ίδιος απειθάρχητος όπως η μνήμη. Στο 
βιβλίο του «Μνήμη απειθάρχητη», ένα εί-
δος ημερολογίου, που κυκλοφόρησε από 
την Αγρα, γράφει στην προτελευταία σε-
λίδα, στο 2016 (ένα χρόνο πριν πεθάνει): 
«Μια απορία περιδιαβάζει το μυαλό μου 
μαζί με τόσες άλλες. Είμαι άραγε ζωγρά-
φος ή απλώς ζωγραφίζω; (...). Παραπέ μπω 
στο χρό νο το ερώ τημα αναπά ντητο ό πως 
τό σα και τό σα ά λλα».

Από την περασμένη Πέμπτη, 77 ζω-
γραφικά έργα, σχέδια και αντικείμενα 
του Νίκου Κούνδουρου εκτίθενται στο 
Πολιτιστικό Κέντρο Αλίμου σε επιμέλεια 
του ιστορικού τέχνης Σπύρου Μοσχονά 
και με τη συνεργασία της συντρόφου της 
ζωής του, Σωτηρίας Ματζίρη- Κούνδου-
ρου. Το ερώτημα που είχε απασχολήσει 
τον δημιουργό επιστρέφει, είτε απαντη-
θεί είτε όχι και αυτήν τη φορά. 

Η χρωματική του κλίμακα παρέπεμπε 
στην αρχαία ελληνική ζωγραφική, ειδικά 
την αρχαϊκή, συνομιλούσε με τη βυζαντι-
νή, τα πορτρέτα του με τα φαγιούμ και, 
εντέλει, έκλεινε το μάτι στον Κόντογλου, 
στον Τσαρού χη, στον Μό ραλη, στον Νικο-
λά ου, στον Σικελιώ τη. Οπως επισημαίνει ο 

επιμελητής του: «Τα κορμιά  του Κού νδου-
ρου θυμί ζουν ταυτό χρονα μορφέ ς της 
ερυθρό μορφης αττική ς αγγειογραφί ας και 
βυζαντινέ ς φιγού ρες, ενώ  συνομιλού ν με 
συγχρόνους του ζωγράφους. Και μολονό τι 
ο Κού νδουρος κινού νταν στον αστερισμό  
της ελληνικό τητας, δεν υπά ρχει αμφιβο-
λί α πως οι πί νακέ ς του συνιστού ν βαθιά  
προσωπικά  έ ργα, τό σο σε επί πεδο μορ-
φοπλαστικό  ό σο και σε επί πεδο αφηγη-
ματικό  και εικονογραφικό ».

Είναι αδύνατον να δει κανείς τον ζω-
γράφο Νίκο Κούνδουρο και να μη σκε-
φθεί τον σκηνοθέτη. Η ακαδημαϊκή τε-
χνοτροπία που διδάχθηκε στην ΑΣΚΤ, 
λοξοδρόμησε στις δικές του αναφορές και 
φαντασιώσεις. Σε πλάσματα μυθικά, σε 
συμπλέγματα ό που ταύ ροι και πά νθηρες 
συνευρί σκονται με χυμώ δεις νέ ες, σε γυ-
ναικεία γυμνά, σε ήρωες, αγίους και δαί-
μονες. Ζωγραφική ανθρωποκεντρική, δεν 
ενδιαφέρθηκε, εικαστικά τουλάχιστον, για 
το τοπίο. Σχεδίαζε σκηνικά και κοστούμια 
για τις ταινίες του, οι μορφέ ς του εί ναι δια-
κριτέ ς, αναγνωρί σιμες, ό πως και οι σκηνέ ς 
που επιλέ γει να γυρίσει ή να ζωγραφί σει· με 
το γυμνό  να δί νει τον τό νο και το ερωτικό  
στοιχεί ο να επιβά λλει τη δύ ναμή  του ή  να 
υποφώ σκει. Το 1998, προλογίζοντας έναν 
τόμο με 441 φωτογραφίες από το έργο και 
τη ζωή του, που είχε επιλέξει ο ίδιος, για 
ένα μεγάλο αφιέρωμα στο Φεστιβάλ Θεσ-
σαλονίκης, μιλούσε για τον «παιδεμό του 
με τα σχήματα, το φως και τα σκοτάδια 
της δουλειάς του». Εγραφε ότι «η εικόνα 
δεν έχει ανάγκη από επιχειρήματα, γιατί 
είναι η ίδια επιχείρημα. ∆εν χρειάζεται 
άλλη υποστήριξη, γιατί η ίδια αυτοϋπο-
στηρίζεται. Ορίζει με ακρίβεια το φανερό, 
αγνοεί προκλητικά εκείνο που δεν φαίνε-
ται, καταγράφει και συγχρόνως προκαλεί 
τον θεατή της να την αντιμετωπίσει σαν 
σημείο εκκίνησης ή σαν τέλος κάποιας 
αφήγησης που προηγήθηκε».

Ο Νίκος Κούνδουρος πέθανε το 2017, 
91 ετών. Ο ζωγράφος και ο σκηνοθέτης 
συνεχίζουν να αφηγούνται.

ΘΕΑΤΡΟ

Η επίσκεψη της 
γηραιάς κυρίας
Ανεβαίνει στην Κεντρική 
Σκηνή του ΘΟΚ το έργο η «Η 
επίσκεψη της γηραιάς κυ-
ρίας» του Φρήντριχ Ντύρεν-
ματ, σε σκηνοθεσία Νεόφυ-
του Ταλιώτη. Το έργο που 
κατατάσσεται ανάμεσα στα 
καλύτερα που γράφτηκαν 
μέσα στον 20ό αιώνα. Στην 
παραγωγή συμπράττουν ο 
σκηνογράφος Άγγελος Αγγε-
λή, ο συνθέτης Μιχάλης Χρι-
στοδουλίδης καθώς και ένα 
λαμπρό επιτελείο ηθοποι-
ών, με την Αννίτα Σαντορι-
ναίου και τον Σταύρο Λούρα 
στους δύο κεντρικούς ρό-
λους. Σε μια μικρή πόλη κά-
που στην Κεντρική Ευρώπη 
η αναμενόμενη η άφιξη της 
Κλαιρ Τσαχανασιάν, η οποία 
επιστρέφει στον γενέθλιο 
τόπο της ύστερα από σαρά-
ντα πέντε χρόνια απουσίας, 
δημιουργεί μεγάλη αναταρα-
χή. Η πρόκληση υποχρεώνει 
μια ολόκληρη κοινότητα να 
επιλέξει ανάμεσα στην ηθική 
και το κέρδος. Παίζουν: Βα-
σίλης Βασιλάκης, Θανάσης 
Γεωργίου, Μιχάλης Καζάκας, 
Βαλεντίνος Κόκκινος, Πανα-
γιώτης Κυριάκου, Κλείτος 
Κωμοδίκης, Σταύρος Λούρας, 
Ντίνος Λύρας, Πάνος Μα-
κρής, Νεοκλής Νεοκλέους, 
Παναγιώτα Παπαγεωργίου, 
Αλέξανδρος Παρίσης, Χρι-
στίνα Παπαδοπούλου, Αθηνά 
Σάββα, Αννίτα Σαντοριναίου. 
Συμμετέχουν: Ανδρέας Τσακ-
κιστός, Ραφαήλ Χριστοδού-
λου. Παραστάσεις Κεντρική 
Σκηνή ΘΟΚ Αίθουσα Εύης Γα-
βριηλίδης, Παρασκευή (8:00 
μ.μ.), Σάββατο (8:00 μ.μ.) 
και Κυριακή (6:00 μ.μ.). Πλη-

ροφορίες στη σελίδα www.

thoc.org.cy και στο Ταμείο 

Θεάτρου ΘΟΚ, τηλ. 77772717.

«Είμαι άραγε
ζωγράφος ή απλώς 

ζωγραφίζω;»

Το ερώτημα που είχε απασχο-
λήσει τον Νίκο Κούνδουρο επι-
στρέφει, μέσα από μια μεγάλη 
έκθεση με έργα του, προκαλώ-
ντας για μια απάντηση.
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Συναντήθηκα με τον ηθοποιό Μά-
ριο Ιωάννου στην Αθήνα, την 
περασμένη εβδομάδα, σε μία 
όμορφη πλατεία, στου Ψυρρή. 
Καθίσαμε σε μία από τις καφε-
τέριες της πλατείας, στέκι του 
Μάριου και πριν αρχίσουμε 
να μιλάμε για την παράσταση 
«Tea Ceremony» (παραγωγή της 
SRSLY_yours, σε σκηνοθεσία/
δραματουργία Αχίμ Βίλαντ) που 
ανέβαζε στο Bios Athens B τον 
Νοέμβριο (αργότερα μαθαίνω πως 
το «Tea Ceremony» θα συνεχιστεί 
με την ελληνική εκδοχή του), η 
συζήτησή μας οδηγήθηκε χωρίς 
πρόγραμμα σε κάθε είδους τελε-
τές. Αρχίσαμε να μιλάμε για το 
πώς ο καθένας μας έχει βιώσει 
τελετές που αφορούν τον θάνα-
το, χωρίς ωστόσο η ατμόσφαιρα 
να βαραίνει…

Εκείνη τη μέρα θα είχε γενέθλια 
ο Αχίμ Βίλαντ, ο σύντροφος και 
συνοδοιπόρος για πολλά χρόνια 
του Μάριου και όσο συζητούσαμε 
αντιλαμβανόμασταν και οι δύο ότι 
κάτι το συμπαντικό είχε συμπρά-
ξει για να συναντηθούμε και να 
μιλήσουμε για το «Tea Ceremony» 
εκείνη την ημέρα. Η συζήτησή μας 
προχώρησε πολύ περισσότερο απ’ 
όσο ήταν προγραμματισμένη. Από 
την αρχή όμως σιωπηρά συμφω-
νήσαμε πως θα μας άρεσε περισ-
σότερο να αφήσουμε κατά μέρος 
το τυπικό μιας συνέντευξης, και 
να μιλήσουμε για την κάθε τελε-
τή που έχουμε βιώσει και πώς αυ-
τή ίσως να μας έχει καθορίσει ή 
μας έχει βοηθήσει… Συνεχίσαμε 
να συζητάμε και να θυμόμαστε, 

με τον Μάριο να φέρνει μπροστά 
μου με κάθε ευκαιρία τον Αχίμ… 
Εγώ επιφυλάχθηκα να κάνω επι-
πλέον ερωτήσεις, έχοντας δει την 
παράσταση.

Ρώτησα αρχικά τον Μάριο, 
πώς αυτή η τελετουργία της προ-
ετοιμασίας τσαγιού έγινε έμπνευ-
ση για να φτιαχτεί μία παράστα-
ση, ο Μάριος μού απάντησε πως 
με τον Αχίμ αποφάσισαν ότι θα 
υπήρχε μία γκέισα και το ταξίδι 
θα γινόταν κατά τη διάρκεια μιας 
βραδιάς, κατά το οποίο θα ψυχα-
γωγούσε το κοινό της. «Η τελε-
τή τσαγιού αποκαλύφθηκε ένα 
βράδυ στο You tube, που τυγχά-
νει να είναι τρομερό αρχείο για 
δημιουργούς. ∆ιαπιστώσαμε πως 
η τελετή τσαγιού έχει πολύ ψωμί 
για εμάς. Έχει αρχή, μέση τέλος 
και έχει κάθαρση. Έχοντας λοι-
πόν μια ιαπωνική τελετή τσαγιού 
ως ραχοκοκαλιά, στήσαμε το δικό 
μας μήνυμα».

Και η γκέισα ως φιγούρα πού 
στοχεύει να οδηγήσει το κοινό; 
Υπάρχουν δικά σου κοινά με μία 
γκέισα, που ακολουθεί αυστηρά 
μια τελετουργία; «Οι γκέισες ψυ-
χαγωγούν. Αυτή είναι η δουλειά 
τους. Και εγώ αυτό κάνω. Είμαι 
ηθοποιός. Ψυχαγωγώ. Ακολου-
θώ μια συγκεκριμένη φόρμα και 
διαδρομή κάθε φορά μόνος η με 
άλλους ηθοποιούς μαζί. Ξεκινάω 

από ένα σημείο για να καταλήξω 
μέσα από διαδρομή, σε ένα άλλο. 
Η γκέισα σε μια τελετή τσαγιού 
ξεκινά από ένα σημείο και κατα-
λήγει σε ένα άλλο. Ο Άμλετ, που 
είναι ο ρόλος που θέλω να παίξω, 
βρίσκει τρόπο να πιάσει τη συνεί-
δηση του βασιλιά. Η γκέισα θέλει 
να προκαλέσει τη συμπόνια από 
το κοινό των συνδαιτυμόνων της. 
Να πιάσει τη συνείδηση του δικού 
της βασιλιά. Αυτό προκύπτει γιατί 
την Κικουνοχάνα τυγχάνει να την 
πονάει που στον κόσμο μας τα θύ-
ματα ενός σκληροπυρηνικού κα-
πιταλισμού είναι αμέτρητα». Άρα 
θα μπορούσαμε να πούμε πως η 
παράσταση είναι μια καταγγελία 
κοινωνική και όχι μόνο, μακιγια-
ρισμένη με χρυσόσκονη… «Η πα-
ράσταση είναι μια διαμαρτυρία. 
Είναι μια διαμαρτυρία μακιγιαρι-
σμένη με χρυσόσκονη». Λίγο πριν 
τελειώσει η συνάντησή μας τον 
ρώτησα: Είναι η ζωή μας μικρές 

τελετουργίες, που ίσως κρύβουν 
αδυναμίες μας; «Αποκαλύπτουν 
τον άνθρωπο που συναντά τον 
Θεό οι τελετουργίες μας. ∆εν κρύ-
βουν αδυναμίες. Οι πρόγονοί μας 
είχαν πιο πολλή επαφή με την ψυ-
χή. Ο τρόπος που το έκαναν αυτό 
βιωματικά ήταν μέσα από τις τε-
λετουργίες»… και για να επιστρέ-
ψουμε στη γήινη πραγματικότη-
τα, αν και με τον Μάριο Ιωάννου, 
αυτό δεν είναι δεδομένο, τον ρω-
τώ ποια είναι τα σχέδιά του στην 
Αθήνα: «Είμαι συγκεντρωμένος 
στο να δημιουργώ. ∆ημιουργώ-
ντας, προκαλώ ωραία πράγματα 
μέσα μου και έξω μου. Αυτό κάνω 
στην Αθήνα. Είναι το ίδιο που έκα-
να σε όλη μου τη ζωή. Παράλληλα 
πάω συχνά το λόφο των Μουσών 
και κοιτάω την Ακρόπολη. Είναι 
όμορφη πολύ. Ειδικά όταν βρέχει». 

Η συνέντευξη είναι αφιερωμέ-
νη στη μνήμη του Αχίμ Βίλαντ.

Διαμαρτυρία μακιγιαρισμένη με χρυσόσκονη
Συνάντησα τον Μάριο Ιωάννου στην πλατεία του Ψυρρή στην Αθήνα για να μιλήσουμε για την παράστασή του «Tea Ceremony»

Τα όπλα
των τεράτων

Παρακολουθώντας 
την παράσταση μού ήρ-
θε στο νου ο Καρυω-
τάκης, που στο ποίημά 
του «Υποθήκαι» γράφει: 
«όταν οι άνθρωποι θέ-
λουν το κακό, του δίνουν 
όψη να αρέσει. Του δί-
νουν λόγια χρυσά που 
νικούν με την πειθώ, 
με το ψέμα»… Ρώτη-
σα, λοιπόν, τον Μάριο, 
πόσο αληθινά πιστεύει 
ότι είναι αυτά τα λόγια, 
πώς τα σχολιάζει… «Μα 
ναι. Το κάνουν αυτό οι 
άνθρωποι. Εδώ πέφτουν 
βόμβες διαμελίζοντας 
μωρά και αυτός που πα-
τάει το κουμπί να πέσει 
η βόμβα βγαίνει φορώ-
ντας ωραίο κοστούμι, 
έχοντας πιει ωραίο κα-
φέ με άσπρη ζάχαρη και 
έχοντας κάνει και λεύ-
κανση στα δόντια του, 
για να χαμογελάσει στο 
τέλος, διαβεβαιώνοντάς 
μας πως το κάνει για το 
καλό της ανθρωπότητας. 
Η Γκέισα κάνει μια γο-
ητευτική τελετή για να 
μας πάει στο διαμελι-
σμένο μωρό. Αργά-αργά 
και μεταξένια. Χρησιμο-
ποιεί τα όπλα των τερά-
των. Τους πολεμάει με 
δικά τους κόλπα» μου 
απαντάει. 

«Η Γκέισα κάνει μια γο-
ητευτική τελετή για να 
μας πάει στο διαμελι-
σμένο μωρό. Αργά-αργά 
και μεταξένια. Χρησιμο-
ποιεί τα όπλα των τερά-
των. Τους πολεμάει με 
δικά τους κόλπα».

«Η γκέισα θέλει να προκαλέσει τη συμπόνια από το κοινό των συνδαιτυμό-
νων της. Να πιάσει τη συνείδηση του δικού της βασιλιά. Αυτό προκύπτει γιατί 
την Κικουνοχάνα τυγχάνει να την πονάει που στον κόσμο μας τα θύματα ενός 
σκληροπυρηνικού καπιταλισμού είναι αμέτρητα» λέει ο Μάριος Ιωάννου.



Π Ε Ρ Φ Ο Ρ Μ Α Ν Σ

Κυριακή 26 Νοεμβρίου 20234 ●  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ
Φωτογραφίες:

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΒΡΑΜΙΔΗΣ

Ο Παύλος Κουντουριώτης, καθη-
γητής στο Πανεπιστήμιο ArtEZ 
της Ολλανδίας και διευθυντής 
του μεταπτυχιακού προγράμμα-
τος MA Performance Practices, σε 
συνέντευξη στην «Κ» μιλάει για 
την παράσταση revisiting tools/ 
tending, που παρουσιάστηκε στη 
Στέγη Χορού Λευκωσίας την Κυ-
ριακή 19 Νοεμβρίου με τη συμμε-
τοχή επτά καλλιτεχνών. Στην πα-
ράσταση έγινε παρουσίαση του 
έργου της χορογράφου Αριάννας 
Οικονόμου, η οποία τα τελευταία 
40 χρόνια δείχνει στο κοινό πολ-
λούς και διάφορους τρόπους με 
τους οποίους το σώμα και το μυα-
λό μπορεί να εκφραστεί. Ο Παύλος 
Κουντουριώτης θέλησε να προτεί-
νει πιθανές και πολυσχιδείς πτυχές 
της μεθοδολογίας της Οικονόμου 
υπό τη μορφή σκορ, για την παρα-
γωγή καινούργιου καλλιτεχνικού 
έργου και την ενδυνάμωση της 
δημιουργικότητας νέων καλλιτε-
χνών. Κύριος άξονας της παρά-
στασης ήταν το «αν-αρχείο», με 
τον Παύλο Κουντουριώτη να χρη-
σιμοποιεί την ερευνητική μέθοδο 
του «confabulation», ένας όρος που 
υποδηλώνει τη διαδικασία με την 
οποία η δημιουργική φαντασία 
συμπληρώνει κενά μνήμης που 
υπάρχουν στην ιστορία, κάνοντας 
υποθέσεις, ψαχουλεύοντας το πα-
ρελθόν και επαναπροσδιορίζοντας 
το τότε. Η παρουσίαση στη Στέγη 
Χορού Λευκωσίας είναι μέρος ενός 
μεγαλύτερου ερευνητικού προ-
γράμματος υπό την επιχορήγηση 
του Cultural Moves Europe, ArtEZ 
University of the Arts και του Υφυ-
πουργείου Πολιτισμού της Κύπρου 
και διοργάνωση του Dance Gate 
Lefkosia σχετικά με τη συγγραφή 
βιβλίου από το ArtEZ University 
Press (Ολλανδία) για τη συνεισφο-
ρά της Οικονόμου στον σύγχρονο 
χορό και περφόρμανς

–Πώς θα περιγράφατε την παρά-
σταση revisiting tools/ tending 
scores που είδαμε την Κυριακή 
στη Στέγη Χορού Λευκωσίας;

–To revisiting tools/ tending 
scores ήταν μία πρωτότυπη διεργα-
σία και παρουσίαση του «αν-αρχεί-
ου» του εκτενούς έργου της χορο-
γράφου Αριάννας Οικονόμου. Την 
παρουσίαση την επιμελήθηκα εγώ 
σε συνεργασία με την Οικονόμου 
και είναι μέρος της έρευνάς μου 
σχετικά με τη συνεισφορά της των 
τελευταίων 40 χρόνων μέχρι σήμε-
ρα. Σε αντίθεση με ένα αρχείο που 

ασχολείται με πρακτικές διατήρη-
σης και κωδικοποίησης του παρελ-
θόντος, το «αν-αρχείο» είχε στόχο 
το μέλλον. Ενώ ένα αρχείο ασχο-
λείται με ένα πρωτότυπο έργο τέ-
χνης και την περιγραφή του, αυτό 
το «αν-αρχείο» πρότεινε τρόπους 
χρήσης του έργου της Οικονόμου 
για την παραγωγή καινούργιου 
καλλιτεχνικού έργου και την εν-
δυνάμωση της δημιουργικότητας 
νέων καλλιτεχνών. Σκεπτόμενος 
πώς να μεταβιβάσω την εργαλει-
οθήκη της Οικονόμου στις νεότε-
ρες γενιές, ξεκίνησα να αποστάζω 
μέσα από ένα διάλογο μαζί της τις 
μεθόδους εργασίας της. Η καλλιτέ-
χνης όλα αυτά τα χρόνια ήταν απα-
σχολημένη με τη χορογραφία, τη 
δημιουργία νέων προτάσεων στον 
χώρο της περφόρμανς και τη δόμη-
ση ευκαιριών για συνεργασίες με 
άλλους καλλιτέχνες (ντόπιους και 
ξένους), χωρίς να την ενδιαφέρει 
να ονομάσει ή να επισημοποιήσει 
τις μεθόδους που έχτιζε καθοδόν. 
Χρησιμοποίησα λοιπόν την ερευ-

νητική μέθοδο του «confabulation» 
– ένας όρος που υποδηλώνει τη 
διαδικασία με την οποία η δημι-
ουργική φαντασία συμπληρώνει 
κενά μνήμης που υπάρχουν στην 
ιστορία, κάνοντας υποθέσεις, ψα-
χουλεύοντας το παρελθόν και επα-
ναπροσδιορίζοντας το τότε. Έτσι 
κατάφερα να προτείνω πιθανές και 
πολυσχιδείς πτυχές της μεθοδο-
λογίας της Οικονόμου στη μορφή 
σκορ (performance scores). 

–Το βράδυ της Κυριακής πήρα-
με στα χέρια μας ένα χάρτη της 
Στέγης Χορού Λευκωσίας και εί-
δαμε διάφορες παραστάσεις και 
installations. Τι ακριβώς συνέ-
βη και τι σχέση έχει με το «αν-
αρχείο»;

Οι επτά διεπιστημονικοί καλλι-

τέχνες Βασιλεία Αναξαγόρου (εικα-
στικός), Χάρις Ιακώβου (περφόρ-
μερ, αρχιτέκτων), Άνθη Κέττηρου 
(χορογράφος), Πέτρος Κονναρής 
(καλλιτέχνης περφόρμερ), Γεωργία 
Κωνσταντίνου-Κλαρκ (χορογρά-
φος), Γιώργος Μπίζιος (μουσικός), 
Ελισάβετ Παναγιώτου (χορογρά-
φος) κατέλαβαν και δημιούργη-
σαν σε όλους τους χώρους και γω-
νιές της Στέγης Χορού Λευκωσίας. 
Ενεργοποιήσαν το χώρο, κινητο-
ποιήσαν το κοινό, έσμιξαν το κρυ-
φό με το φανερό, έφεραν μνήμες 
από τις δουλειές της Οικονόμου, 
και αντήχησαν παντού ένα κλί-
μα σύμπνοιας και συλλογικότη-
τας που ήταν πρωτοφανές. Με την 
Οικονόμου στην κεντρική σκηνή 
της Στέγης να φυτεύει συμβολικά 
σπόρους, το αρχείο της Οικονόμου 
εκρήγνυται και μετατρέπεται σε 
ένα ‘αν-αρχείο’. Κοστούμια, γλυ-
πτά, σκηνογραφίες, βιβλία, βίντεο, 
κριτικές, αποκόμματα εφημερίδων 
και άλλα αρχειακά υλικά αναδιπλώ-
νονται παντού καλώντας το κοινό 
να τα μελετήσουν, και να δημιουρ-
γήσουν τα δικά τους αφηγήματα. 
Οι καλλιτέχνες χρησιμοποιώντας 
τα σκορ ως έναυσμα και δίοδο, 
επένδυσαν με την καλλιτεχνική 
τους δράση στην «αν-αρχειακή» 
έρευνα, βοήθησαν δηλαδή στον 
επαναπροσδιορισμό της συνεισφο-
ράς της Οικονόμου στο μέλλον και 
εμπλούτισαν τη δική τους δουλειά 
και δημιουργικότητα. Τα εν δυνά-
μει σκορ που θα μπορούσαν ενδε-
χομένως να ήταν η κινητήρια δύ-
ναμη και ο μηχανισμός πίσω από 
τη δημιουργία του έργου της, επέ-
τρεψαν στη νέα γενιά δημιουργών 
να παραμείνουν ανοιχτοί και σε δι-
άλογο με το υλικό. Οι καλλιτέχνες 
είχαν την ευκαιρία να προβληματι-
στούν πώς να υλοποιήσουν και να 
σωματοποιήσουν έννοιες, λέξεις, 
εργαλεία και μεθόδους της Οικο-
νόμου. Μπήκαν σε νέους δρόμους 
και κατευθύνσεις με τρόπο που 
τους επέτρεπε και παρότρυνε να 
παραμείνουν πιστοί στη δική τους 
καλλιτεχνική ιδιοσυγκρασία. 

–Οι καλλιτέχνες που έλαβαν 
μέρος στο «Revisiting Tools / 
Tending Scores» χρησιμοποίη-
σαν τα ίδια καλλιτεχνικά εργα-
λεία με την Αριάννα Οικονόμου, 
αλλά με πιο σύγχρονο τρόπο;

–Ο λόγος που καλώ την παρου-
σίαση ‘αν-αρχείο’ είναι ακριβώς 
επειδή o όρος αυτός αψηφά οποια-
δήποτε αρχή, οτιδήποτε αρχικό, 
άρα οι λέξεις «παλιό» και «καινούρ-
γιο» είναι άστοχες. Η δουλειά που 
κάναμε τώρα αλλά και όλη η δια-
δρομή της Οικονόμου δεν έχουν 
σχέση με το χρόνο (είτε σύγχρονο, 

είτε παλιό), αλλά με το καίριο που 
είναι πιο βαθύ, δηλαδή ό,τι είναι 
σημασιακό. Άλλωστε ο χορός είναι 
μία εφήμερη τέχνη που συνεχώς 
αρνείται την καταγραφή και ως εκ 
τούτου τη σύγκριση με το παρελ-
θόν και μέλλον. Ο χορός της Αριάν-
νας Οικονόμου είναι, ή καλύτερα 
διαπραγματεύεται το εδώ και τώ-
ρα. Επομένως το εργαστήρι που 
οδήγησε σε αυτή την παρουσίαση 
έχει να κάνει με την απόσταξη της 
εμπειρικής γνώσης που έχει συσ-
σωρευτεί μέσα από το πολύχρονο 
και διαχρονικό της έργο. 

Έτσι ο τρόπος που προσέγγισα 
τους καλλιτέχνες και τους ζήτησα 
να δουλέψουν σε αυτή την έρευνα 
είχε να κάνει με το πώς οι μέθοδοι 
της Οικονόμου τους επιτρέπουν να 
επεκτείνουν τις δικές τους δημι-
ουργικές μεθόδους, διατηρώντας 
και εμπλουτίζοντας τη δική τους, 
καλλιτεχνική, ιδιοσυγκρασιακή 
ταυτότητα. Άρα η έρευνα στοχεύει 
στο να δώσει ικανότητες και δυνα-
τότητες στη νέα γενιά καλλιτεχνών 
και όχι να ανακαινίσει το έργο της 
Οικονόμου (που δεν το χρειάζεται 
ούτως ή άλλως). 

–«Αυτό δεν είναι τέχνη είναι 
ανωμαλία» έγραψαν κάποτε τα 
ΜΜΕ… νιώθετε ότι έχει καταφέ-
ρει η Οικονόμου να αλλάξει αυτή 
την εντύπωση ή απλώς η σύγ-
χρονη τέχνη δεν προκαλεί πια;

–Όπως γνωρίζετε η φράση αυ-
τή γράφτηκε στην εφημερίδα Ση-
μερινή το 1983 σχετικά με την 
παράσταση ‘Σώμα Χώρος΄ όπου 
μεταξύ πολλών άλλων, δύο γυ-
ναίκες χόρευαν μαζί εξ επαφής 
σε αυτό που ονομάζεται σήμε-
ρα contact improvisation. Ο στό-
χος αυτής της παράστασης δεν 
ήταν καθόλου να προκαλέσει, 
αλλά αντίθετα η Οικονόμου (με-
τά τις σπουδές και εργασία στη 
σχολή, και αν θέλετε στο κίνημα 
του Dartington) έφερε στο νησί 
μία μορφή χορού που μόλις είχε 
ξεκινήσει να διαδίδεται στις ΗΠΑ 
και Ευρώπη και που σήμερα θεω-
ρείται υποχρεωτική πρακτική σε 
όλες τις προπτυχιακές σπουδές 
χορού σε όλο τον κόσμο. Όπως 
μας έχει δείξει το έργο της όλα αυ-
τά τα χρόνια είτε μέσω των παρα-
στάσεών της, είτε μέσω των καλ-
λιτεχνών που προσκάλεσε από το 
εξωτερικό (όπως Steve Paxton, 
Alito Alessi, Mary Fulkerson, Vera 
Orlog, Peter Hulton, Hein Haun 
και πολλούς άλλους) η Οικονό-
μου ενδιαφέρεται όχι να ταρακου-
νήσει ή να προκαλέσει, αλλά να 
κάνει γόνιμο το έδαφος για νέες 
δημιουργικές πρακτικές και να 
βοηθήσει να χτιστούν υποδομές. 

Μία «αν-αρχειακή» ενδιαφέρουσα έρευνα 
Ο Παύλος Κουντουριώτης μιλάει για τη συνεισφορά της Αριάνας Οικονόμου στον σύγχρονο χορό και περφόρμανς στην Κύπρο

 «Ο χορός της Αριάννας Οικονόμου είναι, ή καλύτερα διαπραγματεύεται το εδώ και τώρα. Επομένως το εργαστήρι που οδήγησε σε αυτή την παρουσίαση έχει να κάνει με την απόσταξη της εμπειρικής 
γνώσης που έχει συσσωρευτεί μέσα από το πολύχρονο και διαχρονικό της έργο».

«Οι καλλιτέχνες χρησι-
μοποιώντας τα σκορ ως 
έναυσμα και δίοδο, επέν-
δυσαν με την καλλιτε-
χνική τους δράση στην 
«αν-αρχειακή» έρευνα, 
βοήθησαν δηλαδή στον 
επαναπροσδιορισμό
της συνεισφοράς της
Οικονόμου στο μέλλον 
και εμπλούτισαν
τη δική τους δουλειά
και δημιουργικότητα».

1. Live action drawing από τη Βασίλεια Αναξαγόρου αναφερόμενη σε άρθρο 
εφημερίδας του 1983 που έλεγε «αυτό δεν είναι τέχνη είναι ανωμαλία» σχετι-
κά με το έργο «Σώμα Χώρος» (1983) της Οικονόμου. 2. Live installation από τη 
Γεωργία Κωνσταντίνου-Clark ενώ υφαίνει ένα ιστό πάνω στο αρχειακό υλικό 
της Οικονόμου. 3. Η Αριάννα Οικονόμου συνομιλούν φυτεύοντας σπόρους με 
τη βοηθό της Νίκολα Μητροπούλου. 4. Περφόρμανς της Άνθης Κέττηρου, με 
ζωγραφιές της Maud Mnivet από την παράσταση «Προμηθέως και Compton 
McKenzy» (2021) της Οικονόμου, και ποίημα από τον Νίκο Κρανιδιώτη. 
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ПΛATEIA EYPΩПHΣ

Φέτος, τα Χριστούγεννα 
έρχονται νωρίτερα

ΧΟΡΗΓΟΣ 
ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣΜΕΓΑΛΟΣ ΧΟΡΗΓΟΣ ΜΕ ΤΗ ΣΤΗΡΙΞΗ ΤΗΣ ΧΟΡΗΓΟI

Της ΑΛΕΞΑΝΔΡΑΣ ΣΚΑΡΑΚΗ

«Δεν είμαι εδώ ως θύμα. Ζούσα 
με θύματα σε όλη μου τη ζωή 
ως παιδί. (...) Ελπίζω η ιστορία 
μου να έχει αντίκτυπο και να 
προκαλέσει μερικές αλλαγές στο 
διεφθαρμένο σύστημα». Αυτές 
ήταν οι πρώτες λέξεις που έγρα-
ψε το 2021 η Μπρίτνεϊ Σπίαρς σε 
ανάρτησή της στο Instagram, 
μετά τη λήξη της υποχρεωτικής 
κηδεμονίας του πατέρα της, η 
οποία διήρκεσε 13 χρόνια. 

Η δημοφιλής τραγουδίστρια, 
που έγινε παγκοσμίως γνωστή 
στα τέλη της δεκαετίας του 1990, 
αποκαλύπτει με θάρρος όλα όσα 
συνέβησαν στη ζωή της – από 
την παιδική ηλικία μέχρι την 
ελευθερία που απέκτησε ξανά 
ως προς τις επιλογές της, πριν 
από δύο χρόνια. Τα απομνημο-
νεύματά της με τίτλο «Η γυναίκα 
μέσα μου» (στην Ελλάδα κυκλο-
φορούν από τις εκδόσεις ΑΘens 
Bookstore, τη μετάφραση υπο-
γράφουν οι Χρύσα Φραγκιαδάκη 
και Τάκης ∆ρεπανιώτης και την 
επιμέλεια η Ολια Αποστολοπού-
λου) αποτελούν μια γενναία και 
συγκινητική ιστορία «για την 
ελευθερία, τη φήμη, τη μητρό-
τητα, την επιβίωση, την πίστη 
και την ελπίδα». Στις 277 σελίδες 
του βιβλίου, η «πριγκίπισσα της 
ποπ» καταγράφει λεπτομερώς, 
με ειλικρίνεια και χιούμορ, τη 
σημασία που έχει να είσαι είδω-
λο για τους εφήβους, τα προβλή-
ματα που αντιμετώπιζε και έγι-

ναν «τροφή» για τα ταμπλόιντ, 
τα δύσκολα χρόνια που πέρασε 
υπό το αυστηρό καθεστώς της 
κηδεμονίας και την προσπάθειά 
της να απεγκλωβιστεί από αυτό. 
Σε αυτό το εγχείρημα, όμως, δεν 
ήταν μόνη καθώς στην απόφαση 
να πει για πρώτη φορά την αλή-
θεια της βοήθησε και ο «αφανής» 
συγγραφέας - δημοσιογράφος 
Σαμ Λάνσκι. Κάτι ακόμη που συ-
νετέλεσε ήταν η ψυχοθεραπεία 
της σε όλη τη διάρκεια συγγρα-
φής των απομνημονευμάτων.

Η δημοσιότητα
Στην έντονη αφήγησή της, 

περιγράφει το συναίσθημα του 

να βρίσκεται συνέχεια στη δη-
μοσιότητα, να ελέγχεται υπερ-
βολικά από τους γονείς της, τους 
παπαράτσι ή ακόμη και τους για-
τρούς, οι οποίοι, όπως γράφει, 
«με πήραν μακριά από τα παι-
διά μου, τα σκυλιά μου και το 
σπίτι μου».

Το χάρισμα της Σπίαρς φά-
νηκε από νωρίς, όταν η ίδια άρ-
χισε να τραγουδά στη χορωδία 
της εκκλησίας στο Κέντγουντ 
της Λουιζιάνα όπου μεγάλωσε. 
Οι γονείς της, ο συνταξιούχος 
ιδιοκτήτης κατασκευαστικής 
επιχείρησης Τζέιμι Σπίαρς και 
η συγγραφέας - δασκάλα Λιν Αϊ-
ρίν Μπρίτζες, έγραψαν τη μικρή 
Μπρίτνεϊ σε πρακτορείο ταλέ-
ντων της Νέας Υόρκης. Αυτό εί-
χε ως συνέπεια να γνωρίσει τον 
σκληρό κόσμο της σόουμπιζ και 
να μάθει να επιβιώνει σε αυτόν, 
σε τρυφερή ηλικία. Μετά τη συμ-
μετοχή της στη διάσημη εκπο-
μπή της Ντίσνεϊ «The Mickey 
Mouse Club» μαζί με άλλα ανερ-
χόμενα αστέρια όπως οι Τζάστιν 
Τίμπερλεϊκ, Κριστίνα Αγκιλέρα 
και Ράιαν Γκόσλινγκ, αποφάσι-
σε να επιστρέψει στη «φυσιολο-
γική» της καθημερινότητα στο 
Κέντγουντ. Ωστόσο, σύντομα 
θα υπέγραφε μια δισκογραφική 
δουλειά που θα την «εκτόξευε» 
στον χώρο της μουσικής. 

Η επιτυχία και το σκοτάδι
Στα 16 της χρόνια, όλος ο 

κόσμος ήξερε το όνομά της. 
Το τραγούδι «...Baby One More 

Time» άλλαξε τα δεδομένα της 
ποπ μουσικής όπως τη γνώρι-
ζαν όλοι μέχρι τότε. Η ίδια κα-
τάφερε να κυριαρχήσει ανάμε-
σα σε boybands όπως οι New 
Kids on the Block, οι Backstreet 
Boys, οι Take That. Το ειδύλλιο 
με τον Τίμπερλεϊκ απασχολούσε 
συνεχώς τον Τύπο. Το ίδιο και ο 
χωρισμός. Στο βιβλίο, η Σπίαρς 
μιλάει δημοσίως για την κυοφο-
ρία του μωρού τους και την άμ-
βλωση, τις ψευδείς κατηγορίες 
του Τίμπερλεϊκ εναντίον της και 
την επιθυμία να εγκαταλείψει τη 
βιομηχανία. Η πίεση από το πε-
ριβάλλον της αυξανόταν, η ποπ 
τραγουδίστρια άρχισε να παίρνει 
αντικαταθλιπτικά. Οι επιτυχίες 
στη μουσική συνεχίζονταν, αλ-
λά ο Τύπος πλέον ασχολούνταν 
με τις προκλητικές εμφανίσεις 
της. Η Σπίαρς γράφει για τη δι-
ασκέδασή της ως ενήλικης και 

τη νυχτερινή ζωή, τονίζοντας 
ότι η απεικόνιση από τα μίντια 
δεν ήταν ακριβής. 

Οταν παντρεύτηκε τον Κέ-
βιν Φέντερλαϊν και γέννησε τον 
πρώτο τους γιο, οι παπαράτσι 
την ακολουθούσαν παντού, ανα-
ζητώντας ένα στιγμιότυπο που 
θα της έδινε τον τίτλο της ακα-
τάλληλης μητέρας.

Η ιστορία της «πουλούσε»: 
το Χόλιγουντ την εκμεταλλεύε-
ται, κάνει παιδιά, αποτυγχάνει 
να τα φροντίσει σωστά και τε-
λικά καταρρέει, αρκετές φορές 
δημόσια, με αποκορύφωμα το 
2007 όταν –ύστερα από πίεση 
που της ασκούσε– «επιτέθηκε» 
σε έναν παπαράτσι με μια ομπρέ-
λα. Την επόμενη χρονιά εισήχθη 
δύο φορές στο νοσοκομείο μετά 
από ψυχιατρική αξιολόγηση και 
αυτή ήταν η αρχή για τον έλεγχο 
της προσωπικής και επαγγελμα-

τικής ζωής από τον πατέρα της. 

«Παιδί - ρομπότ»
«Ενιωθα σαν ένα παιδί - ρο-

μπότ, έχανα τον ίδιο μου τον 
εαυτό», αναφέρει στο βιβλίο. Το 
Instagram, όπως λέει, ήταν η 
επανάστασή της ενάντια στους 
περιορισμούς που της επέβα-
λαν. Σε πολλά σημεία του βιβλί-
ου, που στην Αμερική πούλησε 
1,1 εκατ. αντίτυπα την πρώτη 
εβδομάδα κυκλοφορίας στα τέ-
λη Οκτωβρίου, επικαλείται τον 
Θεό που θα τη λυτρώσει. «Μό-
λις τώρα νιώθω να ξαναβρίσκω 
την εμπιστοσύνη μου στους αν-
θρώπους και την πίστη μου στον 
Θεό. (...) Πάει καιρός από τότε 
που είχα νιώσει πραγματικά πα-
ρούσα στη δική μου ζωή, στη δι-
κή μου δύναμη, στη γυναικεία 
μου υπόσταση. Τώρα, όμως, εί-
μαι εδώ».

Στα απομνημονεύματά της η Μπρίτνεϊ Σπίαρς αποκαλύπτει όλα όσα συνέβησαν στη ζωή της – από την παιδική ηλι-
κία μέχρι την ελευθερία που απέκτησε ξανά ως προς τις επιλογές της, πριν από δύο χρόνια.

Το βιβλίο πούλησε 1,1 εκατ. 
αντίτυπα την πρώτη εβδομάδα 
κυκλοφορίας, στα τέλη Οκτωβρίου, 
στην Αμερική.

Η Μπρίτνεϊ Σπίαρς
λέει την αλήθεια της
Μια εξομολόγηση από τη γυναίκα που κρύβει μέσα της
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Η Παναγία
των Παρισίων
στο Λούβρο

(Ξανα)διαβάζοντας Μάνο Χατζιδάκι

Τα έργα αποκατάστασης στην 
Παναγία των Παρισίων, τη Νοτρ 
Νταμ, έχουν εισέλθει στην τελι-
κή φάση τους και στο Λούβρο η 
έκθεση από το θησαυροφυλά-
κιο του εθνικού μνημείου των 
Γάλλων συγκεντρώνει πλήθη επι-
σκεπτών. Θα διαρκέσει έως τις 
29 Ιανουαρίου όσο συνεχίζονται 
εντατικά οι εργασίες στο μνη-
μείο, όπου πάνω από 500 εργά-
τες και τεχνίτες κάθε ειδικότητας 
απασχολούνται πέραν όσων ερ-
γάζονται εκτός του εργοταξίου. 
Η πυρκαγιά στην Παναγία των 

Παρισίων ήταν ένα σοκ. Βέβαια, 
κάθε καταστροφή φέρνει και κά-
τι θετικό. Αναπτύχθηκε μια χρή-
σιμη επιχειρηματολογία για την 
αποκατάσταση και εφαρμόστη-
κε νέα γνώση. Παράλληλα, ήρθε 
στην επιφάνεια όλη η ιστορική 
στρωματογραφία της Νοτρ Νταμ 
από τον Μεσαίωνα μέχρι τον 19ο 
αιώνα και, ακόμη, δόθηκε η ευκαι-
ρία να παραχθεί σκέψη πάνω στο 
μέλλον μνημείων τέτοιου αποτυ-
πώματος. Η Παναγία των Παρισί-
ων συνοψίζει όχι μόνο την υψηλή 
τεχνολογία και τέχνη στη διάρ-

κεια του Μεσαίωνα (σε αντίθε-
ση με τη γενική πεποίθηση περί 
σκοτεινών χρόνων) αλλά μεταφέ-
ρει και τις ιδέες του νεωτερικού 
19ου αιώνα μετά τις νεογοτθικές 
παρεμβάσεις και προσθήκες του 
Viollet-le-Duc στη διάρκεια της 
Β΄ Γαλλικής Αυτοκρατορίας (είχε 
την ευθύνη της αποκατάστασης 
του μνημείου την περίοδο 1845-
1865). Και επιπλέον, αναζωογονεί 
στη μνήμη τη χρήση της Πανα-
γίας των Παρισίων από τη λογο-
τεχνία, τον κινηματογράφο και 
τη μαζική κουλτούρα. Η έκθεση 

στο Λούβρο δίνει τη δυνατότη-
τα στο κοινό να δει θησαυρούς 
που δεν είναι σε κοινή θέα. Και 
τη δυνατότητα αυτή τη δίνει το 
έργο της αποκατάστασης. Περισ-
σότερα από 120 έργα τέχνης, χει-
ρόγραφα και κειμήλια συνθέτουν 
την έκθεση πριν επιστρέψουν 
στην κρύπτη του 19ου αιώνα μέ-
σα στον ναό. Η θέαση αυτών των 
μοναδικών αριστουργημάτων και 
ιερών κειμηλίων αποκαλύπτει τον 
πλούτο καθώς και την πολυμορ-
φία των θησαυρών της Παναγίας 
των Παρισίων. Είναι μια περιδιά-

βαση ανά τους αιώνες. Στη διάρ-
κεια της Γαλλικής Επανάστασης, 
εκτεταμένες καταστροφές προ-
κλήθηκαν όχι μόνο στο μνημείο 
αλλά και στο θησαυροφυλάκιο 
με τα κειμήλια. Η πλήρης απο-
κατάσταση έγινε στα μέσα του 
19ου αιώνα υπό τον Ναπολέοντα 
Γ΄ και την επαναφορά των ιδεών 
του μεγαλείου και της υποβλη-
τικής ισχύος των συμβόλων. Η 
νέα Παναγία των Παρισίων που 
θα δούμε προσεχώς ενσωματώ-
νει όλη αυτή την πορεία προς τη 
σύνθετη σύγχρονη μορφή της. 

Ο κύριος Γκρι επιθυμεί με πάθος να 
προτρέψει όσες και όσους διαβά-
ζουν αυτές τις γραμμές, να πάνε 
σε ένα βιβλιοπωλείο και να αγο-
ράσουν τη νέα έκδοση του «Ο 
καθρέφτης και το μαχαίρι» του 
Μάνου Χατζιδάκι, που επανακυ-
κλοφορεί από τον Ικαρο.

Είχε πρωτοκυκλοφορήσει το 
1988 και σε αυτή την έκδοση το 
έχει ο κύριος Γκρι, τσακισμένο, 
μουντζουρωμένο. Σε αυτό επι-
στρέφει κάθε τόσο, σε τούτη την 
ανθολογία κειμένων, συνεντεύξε-
ων, στοχασμών για την Ελλάδα, 
για τη μουσική, για την Ιστορία 
και την πολιτική, για τον Τσαρού-
χη και τον Μόραλη, για τον Ελύτη 
και τον Σεφέρη, για τον Φελίνι, 
τον Γκάτσο, τον Λόρκα, τον Ζενέ 
ή τον Μάλερ και τον Σούμπερτ.

Αντί άλλων δήθεν αναλύσεων, 
ο κύριος Γκρι προτιμά να παρα-
θέσει ενδεικτικά αποσπάσματα 
μήπως και πείσει όσες και όσους 

δεν είχαν διαβάσει την πρώτη 
έκδοση να σπεύσουν να το κά-
νουν τώρα.
• ∆εν με ενδιαφέρουν οι συνήθει-
ες του πατέρα μου και των λοιπών 
συγγενών, παρά μόνο στο ποσο-
στό που συντηρούνται μέσα μου 
και με εξυπηρετούν στο σήμερα. 
Και αν αυτό που περιέχω είναι μία 
ένδειξη ελληνικής παράδοσης, 
τότε καλώς να υπάρξει. Γιατί δεν 
μ’ αρέσει να παριστάνω τον πολύ 
Ελληνα. Θέλω να είμαι όσο είμαι. 
Καιρός είναι η έννοια Ελληνας να 
δώσει τη θέση της στην έννοια 
άνθρωπος. Και τότες πιστεύω πως 

θα συνδεθούμε με μια πιο βαθιά 
παράδοση που, κατά σύμπτωση, 
είναι και αυτή γνησίως ελληνική.
•  ∆εν είναι το τραγούδι μου μο-
νόφωνη αρτηρία, ούτε μία πολυ-
φωνική και λαϊκή υστερία. Είναι 
μία μυστική πηγή, μία στάση πρέ-
πουσα και ηθική απέναντι στα 
ψεύδη του καιρού μας, ένα παιχνί-
δι ευφάνταστο μ’ απρόβλεπτους 
κανόνες, μία μελωδία απρόσμε-
νη που γίνεται δική σας, δεμένη 
αδιάσπαστα με άφθαρτες λέξεις 
ποιητικές και ξαναγεννημένες.
• Σαν ρώτησα έναν λυράρη, ξα-
κουστό στην Κρήτη, αν αγαπά τ’ 
όργανό του, μ’ απήντησεν: «Και 
βέβαια τ’ αγαπώ. Μ’ εκφράζει κι 
είναι όμορφο. Αλλ’ όχι πιο όμορ-
φο κι απ’ την Κυρά μου, ή απ’ τη 
γειτόνισσά μου». Και μου ’κλει-
σε το μάτι πονηρά. Βλέπετε, εί-
χα μπροστά μου έναν μουσικό 
αιτιολογημένο και φυσικό, που 
’χε την πρέπουσα σχέση και με 

τη ζωή του και με την τέχνη του.
•  Η Γερτρούδη Στάιν είχε πρω-
τομιλήσει για μένα στον Σεφέρη. 
Οταν επέστρεψε απ’ το Λονδίνο 
στην Αθήνα, θέλησε να με γνω-
ρίσει, και τη συνάντηση ανέλα-
βε ο Κατσίμπαλης. Ενα δείπνο 
στο σπίτι της Αγγελικής Χατζη-
μιχάλη. Μα ξέσπασε ο Εμφύλιος 
– ήταν ∆εκέμβριος του ‘44 και η 
συνάντηση δεν έγινε. Βρέθηκα 
με τους ηττημένους και υποχω-
ρούσα προς την Καστοριά μαζί με 
τον στρατό του ΕΛΑΣ. Ετσι καθώς 
υποχωρούσαμε, διάβαζα με απο-
ρία το «Μυθιστόρημα». Τέλος, τον 
γνώρισα το 1947. Θέλησα να μου 
εξηγήσει όλα τα σχετικά με την 
«Ερημη χώρα». 

– Τι θέλετε να μάθετε; μου λέει. 
– Ποια είναι, τον ρωτώ. 
Μου απαντά: 
– Ο τόπος μας. Προσπαθήστε 

να τον γνωρίσετε. ∆εν έχω άλλο 
να σας πω...

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Γεωργία Σάνδη
Γνωστή ως λογοτεχνική προσωπι-
κότητα του γαλλικού 19ου αιώνα, η 
Γεωργία Σάνδη (1804-1876) είχε και 
μια λιγότερο προβεβλημένη ιδιότη-
τα: αυτή της ζωγράφου. Είχε δεχθεί 
μαθήματα μουσικής και ζωγραφικής 
ως συμπλήρωμα της γενικής παιδεί-
ας της. Οι υδατογραφίες της δείχνουν 
τρυφερότητα και οξυδέρκεια, και 
αποτελούν μια ενδιαφέρουσα αναπά-
ντεχη οδό για να προσεγγίσει κανείς 
το σύνολο του έργου της. Παρουσι-
άστηκαν στην γκαλερί Jill Newhouse 
της Νέας Υόρκης. 

ΕΚΔΟΣΗ
Τζούντι Ντεντς
Στις 24 Απριλίου 2024 θα κυκλο-
φορήσει το βιβλίο της Τζούντι Ντεντς 
για τον Σαίξπηρ. Η Τζούντι Ντεντς 
αναλύει και στοχάζεται πάνω στους 
σαιξπηρικούς ρόλους που έχει ερ-
μηνεύσει στη διάρκεια της καριέρας 
της. Για πρώτη φορά διατρέχει την 
πορεία της και στέκεται στη Λαίδη 
Μάκβεθ, στην Οφηλία, στην Τιτάνια 
ή στην Κλεοπάτρα, μέσα από μια εκ 
βαθέων συζήτηση με τον ηθοποιό και 
σκηνοθέτη Μπρένταν O’ Χία. Πρωτό-
τυπος τίτλος: «Shakespeare: The Man 
Who Pays the Rent». 

ΔΙΣΚΟΓΡΑΦΙΑ
Μπριν Τέρφελ
Ο διάσημος Ουαλλός βαρύτονος 
σερ Μπριν Τέρφελ έχει θαυμαστές 
σε όλον τον κόσμο και η δισκογρα-
φία του είναι ιδιαιτέρως μεγάλη. Η 
Deutsche Grammophon (DG) ανα-
κοίνωσε την κυκλοφορία του νέου 
άλμπουμ του. Εχει τίτλο «Sea Songs» 
και θα κυκλοφορήσει στις 2 Φεβρου-
αρίου 2024. Γιορτάζοντας 30 χρόνια 
συνεργασίας με την DG, ο Μπριν Τέρ-
φελ μας προσφέρει μια σειρά από 
παραδοσιακά τραγούδια, θαλασσι-
νούς σκοπούς και μελοποιημένους 
θρύλους της ναυτοσύνης. 

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Νέα ζωή για το Λέβερ Χάουζ
Από τους πιο καλλίγραμμους ου-
ρανοξύστες της μεταπολεμικής Νέας 
Υόρκης, το Λέβερ Χάουζ αποκατα-
στάθηκε και έλαμψε. Σύμβολο της 
πόλης (390 Παρκ Αβενιου), το Λέβερ 
Χάουζ διακρίνεται για το πράσινο 
χρώμα και την κομψότητά του. Χτί-
στηκε το 1950-1952 από το αρχιτε-
κτονικό γραφείο SOM και αποκατα-
στάθηκε από το ίδιο γραφείο που το 
κατασκεύασε πριν από 70 χρόνια. 
Είναι ένα κτίριο-σταθμός για να κα-
ταλάβει κανείς το κλίμα του 1950 στη 
Νέα Υόρκη. 

ΓΛΑΣΚΩΒΗ
Ενας αιώνας θεάματα
Στο The Hunterian, ερευνητικό και 
εκθεσιακό χώρο συνδεδεμένο με το 
Πανεπιστήμιο της Γλασκώβης, πα-
ρουσιάζεται μία από τις σημαντικό-
τερες συλλογές θεατρικού και κινη-
ματογραφικού υλικού στον κόσμο, η 
συλλογή του Τζέιμς Λ. Γκόρντον. Ο 
Γκόρντον συνέλεγε κοστούμια, σκη-
νικά, προγράμματα, σχέδια, φωτο-
γραφίες, ακουαρέλες, κολάζ και οτι-
δήποτε τρισδιάστατο είχε σχέση με 
το θέατρο, το σινεμά και την τηλεό-
ραση στη Βρετανία και στις ΗΠΑ καθ’ 
όλη τη διάρκεια του 20ού αιώνα. 

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Ο Μ. Χατζιδάκις το 1963 στη γαλλική τηλεόραση. Φωτογραφία από το βιβλίο.

Περισσότερα από 120 έργα τέχνης, χειρόγραφα και κειμήλια συνθέτουν την έκθεση πριν επιστρέψουν στην κρύπτη του 19ου αιώνα μέσα στην Παναγία των Παρισίων.

«Γιατί δεν μ’ αρέσει 
να παριστάνω 
τον πολύ Ελληνα. 
Θέλω να είμαι 
όσο είμαι».
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Αλέξανδρος Παπαδιαμάντης (1851-1911)
«Γουτού Γουπατατού»
Εκδόσεις της Ανοικτής Βιβλιοθήκης
Άδεια διανομής: Creative Commons
BY-NC-SA

«Τον επετροβολούσαν οι μάγκες της αγο-
ράς, τον εχλεύαζον τα κορίτσια της γειτο-
νιάς, τον εφοβούντο τα νήπια και τα βρέφη. 
Τον έλεγαν κοινώς “ο Ταπόης” ή ο Μανόλης 
το “Ταπόι”. […] Είχε φίλους τόσον ολίγους 
και τόσον αμέτρητους εχθρούς, εις μέρος τόσον ολιγάνθρωπον! Κάποτε 
φιλάνθρωπος ή διακριτικός τις τον  υπερήσπιζεν εναντίον της επιθέσε-
ως των αγυιοπαίδων. Εις εκείνον εγίνετο σκλάβος ισόβιος, κι εξετέλει δι’ 
αυτόν διακονήματα προθύμως, μετά βίας δεχόμενος φίλεμα ή κέρασμα. 
Προς όλους τους άλλους δεν υπήρχε φιλία, ούτε σπονδή». Το διήγημα 
«Γουτού Γουπατού» του Αλέξανδρου Παπαδιαμάντη πρωτοδημοσιεύ-
εται την Πρωτοχρονιά του 1899 στην εφημερίδα Ακρόπολις. Eίναι ένα 
διήγημα της τρίτης συγγραφικής περιόδου του Παπαδιαμάντη, η οποία 
έχει χαρακτηριστεί ως περίοδος λυρισμού και πάθους, με ήρωες μετα-
νάστες, ορφανά και γενικά αξιοπαθούντες ομάδες του πληθυσμού. Έχει 
πάρει τον τίτλο του από την ιδιόμορφη γλώσσα που μιλάει ο ήρωας του 
Μανώλης ο Ταπόης ή το Ταπόι. Ο Μανώλης είναι ένας νέος με νοητι-
κή υστέρηση και κινητική αναπηρία στη δεξιά πλευρά του σώματός του 
(ημιπληγία). Ο Μανόλης ζει στο Ναύπλιο με τη μητέρα του, την οποία 
υπεραγαπά καθώς είναι ο μόνος άνθρωπος που έχει στη ζωή. Πρόκειται 
για ένα διήγημα για τον κοινωνικό ρατσισμό ενάντια στους αδικημένους 
της φύσης. Ο Μανωλιός είναι ένα παιδί διαφορετικό από τα άλλα. Μιλά-
ει με δυσκολία, σέρνει το βήμα του και μπορεί να πιάσει μόνο με το ένα 
χέρι. Έχει όμως χρυσή καρδιά, και όταν σώζει τα παιδιά από τους μάγκες 
της επάνω γειτονιάς, γίνεται ο ήρωας όλων.

Το ηλεκτρονικό βιβλίο διανέμεται και από την εφαρμογή Read 
Library.Επισκεφθείτε τον ιστότοπο https://www.read-library.com/ για 
πληροφορίες και περισσότερα βιβλία.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Κρυμμένος ανάμεσα στους θησαυ-
ρούς της ροκ δισκοθήκης του ’80 
στέκεται παραγνωρισμένος ένας 
δίσκος μιας άγνωστης κολεγια-
κής μπάντας με το παράξενο 
όνομα Lord John. Πρόκειται για 
τον μοναδικό δίσκο που έβγα-
λε ποτέ το βραχύβιο σχήμα από 
το Νιου Τζέρσεϊ, και κυκλοφόρη-
σε το 1986 από τη δισκογραφική 
Bomp! του πρωτοπόρου Γκρεγκ 
Σο, που στο ρόστερ του είχε μπά-
ντες όπως οι Modern Lovers, οι 
Spacemen 3 και οι Stooges. Στη 
χώρα μας είχαμε την τύχη να τον 
μάθουμε χάρη στη Hitch Hyke 
Records, που τον έφερε στα δι-
σκοπωλεία το 1988.

Οι Lord John –όπως συνέβη 
με τόσες άλλες εξαιρετικές μπά-
ντες στην ιστορία της ροκ– θα 
περνούσαν για πάντα στα ψιλά 
γράμματα, αλλά στη χώρα μας, 
χάρη στην κυκλοφορία του δί-
σκου τους από την πρωτοποριακή 
Hitch Hyke Records, απέκτησαν 
ένα μικρό αλλά παθιασμένο πυ-
ρήνα θαυμαστών («τους ξέρουμε 
εμείς τα Ελληνόπουλα και καμιά 
εκατοστή ακόμη άνθρωποι ανά 
τον πλανήτη», είχε δηλώσει ένας 
από αυτούς). Η υπόγεια δημοφι-
λία των φευγαλέων Lord John, 
πάντως, σίγουρα ενθαρρύνθηκε 
και από την ενθουσιώδη αναγνώ-
ριση που τους έδωσε σύσσωμη η 
κοινότητα των μουσικοκριτικών, 
και στις δύο πλευρές του Ατλαντι-
κού. Την εποχή που κυκλοφόρησε 
το «Six Days of Sound», απέσπα-
σε εκθειαστικές κριτικές από μια 
μεγάλη σειρά εξειδικευμένων, σε-
βαστών μουσικών εντύπων στα 
οποία έγραφαν γερές πένες. Ηταν 
όλες τους κριτικές γραμμένες με 
παθιασμένη γλώσσα και τις χαρα-
κτήριζε ένα μείγμα έκπληξης και 
θαυμασμού. Ολες τους έμοιαζαν 
να εκφράζουν την ίδια απορία: 
πώς γίνεται μια παρέα φοιτητών 
να παράγει μουσική τέτοιου δι-
αμετρήματος; Ο Ιταλός μουσικο-
κριτικός Κλαούντιο Σορτζ μιλού-
σε για «τέσσερα συνηθισμένα 
αγόρια που δημιούργησαν έναν 
από τους καλύτερους δίσκους που 
κυκλοφορούν αυτή τη στιγμή», 
ενώ το Bucketfull of Brains, ένα 
από τα πιο έγκυρα ανεξάρτητα 
μουσικά έντυπα της Βρετανίας, 
έγραφε πως «το άλμπουμ αυτό εί-
ναι τόσο καλό, που τα λόγια δεν 
αρκούν για να το περιγράψουν» 

ενώ περιέγραφε το μουσικό του 
περιεχόμενο ως «πυκνό ψυχεδε-
λικό τοίχο ήχων» από το οποίο 
αναδύονται «μελωδίες και στίχοι 
περίπλοκης ομορφιάς». Ενα ακό-
μη σημαντικό μουσικό έντυπο, 
το νεοϋορκέζικο Big Takeover 
του μουσικοκριτικού Τζακ Ρά-
μπιντ, γράφει στο τεύχος του Ιου-
νίου του 1987, σε ένα από εκείνα 
τα χειροποίητα, φωτοτυπημένα 
φανζίν της εποχής, πως πρόκει-
ται για τον «καλύτερο δίσκο που 
έχει βγάλει το Νιου Τζέρσεϊ την 
τελευταία δεκαετία», ενώ σχολιά-
ζοντας το κομμάτι που ανοίγει το 
άλμπουμ, το «Step Upside Down», 
γράφει πως το γρατζούνισμα των 

κιθαρών του «αντηχεί, δονείται, 
στριγγλίζει και σε αφήνει αναί-
σθητο στο πάτωμα». 

Και ενώ τα κουρέματα της 
μπάντας στο εξώφυλλο παραπέ-
μπουν στους Yardbirds και ο ήχος 
«μυρίζει» δεκαετία ’60, το «Six 
Days of Sound» είναι παιδί της 
εποχής του. Οπως είχε γράψει το 
ανεξάρτητο αμερικανικό περιοδι-
κό Underground, σε κριτική του 
Μάρτιν Αστον: «Στο εξώφυλλο εμ-
φανίζεται ένα ζευγάρι στρογγυλά 
γυαλιά ηλίου και ένα πουκάμισο 
με λαχούρια, και λίγα στον ήχο 
θυμίζουν πως αυτός ο δίσκος έγι-
νε το 1986, αλλά το αποτέλεσμα, 
ακόμη και μέσα στον ρεβιζιονι-
σμό του, παραμένει φρέσκο». Μια 
φρεσκάδα, θα συμπληρώσουμε 
εμείς, που οφείλεται στο πλαίσιο 
της εποχής και στην «κοσμογο-
νία» που συνέβαινε τότε στην 
ανεξάρτητη ροκ σκηνή, που τη 
μετά πανκ εποχή παρήγαγε μερι-
κά εκρηκτικά παντρέματα παλιών 
και νέων ήχων που παραμένουν 
ακόμη και σήμερα αξεπέραστα. 
Στην προκειμένη περίπτωση, τα 
δέκα τραγούδια του δίσκου κατα-
φέρνουν να αντηχούν την Αγγλία 
και τους Echo and the Bunnymen 

ή τους Joy Division και ταυτόχρο-
να την ψυχεδελική και γκαράζ 
ροκ της Αμερικής του ’60. Ισως ο 
ήχος του δίσκου μπορεί να χαρα-
κτηριστεί συμβατικά «νεοψυχεδέ-
λεια» (φαινόμενο της εποχής με 
μερικές αριστουργηματικές στιγ-
μές όπως το «Happy Nightmare 
Baby» των Opal) αλλά τα «τέσ-
σερα συνηθισμένα αγόρια» από 
το Νιου Τζέρσεϊ είναι σαν να μας 
ζήτησαν να τα εκτιμήσουμε πέ-
ρα από τις ταμπέλες. Και τα κα-
τάφεραν: τα πεντέμισι λεπτά του 
αργόσυρτου «All Over Me» δεί-
χνουν συνεχώς προς το πρόσω-
πο του αδικοχαμένου Ιαν Κέρτις, 
αλλά την ίδια στιγμή έχουν κάτι 
άχρονο και διαχρονικό, λες και 
θα μπορούσαν να έχουν γραφτεί 
για ένα θρηνητικό θεατρικό μο-
νόπρακτο ή μια αρχαία ελεγεία. 
Κλείνουμε αυτόν τον μικρό φόρο 
τιμής στο «Six Days of Sound», 
αυτό το «άγνωστο αριστούργημα» 
της δεκαετίας του ’80, με μερικά 
από τα (προφητικά) λόγια που εί-
χε γράψει το 1988 στον «Ηχο» ο 
Πασχάλης Πλησής: «Εξι μέρες γι’ 
αυτόν τον δίσκο είναι πολύ λίγες. 
Ακούστε μέσα του τον ήχο που θα 
σας συντροφεύει για δεκαετίες».

Η Ασημίνα Ξηρογιάννη σπούδασε 
φιλολογία και θέατρο. Εχει εκδώ-
σει πάνω από δώδεκα βιβλία, από 
τα οποία τα περισσότερα είναι ποί-
ηση και μεταφραστικές εργασίες. 
Ποιήματά της έχουν μεταφραστεί 
σε διάφορες γλώσσες. Το βιβλίο 
της «Εποχή μου είναι η ποίηση» 
(εκδ. Γαβριηλίδης) κυκλοφορεί 
στη Γαλλία μεταφρασμένο από τον 
Μισέλ Βόλκοβιτς. Αρθρα, μελέτες, 
μεταφράσεις και κριτικές της δη-
μοσιεύονται σε ποικίλα έντυπα 
περιοδικά, αλλά και σε ηλεκτρο-
νικά περιοδικά και ιστολόγια. Το 
2009 ίδρυσε το ιστολόγιο Varelaki 
(σελίδες τέχνης και πολιτισμού).  
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
Κάποια θεατρικά έργα των Πίντερ 
και Σαίξπηρ, ποιήματα της Λου-
ίζ Γκλικ και ποιήματα του Μαρκ 
Στραντ.   
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;  
Μέσα από την ηρωίδα του «Love 
me tender» (Κοστάνς Ντεμπρέ) 
αισθάνομαι πόσο σημαντική είναι 
τελικά η αυτοδιάθεση και πόσο ση-
μαντικό το αυτεξούσιον. Πρέπει να 
σπάει κανείς το φράγμα... Μέσα 
από την υπέρβαση γίνονται βήμα-
τα μπροστά.    
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά; 
Την «Αστροφεγγιά» του Παναγιω-
τόπουλου. 
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη. 
Μέσα στη γαλήνη και τη σιωπή, 
μέσα στη φύση, κυρίως πλάι στη 
θάλασσα. Να ’ναι απόγευμα καλο-
καιριού. Και πάντα κοντά μου να 
’χω το σημειωματάριό μου – από 
αυτό αρχίζουν όλα.  
 
Υπάρχουν βιβλία για τα 
οποία να νιώθετε ενο-
χές που σας άρεσαν;  
Οχι, αλήθεια! Η ανά-
γνωση μου χαρί-
ζει μια φοβερή 
ελευθερία, δεν 

νιώθω ότι χρειάζεται να απολογη-
θώ ή να νιώσω ενοχές για κάτι που 
έχω απολαύσει.  
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί 
περισσότερο σε ένα βιβλίο; 
Τα βιβλία με κακό τέλος. Οταν κ
άτι δεν εκπληρώνεται ή μένει 
μετέωρο.
 
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε; 
Σκέφτομαι για τέταρτη φορά να ξε-
κινήσω να διαβάζω τον «Οδυσσέα» 
του Τζόις, με την ελπίδα να μην το 
παρατήσω αυτή τη φορά. 
 
Σε πόσα μέρη χωρίζεται το βιβλίο 
σας και ποια η σύνδεσή τους;
Αποτελείται από τρία μέρη. Η σύν-
δεσή τους είμαι εγώ και το βλέμμα 
μου. Στο πρώτο μέρος (Τα θεατρι-
κά) συναντάει κανείς ποιήματα που 
αφορούν έργα και ήρωες με τα 
οποία ήρθα σε επαφή κατά την πο-
λύχρονη και ποικιλότροπη επαφή 
μου με το θέατρο. Το δεύτερο μέ-
ρος έχει τίτλο «Σημείο σύγκλισης» 
και έχει ευρύτερη θεματολογία. 
 
Τι πραγματεύεται το τρίτο και τε-
λευταίο μέρος; 
Στην ουσία πρόκειται για έναν δρα-
ματικό μονόλογο, μέσω του οποί-
ου επιχειρείται η αποτύπωση με 
λέξεις μιας εσωτερικής αντίληψης 
του σώματος, μιας ιδιάζουσας και 
βασανιστικής σωματικότητας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ
Αυγή
εκδ. Κίχλη, σελ. 216

 
Μια νέα γυναίκα, η Λία, ζει έγκλει-
στη στο διαμέρισμά της δύο χρό-
νια, πενθώντας τη μητέρα της. 
Στην πιο ακραία φάση του εγκά-
θειρκτου πένθους της, φοβάται 
πως είναι νεκρή. Ολο και πιο ανή-
συχη, αγωνιά να επιστρέψει στο 
χωριό της μητέρας της, όπως της 
είχε υποσχεθεί πριν πεθάνει. Η 
υπερβατική πορεία της έξω από 
το διαμέρισμα, την οδηγεί στα 
έγκατα, «στο λεβητοστάσιο της 
κόλασης», «στο απύθμενο οστεο-
φυλάκιο της ανθρωπότητας», στη 
ζοφερή επικράτεια πλασμάτων 
από καιρό πεθαμένων, καταδι-
κασμένων σε «ανέκκλητη καρα-
ντίνα στο σκοτάδι», που αποσυ-
ντίθενται σε δαιδαλώδεις στοές. 
Τριγυρισμένη από τις «εξαθλιω-
μένες παρουσίες αυτού του υπό-
γειου κόσμου», η Λία αρχίζει να 
διηγείται την ιστορία της, την 
επίσκεψή της στο πέτρινο χω-
ριό της μητέρας της, που ποτέ 
δεν εκπλήρωσε, ει μη μόνον σαν 
παραίσθηση.

Σε αυτό το τρίτο κατά σειρά 
βιβλίο του, ο Χρήστος Χρηστί-
δης (γεν. 1953) σκηνογραφεί ξα-
νά ένα ταφικό περιβάλλον. Oπως 
στο «Αναποδογεννημένος» (2016) 

και στη νουβέλα «Γυμνός» (2020) 
και εδώ το πέρασμα στον θάνατο 
παρουσιάζεται σαν μια αλλόκοτη 
περιπέτεια. Σε αντίθεση με τα 
προηγούμενα βιβλία, όπου διακρι-
νόταν ένα μελαγχολικό χιούμορ, 
τώρα ο Χρηστίδης ωθεί τη γραφή 
σε πιο μελανούς τόνους, αίροντας 
την παραμυθητι-
κή συνθήκη της 
ονειροφαντασί-
ας. Περισσότε-
ρο από την κα-
τάδυση της Λίας 
στο μεταλλείο 
της μεταφυσι-
κής, το μυθιστό-
ρημα εστιάζεται 
στην προσπάθεια 
του αφηγητή να 
ανασυνθέσει σε 
μυθοπλασία τη 
δυστυχία της μο-
ναχικής γειτόνισ-
σάς του, που από 
το διπλανό διαμέρισμα κατέληξε 
σε ψυχιατρείο και έπειτα σε τά-
φο. Παράλληλα, γράφοντας για 
τη Λία, νιώθει λες και χαϊδεύει 
την αγέννητη κόρη του, που η 
γυναίκα του η Αυγή έχασε στον 
πέμπτο μήνα της κύησης. Ανα-
τρέχοντας στις απομαγνητοφω-
νημένες εκμυστηρεύσεις της Λίας 
την περίοδο της νοσηλείας της 
στο ψυχιατρείο, ο αφηγητής, με 

βαριές σκέψεις να κροταλίζουν 
στο κρανίο του «σαν κόκαλα με 
φαγωμένους χόνδρους», καταβυ-
θίζεται σε έναν λόγο παραισθητι-
κό, παραληρηματικό, νοθευμένο 
από την επήρεια ψυχοφαρμάκων. 
Η Λία, άθυρμα της παραλογισμέ-
νης της θλίψης, βιώνει τη νεκρό-

τητα σε κατάστα-
ση εγκυμοσύνης. 
Βουλιαγμένη σε 
βαθύσκιωτες στο-
ές, εξιστορεί την 
επιμνημόσυνη 
ιστορία της, ανα-
καλώντας τον 
καιρό του εγκλει-
σμού, όταν όλα 
στο σπίτι έσπα-
γαν στα χέρια 
της εξαιτίας της 
αριστεροχειρίας 
της, την τραυμα-
τική πορεία σε 
μια νεκρική πόλη, 

σκεπασμένη από «νοσοκομειακό 
φωτισμό» και ρυμοτομημένη από 
κτίρια-μνήματα, μέχρι την κατά-
βασή της στα σωθικά της γης και 
την εγκατάστασή της στο σκαλο-
πάτι μιας σκάλας γλιστερής, κα-
λυμμένης με βρύα, που μόνο κα-
τέβαινε. Κάποιες στιγμές η κοιλιά 
της αστράφτει εκτυφλωτικά και 
μέσα από τα τοιχώματά της αντη-
χεί σαν εσωτερικός μονόλογος 

η φωνή του εμβρύου, μια φωνή 
θρηνητική, που σπαράζει για τη 
ζωή που θα το ρημάξει. «Γεννιέ-
μαι ή πεθαίνω; ή μήπως γεννιέ-
μαι για να πεθάνω;», αναρωτιέται 
το έμβρυο. «Eξοδος στο φως ή 
μήπως είσοδος στον θάνατο...». 
Αλλά και η Λία αναρωτιόταν αν 
η ανυπαρξία ήταν «απουσία από 
τη ζωή» ή «παρουσία στον θάνα-
το». Με τα τρία ταφικά βιβλία του 
ο Χρηστίδης οριοθετεί το συγ-
γραφικό του αποτύπωμα, σε μια 
περιοχή της φαντασίας, όπου ο 
θάνατος παραφράζεται σε ανη-
συχαστική φρεναπάτη, ενώ η με-
τοικεσία γίνεται μετεγκατάσταση 
σε οικοδομήματα γοτθικής αισθη-
τικής. Παντού εγκατασπείρονται 
συνδηλώσεις του θανάτου, ενόσω 
η ζωή συνεχίζει ακατάβλητη τον 
μάταιο αγώνα της, κυκλωμένη 
από μαρμάρινες πλάκες και απο-
στεωμένες, μαυροφορούσες σκι-
ές, που παραμονεύουν δυσοίωνες 
σε αλώνια, χαλάσματα και κατα-
κόμβες. Μολονότι η νεκρώσιμη 
γραφή θα μπορούσε να απαλλα-
γεί από κάποιες ποιητικίζουσες 
παρομοιώσεις, που συντείνουν 
σε έναν γλωσσικό αισθητισμό, 
δεν μπορεί κανείς να μη θαυμά-
σει την εκπληκτική εξεικονιστι-
κή λεπτουργία, από την οποία 
εκλύονται συντριπτική λύπη και 
δριμύς σπαραγμός.

Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Τoυ ΔΗΜΗΤΡΗ ΚΑΡΑΪΣΚΟΥ

Ο θάνατος μιας αριστερόχειρης γυναίκας

Πώς μια παρέα φοιτητών έγραψε τέτοια μουσική;

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Ο μοναδικός δίσκος που 
έβγαλαν οι Lord John το 
1986 είναι ένας «πυκνός 
ψυχεδελικός τοίχος 
ήχων», από τον οποίο 
αναδύονται «μελωδίες 
και στίχοι περίπλοκης 
ομορφιάς».

Μία από τις ελάχιστες φωτογραφίες των Lord John. Από αριστερά: Ρέι Νόρμαντι (lead κιθάρα, φωνητικά και 
πλήκτρα), Τόμας Γκίμπσον (φωνητικά και ρυθμική κιθάρα), Τζον Φίγκλερ (ντραμς) και Τόμας Στάντον (μπάσο).

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΗΝ ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΓΙΑΝΝΗ   

Επιμέλεια: ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΚΑΡΑΚΗ
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Του ΝΙΚΟΛΑ ΖΩΗ

Ο ιστορικός Νάιαλ Φέργκιουσον 
είναι γνωστός κυρίως για τα έρ-
γα οικονομικής ιστορίας που έχει 
συγγράψει, καθώς και για εκείνα 
στα οποία μελετά την πτώση των 
αυτοκρατοριών, τους πολέμους 
ή τη σημασία των κάθε λογής δι-
κτύων στην Ιστορία. ∆ημοφιλείς 
επίσης είναι οι βιογραφίες του, 
όπως εκείνη για την οικογένεια 
Ρότσιλντ ή μια πιο πρόσφατη 
για τον Χένρι Κίσινγκερ. ∆εν 

θα έπρεπε, ωστόσο, να προ-
ξενεί εντύπωση το γεγονός 
ότι στο τελευταίο του βι-
βλίο, με τίτλο «Καταστρο-
φές. Μαθήματα ιστορίας 
για τη ∆ύση», το οποίο θα 
κυκλοφορήσει από τις 
εκδόσεις Αλεξάνδρεια 
στις 29 Νοεμβρίου, ο 
ιστορικός διευρύνει 
τα ενδιαφέροντά του 
προκειμένου να κατα-
πιαστεί με σεισμούς, 
λιμούς και καταποντι-
σμούς της ιστορίας της 
ανθρωπότητας και κυ-
ρίως με την πρόσφατη 
πανδημία της COVID. 

Ειδικά για την παν-
δημία υποστηρίζει, με-
ταξύ άλλων, και μια 
θέση που ήδη έχει προ-
καλέσει τις αντιδράσεις 
όσων τον κατατάσσουν 
με δυσαρέσκεια στο συ-
ντηρητικό στρατόπεδο. 
Ενα από τα επιχειρήμα-
τα του Φέργκιουσον είναι 
ότι, όπως περίπου συνέβη 

και στο πυρηνικό ατύχημα 
του Τσερνόμπιλ το 1986 ή σε 
εκείνο του διαστημικού λε-

ωφορείου Τσάλεντζερ 
την ίδια χρονιά, η 

ευθύνη για 
μια 

καταστροφή δεν βαραίνει τόσο 
τις ηγεσίες ενός οργανισμού ή 
μιας χώρας, όσο τα μεσαία στρώ-
ματα της γραφειοκρατικής διοί-
κησής τους. Ο Φέργκιουσον επι-
καλείται τον Τολστόι, που στο 
«Πόλεμος και ειρήνη» γράφει 
ότι ο Ναπολέων δεν ήταν όσο 
σημαντικός νόμιζε (όχι τουλάχι-
στον όσο οι δυνάμεις της Ιστο-
ρίας), προκειμένου να υποστη-
ρίξει ότι ο Ντόναλντ Τραμπ και 
ο Μπόρις Τζόνσον δεν ήταν οι 
βασικοί υπεύθυνοι για τις κακές 
επιδόσεις των ΗΠΑ και της Αγ-
γλίας στην πανδημία.

«Σε καμία περίπτωση δεν νο-
μίζω ότι έκαναν καλή δουλειά», 
λέει στην «Κ» ο ιστορικός. «Αν 
όμως εξετάσετε τι ποσοστό της 
υπερβάλλουσας θνησιμότητας 
οφειλόταν στην κακή ηγεσία 
τους, νομίζω ότι θα διαπιστώ-
σετε πως δεν ήταν πολύ υψηλό, 
επειδή οι πραγματικές αποτυχίες 
προήλθαν από άλλες πηγές. Για 
παράδειγμα, ο λόγος που ήταν 
αδύνατο να μάθουμε ποιος είχε 
COVID στην Αμερική τον Μάρτιο 
και τον Απρίλιο του 2020 ήταν 
ότι τα κέντρα ελέγχου νοσημά-
των (CDC) είχαν αποτύχει πλή-
ρως να διαθέσουν τα απαραίτη-
τα τεστ και αυτό δεν είχε καμία 
σχέση με τον Τραμπ. Αν υπήρχε 
κάτι που ο Τραμπ έκανε σωστά, 
ήταν να επισπεύσει την παραγω-
γή εμβολίων, βγάζοντάς τα εκτός 
του ελέγχου του CDC και αυτό 
είχε τεράστια επιτυχία. Η ανα-
κάλυψη εμβολίων πολύ υψηλής 
αποτελεσματικότητας ήταν το 
πιο σημαντικό πράγμα που συ-
νέβη στην πανδημία και ο Τραμπ 
αξίζει κάποια εύσημα γι’ αυτό, 
επειδή το σχετικό πρόγραμμα 
της κυβέρνησής του, το “Warp 
Speed”, ήταν πολύ επιτυχημένο. 
Στο Ηνωμένο Βασίλειο, η επικοι-
νωνιακή πολιτική του Μπόρις 
Τζόνσον ήταν εντελώς συγκε-

χυμένη και η δική του συ-
μπεριφορά εντελώς 

υποκριτική – 
αφού 

παραβίασε ξεκάθαρα τους δικούς 
του κανόνες. Ομως το Ηνωμένο 
Βασίλειο τα πήγε πολύ καλά στα 
εμβόλια. Αν εξετάσουμε γιατί η 
υπερβάλλουσα θνησιμότητά του, 
όπως και αυτή των ΗΠΑ, ήταν 
υψηλότερη από ό,τι στην Ταϊβάν 
ή στη Νότια Κορέα, θα διαπιστώ-
σουμε ότι αυτό οφειλόταν στις 
γραφειοκρατικές δομές της δη-
μόσιας υγείας της Αμερικής και 
της Αγγλίας, οι οποίες έκαναν 
πολύ κακή δουλειά. Και θα είχαν 
κάνει κακή δουλειά αν η Χίλαρι 
Κλίντον ήταν πρόεδρος ή αν ο 
Ντέιβιντ Κάμερον ήταν πρωθυ-
πουργός. Τείνουμε να υπερτιμού-
με τη σημασία των δημοκρατικά 
εκλεγμένων ηγετών και να υπο-
τιμούμε τη σημασία των γραφει-
οκρατιών, οι οποίοι συνεχίζουν 
να υφίστανται ανεξάρτητα από 
το ποιος είναι πρωθυπουργός ή 
πρόεδρος».

Η απειλή του Δράκου
Ο Νάιαλ Φέργκιουσον υποστη-

ρίζει επίσης ότι η πανδημία της 
COVID-19 επέτεινε τον λεγόμενο 
«Β΄ Ψυχρό Πόλεμο», που διεξά-
γεται μεταξύ Αμερικής και Κίνας 
από το 2019 και για τον οποίο ο 
ιστορικός έχει ξαναμιλήσει στο 
παρελθόν. Στις «Καταστροφές», 
ο Φέργκιουσον επαναλαμβάνει 
τη θέση ότι ο νέος Ψυχρός Πό-
λεμος είναι αναπόφευκτος, αλλά 
και επιθυμητός, κυρίως επειδή 
δεν επιτρέπει στις ΗΠΑ να εφη-
συχάζουν στις προσπάθειες της 
Κίνας να κυριαρχήσουν στο πε-
δίο των τεχνολογιών στρατηγι-
κής σημασίας. Αραγε όμως δεν 
ήταν αρκετός για την ανθρωπό-
τητα ένας μόνο Ψυχρός Πόλεμος, 
με τις τόσες ψυχρές ή θερμές συ-
νέπειές του;

«Κοιτάξτε, το θέμα με τον Ψυ-
χρό Πόλεμο είναι ότι, αν ως εναλ-
λακτική έχουμε τον Γ΄ Παγκόσμιο 
Πόλεμο, τότε πρόκειται για μια 
πολύ καλή ιδέα», αποκρίνεται 
ο Νάιαλ Φέργκιουσον. «Από τό-
τε που έγινε ηγέτης της Κίνας», 
συνεχίζει ο Φέργκιουσον, «ο Σι 
Τζινπίνγκ επιδίωξε πολύ ξεκά-
θαρα, όχι απλώς να καλύψει τη 
διαφορά με τις ΗΠΑ, αλλά να 
αμφισβητήσει και την πρωτο-
καθεδρία τους. Η Κίνα όχι μόνο 
μέσω της κλοπής πνευματικής 
ιδιοκτησίας και τεχνογνωσίας 
στην οποία επιδίδεται, αλλά και 
μέσω συνεχών επενδύσεων στη 
στρατιωτική τεχνολογία, αποτε-
λεί μια  ξεκάθαρη πρόκληση για 
τις ΗΠΑ και τον δυτικό κόσμο 
γενικότερα – πρόκληση ιδεολο-
γική, τεχνολογική και γεωπολι-
τική. Η θέση μου τα τελευταία 
πέντε χρόνια είναι ότι βρισκόμα-
στε μέσα στον Β΄ Ψυχρό Πόλεμο 
και καλύτερα να σταματήσουμε 
να προσποιούμαστε το αντίθετο 
και να το αντιμετωπίσουμε – οι 
Κινέζοι βλέπουν σίγουρα τους 
εαυτούς τους εντός αυτού του 
πολέμου. Κατά τη γνώμη μου, η 
πανδημία επιβεβαίωσε αυτή τη 
θέση. ∆εν είναι τυχαίο, εξάλλου, 
ότι ο κορωνοϊός ξεκίνησε από τη 
Γουχάν. Από τότε που έγραψα το 
βιβλίο, τα στοιχεία περί διαρρο-
ής του ιού από κάποιο κινεζικό 
εργαστήριο έχουν γίνει πειστι-
κότερα, σε αντίθεση με εκείνα 
που εντόπιζαν την προέλευσή 
του στις υπαίθριες αγορές ζώων. 
Κάτι περίεργο συνέβαινε, λοι-
πόν, σε εκείνα τα εργαστήρια».

Μιλώντας για πολέμους, άρα-
γε μπορούμε να διδαχθούμε κάτι 
από τον πόλεμο μεταξύ Ισραήλ 
και Χαμάς ή είναι πολύ νωρίς; 
«Αν συγκρίνετε την κρίση που 
συμβαίνει στη Μέση Ανατολή 
τώρα με την κρίση του 1973, 
μέχρι στιγμής η τωρινή είναι μι-
κρότερη και λιγότερο καταστρο-

φική από οικονομικής άποψης», 
εξηγεί ο Φέργκιουσον. «Θέλω 
όμως να τονίσω το “μέχρι στιγ-
μής”, διότι είναι πολύ πιθανό η 
σύγκρουση να κλιμακωθεί αν η 
Χεζμπολάχ επιτεθεί στο Ισρα-
ήλ, αν η κατάσταση στη ∆υτική 
Οχθη ξεφύγει περισσότερο, αν οι 
διάφορες πολιτοφυλακές στη Συ-
ρία εμπλακούν άμεσα. ∆εν νομίζω 
ότι θα ζήσουμε κάτι τόσο μεγά-
λο όσο το σοκ του τετραπλασια-
σμού της τιμής του πετρελαίου το 
1973-74. Μπορώ όμως να δω την 
πιθανότητα ενός μεγαλύτερου 
πολέμου, που θα έχει μεγαλύτε-
ρη διάρκεια από όσο πιστεύει ο 
κόσμος και θα διαταράξει εντο-
νότερα τις διεθνείς προμήθειες 
πετρελαίου. Οποιος νομίζει ότι θα 
υπάρξει κατάπαυση του πυρός, 
ανταλλαγή αιχμαλώτων και ότι 
αυτό θα σημάνει το τέλος, νομίζω 
ότι θα απογοητευθεί, γιατί πολ-
λά μπορούν να πάνε στραβά. Και 
αυτό οφείλεται εν μέρει στο γεγο-
νός ότι οι ΗΠΑ δεν αποτρέπουν 
με πολύ αποτελεσματικό τρόπο 
το Ιράν. Νομίζω ότι το Ιράν δεν 
φοβάται τις αμερικανικές επιθέ-
σεις στο στρατιωτικό και πυρη-

νικό του σύστημα. Αν φοβόταν, 
θα ήταν πολύ πιο προσεκτικό».

Το πυρηνικό οπλοστάσιο
Ερωτώμενος ποιες άλλες κατα-

στροφές θεωρεί πιθανές, ο Φέρ-
γκιουσον υπενθυμίζει με νόημα 
ότι η ηφαιστειακή δραστηριό-
τητα του πλανήτη είναι σχετι-
κά χαμηλή τα τελευταία διακό-
σια χρόνια, ενώ εκφράζει και την 
ανησυχία πως η ∆ύση δεν συζη-
τά όσο θα έπρεπε για το πυρη-
νικό οπλοστάσιο της Κίνας που 
ενισχύεται με ταχύτατους ρυθ-
μούς: «Είναι μία από τις γρήγο-
ρες συσσωρεύσεις πυρηνικών 
όπλων που έχουμε δει ποτέ», λέει 
ο ιστορικός.

Θα μπορούσε μήπως και η 
τεχνητή νοημοσύνη να αποβεί 
ιδιαιτέρως καταστροφική; «Ναι, 
οπωσδήποτε θα μπορούσε», 
απαντά κάθε άλλο παρά καθη-
συχαστικά ο Νάιαλ Φέργκιουσον. 
«Αυτό που βλέπω είναι ότι εάν η 
τεχνητή νοημοσύνη αρχίσει να 
χρησιμοποιείται στη διαχείριση 
οπλικών συστημάτων, κινδυνεύ-
ουμε να εξαπολύσουμε έναν πό-
λεμο άθελά μας. Η τεχνητή νοη-
μοσύνη δεν πρέπει να λαμβάνει 
αποφάσεις για βολή εναντίον κά-
ποιου στόχου – ίσως αποφάσεις 
για στόχευση, αλλά όχι για βολή. 
∆ιακρίνω επίσης ορισμένους σο-
βαρούς κινδύνους στη χρήση της 
στην πολιτική, για την αντιμετώ-
πιση των οποίων δεν κάνουμε 
τίποτα. Νομίζω επίσης ότι εξε-
λίσσεται ένας επικίνδυνα ανε-
ξέλεγκτος αγώνας δρόμου που 
αποτυπώνεται στη μεγάλη δια-
μάχη στον ερευνητικό οργανισμό 
OpenAI (σ.σ.: ο οποίος πρόσφα-
τα απέλυσε και επαναπροσέλαβε 
τον CEO του, τον οποίο διεκδίκη-
σε και η Microsoft). Και ανησυχώ 
ότι καθώς οι εταιρείες Big Tech 
ανταγωνίζονται για τη δημιουρ-
γία γενικής τεχνητής νοημοσύ-
νης, δεν σκέφτονται σοβαρά τα 
ενδεχόμενα μειονεκτήματα».

Η κλιματική αλλαγή
Στο βιβλίο του, ο Φέργκιουσον 

φτάνει να υποστηρίξει ότι η κλι-
ματική αλλαγή είναι μεν εξόχως 
σημαντική, αλλά δεν θα έπρε-
πε να κατέχει την πρώτη θέση 
στη λίστα με τους κινδύνους της 
ανθρωπότητας. «Είναι μια πολύ 
αντιδημοφιλής άποψη», καταλή-
γει ο ιστορικός. «Αλλά ένα από 
τα διδάγματα της πανδημίας της 
COVID είναι ότι κάποια πράγμα-
τα προχωρούν πιο γρήγορα από 
την κλιματική αλλαγή και επομέ-
νως μπορούν να σκοτώσουν πε-
ρισσότερους ανθρώπους. Νομίζω 
ότι η τάση κάποιων διεθνών φό-
ρουμ και media να επικεντρώνο-
νται στην κλιματική αλλαγή έχει 
το μειονέκτημα ότι μας κάνει 
να παραμελούμε άλλες επικίν-
δυνες απειλές, που ίσως κινού-
νται ταχύτερα από την άνοδο 
της θερμοκρασίας. Υποψιάζομαι 
ότι δεν θα αποτρέψουμε την αύ-
ξηση των μέσων τιμών της θερ-
μοκρασίας και ότι το παγκόσμιο 
κλίμα θα γίνει ένα ασταθέστερο 
σύστημα. Αλλά η κύρια αντίδρα-
ση θα είναι η μετανάστευση, όχι 
οι μαζικοί θάνατοι. Ο κόσμος θα 
έχει χρόνο να μετακινηθεί. ∆εν 
θα υπάρξει μια απέραντη, πα-
γκόσμια πυρκαγιά που θα κατα-
στρέψει πάρα πολύ μεγάλο αριθ-
μό ανθρώπινων ζωών. Ενώ σε 
έναν πυρηνικό πόλεμο ή σε μια 
πραγματικά σοβαρή πανδημία 
–όπως ο Μαύρος Θάνατος του 
14ου αιώνα– θα υπήρχε μαζική 
θνησιμότητα. Οχι ότι δεν ανη-
συχώ για την κλιματική αλλα-
γή· φυσικά και ανησυχώ. Απλώς 
ανησυχώ λιγότερο από ό,τι για 
έναν πυρηνικό πόλεμο ή για μια 
νέα πανδημία ενός πολύ πιο θα-
νατηφόρου ιού. Το μήνυμα του 
βιβλίου είναι ότι πρέπει να εί-
σαι πρόθυμος να ανησυχήσεις 
για πάνω από μία μορφή κατα-
στροφής, αν θέλεις να κάνεις 
σωστά την προετοιμασία σου 
και να διαχειριστείς την κρίση».

«Το θέμα με τον Ψυχρό Πόλεμο εί-
ναι ότι, αν ως εναλλακτική έχουμε 
τον Γ΄ Παγκόσμιο Πόλεμο, τότε πρό-
κειται για μια πολύ καλή ιδέα», λέει 
ο Νάιαλ Φέργκιουσον.

Σε εξέλιξη ο Β΄ Ψυχρός Πόλεμος
Ο Νάιαλ Φέργκιουσον μιλάει για «Καταστροφές» που είναι μπροστά μας και για το ενδεχόμενο Γ΄ Παγκοσμίου Πολέμου

Η τεχνητή νοημοσύνη 
δεν πρέπει 
να λαμβάνει αποφάσεις 
για βολή εναντίον 
κάποιου στόχου – 
ίσως αποφάσεις 
για στόχευση, αλλά 
όχι για βολή.

Στο νέο βιβλίο του, ο Νάιαλ
Φέργκιουσον καταπιάνεται με τα 
δεινά που βρήκαν την ανθρωπότη-
τα και τη διαχείρισή τους, επισημαί-
νοντας, ταυτόχρονα, τους κινδύνους 
που διαφαίνονται στον ορίζοντα.

Η Κίνα όχι μόνο 
μέσω της κλοπής 
πνευματικής 
ιδιοκτησίας 
και τεχνογνωσίας, αλλά 
και μέσω επενδύσεων 
στη στρατιωτική 
τεχνολογία, αποτελεί 
ξεκάθαρη πρόκληση 
για τον δυτικό κόσμο.
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ΣΟΝ ΛΑΣΚ
«Η έκτη αίσθηση 
του Ζάκαρι Κλάουντσλι»
μτφρ.: Μιχάλης Μακρόπουλος
εκδ. Ψυχογιός, 2023, σελ. 408

 
Της ΤΕΣΥΣ ΜΠΑΪΛΑ

«Ο Ζάκαρι Κλάουντσλι είναι ένα ξε-
χωριστό αγόρι που μιλάει χωρίς 
λέξεις και κάνει τα πουλιά να κα-
τεβαίνουν φτερουγίζοντας από 
τα δένδρα για να καθίσουν στους 
ώμους του. Τρέχει γρήγορα σαν 
άλογο και δεν θα αποτελούσε 
έκπληξη εάν μια μέρα μάθαινε 
να καλπάζει. Θα κάνει όμως πο-
τέ έναν φίλο;». Με αυτά τα λό-
για παρουσιάζει ο βραβευμένος 
διηγηματογράφος Σον Λασκ τον 
ήρωα του πρώτου του μυθιστο-
ρήματος που κυκλοφόρησε από 
τις εκδ. Ψυχογιός, σε μετάφραση 
Μιχάλη Μακρόπουλου. Ο Ζάκαρι 
Κλάουντσλι έρχεται στον κόσμο 
το 1754, μόνο που η γέννησή 
του βυθίζει την οικογένειά του 
στη δίνη της απώλειας, καθώς η 
μητέρα του χάνεται στη γέννα. 

Ο Ζάκαρι μεγαλώνει με τον 
πατέρα του ανάμεσα στα ρολόγια 
και τους ωρολογιακούς μηχανι-
σμούς του εργαστηρίου του, τα 

αυτόματα και την ανακάλυψή 
τους, ώσπου ένα τρομερό ατύ-
χημα γίνεται η αφορμή να χάσει 
το ένα του μάτι και να σταλεί αρ-
γότερα στο σπίτι της θείας του 
για να μεγαλώσει εκεί σε ένα πιο 
ασφαλές περιβάλλον. Μιας θεί-
ας διαφορετικής, που ταξιδεύει 
στον κόσμο με τα πουλιά της, 
αγαπάει τα ζώα κι έχει γεμίσει το 
σπίτι της με αυτά και που θέλει ο 
Ζάκαρι να αγαπήσει τον κόσμο, 
τα ταξίδια, τη γνώση.

Πέρα απ’ όλα όμως, αυτό που 
κάνει σημαντικό αυτό το παιδί 
είναι πως ο Ζάκαρι έχει ένα με-
γάλο χάρισμα. Μπορεί να «δει» 
το μέλλον. Eτσι, όταν ο πατέρας 
του φεύγει για ένα ταξίδι στην 
Κωνσταντινούπολη και δεν επι-
στρέφει, η περιπέτεια για τον Ζά-
καρι ξεκινάει στην προσπάθειά 
του να τον βρει. Παράλληλα εκκι-
νεί μια αφηγηματική περιπέτεια 
που θυμίζει παραμύθι, μια ιστο-
ρία που όπως πολύ σωστά έχει 
ήδη αναφερθεί, έχει πτυχές που 
θυμίζουν εκείνες του Καρόλου 
Ντίκενς, με τον Ζάκαρι να είναι 
ένα αγόρι ορφανό από μητέρα, 
που μεγαλώνει με μια πλούσια 
θεία, την παραμάνα του κι έναν 
πατέρα που χάνεται μυστηριω-

δώς. Ο Ζάκαρι όμως είναι ιδιαί-
τερα ευφυής. Εχοντας αυτό το 
μοναδικό χάρισμα, τη μεγάλη 
ενσυναίσθηση, η ζωή του παίρ-
νει άλλες διαστάσεις, καθώς αυτή 
του η ιδιότητα τον κάνει ακόμη 

περισσότερο ευαίσθητο. Επιπρο-
σθέτως, ο Ζάκαρι έχει κληρονο-
μήσει από την κάπως ιδιόμορφη 
θεία του την αγάπη για τη φύση 
–ζουν σε ένα σπίτι γεμάτο που-
λιά και ζώα–, αλλά και τη γνώ-
ση. Μιλάει για πολιτική και φιλο-
σοφία και σταδιακά γνωρίζει τη 
σημασία της ενσυναίσθησης και 
του τρόπου με τον οποίο μπορεί 
ο ίδιος να αλλάξει τα πράγματα.

Καθώς η αφήγηση εκτυλίσσε-
ται, είναι σημαντικό να σταθού-
με και στον τρόπο με τον οποίο 
ο Λασκ παρουσιάζει τη γυναι-
κεία μορφή στο έργο του. Από 
την εκκεντρική θεία μέχρι την 
κ. Μόρλεϊ, την παραμάνα του 

και την Τομ, ο Λασκ σκιαγραφεί 
γυναίκες που δείχνουν μεγάλη 
διάθεση ανεξαρτησίας. Γυναί-
κες με έντονη την αίσθηση της 
αυτοδιάθεσης –σε πείσμα της 
εποχής τους– και μεγάλη αγάπη 
για την προσωπική ανέλιξη και 
ανεξαρτησία.

Κλασική «πατίνα»
Το μυθιστόρημα θυμίζει έργα 

της παλιάς κλασικής πεζογραφί-
ας, με τον Λασκ να υπογράφει 
μια ιστορία που ρέει αβίαστα και 
εντάσσει από την πρώτη στιγμή 
και με μεγάλη ευκολία τον ανα-
γνώστη στον μεγάλο αφηγημα-
τικό κόσμο που ανασυστήνει. 

Εστιασμένο στην αγάπη ανάμε-
σα στα μέλη μιας οικογένειας και 
κυρίως ανάμεσα στον πατέρα και 
τον γιο, μια αγάπη που καταλύει 
κάθε εμπόδιο και δυσκολία, το 
μυθιστόρημα γίνεται η αφετη-
ρία για ένα μεγάλο αναγνωστικό 
ταξίδι που καθηλώνει και συναρ-
πάζει για τη μαγεία της κλασικής 
λογοτεχνίας που ακόμα ανθεί, 
για να αναδείξει τη μεγαλοπρέ-
πεια της κλασικής αρετής στην 
αφήγηση. Γεμάτο ενδελεχείς πε-
ριγραφές που εκτινάσσουν την 
ατμόσφαιρα των σκηνών και δί-
νουν πληροφορίες τόσο για την 
άχρωμη ζωή στην Αγγλία του 
1750 όσο και για τη λαγνεία της 
ανατολίτικης ατμόσφαιρας στην 
Κωνσταντινούπολη, τη γεμάτη 
μιναρέδες, μυρωδιές και ιστορι-
κά κτίρια, το μυθιστόρημα του 
Λασκ, αν και πρώτο του έργο, 
είναι ένα συγκλονιστικό ανα-
γνωστικό ταξίδι, ένα ιστορικό 
αφήγημα μυστηρίου, μια περι-
πετειώδης και ατμοσφαιρική μυ-
θοπλασία για την αγάπη και την 
προσπάθεια να επιβιώσει στον 
χρόνο, για την απώλεια ως αφε-
τηρία και κινητήριο δύναμη ζω-
ής, αλλά και για τη δύναμη της 
κλασικής αφήγησης διαχρονικά.

Μια ιστορία που θυμίζει 
Ντίκενς, με ένα αγόρι 
ορφανό από μητέρα, 
που μεγαλώνει με μια 
πλούσια θεία κι έναν 
πατέρα που χάνεται 
μυστηριωδώς.

Οπτικές και προοπτικές, αντανακλάσεις του φωτός και σκοτεινά μυστικά που περιμένουν καρτερικά να αποκαλυ-
φθούν. Γεμάτο ενδελεχείς περιγραφές, που δίνουν πληροφορίες τόσο για την άχρωμη ζωή στην Αγγλία του 1750 όσο 
και για την ανατολίτικη λαγνεία της Κωνσταντινούπολης, με τις μυρωδιές και τα ιστορικά κτίρια, το μυθιστόρημα του 
Λασκ είναι ένα συγκλονιστικό αναγνωστικό ταξίδι.
 

O Λασκ υπογράφει μια ιστορία που 
θυμίζει έργα της παλιάς κλασικής 
πεζογραφίας.
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Ιστορικό
παραμύθι
μυστηρίου
Ενα παιδί με σπάνια χαρίσματα

σε ένα γοητευτικό ταξίδι αναζήτησης
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Πράσινα σύνορα ����
ΔΡΑΜΑ (2023)
Σκηνοθεσία: Ανιέσκα Χόλαντ
Ερμηνείες: Τζαλάλ Αλτάβιλ, Μάγια 
Οσταζέφσκα

Η Ανιέσκα Χόλαντ, μία από τις πιο 
σημαντικές κινηματογραφίστρι-
ες του καιρού μας, παραδίδει ένα 
συγκλονιστικό, γενναίο φιλμ γύ-
ρω από το σύγχρονο προσφυγικό 
- μεταναστευτικό ζήτημα και τη 
συχνά απάνθρωπη αντιμετώπισή 
του από την «πολιτισμένη» ∆ύση. 
Βρισκόμαστε στα καταπράσινα, 
δασώδη σύνορα της Πολωνίας με 
τη Λευκορωσία. Μια οικογένεια 
Σύρων προσφύγων φτάνει στη 
δεύτερη με σκοπό να περάσει οδι-
κώς απέναντι και να βρεθεί έτσι 
στην Ευρωπαϊκή Ενωση, κατευ-
θυνόμενη προς τη Σουηδία. Την 
κρίσιμη ώρα, ωστόσο, διαπιστώ-
νει ότι τα πάντα είναι μια απάτη: 
οι Λευκορώσοι διακινητές τούς 
περνούν παράνομα από τα συρ-
ματοπλέγματα, ενώ λίγο αργότερα 
οι Πολωνοί συνοριοφύλακες τους 
εξαπατούν υποσχόμενοι να τους 
συνοδεύσουν έως τη Γερμανία, 
αλλά στην πραγματικότητα τους 
πετούν (κυριολεκτικά) πίσω στην 
άλλη πλευρά του φράχτη.

Η Χόλαντ έχει την τόλμη να 
θίξει ένα θέμα που υποκριτικά –ή 
από ντροπή– αποσιωπάται στη 
σύγχρονη Ευρώπη· και να πληρώ-
σει το τίμημα, αφού οι αντιδρά-
σεις στην ίδια τη χώρα της, από 
κυβερνητικούς παράγοντες μάλι-
στα, ήταν σφοδρότατες. Οι βίαιες 
επαναπροωθήσεις, ακόμη και οι 
δολοφονίες, που λαμβάνουν χώ-
ρα στα ευρωπαϊκά σύνορα μπαί-
νουν εδώ στο επίκεντρο, σε ένα 
φιλμ το οποίο φροντίζει για τη 
σφαιρική οπτική του. Από την 
προσφυγική οικογένεια, προχω-
ράμε σε εκείνη ενός νεαρού Πο-
λωνού συνοριοφύλακα και στη 
συνέχεια μιας ομάδας ακτιβιστών 

που δρουν στην περιοχή. Μπο-
ρεί να πρόκειται για μυθοπλασία, 
ωστόσο, η «σκληρή» ασπρόμαυ-
ρη αισθητική και η γενικότερη 
ένταση του φιλμ καθιστούν το 
τελικό αποτέλεσμα παραπάνω 
από πειστικό.

Η διάρκειά του αγγίζει τις δυό-
μισι ώρες και κάποια κομμάτια θα 
μπορούσαν πράγματι να είναι πιο 
συνοπτικά, όμως η εκφραστική 
δύναμη των εικόνων και της ίδιας 

της αφήγησης έχει εν προκειμέ-
νω περισσότερη σημασία. Το ίδιο 
και η ντοκιμαντερίστικη αίσθηση 
του επείγοντος που αναδίδεται, 
σε συνδυασμό με τις πιο καθολι-
κές παρατηρήσεις του επινοημέ-
νου δράματος. Ενα άλλο δείγμα 
εντιμότητας της προσέγγισης της 
Χόλαντ είναι ότι, ως επί το πλεί-
στον, αρνείται να δώσει εύκολες 
απαντήσεις στον θεατή. Η παρα-
τήρησή της, αν και δεν μπορεί να 
χαρακτηριστεί ψυχρή, είναι ψύ-
χραιμη, φορτώνοντας τον απλό 
άνθρωπο –σε όποια πλευρά κι αν 
ανήκει– με την προσωπική ευθύ-
νη που του αναλογεί. Οπως υπο-
δεικνύει και η μάλλον ειρωνική 
τελική σκηνή με την υποδοχή 
των προσφύγων από την Ουκρα-
νία, το ζήτημα εξαρτάται βασικά 
από δυνάμεις πολύ ανώτερες και 
ισορροπίες πολύ πιο περίπλοκες 
από αυτές που δρουν πάνω στο 
(όποιο) σύνορο.

Blue Eye Samurai
ΑΝΙΜΑΤΙΟΝ (2023)
Δημιουργός: Μάικλ Γκριν,
Αμπερ Νοϊζούμι
Ακούγονται: Μάγια Ερσκιν, 
Τζορτζ Τακέι

Μία από τις πιο εντυπωσια-
κές σειρές ενήλικου ιαπωνικού 
animation που έχουμε δει τε-
λευταία, κυκλοφόρησε πρόσφα-
τα στην πλατφόρμα του Netflix. 
Πρωταγωνίστρια εδώ είναι μια 
νεαρή πολεμίστρια, η οποία απο-
κρύπτει την πραγματική της ταυ-
τότητα, προκειμένου να ακολου-
θήσει το ηρωικό μονοπάτι των 
σαμουράι. Οταν ωστόσο η επι-
θυμία για εκδίκηση απέναντι σε 
όσους την κακομεταχειρίστηκαν 
φουντώνει, εκείνη θα ανοίξει μα-
τωμένο μονοπάτι προκειμένου 
να φτάσει στο πεπρωμένο της. Ο 
Αμερικανός σεναριογράφος των 
«Logan» και «Blade Runner 2049», 
Μάικλ Γκριν, συναντά την ιαπωνι-
κής καταγωγής, Αμπερ Νοϊζούμι, 
προκειμένου να δημιουργήσουν 
ένα μεικτής αισθητικής κινού-
μενο σχέδιο με φυλετικού τύπου 
ανησυχίες. Τα γαλάζια μάτια της 
ηρωίδας, στα οποία παραπέμπει 
και ο τίτλος της σειράς, είναι άλλο 

ένα χαρακτηριστικό που τη δια-
χωρίζει και επομένως τη διακρίνει 
από τους γύρω της, επιτείνοντας 
ακόμη περισσότερο την περιφρό-
νησή τους. Ολα αυτά, βέβαια, μέ-
χρι να μάθει να χειρίζεται άριστα 
το ακαταμάχητο σπαθί της και αρ-
χίσει να παίρνει... κεφάλια. Γενι-
κώς το σπλάτερ εδώ είναι άφθο-
νο και εντυπωσιακό, σε μια μίνι 
σειρά γεμάτη με απολαυστικές 
σκηνές μάχης, αλλά και μερικές 
αναπάντεχα ποιητικές εικόνες, 
στις οποίες συμβάλλει το πολύ 
καλοφτιαγμένο κινούμενο σχέδιο.

 
Σελήνη, 66 ερωτήσεις ���
ΔΡΑΜΑ (2021)
Σκηνοθεσία: Ζακλίν Λέντζου
Ερμηνείες: Σοφία Κόκκαλη, 
Λάζαρος Γεωργακόπουλος

Το επιτυχημένο μεγάλου μήκους 
ντεμπούτο της Ζακλίν Λέντζου 
κυκλοφορεί στην πλατφόρμα του 
Ertflix. Η «Σελήνη» είναι μια ιστο-
ρία πατέρα - κόρης και ταυτόχρο-
να ένα φιλμ ενηλικίωσης - συνει-
δητοποίησης. Η πρωταγωνίστρια, 
Αρτεμις (Σοφία Κόκκαλη), επι-
στρέφει έπειτα από χρόνια στην 
οικογενειακή στέγη στην Αθήνα, 
προκειμένου να φροντίσει τον 

ανήμπορο πατέρα της, ο οποίος 
αντιμετωπίζει σοβαρό πρόβλημα 
υγείας. Οι δυο τους είναι από και-
ρό αποξενωμένοι, για λόγους που 
θα μάθουμε στην πορεία, ωστόσο, 
η καινούργια συμβίωση θα ανοί-
ξει ένα διαφορετικό κεφάλαιο στη 
σχέση τους· ταυτόχρονα, η Αρτε-
μις κάνει μια ανακάλυψη που θα 
τη βοηθήσει να καταλάβει περισ-
σότερα σχετικά με το οικογενεια-
κό παρελθόν και τον πατέρα της.

Η Λέντζου (σοφά) εμπιστεύε-
ται τους ηθοποιούς της, οι οποίοι 
ερμηνεύουν εξαιρετικά τους δύο 
κεντρικούς χαρακτήρες –ιδίως ο 
Λάζαρος Γεωργακόπουλος είναι 
συγκινητικός– σε ένα φιλμ χα-
μηλών τόνων, με σχεδόν πλήρη 
απουσία μουσικής, το οποίο πά-
ντως διαθέτει αρκετή εσωτερική 
ένταση. Κινηματογραφώντας από 
διάφορες γωνίες και παρεμβάλλο-
ντας «οικογενειακά» κλιπ στην 
αφήγηση, η σκηνοθέτις προσθέ-
τει οπτικές και αφήνει τον θεατή 
να συνθέσει μόνος του το κάδρο 
μιας δύσκολης αλλά μοναδικής 
σχέσης. Καθώς ο πάγος μεταξύ 
πατέρα και κόρης σταδιακά λιώ-
νει, το σκηνικό στήνεται, για να 
έρθει η τελική αποκάλυψη που 
θα τους λυτρώσει.

Μετά τον Αντρέι Γκαβρίλοφ που 
εγκαινίασε την τρέχουσα καλλι-
τεχνική περίοδο της Κρατικής Ορ-
χήστρας Αθηνών, ένας ακόμα Ρώ-
σος πιανίστας, ο Κίριλ Γκέρσταϊν 
προσκλήθηκε από την ορχήστρα 
στις 3 Νοεμβρίου στην αίθουσα 
«Χρήστος ∆. Λαμπράκης», προκει-
μένου να ερμηνεύσει το δημοφι-
λέστατο δεύτερο Κοντσέρτο του 
Ραχμάνινοφ. 

Τη συναυλία διηύθυνε ο Βρε-
τανός αρχιμουσικός Φίνεγκαν 
Ντάουνι Ντίαρ, ο οποίος στο πρώ-
το μέρος της βραδιάς παρουσίασε 
στο κοινό τη δεύτερη Συμφωνία 
του Εντουαρντ Ελγκαρ. Εργο που 
πρωτοπαρουσιάστηκε το 1911, η 
Συμφωνία αυτή του Ελγκαρ είναι 
αφιερωμένη στον Εδουάρδο Ζ΄ 
της Μεγάλης Βρετανίας που εί-
χε φύγει από τη ζωή την προη-
γούμενη χρονιά. Στην πραγματι-
κότητα όμως είναι εμπνευσμένη 
από πλήθος γεγονότων και εντυ-
πώσεων της ζωής του συνθέτη, 
ανάμεσα στις οποίες διάφορες 
προσωπικές του σχέσεις, το ποί-
ημα «Τραγούδι» του Σέλλεϋ, όπως 
επίσης ταξίδια στην εξοχή της 
Αγγλίας αλλά και στη Βενετία... 
Αφήνοντας κατά μέρος τις εξω-
μουσικές συνιστώσες, πρόκειται 

για ένα εκτενές έργο, με πλούσιο 
θεματικό υλικό και μεγάλη ενορ-
χήστρωση. Επομένως, προκειμέ-
νου να αναδειχθούν οι διαφορε-
τικές μουσικές ιδέες και ο μεταξύ 
τους διάλογος απαιτείται, ειδικό-
τερα στο πρώτο μέρος, συμπαγής 
και συντονισμένος ήχος από κάθε 
μουσική ομάδα ξεχωριστά, έτσι 
ώστε η σύνθεσή τους να έχει το 
επιθυμητό ενδιαφέρον. Υπό τη 
μουσική διεύθυνση του Ντάου-
νι Ντίαρ, ειδικά στα πιο σύνθετα 

εδάφια της συμφωνίας, υπήρχε 
συχνά η αίσθηση μιας χρονικής 
μετατόπισης κάθε ομάδας οργά-
νων, ένας ελλιπής μεταξύ τους 
συντονισμός, ο οποίος περιόριζε 
την ευκρίνεια του ήχου. Καλύτε-

ρα πρόβαλλαν τα θέματα στις πα-
ραγράφους όπου τα βιολιά είχαν 
κυρίαρχο ρόλο και ανέπτυσσαν 
εκτενείς νοσταλγικές μελωδίες, 
τόσο χαρακτηριστικές της μου-
σικής του Ελγκαρ. 

Για τον ίδιο λόγο καλύτερα 
πήγαν τα δύο μεσαία μέρη της 
Συμφωνίας, το σύντομο «ρόντο» 
και πριν από αυτό το αργό «πέν-
θιμο εμβατήριο», εμπνευσμένο 
από τον θάνατο του Εδουάρδου 

Ζ΄ αλλά επίσης από αυτόν κο-
ντινών φίλων του συνθέτη που 
είχαν εκδημήσει την ίδια περίο-
δο. Τα προβλήματα συντονισμού 
ενέσκηψαν εκ νέου στο περισ-
σότερο σύνθετο τελευταίο μέρος 

του έργου. Στη συνέχεια ο Κίριλ 
Γκέρσταϊν έδωσε μία άκρως εντυ-
πωσιακή, μάλλον αθλητική ερμη-
νεία του έτσι κι αλλιώς αβανταδό-
ρικου δεύτερου Κοντσέρτου για 
πιάνο του Σεργκέι Ραχμάνινοφ. 
Κατ’ αρχάς, ο πιανίστας επέλε-
ξε σχετικά γοργή ταχύτητα, την 
οποία υποστήριξε με λαμπερή 
δεξιοτεχνία και μεγάλη δύναμη. 
Ειδικά η δύναμη αποδείχθηκε 
χρήσιμη, καθώς ο Ντάουνι Ντί-
αρ υπήρξε ιδιαίτερα ανταγωνι-
στικός, αφήνοντας την ένταση 
του ήχου της μεγάλης ορχήστρας 
σχεδόν ανεξέλεγκτη, με αποτέ-
λεσμα κυρίως στο πρώτο μέρος 
συχνότατα να καλύπτει τον πια-
νίστα. Τα πράγματα κύλησαν κα-
λύτερα στο λυρικό δεύτερο μέρος 
του έργου, που έδωσε την ευκαι-
ρία να φανεί η εκφραστικότητα 
του Γκέρσταϊν. 

Στο τρίτο μέρος εκτιμήθηκαν 
εξίσου η δεξιοτεχνία του πιανί-
στα όσο και η εκφραστικότητά 
του, ο γενναιόδωρος και γεμάτος 
πλαστικότητα σχηματισμός των 
φράσεων σε απόλυτη συμφωνία 
προς την αισθητική της γεμάτης 
συναισθήματα μουσικής. Μια ερ-
μηνεία που έδωσε εν τέλει θετικό 
πρόσημο στη βραδιά.

Η πρωταγωνίστρια του ιαπω-
νικού animation, το οποίο κυκλο-
φόρησε πρόσφατα στην πλατ-
φόρμα του Netflix. Κάτω,  η Σοφία 
Κόκκαλη στη «Σελήνη» (Ertflix).

Η εκδίκηση της πολεμίστριας με τα γαλάζια μάτια

Προβληματικές ερμηνείες από τον Φίνεγκαν Ντάουνι Ντίαρ

Εικόνες στις
οποίες η Ε.Ε.
κλείνει τα μάτια
Ενα φιλμ για τις επαναπροωθήσεις

προσφύγων στα ευρωπαϊκά σύνορα

Ειδικά στα πιο σύνθετα 
εδάφια της συμφωνίας, 
υπήρχε συχνά 
η αίσθηση μιας χρονι-
κής μετατόπισης κάθε 
ομάδας οργάνων, 
ένας ελλιπής μεταξύ 
τους συντονισμός.

Χαρακτηριστικό 
δείγμα εντιμότητας 
της προσέγγισης 
της Χόλαντ είναι ότι, 
ως επί το πλείστον, 
αρνείται να δώσει 
εύκολες απαντήσεις 
στον θεατή.

Στη συγκλονιστική ταινία «Πράσινα σύνορα», μια οικογένεια Σύρων προσφύγων φτάνει στη Λευκορωσία με σκοπό να περάσει οδικώς στην Πολωνία και να 
βρεθεί έτσι στην Ευρωπαϊκή Ενωση κατευθυνόμενη προς τη Σουηδία. Την κρίσιμη ώρα, ωστόσο, διαπιστώνει ότι τα πάντα είναι μια απάτη.

Ο Βρετανός αρχιμουσικός Φίνεγκαν Ντάουνι Ντίαρ και ο Ρώσος πιανίστας Κίριλ Γκέρσταϊν. H θυελλώδης, αθλητική 
ερμηνεία του Γκέρσταϊν περιόρισε τον λυρισμό του δημοφιλούς 2ου Κοντσέρτου για πιάνο του Ραχμάνινοφ.

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

HOME CINEMA

Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ
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Μια πολυπολιτισμική πόλη, χτισμέ-
νη γύρω από τη λίμνη, όπου συ-
νυπήρχαν αρμονικά άνθρωποι δι-
αφορετικών εθνοτήτων μαζί με τις 
μουσικές τους. «Αυτά ήταν τα Ιω-
άννινα πριν από διακόσια χρόνια, 
μια εντελώς διαφορετική πολιτεία 
και κοινωνία από αυτήν που γνω-
ρίζουμε μετά τον Β΄ Παγκόσμιο 
Πόλεμο», επισημαίνει μιλώντας 
στην «Κ» ο Κρίστοφερ Κινγκ, που 
έχει κάνει την Ηπειρο δεύτερη πα-
τρίδα του. «Είμαι βέβαιος ότι με-
ταξύ των διαφορετικών πληθυσμι-
ακών ομάδων υπήρχε ανταλλαγή 
πολιτισμικών στοιχείων».  

Σε λίγες μέρες, στις 30 Νοεμβρί-
ου, ο Αμερικανός διακεκριμένος 
μουσικολόγος έρχεται στη Γεννά-
δειο Βιβλιοθήκη της Αμερικανικής 
Σχολής Κλασικών Σπουδών στην 
Αθήνα για να ανατρέψει μια βα-
θιά ριζωμένη πεποίθησή μας – ότι 
ηπειρωτικό τραγούδι συνεπάγεται 
κλαρίνο. Στην εκδήλωση με τον 
υπαινικτικό τίτλο «Οταν το βιολί 
ήταν βασιλιάς (King)», ο Κρίστο-
φερ Κινγκ θα μοιραστεί με το κοι-
νό μελωδίες από συλλεκτικές ηχο-
γραφήσεις των αρχών του 20ού 
αιώνα, όταν το κυρίαρχο μουσικό 
όργανο ήταν το βιολί, θα παρου-
σιάσει τα συμπεράσματα από τη 
δική του προσωπική έρευνα και 
θα συνομιλήσει με τον πρόεδρο 
του Συμβουλίου Επιτρόπων της 
Γενναδείου Βιβλιοθήκης, Ανδρέα 
Ζομπανάκη, τους μουσικούς Κώ-
στα Καπράνο (βιολί), Aurel Qirjo 
(βιολί), Μάριο Τούμπα (λαούτο), 
που θα ερμηνεύσουν ζωντανά πα-
ραδοσιακά ηπειρώτικα κομμάτια. 
Πρόκειται για ένα υβριδικό πρό-
γραμμα, σε μια προσπάθεια να 
γίνει ευρέως γνωστό το ελληνικό 
παραδοσιακό τραγούδι, «να “εκ-
δημοκρατιστεί”», όπως χαρακτηρι-
στικά αναφέρει ο κ. Κινγκ, «ώστε 
να πάψει να αποτελεί πεδίο μελέ-
της, αλλά να γίνει κτήμα όλων». 

Μνήμη και ντοκουμέντα
Στη συλλογική μας μνήμη το 

ηπειρώτικο τραγούδι συνδέεται 
σήμερα άρρηκτα με το κλαρίνο. 
«Είναι οι προσλαμβάνουσες που 
είχαν οι γονείς και οι παππούδες 
μας, οι οποίοι τις μετέφεραν σε 
εμάς μέσα από τις διηγήσεις τους, 
καλύπτουν ωστόσο ένα χρονικό 
διάστημα 80 ετών, όχι παραπά-
νω», τονίζει ο ίδιος και επισημαί-
νει πως «γνωρίζουμε σε βάθος την 
αρχαία και τη βυζαντινή ιστορία, 
έχουμε όμως σοβαρά κενά για την 
περίοδο της Τουρκοκρατίας και 
μετά για τον 19ο αιώνα». Ο Αλέ-
ξης Ζούμπας από το χωριό Γραμ-

μένο της Ηπείρου μετανάστευσε 
μετά τον Α΄ Βαλκανικό Πόλεμο 
στις ΗΠΑ και εκεί ηχογράφησε 
πάνω από 36 τραγούδια της ιδι-
αίτερης πατρίδας του. «Εξ αυτών 
μόνο δύο παίζονταν με κλαρίνο», 
σημειώνει ο κ. Κινγκ. Λίγο αργότε-
ρα, έτερος Ηπειρώτης μουσικός, 
ο Μήτσος Χαλκιάς, πηγαίνει στην 
Αθήνα και ηχογραφεί σχεδόν απο-
κλειστικά ηπειρώτικα παιγμένα 
με βιολί. Οι εν λόγω δίσκοι, όπως 
και παλιές ασπρόμαυρες φωτογρα-
φίες μουσικών από την Ηπειρο, 
αποτελούν αδιάψευστη μαρτυρία 
για το πώς παίζονταν ηπειρώτικα 
κομμάτια τα οποία σήμερα ακού-
με με κλαρίνο. 

«Το βιολί “συστήθηκε” στον 
ελλαδικό χώρο μεταξύ 1650 και 
1700», εξηγεί ο κ. Κινγκ, ο οποίος 
έχει αναπτύξει μια θεωρία για το 
πώς το βιολί έφτασε στην Ηπει-
ρο. «Οι Τσιγγάνοι που ζούσαν στη 

Ρουμανία γνώριζαν το βιολί και 
μετανάστευσαν τα χρόνια εκείνα 
στη Βόρεια Ελλάδα και στην Αλ-
βανία». Η έρευνα σχετικά με τις 
αιτίες αυτής της μετακίνησης δεν 
είναι επαρκής. «Είμαι πεπεισμένος 
ότι θα πρέπει να είχαν έναν πολύ 
καλό λόγο για να φύγουν, δεδομέ-
νου ότι δεν επρόκειτο για νομα-
δικά φύλα· ο λόγος, λοιπόν, ήταν 
η μουσική», απαντά στο εύλογο 
ερώτημα ο κ. Κινγκ. «Το έκαναν 
γιατί ήλπιζαν ότι στην Ηπειρο θα 
είχαν τη δυνατότητα να παίζουν 
μουσική και μέσω του ταλέντου 
τους να κερδίζουν σεβασμό αλ-
λά και περισσότερα χρήματα απ’ 
ό,τι από άλλες ασχολίες, έτσι θα 
μπορούσαν να αποτινάξουν το 
στίγμα». 

Κάθε χωριό στο Ζαγόρι έχει τον 
καιρό εκείνο Ρομά πληθυσμό, που 
ζει σε σπίτια στις εισόδους των 
συνοικισμών. «Στο Λέσκοβο οι Ρο-
μά εκτιμούμε ότι ήταν 60%, ενώ 
ζούσαν εξίσου στα χωριά Παρα-
κάλαμο και Γραμμένο», αναφέρει. 
«Οσοι αυτοπροσδιορίζονται ως 
Ρομά έφθασαν τα τελευταία 300 
χρόνια στα Βαλκάνια». Η εκτίμη-
ση ότι η μουσική θα μπορούσε να 
είναι το διαβατήριο για κοινωνι-
κή ανέλιξη και αναγνώριση δεν 

ήταν εντελώς αυθαίρετη. «Εχω 
συναντήσει στο Γραμμένο μου-
σικούς με καταγωγή Ρομά που 
χαίρουν μεγάλου σεβασμού από 

την τοπική κοινωνία χάρη στην 
τέχνη τους», παρατηρεί ο κ. Κινγκ. 

Η πλειονότητα των μουσικών 
εκείνης της εποχής είχε καταγωγή 

Ρομά. «Οι μελωδίες που έπαιζαν 
ήταν μια μείξη διαφορετικών επιρ-
ροών», προσθέτει. «Είχαν επηρε-
αστεί από την πεντατονική μου-
σική που είχε ως έδρα το Πωγώνι 
Ηπείρου, η οποία παιζόταν στη 
φλογέρα αλλά εύκολα “μεταγρά-
φηκε” στο βιολί». Είχαν εξίσου 
επηρεαστεί από ακούσματα της 
οθωμανικής και αραβικής μου-
σικής, της χορευτικής μουσικής 
που παιζόταν στην αυλή του πα-
σά. «Είχαν ακόμη ενσωματώσει 
μελωδίες από τη Ρουμανία και 
την Ουκρανία, από τραγούδια που 
ακόμη ακούγονται στις εν λόγω 
χώρες, αλλά και από τη δυστυχώς 
άγνωστη σε εμάς μουσική των 
Ρωμανιωτών». 

Βιολί εξίσου ήξεραν να παίζουν 
και οι Εβραίοι Εσκενάζυ μουσικοί 
που ζούσαν τότε στην Ουκρανία, 
η μουσική παράδοση των οποίων 
ονομάζεται Κλεζμέρ και διασώζε-

ται ακόμη. «Οι Εσκενάζυ της Ου-
κρανίας βρίσκονταν σε επικοινω-
νία με τους Εβραίους Ρωμανιώτες 
στην Ηπειρο χάρη στην κοινή 
τους θρησκεία», υπογραμμίζει ο 
κ. Κινγκ. Κομμάτια όπως η «Γενο-
βέφα» ή η «∆όινα» παίζονταν με 
την ίδια μελωδία στην Οδησσό 
και στην Ηπειρο. «Εξαιτίας του 
Ολοκαυτώματος και του σχεδόν 
ολοκληρωτικού αφανισμού της 
εβραϊκής κοινότητας των Ιωαννί-
νων δεν έχουμε πληροφορίες για 
την κοινωνική μουσική, δηλαδή 
για τις μελωδίες που έπαιζαν στις 
γιορτές και στους γάμους τους», 
υπενθυμίζει, «έχουμε μόνο ορι-
σμένες ενδείξεις». 

Για τη θρησκευτική μουσική, 
που χρησιμοποιούσαν στο λει-
τουργικό σκέλος των τελετών 
τους, έχουμε πολύ καλή γνώση 
χάρη σε εκείνους που μετανά-
στευσαν πριν από το Ολοκαύτω-
μα στη Νέα Υόρκη. Σήμερα εξα-
κολουθεί να υπάρχει ρωμανιώτικη 
συναγωγή, από τους απογόνους 
της κοινότητας των Ιωαννίνων, 
στην καρδιά του Μανχάταν. 

Ενα μουσικό σχήμα, όμως, πριν 
από 110 χρόνια στην Ηπειρο πε-
ριλάμβανε δύο ή τρία βιολιά και 
ένα ντέφι, ενώ το σύγχρονο απο-

τελείται από κλαρίνο, λαούτο, ντέ-
φι και ακορντεόν. 

Πριν από την κυριαρχία του 
βιολιού είχε προηγηθεί εκείνη της 
φλογέρας του βοσκού, γνωστή και 
ως «τζαμάρα», μετεξέλιξη των αε-
ρόφωνων, που σήμαναν την αρχα-
ϊκή προσπάθεια των ανθρώπων να 
παραγάγουν μουσική. Το κλαρίνο 
συστήνεται στον ελλαδικό χώρο 
το 1830 από πλανόδιους Τούρκους 
μουσικούς, αλλά θα χρειαστεί να 
φτάσουμε στη δεκαετία του ’20 
για να αποκτήσει την κυρίαρχη 
θέση στο ηπειρώτικο τραγούδι. 

«Πρόκειται για ένα ακριβό μου-
σικό όργανο λόγω του μηχανι-
κών μερών του, δεν συγκρίνεται 
με το φθηνό σε κόστος βιολί», 
παρατηρεί. «Μπορεί το κλαρίνο 
να ήρθε με τα τουρκικά μουσικά 
συγκροτήματα, το λαούτο όμως 
έφτασε μέσω των αυλικών μου-
σικών των πασάδων και των μπέ-
ηδων», παρατηρεί ο κ. Κινγκ. Το 
βιολί χάνει σταδιακά την πρω-
τοκαθεδρία, ωστόσο παραμένει 
στο σχήμα. «Είναι το ακορντεόν, 
το οποίο ήταν ήδη γνωστό στην 
περιοχή, που εντάσσεται στο πα-
ραδοσιακό μουσικό σχήμα μετά 
τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο, αντι-
καθιστώντας τρόπον τινά το βιολί 
στα μουσικά σχήματα». Το ντέφι 
είναι διαχρονικά παρόν, «είναι το 
όργανο που κάθε Ρομά μουσικός 
μαθαίνει πρώτα, για να μπορέσει 
να εξασκηθεί στον ρυθμό». ∆εν 
αποκλείεται σε πενήντα ή εκατό 
χρόνια οι μουσικοί του μέλλοντος 
να προσθέσουν ένα νέο μουσικό 
όργανο ή να αντικαταστήσουν κά-
ποιο άλλο που σήμερα θεωρούμε 
κυρίαρχο, βασιλιά... 

Η θεματολογία
Μπορεί τα μουσικά όργανα 

να αλλάζουν, η θεματολογία, του 
παραδοσιακού τραγουδιού όμως 
παραμένει η ίδια. «Το αγαπημέ-
νο μου κομμάτι είναι ο “Μενού-
σης”, ένα παραδοσιακό τραγού-
δι με άπειρες παραλλαγές», λέει 
ο κ. Κινγκ. «Είναι μια μπαλάντα 
για έναν φονιά· η αρχική εκτέλε-
ση μας γυρίζει στο μακρινό 1830, 
υπάρχει μια ηχογράφηση από Αλ-
βανούς μουσικούς το 1926, παί-
ζεται όμως ακόμη στα πανηγύρια 
ως γρήγορο τσάμικο, το οποίο πά-
ντα παρακαλώ να μου παίξουν οι 
μουσικοί». 

Τι είναι, λοιπόν, παραδοσιακό; 
«Για εμένα ένδειξη ότι ένα μου-
σικό κομμάτι είναι παραδοσιακό 
δεν είναι το να εντοπίζεται στην 
ίδια μορφή στο πέρας του χρόνου, 
αλλά το να μεταμορφώνεται, να 
μετεξελίσσεται κρατώντας ίδιο 
τον πυρήνα του».

Οι ηχογραφήσεις 
του Αλέξη Ζούμπα και 
του Μήτσου Χαλκιά, 
στις αρχές του 20ού 
αιώνα, μαρτυρούν πώς 
παίζονταν τα ηπειρώτικα 
τραγούδια.

Ενα μουσικό σχήμα πριν 
από 110 χρόνια στην 
Ηπειρο περιελάμβανε 
δύο ή τρία βιολιά και 
ένα ντέφι. Σήμερα, 
κλαρίνο, λαούτο, ντέφι 
και ακορντεόν. 

Γυναίκες και παιδιά της Αρίστης πριν από τον χορό στο αλώνι του χωριού, στις αρχές του 20ού αιώνα. ∆εξιά εικονίζονται δύο μουσικοί, ένας με ντέφι και ένας με βιολί.
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Κλαρίνο, ντέφι και ένα είδος πολύχορδου βιολιού απαρτίζουν το μουσικό 
σχήμα σε αυτό το γλέντι, σε χωριό του Ζαγορίου.
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Παραδοσιακό γλέντι στην Κόνιτσα, με δύο βιολιά, ντέφι και λαούτο. Οπως 
γινόταν παλιά, πριν κυριαρχήσει το κλαρίνο στην ηπειρώτικη μουσική...
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Νεαρός Σαρακατσάνος παίζει φλο-
γέρα. Η πεντατονική κλίμακα είναι 
χαρακτηριστική του Πωγωνίου.
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Ο Κρίστοφερ Κινγκ θα μιλήσει για 
την ηπειρώτικη μουσική, στη Γεννά-
δειο Βιβλιοθήκη, στις 30 Νοεμβρίου.
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Της ΙΩΑΝΝΑΣ ΦΩΤΙΑΔΗ

Στην Ηπειρο δεν ηχούσε κλαρίνο
Η μουσική παράδοση, το ηχόχρωμα των Ρομά, η κληρονομιά των Ρωμανιωτών και η κυριαρχία του βιολιού
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